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Delavci so proti novemu podjetju
V treh TO proti reorganizaciji — Ponovitev referenduma v šestdesetih dneh — 

Vzrokov za neuspeh več — Generalni direktor Vili Pavlič odstopil______
STRAŽA — Predlog o reorganizaciji Novolesa po zakonu o podjetjih tako, 

da se ustanovi družbeno podjetje s sedanjimi temeljnimi organizacijami, v nada
ljnji fazi pa bi po posameznih programih ustanavljali nova delniška podjetja, na 
referendumu 26. februarja v treh temeljnih organizacijah ni bil izglasovan, torej 

ni  dobil potrebne podpore. Za reorganizacijo so bili v Sigmatu, proti pa v Pri
marni predelavi lesa, Finalni predelavi lesa in tozdu Kopalniška oprema.

Delavski sveti temeljnih organizacij zlasti v kritičnem stanju tozd Finalna 
so po znanem izidu referenduma več- predelava lesa, zaskrbljujoče. V soboto, 
krat analizirali nastalo stanje, kije glede 3. marca, se je sestal tudi centralni de- 
na trenutne razmere v Novolesu, kjer je lavski svet in se glede na sklepe delav-

Zaradi okolja, ne pa oblasti
Zakaj so ustanovili odbor Zelenih Novo mesto
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trnki v 
niškim 
golaža 
daljpja 
. B.-J.)

ZVEZNO PRIZNANJE 
TUDI NA DOLENJSKO
TREBNJE — KS Trebnje je kot 

najboljša krajevna skupnost v občini 
Trebnje v obdobju 1987—88 letos pre
jela priznanje Zvezne konference SZDL 
za uspehe pri razvoju in uveljavljanju 
vloge krajevne skupnosti. O priznanju, 
kakršnega je letos prejelo še 14 dobitni
kov v Sloveniji, v vodstvu KS pravijo, 
da so ga prislužili skupaj z vodstvenimi 
organi krajevne skupnosti tudi vsi 
občani, ki so posamezno ali organizira
ni v društva sodelovali pri različnih ak
cijah bodisi z delom bodisi s samopris
pevkom in drugim. Priznanje, kakršno 
je letos prejel tudi Janez Povšič iz no
vomeške občine, so nagrajencem izroči
li 2. marca v prostorih republiške kon
ference Socialistične zveze Slovenije.

DANES V TREBNJEM 
JOŽE SMOLE

TREBNJE — OK Socialistične zve
ze Trebnje vabi občane na srečanje so
cialistov, ki bo danes ob 19. uri v tukaj
šnjem kulturnem domu. Srečanja se bo 
udeležil tudi Jože Smole, predsednik 
RK Socialistične zveze Slovenije.

PRIHAJATA 
KRAMBERGER 

IN KUČAN
KOČEVJE, RIBNICA — Možna 

kandidata za predsednika predsedstva 
Slovenije Ivan Kramberger in Milan 
Kučan bosta obiskala tudi Kočevje. 
Najprej bo že danes, 8. marca, prišel 
Ivan Kramberger, ki bo imel zborova
nje ob 16. uri v Kočevju na Trgu zbora 
odposlancev (včeraj je imel zborovanje 
v Ribnici); v soboto ob 17. uri pa bo 
zborovanje v Šeškovem domu imel Mi
lan Kučan. (

METLIŠKA KLET NA 
SEJMU ALPE-JADRAN
METLIKA — Od kakovostnih vin 

lanskega letnika sta iz metliške Vinske 
kleti na trgu belokranjec in rose, metliš
ko črnino bodo dali v prodajo v začetku 
Prihodnjega meseca, vrhunski laški riz
ling pa konec maja. Vinska klet bo v 
okviru Mercatoija sodelovala na sejmu 
Alpe-Jadran, ki bo od 26. do 31. marca 
na Gospodarskem razstavišču v Ljub
ljani, kjer bo klet pripravila svoj dan.

NOVO MESTO — Prejšnji četrtek 
je bil v konferenčni dvorani hotela Me
tropol po svobodni katedri, na kateri je 
dr. Dušan Plut, predsednik Zelenih 
Slovenije, govoril o prizadevanjih za ze
leno Slovenijo, ustanovni zbor območ
nega odbora zelenih občine Novo 
mesto.

V svojem programu, katerega osnu
tek so zlasti s konkretnimi predlogi do
polnili na zboru, so si novomeški zeleni 
zadali številne konkretne naloge, ki za
jemajo zelo široko področje delovanja, 
od varstva voda, zraka, boja proti hru
pu, vprašanje urejenega in varnega od- 
lagaja odpadkov, kmetijstva, gozdar
stva, urejanja prostora do romskega 
vprašanja in boja proti alkoholizmu. 
Glavna naloga zelenih občine Novo 
mesto je vzdrževanje in ohranjanje eko
loško čistega, zdravega in prijaznega 
okolja ter sanacija načetega in degradi
ranega okolja.

Ker stanje virov pitne vode, Krke in 
njenih pritokov, gozdov, ozračja in po
krajine nasploh kaže nenavadno brez
brižen odnos ljudi do ekoloških vpra
šanj in do okolja sploh, je treba ukrepati 
takoj in nepopustljivo, se zavzemajo ze
leni. »Zeleni občine Novo mesto bomo 
dokončno in za vselej prenehali s kom
promisi, ki so, dolgoročno gledano, vse
lej kompromisi na račun okolja, prosto
ra in ljudi,« so med drugim zapisali.

Novomeški zeleni bodo delovali kot 
gibanje, ker pa so politične razmere v 
Sloveniji take, da so se zeleni Slovenije 
organizirali kot samostojna politična 
stranka, bodo tudi novomeški zeleni 
skušali priti v občinski parlament in 
pripravljajo svojo listo za družbenopoli
tični zbor. Pravijo, da morajo nastopati 
politično zato, da bodo lahko učinkovi
to uresničevali svoj program, da bodo 
lahko v občinskem parlamentu vplivali, 
odločali in sprejemali odgovornost. 
»Oblast nas ne zanima, v parlament ho
čemo zaradi okolja, ne zaradi oblasti!« 
zatrjujejo. A. B.

BERITE DANES!
na 2. strani:
• Zaplenjeni gozdovi ne- 

oplenjeni
na 3. strani:
• Zakaj dolenjsko žito 

pada
na 5. strani:
• Neživljenjski odlok kriv 

za upor
na 6. strani:
• Vsi so si edini: zapreti 

JEK
na 9. strani:
• Tretjič premagal Atlan

tik
na 10. strani:
• Radi bi bili vest družbe
na 13. strani:
• Z dirkalnimi jahtami 

okrog sveta
za 14. strani:
• Kriminalu v Posavju 

trda prede

skih svetov tozdov in prikazane posle
dice opredelil za ponovitev referendu
ma v šestdesetih dneh s tem, da bo za 
odločanje ponujen isti predlog reorga
nizacije, sprejet z javno razpravo in sko
zi ostale samoupravne postopke.

Kakšni vzroki so povzročili negati
ven izid referenduma, to bodo pokazale

• Generalni direktor Vili Pavlič je 
neugoden izid referenduma ocenil 
kot izraz nezaupanja v kolektivu in 
centralnemu deiavskemu svetu po
nudil odstop. Le ta ga je na seji 3. 
marca sprejel, a s tem, da bo Vili Pa
vlič še naprej opravljal svojo funkci
jo, dokler ne dobi naslednika ali naj
več za dobo šestih mesecev. Prihodnji 
teden bo o razmerah v Novolesu raz
pravljal tudi občinski izvršni svet, 
zlasti o tozdu Finala, ki je pod ukre
pom družbenega varstva, in skupšči
ni posredoval svoje predloge.

analize, kijih nameravajo po kolektivih 
sedaj narediti, hkrati pa razčistiti stvari, 
ki sojih pred izvedbo referenduma pu
stili nedorečene. Vsekakor so bili mate
riali preobširni in težko delavcem do
jemljivi, operirajo pa z ekonomskimi 
pojmi, ki jih naša družba šele osvaja, 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Kako v leto 
evropskega 

turizma?
Priložnost za tuje in- 

vesticije pri nas
MOKRICE — Pod grajsko stre

ho so se 2. marca srečali predstav
niki slovenskih naravnih zdravilišč 
in turističnih društev v zdraviliških 
krajih z namenom, da bi čimbolj 
zaokrožili turistično ponudbo ir 
navdušili za turizem čimveč kraja 
nov, kulturnih ustanov, športni! 
društev, podjetij, trgovin in obrti tei 
vključili zraven tudi komunalni 
službe, ki lahko veliko naredijo zla 
sti za lepšo podobo krajev. Marsikjt 
namreč še vedno ni sodelovanji 
med zdravilišči in društvi in tudi \ 
Brežicah ga pogrešajo. Prav tako n 
povezave med zasebniki in družbe
nim sektorjem.

Ljubiteljstvo je samo del razvija
nja turistične miselnosti. Spodbudil 
jo bo predvsem dinar, zato pričaku- 

, jejo na vseh ravneh več poslovnosti, 
boljšo kakovost storitev in pravoča
sen posluh za investicijsko priprav
ljenost tujih vlagateljev v slovenski 
zdraviliški turizem.

Predsednik Turistične zveze Slo
venije dr. Matjan Rožič je priporo
čil slovenskim zdraviliščem, da iz
koristijo svojih pet minut za hitrejši 
razvoj. Zdravilišča bi v kriznih 
razmerah kazalo izkoristiti kot de
javnost, ki bo pomagala k preobli
kovanju gospodarstva v republiki. 
Letos je leto evropskega turizma, 
zato se mora to odražati v boljši po
nudbi in vzdušju, s katerim bodo 
Avstrijce, Italijane in Nemce pre
pričali, da smo res del Evrope. 
Predvsem pa moramo odpreti meje, 
da ne bomo streljali na njih in ne ši
rili obmejnega pasu, nad čemer so 
se posebej zgražali udeleženci iz 
Radencev. Za razvoj turizma so ve
lika ovira tudi slabe ceste in če hoče 
Slovenija iz turizma kaj izvleči, mo
ra prej nekaj dati. Ne gre več za be
sede, ampak za ukrepanje, sicer bo
do zdravilišča kot paradni konj
našega turizima hitro omagala.

J. TEPIEPPEY
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VELIKO DELA ZA ZELENE — Na ustanovnem zbora območnega odbora 
Zelenih novomeške občine so sprejeli program, ki ga bodo v konkretnih stva
reh še sproti dopolnjevali. Dela za Zelene je več kot dovolj, saj je okolje v no
vomeški občini v vseh pogledih že močno prizadeto. (Foto: A. B.)

Po vdoru vode še stečaj rudnika?
V Kanižarici bodo te dni začeli zapirati vdor vode v rudniku s površine — škoda 

je tolikšna, da gre za naravno nesrečo —Kdo bo poravnal račune?_____
KANIŽARICA — Kmalu bo dva meseca, odkar je v rudnik rjavega premega 

v Kanižarici vdrla voda, dokončna sanacija pa bo po besedah direktoija Vla
dimirja Breznika trajala vsaj še mesec dni. Medtem ko lahko sedaj tako rekoč 
že z gotovostjo rečejo, da so rudnik rešili pred potopitvijo, pa so pred durmi 
finančne težave, ki jim zagotovo sami ne bodo kos.

8.700 litrov vode na minuto, proizvod-

Jlsoč MASK V OSNOVNI ŠOLI BRATOV RIBARJEV V BREŽICAH — 
nistni torek so razglasili za dan ohranjanja ljudskih običgjev m pozvali učence, 
l'»j pridejo maskirani v šolo. Odziv je bil izreden, čeprav so se za to odločili 
*«dnji hip. Pokazal je željo po drugačnem pustu, kot so ga bili vajeni. Vse mesto 
* Zaživelo s šolarji in starši so se izredno potrudili, ko so pomagali učencem do 
tirnih in duhovitih mask. Nekateri razredi in oddelčne skupine so nastopile 
S Celota. Fizkultumi razredi so na primer kar po rokah vstopali v telovadni- 
'O, kjer je maske in njihove vragolije ocenjevala komisjja Zvrstilo seje osebje 
?c|>warzwaldske klinike, ciganski tabori z glasbo in plesalkami in pojavili so se 
> trije Krambergerji, od katerih je bil eden še posebno dober govornik. Vseh 
Srih, boljših in boljših mask niso mogli nagraditi, ker niso pričakovali, da 
^ bo toliko. Zato so spekli tisoč krofov in še tn torte za nagrade. (Foto: J. 
**Ppey)

Te dni končujejo v rudniku z utrje
vanjem proge v premogu, ker je še ved
no obstajala nevarnost vdora vode, ter z 
utrjevanjem prihribin ob 15 in 18 me
trov dolgih betonskih čepih v dveh pro
gah z injektiranjem betonskega mleka. 
Ko bodo povsem prepričani, da ne bo 
nikjer v jami popustilo, bodo začeli za
pirati izvor vode s površine, in sicer sko
zi vrtini, ki soju zvrtali 301,2 in 271 
metrov globoko. To injektiranje naj bi 
trajalo približno mesec dni.

Četudi še vedno teče v rudnik po

ZA JUTRI POVABLJENA 
OMAN IN ZAGOŽEN

TREBNJE — Jutri ob 19.30 bo v 
tukajšnjem kulturnem domu občni 
zbor trebanjske podružnice Sloven
ske kmečke zveze. Povabili so tudi 
Ivana Omana in dr. Franca Zagožna

NEURJE
KOČEVJE, RIBNICA — Močan 

veter je pihal v torek pretekli teden tudi 
na območju kočevske in ribniške obči
ne. Največjo škodo je naredil v podjetju 
LIK Kočevje, kjer je najprej razkril 
streho na lakirnici, jo vrgel na nekatere 
druge objekte in tako tudi tam poško
doval strehe; dež pa je nato poškodoval 
še stroje, uničil nekatere napeljave, de
ske itd. Zaradi viharja in njegovih po
sledic v podjetju tudi nekaj dni niso 
mogli redno delati. Škodo še vedno 
ocenjujejo. Kot smo zvedeli pri zavaro
valnici v Kočevju, so prijavili škodo za
radi vihaija še na hlevih kmetijskega 
gospodarstva v Slovenski vasi, Cvišler- 
jih, Livoldu na Mlaki in drugih, pa tudi 
na domu starejših občanov in domu 
učencev (internatu).

Do konca tedna bo suho in 
toplejše vreme.

nja od konca februarja poteka skoraj 
normalno, saj pri sanaciji ne sodelujejo 
več toliko ljudi in tudi delavci iz Rudar-

• Čeprav je bilo naročeno, da rešijo 
rudnik, pa v Kanižarici vse bolj spoz
navajo, da tega ne bodo sposobni sa
mi plačati. »Toda kaj pomaga, če 
imamo rudnik rešen, ko pa je pred 
vrati stečaj, če ne bomo našli virov za 
sanacijo poslovanja in pokrivanja 
stroškov reševanja rudnika. Smo v 
zelo težki finančni situaciji, blokirani, 
blokada pa je 2 milijona dinarjev in se 
še povečuje. Problem bo pri izplačilu 
februarskih osebnih dohodkov, saj 
izplačilo temelji na kratkoročnih kre
ditih, kijih imamo že več kot za 20 mi
lijonov dinaijev. Poleg tega prihajajo 
tudi visoki računi za sanacijo rudni
ka,« pravi Vladimir Breznik.

ske gradbene dejavnosti iz Trbovelj, ki 
so priskočili na pomoč, so se že vrnili

MIHA RAVNIK O 
SVOBODNIH 
SINDIKATIH

BREŽICE — Občinski sindikalni 
svet je v torek organiziral razgovor s 
predsednikom Zveze sindikatov Slove
nije Mihom Ravnikom. Gostje sprego- 
voril o Svobodnih sindikatih pred svo
jim prvim kongresom, o njihovi vlogi, o 
programu ter o statutu. Odgovarjal je 
tudi na vprašanja in pobude udeležen
cev razgovora. K sodelovanju so tokrat 
povabili vse predstavnike sindikatov v 
podjetjih in ustanovah ter delavce, po 
drugi strani pa tudi direktorje in pred
stavnike občinske skupščine ter njenega 
izvršnega sveta. V pogovorih s sindika
listi so namreč ocenili, da bi bil skupen 
razgovor izredno koristen, saj prihaja 
pogosto do zelo različnih ocen o vlogi 
sindikata. Danes, ko zapušča klasično 
politično strankarstvo in nastopa kot 
stanovska organizacija, ima povsem 
drugačen pomen v družbi.

domov. V rudniku računajo, da so v teh 
dveh mesecih samo za zaustavitev vdo
ra vode spustili v jamo 400 m3 lesa, 500 
m3 betona, porabili pa tudi veliko cevo
vodov in delovnih ur.

Strošek dokončne sanacije rudnika 
zato nikakor ne bo majhen in v kanižar- 
skem kolektivu so že namenili enod
nevni zaslužek za ureditev razmer, ob 
februarskem izplačilu pa bodo to pote
zo ponovili. Tudi v delovni organizaciji 
Rudniki ijavega premoga Slovenjje so 
obljubili enodnevni zaslužek. Črno
maljska občina jih je oprostila plačila 
občinskih davkov, računali pa so, da bo 
kaj denarja v skladu skupnih rezerv, a 
so se ušteli. Republiška komisija pa je 
ugotovila, daje bila škoda zaradi vdora 
vode tako velika, da lahko uvrstijo to 
katastrofo med naravne nesreče. Zato 
se bo rudnik potegoval za pomoč tudi v 
republiškem skladu za solidarnost.

M. BEZEK-JAKŠE

140 LET METLIŠKE GODBE — Le 
maiokatera slovenska godba na piha
la se lahko pohvali s takšnim jubile
jem kot metliška. Z zimskim koncer
tom, ki so ga pripravili preteklo 
soboto, so začeli delovno praznova
nje 140. obletnice, ki bo potekalo de
lovno skozi vse leto, osrednja sveča
nost pa bo L julija s srečanjem godb 
na pihala. Okrog 50 godbenikov pod 
vodstvom Ivana Jerine (na fotografi
ji) je dokazalo, da so kos tako resni 
kot narodnozabavni in zabavni glas
bi. (Foto: M. B.-J.)

Lokarjeva 
in Šetinc 

v Črnomlju
Komunisti potrdili listo 

kandidatov za DPZ
ČRNOMEU — Črnomaljska ZKS 

— Stranka demokratične prenove je 
imela pretekli teden konferenco, na ka
teri so določili listo za kandidate za 
občinski družbenopolitični zbor (DPZ) 
in dali soglasje za kandidate iz dolenjske 
regije za republiški DPZ. Na konferen
ci, ki sta ji prisostvovala tudi Sonja Lo
kar in Lenari Šetinc iz Centralnega ko
miteja, so sprejeli tudi volilni program 
ZKS-SDP za črnomaljsko občino.

V črnomaljski občini bodo na spom
ladanskih volitvah tri volilne enote. V 
črnomaljski volilni enoti so kandidati 
ZKS-SDP za DPZ Milan Kranjc, Beli- 
zar Dujec, Boris Lovrenčič, Janez Dra
goš, Janez Sašek, Niko Požek in Nada 
Barič. V volilni enoti Vinica so kandida
ti Jože Starešinič iz Vinice, Branko Ko- 
betič iz Dragatuša, Niko Novak iz Ad- 
lešičev, Nace Strmec iz Vinice, Katarina 
Kapš iz Starega trga in Gabrijel Vrane- 
šič iz Dragatuša. V volilni enoti Semič 
pa so kandidati Dušan Kočevar iz Se
miča, Franc Panjan iz Doblič, Peter 
Simonič iz Semiča, Anton Dvojmoč iz 
Kanižarice, Alojz Vidmar iz Semiča in 
Ernest Haler iz Semiča.

V SOBOTO 
»KRŠKI SINDROM«

KRŠKO — V soboto bo javna 
prireditev z naslovom »Krški sindrom«, 
ki jo organizirajo zeleni Slovenije in Po
savja. Ob 10. uri bo v mali dvorani do
ma Edvarda Kardelja okrogla miza z 
mednarodno udeležbo »Alternativni 
viri energije in njihova uporaba«. Ob 
15. uri bo sprehod ekologov in prebi
valcev Posavja do jedrske elektrarne. 
Zbirno mesto bo na Trgu Matije Gub
ca. Prireditev se bo zaključila ob 17. uri 
z nastopom Vlada Kreslina in Mateje 
Koležnik, s predstavitvijo programa ze
lenih, kandidatov za volitve in z nasto
pom gostov tujine.

Svet bolj po meri žensk?
V pred nekaj tedni opravljeni slovenski raziskavi »Ženske in 

politika« so sociologinje zastavile tudi vprašanje, na katero od 
slovenskih strank bi se ženske obrnile, če bi hotele uveljaviti svoj 
predlog ali pobudo. Med vsemi obstoječimi so avtorice navedle 
še dve izmišljeni: Zvezo žensk Slovenije in Feministično alianso. 
Skoraj polovica anketirank bi se najprej obrnila na Zvezo žensk 
Slovenije! Na drugem mestu so pristali Zeleni od »starih«pa se 
je najbolje odrezala Socialistična zveza. Na aprilskih volitvah 
bodo ženske nastopile samostojno z nadstrankarsko Listo neod
visnih, ki nastopa v javnosti z geslom »za boljši danes« in s po
udarkom, da Slovenija potrebuje žensko delo in pamet Lista na 
primer podpira močne neodvisne sindikate, ki bodo zagotavljali 
enakopraven položaj delavk. Možnost zaposlovanja vidi tudi v 
storitvah vseh družbenih dejavnosti Podpira širitev pravic po
rodniškega dopusta, nasprotuje omejevanju pravice do splava, je 
proti zmanjševanju sredstev za socialo in tako naprej. Oboje, 
odgovori v anketi in lista neodvisnih, je pravzaprav le nova potr
ditev dejstva, da ženske ne zaupajo in ne računajo ne na stare ne 
na nove stranke, ko hočejo v splošnem prebujanju končno dose
či enakopravnost Vse do sedaj je bilo poskrbljeno le za dvojno 
ali trojno obremenjenost žensk, zelo daleč od enakopravnosti so 
seveda tudi vse bolj ali manj jasno izražene ideje o mestu ženske 
za štedilnikom med kopico otrok. Se sreča, daje vse več bojevitih 
primerkov ženskega spola, ki jim je jasno, da bo brez ženske 
borbe ta svet le še bolj svet po meri moških. No pa vseeno —
čestitke ob 8. marcu! ,__ ,,

ZDENKA UNDIČ-DRAGAS



DEMOS: »Hvala, Draškovič!«
Ne vem, če je Hrvoje Draškovič, 

predsednik izvršnega sveta skupščine 
mesta Ljubljana, komunist. Domne
vam, da je, zato me toliko botj čudi, da 
je potegnil potezo, ob kateri si lahko 
politični nasprotniki njegove stranke, 
to je ZKS-Stranke demokratične pre
nove, lahko samo manejo roke. 
Zgodba je naslednja Mesto Ljubljana 
je strankam, združenim v Demosu, 
dodelilo prostore, kar je bilo lepo

se taka neumnost potem razbije na 
njegovi glavi, kar ni posebna škoda, 
oziroma gre vse skupaj na rovaš 
ZKS-Stranke demokratične prenove, 
kar pa je škoda

Seveda pa je škandal lepa prilož
nost za osvetlitev kar bistvenih stvari. 
Dragiša Marojevič in njegova Zveza 
za enakopravnost občanov imata, če 
je s papirji za delovanje vse v redu, se-

aoaeiuo prostore, Kar je ouu tepo veda vso pravico zahtevati od mesta 
praktično potrdilo, da oblasti katere Ljubljana pisarno oziroma prostore, 
ključne položaje zasedajo večinoma kakršne imajo druge nove stranke.
komunisti, mislijo resno z demokracb Stvar S'‘vZ ci, Makedonci. Črnogorci ter vse na-
J0' t v/fS^^k^sivoni spoštovanjem je da volka tn ovac ne gre dajan v tstt ^ sk j ^
polu,čmh tekmecev ud. L ubezntvo odbor. ropoče s številko 300.000 Neslaven-

torij tomkajSnji mioMemokroU. de- .torni*komunisti mdttrlepaMt« f'

ssissss? goas#*#.
J&S3S&SE 3SttTJSZStZ.ssaeaaKSs i
Zve!egza ZZZZZSofratosJi mrečZZZijZda sfoZrtjo 'padog- ZZakZnShveneTo Tod ZedZe 
občanov. Spustil tako, da je prostore, matskih krogov v JLA postane jedro. ””,"„/5" Zidne Zodile žeti do7,i 
ki jih uporablja ljubljanski Demos, z okoli katerega bi se oblikovala orto- krivice KoUkZbfnhšek bdočlbi 
odločbo dodelil tudi Marojeviču in doksna frakcija ZKS, frakcija ki pri-
njegovim. Slednji se je nekaj deset sega na demokratični centralnem tn Z)ragd7MaT7č ToThTahTvo- 
minut po sporočilu o dodelitvi pojavil vse tisto, zaradi česar je propadel iz- nraškoviču dn ie ie boli onazori/ 
tudi na kraju samem. Demos je seveda redni kongres jugopartije. Isti človek Z tefaZZda bubiia^ki Demos

ISftSSESSS

samo bedak ali pa tretjerazredni pro- postali nekakšen nadnarod, torej več P J’ P J
vokator, ki pa se ne bi smel čuditi, če kot Srbi, Hrvatje, Muslimani, Sloven-

Zaplenjeni gozdovi neoplenjeni
Gozdarji odločno zanikajo obtožbe o namerni in prekomerni sečnji v zaplenjenih ggg £J|

aozdovih — Veliko škode povzročajo plenilske črne sečnje zasebnikov KrtpLn Li Fne jj, smefa več voditi
-------------------------------- —------------------------------ " ■ T! • "7“ S7.DI Snreieta ni bila niti njihova

Krški »ne« 
izrečen v 

nepravem času
Izredna skupščina?

KRŠKO — V nasprotju z dosedanjo 
prakso in prepričanjem je bila na četrt
kovem zasedanju krške občinske skup
ščine najbolj dolga in prazna razprava 
na zboru združenega dela. Zataknilo pa 
se je pri predlogu odloka o spremem
bah odloka o prispevnih stopnjah za fi
nanciranje skupnih družbenih potreb za 
čas od I. januarja do 31. marca.

Deloma je za to kriv občinski aparat, 
ki je v gradivu zapisal, da gre za spre
membo odloka, deloma pa tudi slabše 
gospodarske razmere. Ta odlok je na
mreč že bil sprejet na zadnjem lanskem 
zasedanju družbenopolitičnega zbora in 
zbora krajevnih skupnosti, delegati 
zbora združenega dela pa bi ga morali 
tako rekoč samo še potrditi. Tako od
klonilno glasovanje bi v najbolj črni va
rianti pomenilo, da od 1. aprila dalje za 
družbene dejavnosti v krški občini ne 
bodo imeli nobenih prispevnih stopenj, 
kar bi pomenilo, da bi moralo zdrav
stvo, šolstvo, otroško varstvo in drugi 
zapreti vrata. Rešitev pa bo v tem, da 
bodo proglasili izredne razmere in do 
20. marca sklicali izredno skupščino, na 
kateri bodo morali delegati glasovati 
vsaj za eno izmed variant, ki jih bodo do 
tedaj pripravili.

Vzrok za delegatski »ne« nekateri vi
dijo v tem, daje bilo vse skupaj delega-

• Na seji občinske skupščine so po
skušali nastopiti tudi zeleni Krškega, 
in sicer z gradivi, ki so jih delili že 
pred vstopom v skupščinsko dvora
no. Nameravali pa so postaviti vrsto 
vprašanj, med njimi tudi, zakaj so jim 
vrata v skupščino zaprta. In nadalje v 
gradivu izražajo dvom o verodostoj
nosti sklepov s seje skupščine 7. no
vembra lani, ko je bila spet na vrsti JE 
Krško, kritizirajo naglico pri priprav
ljanju sprememb družbenega plana. 
Precej kritično pa so obdelali tudi na-

^V)AVV/WVV^AAlVVWVVVVVV,

'C Naša anketa

UrOSUpeiJSKl UDUIIII, Mlicijt sami **«
pravijo veliko škode v lastnih in srenj- 
skih gozdovih s črnimi sečnjami. Ta 
škoda je veliko večja, kot pa nam jo po
vzroča umiranje gozdov, zato bi morali

I v*. 1'____ /.tvnnn lli/ronotl

STRAŽA — Gozdarji se nikakor ne mislijo sprijazniti z očitki, ki prihajajo TOK gozdarstvo Novo mesto,je pa ze v
predvsem iz Slovenske kmečke zveze, da v tistih gozdnih parcelah, ki so bile po Grosupeljski občim, kmetje sami na-
vojni odvzete kmetom in za katere je sedqj vse bolj jasno, da jih bodo v dogled- pravijo veliko škode v lastnih m srenj-
nem času nekdanji lastniki dobili vrnjene, pospešeno izsekavajo. Menijo, da so 
očitki bolj čustveno obarvani, a na sila trhlih nogah. Po njihovem predvsem 
zaradi nepoznavanja nekaterih strokovnih zadev.

Izhodišče za sečnio ie potrjen deset- načrtov z letnimi sečnimi načrti. Ugo- proti kršiteljem bolj strogo ukrepati,
letni načrt v katerem je°predpisano, tovila sta, da so vsi poseki načrtovani po Vpijoč je primer tako imenovane Ko-
kakšna sečnja se izvaja i gozda To še običajnih postopkih in da nične kaže na rinjske pajne, kjer jejtdo v adnjihle-
podrobneje opredeljuje gojitveno-sečni kakršnokoli pospešeno sečnjo v dolo- 
načrt, ki ga izdelajo za vsak konkretni 
primer. To dvoje je šele podlaga za se
stavo letnega sečnega načrta, ki pa na-

... • Gozdarski inšpektor Jože Kruljac
stavo letnega sečnega načrta, ki pa na- . Tahtpvn naj prepreči ne-
staja za dve leti naprej. Sele ko je ta po- llpravjfeno sečnjo na gozdni parceli v
trjen, je možno odkazilo, ki se v bližini Aidovca, kjer bivši lastnik trdi,trjen, je možno odkazilo, ki se v Nižini Zdovca, kjer bivši lastnik trdi,
družbenih gozdovih opravi z rdečo pi- da g,.e M nameren prekomerni izsekui u<.uvuih gutiuu i '»jz* “ • • - - ——— r ~

ko, tako da je moč že od daleč opaziti, 
katero drevo je namenjeno za posek. 
Letošnji posek je bil torej načrtovan v 
času, ko še slutiti ni bilo moč zahtev po 
vrnitvi dela družbenih gozdov, izvaja se 
rutinsko po predvideni intenzivnosti se
čenj, ki se bistveno razlikuje od tiste v 
kmečkih gozdovih. Gozdarji odpirajo 
določene predele vsakih deset let, le iz- 
j< noma bolj pogosto, saj jphteva nji- 
Kiv način spravila določene investicije, 
si .tem vlak, pripravo poti in drugo. Ni
kjer pa ni bil do sedaj predviden golo
sek, ostro zanikajo gozdaiji.

Prejšnji teden sta o tem razpravljala z 
vodstvom tozda Gozdarstvo Straža 
medobčinska gozdna inšpektorja inž. 
Boris Krasnov in inž. Jože Kruljac, prvi 
iz Ljubljane, drugi iz Novega mesta, ter 
pregledala, kako je z usklajenostjo de
setletnih in podrobnih gojitveno-sečnih

gozda zaradi bojazni pred skorajšnjo 
vrnitvijo. Po pregledu dokumentacije 
in parcele same je gozdni inšpektor 
ugotovil, da je posek v skladu s seč
nimi načrti tozda Gozdarstvo Straža, 
da gre le za nujen gozdnogojitveni 
posek, kjer naj bi posekali le približno 
13 odstotkov dreves, ne drži pa tudi, 
da bi bilo odkazilo kakorkoli poveza

I lllJMkC glliajllfc, njvi jv c/i.vz v «•—»«M— --
tih na črno posekanih približno 1000 

T. JAKŠE

Delavci so...
(Nadaljevanje s 1. strani)
zato je bil izid referenduma verjetno 
bolj pokazatelj zaupanja v vodstvo de
lovne organizacije in odnosa do širše 
družbenoekonomske situacije kot pa 
raglabljanja in opredeljevanja do ponu
jene nove organizacije.

S tem se strinja tudi generalni direk
tor Novolesa Vili Pavlič, ki vidi vzroke 
za neuspeh ponujenih predlogov prcd-da bi bilo odkazilo KakorKou poveza- za ucuspeu v—r6,. K. 7

no z vračanjem gozda prejšnjim last- vsem v splošnem nezaupanju ljudi do 
nikom, saj ni bilo opravljeno prejšnjo vodilnih in vodstvenih struktur v družbi 
:____l._. i: Inclnik

Krško, ki je ne bi smela več voditi 
SZDL. Sprejeta ni bila niti njihova 
pobuda za referendum o zaprtju JE 
Krško, ki sojo naslovili na predsed
nika občinske skupščine, a spet ostali 
brez odgovora. Toda krški občinski 
delegati niso bili za tak »vdor« zele
nih med skupščinske klopi.

tom napačno predstavljeno. Predstav
niki občine so namreč trdili, da so krške 
prispevne stopnje med najnižjimi v Slo
veniji, v delegatskih klopeh pa je bilo 
slišati, da bi morali delegati sprejeti tako 
stopnjo, kot je veljala decembra, ki pa je 
bila tedaj sprejeta zaradi tega, da bi po
krili minus iz prvega tričetrtletja. Nič ni 
pomagalo zagotavljanje občinskih pred
stavnikov, da bo celotna prispevna 
stopnja po republiškem zmanjšanju še 
manjša in bodo občinske obremenitve 
tako še veliko bolj znosne, kot so bile. 
Delegati so namreč naštevali težave 
gospodarstva, kjer je velika večina or
ganizacij ali na prisilnem dopustu ali pa 
v hudih likvidnostnih težavah, medtem 
ko se še ni zgodilo, da bi šla v stečaj 
kakšna družbena dejavnost.

J. S.
jesen, kot trdi v prijavi bivši lastnik, 
ampak že 7. junija lanskega leta.

čenih parcelah. Vse je tako, kot zakon 
določa in upravljalce gozdov k takemu 
tudi s kazensko odgovornostjo zavezu
je. Zlasti inšpektor Boris Krasnov pa je 
poudaril, da na območju gozdnogospo
darske enote Krka, ki spada v območje

SKRBNO ČUVANO BOGASTVO—Gozdarji trdijo, da kmetje ne bodo dobi
li izpraznjenih gozdov, vsgj tistih ne, s katerimi sedaj oni upravljajo. Na sliki so 
vodja tozda Straža Jernej Piškur, medobčinski gozdarski inšpektor iz Ljublja
ne Boris Krasnov in revirni gozdar Stane Godec (od leve proti desni) pn ogledu 
gozdne parcele v bližini rimske ceste nad Žužemberkom. Parcela je bila po voj
ni kmetu zaplenjena, lep dvoetažni gozd na njej pa priča, da so gozdarji z njim 
dobro ravnali. Na njej so številni hrastovi oijaki (neodkazam) ter lepa smreko
va podrast. Smreka da v življenju takega hrasta že dva pridelka, vendar se s 
posekom oijaka še vseeno splača počakati. (Foto: T. Jakše)

in v delovnih organizacijah, v nizkih 
osebnih dohodkih, ki so posledica 
Markovičevih ukrepov, v težavah iz
voznikov, katerih dohodkovnost vztraj
no pada — Novoles pa še vedno izvozi 
polovico proizvodnje — ter izredno 
slabi likvidnosti, ki se z novimi vladni
mi posegi še poslabšuje. Srbska blokada 
je močno prizadela Novolesovo proda
jo na domačem trgu, zlasti kopalniške 
opreme ter Sigmatove strojne opreme.

»Teh šestdeset dni do ponovitve refe
renduma moramo temeljito izrabiti za 
razčistitev nejasnosti in nazorno pred
stavitev predlogov. Vsem mora biti jas
no bistvo predloga, kije v tem, da mora 
Novoles ostati kapitalno povezan in s 
tem usposobljen za finančne operacije 
večjega obsega, tako pri izvajanju inve
sticijskih del v posameznih delniških 
družbah kot tudi pri operacijah na pod
ročju finančnega inženiringa, katerim 
posamezna delniška podjetja ne bi bila 
kos,« pravi dosedanji generalni direktor 
Vili Pavlič.

T. JAKŠE

DRAŽJE NAJEMNINE

NOVO MESTO — Po sklepu 
občinskega izvršnega sveta so se na- 
jemnine za poslovne prostore v novo- 
meški občini s 1. marcem podražile za 
dobrih 150 odstotkov. Nazadnje so se 
podražile skupaj s stanarinami decem
bra, sklep o 97-odstotni podražitvi s I 
januarjem pa potem zaradi zamrznitve 
že ni bil več uveljavljen. Zdaj je bilo 
ugotovljeno, da za najemnine pravza- 
prav ne veljajo isti kriteriji kot za stana- 
rine, da jih torej lahko povečajo. Se 
vedno pa so najemnine precej od tega, 
da bi bile tržna kategorija, pravijo od
govorni. Na račun podražitve bodo 
lahko nekaj sredstev namenili za nakup 
lokalov, ki naj bi jih imeli za oddajo v 
najem interesentom za obrt, ki nimajo 
dovolj pod palcem, da bi postali obrtni
ki brez pomoči.

Stečaja v Itasu le ne bo
Tako je odločil občinski izvršni svet — Prepričanje, 

da so delavci glasovali proti sebi _____
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»Dan žena? Ne, hvala!«

mm mmposlovodnega organa; da sprejemajo delavcev brez dela. Ugotovili so, da so 
Ž predlog organizacije profitnih centrov predlagani programi za rešitev firme (k 
i in da se potrdi ustanovitev Energo Itas, na glasovanju v kolektivu niso dobili 

da se ZK PO pooblašča za razporeditev podpore) dobra osnova za reševanje 
posameznih delavcev na ustrezna de- firme in da jih podpira tudi banka. Po- 
lovna mesta, nerazporejeni pa se obrav- trebno je iti v organizacijo programski 
navajo v skladu s predpisi in internimi enot, ker je to edina rešitev za lirmo. 

81* akti — so 26. februarja tajno glasovali Ugotovili so tudi, daje ZKPO po statu- 
na zborih delavcev v Itasu na petih me- tu Itasa postavljen zakonito. Osvojen je 
stih. Prisotnih je bilo 597 delavcev, 161 bil tudi predlog, naj da občinski svet 
pa odsotnih. ZA omenjene predloge je Zveze sindikatov pobudo sindikatu Ita-

»Ta praznik je ena sama hinavščina. Vsi se vrtijo okrog tebe, ne vedo, 
kako bi ti ta dan ustregli, naslednji dan in vse druge po vrsti bo pa vse po 
starem. Ne potrebujem dneva žensk, potrebujem pa tu in tam kakšno prosto 
popoldne, vsaj eno, če ne gre drugače, da bom lahko pozabila na vse, da 
bom naslednjih 364 dni lahko opravljala dolžnosti delavke, mame, žene, 
gospodinje, samoupravljalke.« To je izpoved ene od slovenskih žensk, ene 
od skoraj polovice vseh zaposlenih v Sloveniji, ene od množice, za katero 
pač v veliki večini še drži, da podpirajo tri vogale v hiši. Kar večinsko mne
nje je, da dneva žena, 8. marca, ne potrebujemo: ker seje izrodil v ponižujo
ča pijančevanja vseh, od mladih frkelj do moških vseh starosti; ker gre za 
enodnevno hinavsko kazanje »ljubezni« in »spoštovanja«; ker so ženske 
enakopra"ne. O tej enakopravnosti se seveda da na dolgo razpravljati, na
vsezadnje tudi na ta način, da so ženske pravzaprav »bolj enakopravne«, ko 
se ob domu, otrocih smejo spopadati s službo in politiko in še čim. Dejstvo 
je, da dan žena med ženskami nima veliko pristašev. Nekaj večje ogrevanja 
za materinski dan.

SLAVKA KIC, zaposlena v Krki Novo 
mesto: »Po mojem mnenju 8. marec nima 
več tistega naboja v sebi, kot gaje imel ne
koč. Izrodilo se je praznovanje v službi pa 
tudi doma. Sedaj si v službi sodelavke same 
nekaj pripravimo, da obeležimo ta dan.
Zato se vedno bolj nagibam k misli, da bi 
praznovali materinski dan, ki ima bolj kon
kretno vsebino. Tudi sama sem mati s tremi 
otroki, materinstvo pa bi morali danes v 
naši družbi bolje vrednotiti in spoštovati.«

ERIKA PETERLIN, referentka na met
liški upravi za družbene prihodke: »Praz
novanje 8. marca se mi od nekdaj zdi za 
ženske ne samo neprimerno, ampak celo 
ponižujoče. Tisti dan, ki kot da so ga žen
skam za praznik določili moški, naj bi po
kazal vso njihovo .ljubezen’ in .spoštova
nje’, v resnici se ga pa še takrat moški 
napijejo in veseljačijo. Po moje tudi ne bi bi
lo nič drugače, če bi namesto 8. marca 
praznovali materinski dan, čeprav so mate
re res vredne vsega spoštovanja.«

ZDENKA MIHELIČ, stroškovna knji- 
govodkinja v semiški Iskri: «8. marec je 
preživel. V našem podjetju je zaposlenih 
1.100 žensk in vsako leto smo imeli težave, 
kaj naj jim podarimo za praznik. Sem za 
materinski dan, ki naj bi ga praznovale vse 
ženske, tudi če niso matere, vendar drugače 
kot doslej 8. marec. Sicer pa se v enem dne
vu tako ali tako ne da nekomu poplačati 
njegove celoletne skrbi.« 'Ji

MARIJA ZAKŠEK, gostinka v Kape 
lah: »Osmega marca že več let ne praznu
jem več. Slavja so se sprevrgla v veseljače
nje brez smisla. Tudi jaz se zato bolj 
navdušujem nad pobudo kmečkih žensk, da 
bi dan žena opustili in raje vpeljali materin
ski dan. To naj bi bil 25. marec. Tak praznik 
bo intimnejši, prežet z ljubeznijo in omejen 
predvsem na družino. Ženskam bo vsebin
sko res nekaj pomenil, moški pa bodo tako 
ali tako slavili oba.«

ANKA ZORC, delavka v sevniški Kopi
tarni: »Meni je prav vseeno, ali bomo še 
praznovali 8. marec kot dan žena ali pa 25. 
marec spet kot materinski dan. Sem mati 
dveh majhnih otrok in z možem ter drugimi 
stanovalci smo se včeraj dve uri borili z vo
do, ki je po neutju začela bruhati iz odvod
ne cevi v naši kopalnici in poplavljati sta
novanje. Bolj kot prazniki mene in druge 
zanima, kdaj nam bodo obnovili kopalnice 
v tem starem bloku.«

LJUDMILA KOVAČ, kmetica iz Gor
njega Medvedjega sela: »Po radiu sem sliša
la, da bi prestavili datum praznika. Ampak 
nam, kmečkim ženskam je skoraj vseeno, 
kdaj je, pravega časa nimamo ne 8. marca 
ne kdaj drugič. Bilo bi res bolje, če bi bil 
praznik 25. marca, ker je takrat že malo 
cerkvenega praznika. Včasih je bil na 25. 
marca materinski dan. Če bi glasovali, bi jaz 
za ta dan, je nekako bolj v ljudeh. Mlade, ki 
so v službah, pa mogoče na to že drugače 
gledajo.«

IRENA TROHA, administratorka KG 
Kočevje: »Nisem ne za praznovanje dneva 
žena ne za materinski dan. Taka praznova
nja in spomiski dnevi so bili verjetno po
trebni takrat, ko ženske niso imele nobenih 
pravic. Danes smo enakopravne, vsaj jaz, in 
zato ne potrebujejo nobenega posebnega 
praznika. Sicer pa jaz vem le za dan žena, za 
materinski dan še nisem slišala.«

MARIJA ADAMIČ, socialna delavka v 
Inlesu Ribnica: »Dan žena ima zgodovinske 
korenine, materinski pa verjetno bolj ver
ske. Nekaterim več pomeni ta, drugim pa 
oni dan. Želja vseh pa je, da bi se nekako 
oddolžili ženi in materi, ki je poleg tega še 
vzgojiteljica, delavka in še marsikaj. Dan 
žena seje izrodil, k čemur pa smo prispevale 
tudi same žene in zato nekateri iščejo v za-

k , meno drug dan. Čas in ljudje bodo poveda-
* * li, kako bo s tem v bodoče.«

JOŽICA VRHOVŠEK, kontrolorka v 
Iskri Kostanjevica: »Po mojem je vseeno, 
kako se ta dan imenuje in katerega dne v 
marcu ga praznujemo. Prav pa bi bilo, da bi 
ga res praznovale samo ženske, ki so naši 
družbi že kaj dale. Zase niti v službi niti do
ma ne pričakujem posebne pozornosti, lah
ko pa se pohvalim, da se moji otroci spom
nijo tega dneva. Bolj od praznovanj pa so 
zdaj potrebni sloga, mir, predvsem pa delo.
Če bo delo, bomo našim otrokom šele lah
ko zagotovili lepšo prihodnost, to pa si kot 
matere tudi najbolj želimo.«

•a smeti. (Foto: L. M.)
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Letos 12 ha novih vinogradov
Obnova vinogradov v metliški občini — Priporočajo sajenje najboljših sort

METLIKA — V metliški občini je okoli 620 hektarjev tako imenovanih ab
solutnih vinogradniških površin, to je takih, na katerih so ali bi lahko bili vino
gradi. Z vinogradi pa je zasajenih približno 440 hektarjev. Letos naj bi na novo 
pridobili oziroma obnovili dobrih 12 hektarjev vinogradov.

BREŽIŠKE KMETICE 
SPET V VERONO

BREŽICE — Članice brežiškega akti
va kmečkih žena bodo tudi letos potovale 
v italijansko Verono, kije znana po med
narodnem kmetijskem sejmu. Na pot bo
do odšle jutri, 9. marca, vrnile pa se bodo 
v nedeljo. S sabo bodo nesle vrsto kmeč
kih dobrot, ki so nastale z njihovim zna
njem in izkušnjami, s katerimi se bodo 
predstavile v Veroni.

v SOBOTO GREGORJEV 
SEJEM

ŠENTRUPERT — V soboto, 10. 
marca, bo na Veseli gori pri Šentrupertu 
tradicionalni Gregorjev sejem. Organi
zatorja krajevna skupnost in Turistično 
društvo Šentrupert vabita na sejem 
prodajalce in kupce goveje živine, konj, 
kramarskega blaga, suhe robe, kovaš
kih izdelkov, domače obrti, sadik in

»Večina te obnove bo zajete v inve
sticijskem programu, s katerim bomo 
pri Zvezi vodnih skupnosti uveljavljali 
nepovratna sredstva za rigolanje in za
ložno gnojenje, kar je približno 12 od
stotkov vrednosti novega nasada. Vseh 
teh 12 hektarjev obnovljenih vinogra
dov bo v zasebni lasti,« je povedal inž. 
Jože Maljevič, vodja pospeševalne služ
be pri metliški Kmetijski zadrugi.

NIŽJE CENE MESA
NOVO MESTO — Kmetijska zadruga 

Krka je za 1S odst. znižala cene domačega 
junečjega mesa. Tako bo sedaj poprečna 
cena govedine 38 din, medtem ko je bila 
doslej 46 din.

KMALU UVOŽENO 
MESO

BEOGRAD — Zvezni izvršni svet je 
trden v svoji nameri, da bo interveniral 
z uvozom povsod tam, kjer so po nje
govem jugoslovanske cene previsoke. 
To mu omogočajo tudi doslej največje 
devizne rezerve. Tako bo te dni začelo 
prihajati v našo državo v tujini kupljeno 
meso (20.000 ton), pa tudi 1.000 ton 
mesnih izdelkov in 1.000 ton slanine. 
Od slovenskih uvoznih podjetij sta do
bila pravico uvažanja dela tega kontin
genta murskosoboška ABC Pomurka 
in novogoriški Primex. Pričakujemo 
lahko, da se bo uvoženo meso pojavilo 
v naših prodajalnah sredi marca, in to 
po ceni, ki pri junetini ne bi smela pre
segati 38 din za kilogram, pri svinini pa 
36 din. (K. g.)

VfDNIK V KUPČIJI
Odkupne in prodajne cene v KZ 

Krka Novo mesto
Kar se je pretekli teden še videlo kot 

panično gibanje, je sedaj dobilo potisno 
moč trenda. Kmetijska zadruga Krka je 
v svojih prodajalnah znižala cene mesa 
za 15 odst., tako da bo sedaj poprečna 
cena domače junetine 38 dinatjev na
mesto dosedanjih 46 dinarjev. Kljub 
temu da je živine dovolj in je kmetje 
precej ponujajo, pa zadruga ne bo zni
žala odkupnih cen in se bo s tem odpo
vedala delu svojega dohodka. Na meso 
plačujejo mlado pitano govedo od 26 
do 32 din, teleta kilo žive teže v 1. kate-

Z NOVOMEŠKE TRŽNICI
Na ponedeljkovi tržnici je veljal ki

logram solate 20 do 40 in špinača po 
30 din. Krompir so prodajali po 4 do 
5 din, hren po 20 do 30, motovilec po 
60, regrat po 40, fižol po 25 ter kore
nje in kolerabo po 4 din kilogram. 
Medtem ko je veljal lonček smetane 
20 in kozarec 40 dinje bil kilogram 
skute 25 do 30 din. Jajce je stalo 1,7 
do 25 din. Liter čebulčka so cenili na 
20 do 30 din. Kilogram orehov je ve
ljal 100 din. Ajdova moka je bila 40 
din kila. Kilo jabolk seje dalo dobiti 
za 10 do 15 din. Nageljnov cvetje ve
ljal 5 in 10 din.

goriji od 36 do 38 din, v drugi od 34 do 
36 din in za klanje 32 din.

Novomeškim trgovcem diskontna 
prodaja v hladilnici na Cikavi ni najbolj 
všeč, zato pa so hladilničarjt nadvse za
dovoljni s prodajo in očitno tako razpo
loženje vlada tudi med potrošniki. Ta 
teden so ostale enake cene: olje je po 15 
din liter, sladkor po 10 din kilogram, 
prašek po 113 din, fižol po 20 din, čebu
la po 3 din, jabolka so po 10,50 din. 
Moka tip 850je pa 3,30 din, tip 500 po

• SEJMIŠČE V NOVEM MESTU 
— V ponedeljek so rejci pripeljali 
skupno 211 pujskov in jih prodali 
148. Pujski, stari 8 do 15 tednov, so 
veljali okrog 45 din kilogram žive te
že, starejši pa 25 do 26 din kila žive 
teže. Naprodsg so imeli tudi 3 krave, 
vendar niso zamenjale lastnika.

4 din, namenske moke zdaj ni na zalogi, 
jo bodo pa dobili ta teden. Izredna po
nudba velja še naprej za piščančja krila, 
ki so po 20 din kila, pomaranče po 13 
din kila in švicarska čokolada Milka v 
300-gramski tablicah po 45 din. Na za
logi je še dovolj belega tikveškega bu
teljčnega vina po 24,50 din buteljka. V 
hladilnici pravijo, da bodo izbiro še po
večali, v kratkem naj bi dobili zamrzne
jo zelenjavo za družbene obrate in večje 
družine.

Pripravlja: J. S.

Kmetijski nasveti
Zakaj dolenjsko žito pada

. Zakaj na Dolenjskem zadnji dve leti žita neobičajno veliko polegajo, o 
tem je v svojih člankih na tej strani pa tudi v radijskih nasvetih na Studiu D 
pisal in govoril inž. Tone Hrovat. Poglejmo pa še, kaj sicer pravi fitopato- 
loška stroka o vzrokih in okoliščinah, v katerih se poleganje pojavi.

V laboratorijskih preiskavah na Biotehniški fakulteti v Ljubljani so ugo
tovili, da nožne bolezni žit povzročata predvsem dve glivici: Rhisoctonia 
sojani in Pseudocersosporella herpotrichoides. Prvo poznamo predvsem 
Pri krompirju, saj povzroča bolezen belo nogo, lahko pa napade tudi druge 
rastline, kar 300 po številu. Njeno uničujoče delovanje se lahko poveča, če z 
neprimernimi agroteničnimi ukrepi poljedelec poruši naravno ravnovesje. 
Razmnoževanje glivice in s tem pojav bolezni lahko pospešuje neharmo- 
nično gnojenje (preveč dušika), stalna setev na isto njivo ipd., lahko pa je to 
tudi posledica glivici naklonjene zime. Suha in hladna zima ustreza glivici 
Rhisoctonia šolani in prav takšna je bila v minulih dveh letih.
. Podobne ugotovitve veljajo tudi za Pseudocercosporello herpotricho- 
'des, glivico, katere prisotnost včasih ugotovimo šele ob žetvi. Ona namreč 
Povzroča, da so nekateri klasi gluhi, ne pa polni klenega zrnja; podobne 
Posledice ima tudi bolezen fuzarioza.

Seveda je najvažnejše vedeti, kako lahko poljedelec obvaruje svoje po-

• ENAK NASVET KOT LANI — Zima je bila mila, zato opozarjamo 
kmete, da se bo lahko pojavilo poiegaje, kije imelo leta 1988 na Dolenjskem 
katastrofalne posledice. Proti tej bolezni (Pseudocercosporella herpotric
hoides) pšenico zavarujemo s sredstvom sportak (1 liter na hektar). Spor- 
tak je učinkovit v času razraščanja, to je v marcu in deloma v aprilu. Deluje 
tudi proti pepelasti plesni, možno pa gaje mešati tudi s herbicidi. (Inž. Hro- 
vat, DL 23. marca 1989)

sevke tehjievarnih bolezni. Ponovno veljavo in potrditev dobiva pravilen 
kolobar. Žito naj bi se vanj vključevalo le vsako četrto leto. Nadalje je odlo
čilna pravočasna in pravilna setev. Prepozna setev in zaskorjena tla gresta 
bolezni na roke, prav tako pa tudi pretirano in nepravočasno gnojenje z 
dušikom. V suhi in mrzli zimi se dušik ne porabi v celoti in to dejstvo ob 
sPomladanskem dognojevanju je nujno potrebno upoštevati. Šele ko je 
''sem agrotehničnim zahtevam zadoščeno, naj bi poklicali na pomoč 
škropiva.

Inž. M. L.

V novih vinogradih sadijo največ 
laškega rizlinga, vendar inž. Maljevič 
opozarja, da bodo belokranjski vino
gradniki že v drugi dobri trgatvi ugoto
vili, daje laški rizling pravzaprav samo 
povprečna sorta, zato priporoča za naj
boljše lege, kjer ni večje nevarnosti 
spomladanske pozebe, sajenje kako
vostnejših sort, kot so renski rizling, sivi 
pinot, beli pinot, chardonnay in muš
kat. »Računati je treba tudi, da morajo 
imeti svoje mesto tudi rdeče sorte in jih 
pri obnovi ne kaže izpustiti, saj bo imelo 
rdeče vino vedno svoje kupce.«

V rednost hektarja novega vinograda 
znaša sedaj okoli 240 tisočakov; polo
vico tega prispeva vinogradnik s svojim 
delom, oporo, hlevskim gnojem in še

ČRNOMELJ: PRIKAZ 
OBREZOVANJA SADJA

ČRNOMELJ — Pospeševalna služ
ba pri tukajšnji osnovni šoli organizira v 
soboto, 10. marca, ob 9. uri v sadovnja
ku pri osnovni šoli v Župančičevi ulici v 
Črnomlju prikaz obrezovanja sadja. 
Pospeševalci bodo dajali tudi nasvete, 
vabljeni pa so vsi, ki želijo izpopolniti 
svoje tovrstno znanje. Če bo slabo vre
me, bo prikaz rezi prihodnjo soboto.

SETEV KORUZE 
BO DRAGA

Setev koruze letos ne bo poceni, zla
sti kar zadeva njeno seme. Uvožena 
stane 53 dinarjev kilogram, cene ko
ruznega semena domačih sort pa znaša
jo od 36,5 do 59 dinarjev za kilogram. 
KZ Panonka iz Murske Sobote ima na 
voljo 1.700 ton semena dobro znane 
uveljavljene sorte pioneer, in to, kot za
trjujejo v zadrugi, po sprejemljivih ce
nah. Ko smo že pri cenah, naj omenimo 
še sredstva za varstvo kmetijskih rastlin. 
Kot so povedali v Pinusu v Račah, za
enkrat s pocenitvijo ne bo nič, saj niso 
prepričani, da se bodo cene tudi sicer 
tako obnašale, kot napoveduje zvezni 
izvršni svet. (K. g.)
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Spet novost 
črnoplodna 

aronija
Pridelava se širi

Obeta se nam nova sadna vrsta 
— črnoplodna aronija, kulturna 
rastlina, ki je večina kmetijskih 
strokovnjakov pri nas sploh ne po
zna. Izvira iz Kanade, od koder je 
prišla v Evropo v 18. stoletju in se v 
večjem obsegu udomila le v Sovjet
ski zvezi. Tam gojijo aronijo na pri
bližno 20.000 ha, zasajajo pa še no
ve površine.

Gre za trajno grmovnico, ki je 
skromna v svojih zahtevah in od
porna proti mrazu, boleznim in 
škodljivcem. Njeni plodovi so izraz
ite sijoče črne barve, z voščeno pre
vleko in imajo sladkotrpek okus. So 
zelo obstojni (tudi na grmu zreli ne 
odpadajo) in so primerni za prede
lavo v sok, kompot, marmelado, 
sadni jogurt in celo v desertna vina. 
Posebno vrednost jim daje visoka 
vsebnost vitaminov, od A, C in E 
do P, katehinov in sorbitola, kar vse 
povečuje zdravilno vrednost aroni- 
jinih plodov.

Seveda se bodo sadjarji, zlasti pa 
vrtičkarji, ki bi radi posadili vsaj po 
en grm v svoj vrt, zanimali, kje je 
moč kupiti sadike. Zaenkrat je tre
ba ponje v sosedno Italijo ali Ma
džarsko, pričakujemo pa lahko, da 
se bodo naše drevesnice hitro lotile 
razmnoževanja, kije precej prepro
sto, če bo za novost pri nas le dovolj 
zanimanja, napoveduje A. Dittrich 
v Kmečkem glasu.

- n

čim, svoj del, kot rečeno, da Zveza vod
nih skupnosti, do regresa za trsne cep
ljenke pa je upravičen tisti vinogradnik, 
ki ima skupaj z obnovljeno površino 
vsaj pol hektarja vinograda, obnavlja 
pa se površina, ki meri najmanj 20 arov.

V metliški zadrugi mislijo že na na
slednjo obnovo, zato pozivajo vse, ki 
imajo razpoložljive površine za obno
vo, naj se čimprej oglasijo v pospeše
valni službi.

A. B

VREME IN TRTA
METLIKA — Nenavadno lepo in 

toplo vreme za ta čas vinogradnikom ne 
obeta nič dobrega. Očesa na trti se bodo 
vsak čas odprla in možnost, da jih po
zeba uniči, je zato toliko večja. Konec 
strahu za spomladansko pozebo je šele 
sredi maja, po ledenih možeh. Za delo v 
vinogradih pa je seveda tako vreme 
nadvse primerno in kar se tega tiče, vi
nogradniki z delom za cel mesec 
»prehitevajo«.

SEMINAR
METLIKA —- Prejšnjo sredo seje v 

metliški Vinski kleti z izpiti končal 42- 
urni seminar kletarstva za vinogradnike 
in vinarje, ki se gaje udeležilo okoli 90 
ljudi iz vse Bele krajine. Seminar, kije 
bil letos drugič, sta organizirala Društvo 
belokranjskih vinogradnikov in Kme
tijski inštitut Ljubljana, predavali pa so 
strokovnjaki iz Vinske kleti, ljubljan
skega inštituta in komiteja za kmetij
stvo.

VINO BREZ MARŽE
METLIKA — V svojih diskontnih tr

govinah v Metliki, Novem mestu in Ljub
ljani prodaja metliška Vinska klet svoja 
namizna vina brez marže, kar pomeni, da 
so 20 do 25 odst. cenejša kot v drugih tr
govinah. Za naprej bodo gledali, da bodo 
njihova vina v njihovih trgovinah naj
cenejša.

O ZADRUŽNIŠTVU 
IN ZADRUGAH

ČRNOMELJ — V okviru priprav 
na 18. redni občni zbor Zadružne zveze 
Slovenije je bil minuli torek v Črnomlju 
posvet z zadružniki in zadružnimi de
lavci, na katerem so obravnavali pro
gram dela Zadružne zveze Slovenije za 
leto 1990. Na posvetu, ki so ga vodili 
predstavniki Zadružne zveze Slovenije, 
so posebno pozornost posvetili uresni
čevanju zakona o zadrugah oz. prilaga
janju sedanje organiziranosti zadružniš
tva zakonskim določbam. Več pri
hodnjič.

EN 
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL...

Ureja: mag. Julij Nemanič

Kakovostno 
vinogradništvo 
se začne z rezjo

Dovolile mi, dragi bralci Do
lenjskega lista, najprej predstavi
tev. Odgovorni urednik inž. Mar
jan Legan mi je ponudil, naj 
nadaljujem delo našega spošto
vanega pokojnika Tita Doberška 
in urejam ter pišem članke v tej 
popularni rubriki »En hribček 
bom kupil..« Zavedam se, da to 
ne bo lahka naloga, saj morajo bi
ti prispevki času primerni ter po
trebam vinogradnikov prilagoje
ni, zanimivi in poučni Po specia
lizaciji sem vinar in delam pri 
Kmetijskem inštitutu Slovenije, r 
zavodu za vinarstvo. Lažje bom 
sestavljal članke o kletarjenju, 
negi vina ipd Vem, da mora koti
ček posvečati dovolj pozornosti 
prispevkom iz vinogradništva, zalo 
bom skušal nagovoriti strokov
njake vinogradnike, ki delajo na 
terenu, r kmetijskem inštitutu, na 
biotehniški fakulteti pri kmetij
skem zavodu v Mariboru in Novi 
Gorici ter na višji agronomski šoli 
v Mariboru, da bi občasno pisali 
strokovne članke v Dolenjski list 
Vabim vas, dragi bralci da sporo
čale na uredništvo Dolenjskega 
lista tudi vaše želje in predloge, o 
katerih je potrebno več pisati

TRTA NA ŠKARJAH 
RODI

Glede na čas razi vinske trte sem 
se odločil, da vas seznanim z razmiš
ljanjem avstrijskega dipl. inž. Chri
stiana Jaboreka, ki piše v časopisu 
Der Winzer, kako naj bi obrezovali 
letos. Dolgoletna opazovanja so da
la odgovor, da zmerna in na kako
vost grozdja naravnana rez, poseb
no pri rodnih sortah, vpliva pozi
tivno tudi na rast vinske trte, njeno

odpornost proti nizkim zimskim 
temperaturam in tudi na življenjsko 
dobo vinograda.

Količina pridelka in kakovost sta 
soodvisna. Obpjega hkrati ne mo
remo imeti. Čim rodovitnejša je 
(»rta, tem bolj zahteva zmerno rez. 
Število rodnih očes na obrezani trti 
določa pridelek in kakovost grozd
ja. Toda poleg števila rodnih očes 
na kvadratni meter koristne površi
ne vinograda, je rast in odpornost 
trte odvisna od rastišča, rodovitno
sti tal, podnebja, sposobnosti nasa
da, sor e, rezi vinske trte v prete
klem letu, vpliva pa tudi vreme, 
pridelek in čas trgatve v preteklem 
letu.

Po sposobnosti posameznih sort 
je možna razdelitev glede na »ja
kost« rezi v naslednje skupine sort:

1. sorte, ki terjajo šibko rez (4
do 5 rodnih očes na m2 koristne 
površine): laški rizling, rizvancc, ze
leni veltlinec, modra portugalka, 
zweigelt, merlot;

2. sorte, ki terjajo srednje moč
no rez (7 do 8 očes m2): beli pinot, 
chardonnay, muškat-otlonel, zeleni 
silvanec, sauvignon, rumeni muš
kat, šentlovrenka, modri pinot;

3. sorte, ki terjajo močno rez 
(10 rodnih očes na I m2 koristne

. površine vinograda); renski rizling, 
traminec, rulandec (sivi pinot), 
modra frankinja.

Vinogradnik mora vedeti, katero 
sorto obrezuje. Zahteve posamez
nih sort se med seboj zelo razlikuje
jo. To so različna živa bitja. Deni
mo: zelo sorodni rdeči sorti modra 
frankinja in zvveigclt sta si v rezi ze
lo različni. Kakovostno vinograd
ništvo se začenja z obrezovanjem tr
te, da ne posegam daleč nazaj do 
obnove vinograda ali morda še bolj. 
V svetu raste povpraševanje po 
boljših in dražjih vinih. Zato naj bo 
naš cilj čim boljša kakovost vina 
zadovoljive količine, in ne čimveč 
vina zadovoljive kakovosti. Tako 
bomo tudi porabnike vina počasi 
vzgajali, jih naučili, kaj je kakovost; 
poznavalci so pripravljeni kakovost 
dražje plačati.

Mag. JULIJ NEMANIČ
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Samo mleko bi bilo premalo
Stališče do zamisli o gradnji dolenjske mlekarne — V 

Trebnjem načrtno vlagali v mlečno pridelavo
TREBNJE — Dolenjska mlekarna 

je verjetno nikoli končan pogovor do
lenjskih kmetijskih delavcev, a da je re
giji nujno potrebna, so med drugimi 
prepričani dolenjski člani Slovenske 
kmečke zveze, kar se da razbrati tudi iz 
njihovega lanskega decembrskega se
stanka v Novem mestu. Kako pa se vi
dijo v morebitni dolenjski mlekarni 
Trebanjci in kako sploh gledajo na te 
zamisli v KZ Trebnje, smo skušali zve
deti v pogovoru z dipl. inženitjem Aloj
zom Metelkom, vodjo proizvodno-

Alojz Metelko

pospeševalne službe v tej zadrugi. »O 
dolenjski mlekarni je smiselno govoriti, 
vendar bi morala ponuditi širši asorti
ment izdelkov, ne le mleko. Dolenjska 
in Posavje zdaj namreč dobavita v ljub
ljansko predelovalnico letno do 35 mili
jonov litrov mleka. Če bi se taka količi
na pojavila kot konzumno mleko iz 
morebitne dolenjske mlekarne, bi bilo 
to za ta trg preveč, kar pa govori v prid 
širšemu asortimentu,« se zavzema Me
telko.

Če bi se ogreli za slabo pretehtane 
korake, v mlečni pridelavi bi po njego
vem stališču torej Dolenjci utegnili na
rediti sami sebi škodo z nenadnim dvi
gom ponudbe mleka. Ne da bi se 
spušlali v presojo, če bi se sploh lahko 
primerilo strokovni javnosti, da bi spre
gledala usodne pasti, lahko nemara za
trdimo, da bi sleherni šok na mlečnem 
trgu še kako občutilo tudi trebanjsko 
kmetijstvo. Po Metelkovih besedah je 
namreč zadruga v zasebno mlečno pro
izvodnjo načrtno in intenzivno vlagala 
dobro desetletje, tam od sredine 70. let. 
Delež vloženih sredstev v kmetijstvo je 
po njegovi okvirni oceni 60:40 v korist 
mlečne proizvodnje. Sčasoma je nastala 
v občini tudi gosta mreža zbiralnic.

L. M.

»Prekrščevalcem« mleka odklenkalo
Kaj prinaša predlog novega pravilnika o kakovosti mleka in plačevanju, ki je zdaj 
__________v javni razpravi — Večje nagrade pa tudi kazni kršiteljem__________

Četudi na Dolejskem velja, daje mleku dolita voda sramota za hišo, so lan
sko jesen mlečni kontroloiji ugotavljali, da so prav naši kmetje med najpogo
stejšimi »prekrščevalci«. Ker nameravajo mlekarne zaostriti higienske zahteve 
in boljšo kakovost mleka tudi bolje nagrajevati, bo koristno zvedeti, luy prinaša 
predlog novega pravilnika o kakovosti mleka, ki je zdqj v javni obravnavi.

Da je mleko sploh primerno za od
kup, mora biti pridobljeno s pravilno in 
redno molžo zdravih in pravilno krm
ljenih krav. Poleg tega mora biti namol
zeno najmanj 30 dni pred telitvijo in 
vsaj 8 dni po njej. Mora imeti značilen 
okus, vonj in barvo, vsebovati mora 
najmanj 3,2 odst. mlečne tolšče, 8,5 
odst. suhe snovi brez maščobe, ne sme 
biti prekislo in mora biti v zbiralnicah 
ohlajeno vsaj na 8°C. Potrebno je tudi, 
da ne vsebuje antibiotikov (zadnji pri
mer iz Trebnjega!) niti ostankov drugih 
zdravil ali nevarnih snovi.

Za rejce, ki oddajajo več kot 20.000 
litrov mleka na leto, bo tudi v prihodnje

obvezno štetje mikroorganizmov v 
mleku. Če bo skupno število mikroor
ganizmov znašalo do 300.000 v milili
tru mleka, bo tako mleko — seveda ob 
zadoščenih drugih zahtevah — uvršče
no v 1. kakovostni razred in bo imelo 
pravico do 10-odstotne nagrade na 
osnovno ceno mleka. Če bo znašalo 
število mikroorganizmov od 300.000 
do 700.000, bo mleko uvrščeno v 2. 
razred in bo imelo pravico do 5- 
odstotne nagrade, če bo število mikro
organizmov seglo do 3 milijonov, bo 
uvrščeno v 3. razred in bo brez nagrade, 
če pa bo število preseglo to število, bo 
mleko uvrščeno v 4. razred, vanj uršče-

nemu mleku pa bodo odbijali 10 odst. 
vrednosti osnovne cene. Po novem bo

• In kaj je predvideno za kršitelje in 
»prekrščevalce« mleka? Prvi zalotitvi 
bo sledilo pismeno opozorilo lastniku 
mleka, drugi trimesečna prepoved 
oddaje, trenji pa eno- do triletna pre
poved oddaje mleka. Vzgojno nqj bi 
delovalo tudi javno izobešanje imen 
kršiteljev. Kršitelj bo moral nositi 
stroške analiz, za vse mleko v teko
čem mesecu pa bo dobil samo polo
vično plačilo. Obsežen pravilnik vse
buje še nekatera druga natančna do
ločila o pravicah in dolžnostih rejcev 
in mlekarn.

vsako mleko v reduktaznem testu mo
ralo zdržati vsaj tri ure do razbarvanja 
metilenskega modrila. ^ l

Ivan Jankovič

Vse manj kamenja
TRIBUČE — Eden od členov v 

verigi kraških agromelioracij v črno
maljski občini so tudi Tribuče, kjer 
prav sedaj končujejo dela na 255 ha 
zemljišč. Poseg zajema ureditev poti, 
odstranitev kamenja, splošno plani
ranje terena, posek šibja in manjših 
zarasti med njivami ter založno gno
jenje. 90 odst. denarja za agromelio
racijo je nevračljivih iz Zveze vodnih 
skupnosti, odbora za melioracije, 
ostalo pa so prispevali v delu in denar
ju lastniki zemljišč.

V črnomaljski občini načrtujejo, da 
bi kraške agromelioracije končali leta 
2000, če bodo seveda na voljo druž
bena nevračljiva sredstva. Interes 
lastnikov zemljišč je velik — to je po
trdil tudi predsednik melioracijskega 
odbora v Tribučah Ivan Jankovič — 
saj je po teh posegih obdelava bistve
no lažja in cenejša. Vendar pa kljub 
temu da na k raškem področju izkrčijo 
kamenje, komasacij ne predvidevajo, 
ker še vedno niso možne, zato pa na 
kmetijski zadrugi spodbujajo kmete k 
sporazumni menjavi in s tem k zdru
ževanju zemljišč.

»Velika pridobitev za nas je 8 km 
urejenih in razšiijenih poljskih poti, 
primernih za večje kmetijske stroje, 
kot so kombajni, s katerimi je bilo do
slej marsikdaj težko priti do njiv. Naše 
krajane je motilo le to, da so imeli vsi 
lastniki zemlje, ne glede na to, ali sojo 
skrbno obdelovali ali pa sojo pustili v 
pušči, pri agromelioraciji enake ugod
nosti. Sicer pa pričakujemo, da se bo
do tudi na našem področju sedaj lotili 
bolj načrtnega pospeševanja kmetij
stva. Po končani agromelioraciji bodo 
imeli za to še razlog več,« razpreda 
misli Jankovič.

M. B.-J.
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DEŽURNE TRGOVINE

V soboto, 10. marca, bodo v No
vem mestu do 19., drugod do 17. 
ure odprte naslednje prodajalne 
živil:
• v Novem mestu: Market na 
Kristanovi
• v Šentjerneju: Samopostrežba 
Mercator
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Vrelec
• v Žužemberku: Market Dolenj
ka
• v Straži: Samopostrežba KZ.
• V Nedeljo bosta odprti od 8. do 
11. ure v Novem mestu prodajalna 
Pogača na Glavnem trgu 22, v Čr
nomlju Market Čardak.

BREZCARINSKA 
TUDI NA OTOČCU

OTOČEC — V prostorih »šoferske« 
restavracije so v ponedeljek odprli že 
tretjo brezcarinsko prodajalno na Do
lenjskem. Brodokomerc z Reke je za 
prostore nove prodajalne vzel v najem 
polovico omenjenega gostinskega ob
jekta, preostali del pa bo še vedno na
menjen žejnim in lačnim v nočnih inju- 
tranjih urah. Trgovina bo kar precej 
popestrila otoški turizem, v ribolovni 
sezoni pa bo v njej mogoče dobiti kar 
največ različne opreme za ta šport.

KONVENCIJA
NOVOMEŠKE

ZSMS-LIBERALNE
STRANKE

NOVO MESTO — V sredo, 14. 
marca, ob 19. uri bo v športni dvo
rani Marof v Novem mestu kon
vencija novomeške ZSMS-Liberal- 
ne stranke, na kateri bodo predsta
vili svoj program ter listo za občin
ski družbenopolitični zbor. Gosta 
na konvenciji bosta dr. Slavoj Žižek 
in dr. Marko Demšar, kandidata 
ZSMS-Liberalne stranke za člana 
predsedstva Slovenije. Program, v 
katerem bo med drugim pel Sent- 
jemejski oktet, Novoteks pa bo 
imel modno revijo, bo povezovala 
Miša Molk. Po končanem tem delu 
bo koncert skupine Lačni Franz.

KONVENCIJA
ZELENIH

NOVO MESTO — Jutri, v pe
tek, 9. marca, ob 19. uri bo v konfe
renčni dvorani hotela Metropol v 
Novem mestu konvencija Zelenih 
občine Novo mesto, na kateri bodo 
predstavili svoj program in listo za 
občinski družbenopolitični zbor.

USTANOVITEV
METLIŠKIH

ZELENIH
METLIKA — Zadnjo soboto, 3. 

marca, so v prepolni Mežnaršičevi 
gostilni v Metliki ustanovili metliški 
pododbor Zelenih Bele krajine. Te
ga zbora se je udeležil tudi predsed
nik Zelenih Slovenije dr. Dušan 
Plut, sicer Belokranjec iz Gradca. 
Na zboru pododbora, ki bo deloval 
v okviru področnega odbora Zele
nih Bele krajine, so predstavili svoj 
program, ki je del skupnega pro
grama metliške volilne koalicije, to 
pa sestavljajo ZSMS-Liberalna 
stranka, Slovenska kmečka zveza in 
Zeleni. Zeleni imajo tudi svojega 
člana na skupni koalicijski listi za 
občinski družbenopolitični zbor.

Seminar 
za nove 

podjetnike
NOVO MESTO — Konec fe- 

bruarja je novomeška Poslovna 
enota Komercialne in hipotekarne 
banke (prejšnja Beograjska) orga
nizirala enodnevni seminar oz. raz
govor o osnovah knjigovodstva in 
računovodstva za nove podjetnike, 
ki so v zadnjem času registrirali no
vo podjetje. Poslali so okrog 300 
vabil; razgovora se je udeležilo 
preko 100 vabljenih. Mnogi pa se 
zdaj zanimajo za morebitno pono
vitev tovrstnega razgovora.

»Ugotavljamo, da je tudi na Do
lenjskem podjetništvo v razmahu.

položiti, tako da se odpirajc 
firme z vso možno vsebino, ki jo za
konodaja dopušča, ne da bi mar
sikdo sploh vedel, kaj bo delal. Po 
razgovorih s tistimi, ki so že prišli v 
banko zaradi posojila, in tudi na
sploh smo začutili, da večina novih 
podjetnikov nima osnovnega zna-

Stane Hribar
nja o podjetniških financah, o knji
govodstvu in računovodstvu, brez 
česar pa poslovanje ne more pote
kati. Ker se nihče od veijetno bolj 
poklicanih ni lotil tega, oz. so tisti, 
iti so se, organizacijo seminarjev ho
teli mastno zaračunati, smo se mi, 
da bi vsaj v osnovi zapolnili to vrzel, 
odločili organizirati razgovor, v ka
terem bi strokovnjaki iz SDK raz
ložili ta načela novim podjetnikom. 
Delavci SDK so predavali zastonj, 
k uspešni izvedbi razgovora je pri
pomogla tudi zavarovalnica, ki je 
brezplačno odstopila sejno dvora
no. Sicer so udeleženci v razgovoru 
zvedeli tudi osnovne stvari o kredi
tiranju in zavarovanju imetja,« je 
povedal direktor KHB PE Novo 
mesto Stane Hribar.

Hribar tudi pravi, da bo njihova 
banka podpirala zasebno podjetniš
tvo, vendar tisto, kjer bo z bilanco 
dokazano, da firma dejansko dela. 
Le z dokazilom o 2.000 dinarjih 
ustanovitvene vloge se kredit ne da 
dobiti.

Z. L.-D.

Namesto rešitve še nove težave
S prenosom pristojnosti na republiško vlado se razmere za zdravstvo vsaj 
___________ krat niso izboljšale — Krivično zakonsko urejanje plač

zaen-

NOVO MESTO — Na stalna lanska opozorila iz zdravstva, da denar, kije 
odmerjen za to dejavnost, ne zadošča za financiranje sprejetih in izvedenih 
programov, so se tudi novomeška in ostale dolenjske občine odzvale s poveča
njem prispevne stopnje za zdravstveno varstvo. Vendar očitno tudi to ne bo 
zadoščalo.

Za tozde Zdravstvenega centra Do
lenjske še ni mogoče povsem z goto
vostjo reči, ali bo končni obračun za la
ni pozitiven ali ne. Kaže, da bo nekaj 
minusa, čeprav je vseh pet občinskih 
zdravstvenih skupnosti, ki financirajo 
regijske ustanove, že pred ukinitvijo in 
prenosom pristojnosti v republiko »po
strgalo« ves denar, kar se je dalo, da bi 
pomagali zdravstvenim organizacijam.

Letos se razmere slabšajo. Čeprav 
slovenski delavci dajejo od svojih plač 
za zdravstvo toliko, kot še niso, izvajalci 
v zdravstvu dobivajo v primeijavi z de
cembrom manj denarja in še to z veli
kimi zamudami. Nov sistem, ko za pla
čilo večine zdravstvenega programa v 
vsej republiki skrbi republiška vlada, se 
vsaj zaenkrat ni pokazal za boljšega. 
Odgovora na javno zastavljena vpraša
nja, kam je šlo 200 od okrog 600 mili
jonov dinarjev, zbranih za zdravstvo po 
prispevni stopnji v januarju, ni. V do
lenjski regiji seje v januarju zbralo za 27 
odstotkov več sredstev za zdravstvo, 
kot jih je prišlo nazaj za financiranje 
zdravstvenih storitev, zaradi česar se 
likvidnostne razmere v bolnišnici, zdrav
stvenem domu in drugih ustanovah na
glo slabšajo. Ker so tudi omejitve za 
pridobitev kratkoročnih bančnih poso
jil za obratna sredstva, v Zdravstvenem 
centru napovedujejo da ne bodo mogli 
zagotavljati niti najnujnejšega zdrav-

POTRJENI KANDIDATI
NOVO MESTO — Nedavno je tudi 

občinska Socialistična zveza Novo me
sto na kandidacijski konferenci določila 
kandidate te stranke na volitvah 1990. 
Podprta je bila cela 32-članska kandi
datna lista za delegate v dužbenopoli- 
tičnem zboru novomeške občinske 
skupščine, na čelu katere je sedanji 
predsednik SZ Boris Dular. Za zbor 
občin republiške skupščine so podprli 
kandidaturo Igorja Vizjaka in Janeza 
Bajuka, za republiški zbor združenega 
dela kandidaturo dr. Tatjane Gazvoda, 
Slavka Plavca in Janeza Bratkoviča ter 
za družbenopolitični zbor kandidaturo 
Maijete Potrč, Marjana Somraka in 
Borisa Dulatja. Dr. Peter Novak pa je 
kandidat za člana predsedstva SRS na 
predlog novomeške SZ.

ABADONI V TOPLICAH
ŠMARJEŠKE TOPLICE — V restav: 

raciji tukajšnjega hotela pripravljajo nocoj 
zvečer, 8. marca, plesno prireditev v poča
stitev praznika žena. Za zabavo bo poskr
bel priznani ansambel Abadoni.

stvenega varstva. Dolenjski zdravstveni 
delavci zahtevajo ustanovitev samo
stojnega finančnega sklada za zdrav
stveno varstvo Slovenije, ločenega od 
republiškega proračuna.

Poleg vsega republiški izvršni svet 
preko uprave za zdravstvo zamuja s 
spremembami cen storitev zdravstva. 
Kljub veliki rasti cen prehrane, zdravil 
in drugih stroškov so se cene nazadnje 
spreminjale lani glede na oktobrsko rast 
cen na drobno. Novomeški zdravstveni 
delavci se jezijo tudi nad urejanjem nji
hovih osebnih dohodkov. Zahtevajo, 
da se le-ti poenotijo v vseh zdravstvenih 
organizacijah v Sloveniji, saj razlike 
niso utemeljene, če je financiranje enot
no. Trdijo, da za 23 odstotkov zaostaja
jo za republiškim povprečjem, zaostaja
jo pa tudi za občinskim povprečjem. 
Zahtevajo spremembo zakonodaje, ki

je upoštevala le stanje na določen da
tum. Dolenjski zdravstveni delavci za
htevajo tudi takojšnjo opredelitev na
cionalnega programa zdravstvenega 
varstva in njegovo financiranje, nada
ljnjega razvoja z ustrezno organizacijo 
in delitvijo dela, redno povračilo dejan
skih materialnih stroškov in amortizaci
je ter sprotno plačevanje računov za 
opravljene storitve itd. Sicer pa v 
Zdravstvenem centru posebna komisija

• Dolenjski zdravstveni delavci se 
bodo 5. aprila pridružili drugim slo
venskim v enourni opozorilni stavki o 
neurejenih razmerah za zdravstveno 
varstvo, ki jo pripravlja republiški 
odbor sindikata, če do konca marca 
ne bodo uresničene njihove zahteve.

proučuje možnosti za reorganizacijo, I 
katere cilj je jasno boljša ureditev. Pri 
tem čakajo na zakon o zdravstvenem 
varstvu, saj si le ne morejo izmišljati ne
kaj povsem svojega.

Z. L.-D.

Do vseh prijazen razvoj
ZKS-SDP Novo mesto ima volilni program — 32- 

čianska lista kandidatov za delegate v DZP
delo ter strokovne odločitve. Posebna 
skrb bo veljala načrtovanju, urejanju in 
rabi prostora ter razreševanju ekoloških 
problemov. Naravna in kulturna dediš
čina bo pojmovana kot neizkoriščena 
razvojna možnost. Spodbujali bodo hi
trejši razvoj drobnega gospodarstva, tr
govine, intelektualnih storitev, reformo 
družbenih dejavnosti in konkurenco 
(tudi zasebna) na tem področju. Ko
munisti nameravajo soustvarjati takšne 
izobraževalne programe, ki bodo osno
va za hitrejši razvoj občinskega in na
cionalnega prostora. Razvijali bodo I 
kmetijstvo, ki bo kmetu dalo zaslužek, | 
ljudem pa zdravo in dosegljivo hrano. 
Novo mesto naj bi postalo mesto kultu
re. V programu novomeških komuni- I 
stov tudi piše, da bodo mladim zagotav
ljali znanje in razgledanost, zaposlitev,

NOVO MESTO — Pred tednom je 
bila volilna konvencija novomeške 
ZKS-Stranke demokratične prenove. 
Govorili so o volilnem programu te 
stranke, določili listo kandidatov za de
legate v družbenopolitičnem zboru no
vomeške občinske in republiške skupš
čine. Konvencije se je udeležila tudi 
Sonja Lokar, sekretarka predsedstva 
CK ZKS-SDP.

Novomeška stranka ZKS-SDP se
veda sprejema program republiške ZK, 
ki mora po besedah Sonje Lokar omo
gočiti, da bo naša družba mirno, brez 
hujših socialnih pretresov prešla v mo
derno evropsko državo, v kateri se bo 
živelo demokratično, svobodno, mirno, 
socialno varno. Poleg tega so v Novem 
mestu pripravili tudi svoj program pod 
geslom »Za evropsko kakovost življe
nja, demokratična družba, učinkovito 
gospodarstvo, razvoj pa prijazen do lju
di in narave«.

V volilni program so novomeški 
komunisti zapisali soustvaijanje druž
be, ki bo ustrezala potrebam in intere
som ljudi in gospodarskega sistema, ki 
bo uveljavil trg, vse vrste lastnine, pa 
tudi socialno in ekološko odgovorno 
gospodarstvo. Spodbujali bodo razvoj 
nove vrednostne strategije, ki upošteva 
človeka in njegove sposobnosti. Prispe
vali bodo k uresničevanju sprejetih refe
rendumskih programov. Cilj jim je so
dobna in poenostavljena občinska upra
va, ki bo zagotavljala hitro in kvalitetno

Referendumski program zaživel
Osnovnošolski del novomeškega referendumskega programa uresničujejo po 

načrtih — Glede bolnišnice se brez sporazuma, ker obstajajo nejasnosti
NOVO MESTO — Občine Krško, Metlika, Črnomelj, Trebnje in Novo me

sto še sedaj niso podpisale sporazuma o skupni izgradnji in financiranju sanaci
je in posodobitve bolnišnice v Novem mestu. Predvsem zato, ker vztrajajo, da 
del finančnih obveznosti sprejme tudi zdravstvena skupnost Slovenije, to pa naj 
bi bilo možno s spremenjenim financiranjem zdravstvenega varstva v Sloveniji, 
po katerem je investicija novomeške bolnišnice v konceptu enotne mreže bol
nišnic republiškega pomena.

S tem pa ni rečeno, da se občine od
povedujejo udeležbi pri sofinanciranju 
načrtovane graditve, saj so vse razen kr
ške s 1. januarjem letos s prispevno 
stopnjo za zdravstveno varstvo namen
sko zagotovile 0,3 odstotka od bruto 
osebnih dohodkov (BOD). Ta sredstva

se sedaj redno stekajo in konec vsakega 
meseca gre celoten priliv Zdravstvene
mu centru Dolenjske, tozdu Splošna 
bolnišnica Novo mesto, kjer že deluje 
poseben odbor za sanacijo in posodobi
tev bolnišnice, saj je prejšnji pri občin
ski zdravstveni skupnosti z njeno uki-

Predilnica hoče po svoji poti
Sedanji Novoteksov tozd Predilnica Metlika hoče postati samostojno družbeno 

podjetje — Trdijo, da bi tako uspešnejše poslovali_____________
METLIKA — V začetku leta, ko je bil referendum o reorganizaciji Novotek- 

sa v holding delniško družbo, so se zaposleni v metliškem tozdu Predilnica od
ločili za izločitev iz Novoteksa in za ustanovitev družbenega podjetja, ki bi pri
stopilo k Novoteksu kot delniška družba. Za tako pot je glasovalo več kot tri 
četrtine tistih delavcev, ki so se udeležili referenduma. Sicer pa je v metliškem 
Novoteksu zaposlenih 326 ljudi.

Novomeška Tkanina, katere pomem
ben del v reprodukcijski verigi je met
liška Predilnica, pa je na tako odločitev 
metliških delavcev vložila ugovor in vsa 
zadeva je sedaj na sodišču združenega 
dela.

»Na referendumu se je pokazala 
volja delavcev,« pravi direktor Predil
nice Miomir Čikič. »Mi smo za čiste ra
čune in za poštene tržne odnose. Če bi 
bila Metraža samostojna delniška druž
ba, bi se ji gotovo pridružili tudi mi, 
zgolj iz sentimentalnih razlogov pa ne.

Hočemo narediti konec temu, da se sla
bosti in nepravilnosti skrivajo v skup
nem loncu, naj se ve, kdo je za kaj za

služen in kdo kriv, kdo je sposoben in 
kdo ne.«

Tržne raziskave in primerjalni po
datki kažejo, da bi metliška Predilnica 
lahko uspešno poslovala kot samostoj
no podjetje. Na našem tržišču primanj
kuje kvalitetne in modne preje, poleg 
tega pa imajo možnost tudi v izvozu. Se 
naprej pa naj bi Novoteksova Tkanina 
ostala njihov največji kupec, vendar v 
okviru tržnih razmer. Poslej naj ne bi 
odnosov med tema partnerjema več do
ločal zelo nedoločen samoupravni spo
razum, ampak naj bi ti odnosi temelji.i 
na jasni pogodbi. Skratka, poslej naj bi 
šlo za enakovredno partnerstvo. Seveda 
to za Mctlličanc pomeni tudi konec

znotraj Novoteksovega prelivanja do
hodka, ki so ga oni občutili v glavnem 
kot odlivanje. Sedaj je matično podjetje 
kar dvakrat krepko jemalo iz njihovega 
Žaklja: pri cenah, po katerih so jim 
obračunavali njihove proizvode in ki so 
(bile) precej nižje od tistih, ki veljajo na 
svetovnem tržišču, te pa so še precej ni
žje od tistih, ki veljajo v Jugoslaviji, po
tem pa so kar krepko zajemali še od ti
stega, kar je ostalo.

Po ocenah zunanjih strokovnjakov 
bi tehnološka zaokrožitev metliške 
Predilnice stala okoli milijon nemških 
mark, osamosvojitev bi zahtevala kakih 
deset novih strokovnjakov, v skupnem 
pa bi se število zaposlenih moralo 
zmanjšati za okoli 40 delacev. Vse to po 
zagotovilu vodstva Predilnice ne bi 
predstavljalo večjih težav.

A. B.

nitvijo prenehal obstajati. V novomeški 
občini je za gradnjo in sanacijo bolniš
nice namenjerjjh 65 odstotkov zbrane
ga samoprispevka, pri celotni investiciji 
pa naj bi bila novomeška občina udele
žena z 51,9 odstotka njene končne 
vrednosti.

S 1. februarjem so Pioniijevi delavci 
že pričeli z deli na prizidku OS Bršljin in 
s tem se je pričel uresničevati referen
dumski šolski program, za katerega je v 
novomeški občini namenjeno 35 od
stotkov sredstev. Prizidek naj bi bil do
grajen do 25. avgusta, zanj pa naj bi se 
stekala sredstva v desetih mesecih lan
skega in letošnjega leta. Sest mesecev v 
letošnjem in prihodnjem letu naj bi se 
zbirala sredstva za dograditev osnovne 
šole v Žužemberku, za katero je že v iz
delavi projektna dokumentacija, pre
mika pa se tudi pri I. fazi osnovne šole v 
Mrzli dolini, kjer je v pripravi spre
memba zazidalnega načrta Mrzle doli
ne in že delno plačana komunalna 
oprema zemljišča. Za osnovno šolo v 
Mrzli dolini bodo v občini za sedaj zbi
rali sredstva pet mesecev v letošnjem in 
prihodnjem letu.

Kot kaže, v novomeški občini ni za
stojev pri izvedbi referendumskega 
programa. T. JAKŠE

SE METLIŠKI PUST 
PREBUJA?

METLIKA — Dolgo let je že tega, 
kar je bil v Metliki zadnji veliki pustni 
karneval, od takrat pa se na pustni torek 
sprehodijo po mestnih ulicah le še 
osnovnošolci, bolj ali manj izvirno za
maskirani. Vendar pa so te povorke iz 
leta v leto daljše in letos je bilo maškar 
že okrog 300. Bode te povorke, ki jih 
pripravlja občinska Zveza prijateljev 
mladine, čez leta morda zopet prerasle v 
karnevale, ki jih Metličani še niso 
pozabili?

• Kandidati novomeške ZKS-SDP 
za občinski družbenopolitični zbor 
so: Milan Bratož, Miro Berger, dr. 
Borut Pretnar, Nataša petrov, Anica 
Bilbiia, Jovo Grobovšek, Stane Luk- 
šič, Cedomir Jakovljevič, Darja Co
larič, Vanja Vizjak, Nadja Počrvina, 
Franc Hočevar, Ivan Šteblaj, Janko 
Goleš, Karel Hace, Remzo Skende- 
rovič, Metoda Turk, Boštjan Smrke, 
Jože Colarič, Ljubica Mikša, Drago 
Sotler, Boris Zajc, Antonija Hočevar, 
Zvone Šuštaršič, Dragica Nenadič, 
Žarko Henigman, Dušan Kragelj, 
Miro Thorževski, Brane Bec, Vesna 
Lužar, Alenka Berger, Zdravko Zu
panc. Podprta je bila kandidatura 
Sonje Lokar, Anice Bilbija, Jožeta 
Falknerja in Staneta Šimca za delega
te v republiškem družbenopolitičnem 
zboru, Milana Kučana za predsedni
ka predsedstva SRS ter dr. Boštjana 
M. Zupančiča in dr. Matjaža Kmecla j 
za člana predsedstva SRS.

možnost pridobitve stanovanja in pogo
jev za ustvarjanje družine; malčkom 
varno in srečno otroštvo; ostarelim pa 
gmotno varno in duhovno bogato jesen 
življenja.

Mnogo udeležencev konvencije je 
menilo, daje program premalo konkre
ten, premalo novomeški, še posebno pa, 
daje treba v njem več reči o novomeš
kem gospodarstvu, ki je pred potopom. 
Če mu ne bo ušlo, ne ZK, pa seveda tudi 
nobena druga stranka ne bo mogla iz
polniti kaj dosti obljub iz volilnega pro-1 
grama. Po besedah predsednika novo
meške ZKStSDP bodo ta program do 
volitev konkretizirali.

Z. L.-D.

PODGANA — Mimo priznane Do- 
lenjkine delikatese na Glavnem trgu sc je 
te dni premikal možak, po poklicu gozdni 
inšpektor. Ko je mimogrede pokukal med 
dobrote, je opazil, da se piškoti na polici 
veselo pomikajo. Ker je že toliko izkušen, 
da ve, da so te zadeve premične samo v re
klamnih spotih, gaje zadeva kljub nedelji 
začela zanimati. Napel je svoje izkušene 
oči in ugotovil, da dobrote pravzaprav 
premika podgana, in to ne gozdna. Ker je 
bila, kot rečeno nedelja, ni bilo mogoče 
organizirati posebnih enot. Te so nastopi
le, sestavljene iz sanitarnih inšpektoijev, v 
ponedeljek. Zapletlo seje glede načina ek
sekucije. Dvomljivo je bilo, ali bo podga
na, nastanjena v trgovini, polni sladkih in 
mesnih dobrot, hotela ugrizniti v gnusni 
zavojček s protipodganjim strupom. Ven
dar je inteligentna človeška vrsta tudi za to 
našla rešitev. Krajevni ostrostrelec je žival 
pokončal z zračno puško.

PODJETNIKI — Poslali so nam po
datke, skrbno jih hranimo, da so vrhovni 
vodje novomeške komunale ustanovili 
družbo z omejeno odgovornostjo, ki se bo 
ukvarjala z zelo podobno, če ne kar enako 
dejavnostjo kot komunalci. Ne ve se, kako 
bo eno z drugim vplivalo na komunalni 
red v Novem mestu. Upajmo, da ne na 
slabše.

Ena gospa je rekla, da je pokopa
lišče v Ločni tako dobro varovano, 
da ni nobena še tako dobro pritijena 
elektronska sveča več kot deset dni.

V času od 13. do 26. februarja so v no
vomeški Dorodnišnici rodile: Kaja Šivo- 
njič iz Črnomlja — Gorana, Martina 
Cvelbar iz Šmaija pri Šentjerneju — Ale- 

[ ša, Nevenka Pucelj iz Tomažje vasi — 
Denisa, Miroslava Štarešinič iz Balkovcev 

Igorja, Mimica Eijavec iz Gaberja — 
Martino, Zvonka Jurejevčič iz Okljuke 
pri Gradcu — Gregotja, Ivanka Slak iz 
Gorenje vasi —Vanjo, Marija Zupančič z 
Jezera pri Trebnjem — Nino, Slavica 
Jordan iz Dol. Prekope — Borisa, Justi 
Žužek z Vrha pri Trebelnem — Adrijano, 
Ana Povšič iz Žalovič — Aleša, Milena 
Modrinjak iz Kanižarice — Nino, Lucija 
Zupančič z Dol. Karteljevega — Blaža, 
Pavla Simončič iz Vratnega — Jurete, 
Vasilija Žagar iz Drage Lukovdolske — 
Marina, Mojca Škrajnar iz Trebnjega — 
Nadjo, Romanca Bucik iz Otovca pri Čr
nomlju —Blaža, Branka Medvešek z 
Griča pri Klevevžu — Boruta, Anica Gor- 
šak iz Žadovinka — Davida, Vlaste Pe- 
trošs Primostka —Denija, Marjete Hoče
var iz Šmalčje vasi— Ambroža, Katarina 
Klevišar s Sinjega Vrha — Valentino in 
Dorotejo, Majda Kovačič iz Vratnega pri 
Šentjerneju — Jurija, Ana Veselič iz 
Drežnika — Matejo, Andrejka Skubc iz 
Dol. Globodola — Mitja, Mojca Jakofčič 
s Krasinca — Damjana, Zvonka Prelogar 
izTrebnjcga — Majo, Jasminka Špehar iz 
Semiča — Elvisa, vida Butala z Butoraja
— Mateja, Marija Vivoda iz Metlike — 
Tjašo, Irma Šribar iz Krškega — Žiga, 
Marija Rupčič iz Črnomlja —Tejo, Vera 
Hrvat iz Srednje vasi — Nino, Slavica Šte- 
fanič s Sodnjega Vrha — Mateja, Milena 
Kukavica iz Mirne Peči —Roberte, Sta
nislava Cvitkovič iz Tribuč — Gregorja, 
Tatjana Božič iz Črnomlja — Žiga, Slav
ka Šmolič iz Artmanje vasi —Petra, Pavla 
Žnidaršič iz Dol. Medvedjega sela —- Pe
tra, Mirica Plesac iz Bubnjarskega Broda
— Željka, Nikolina Peričak iz Kamanja 
— Matjeto, Cecilija Goršin iz Globočdola 
—deklico, Marija Kastelec iz Malega Ce
rovca — dečka.

IZ NOVEGA MESTA: Draginja Ga
čič, Slavka Gruma 32 —Aleksandra, 
Vesna Vučinič, Nad Mlini 19 — Ano.Bo- 

! jana Subič iz Šegove 20 — Lavro, Neven
ka Bajer s Košenic 138 Miha, Liljana 
Kocjančič s Ceste herojev 68 — Petra.

Čestitamo!

Sprehod po Metliki

ŠE PREPIR O 
TELEFONIJI

METLIKA — Na zboru volilcev v 
Metliki so v razpravi največ časa posvetili 
problemom telefonije in samoprispevku, 
ki sc izteče konec letošnjega junija. Tudi 
najbolj odgovorni možje v občini so potr
dili, da poteka napeljevanje telefonske 
mreže v občini prepočasi. Eden od kraja
nov je opozoril, da so jim februarja 1987 
na zboru krajanov obljubili, da bo tisti, ki 
bo pravočasno plačal za telefon 1.089 
DEM v dinarski protivrednosti, imel za
gotovljeno ceno. Rečeno je bilo tudi, da so 
projekti narejeni. Vendar je do danes pri
šlo do spremembe projektov, prijavili pa 
so se tudi novi telefonski naročniki, za ka
tere veljajo ugodnejša merila kol za one 
prve. Predsednik svete KS Jože Mateko
vič je pojasnil, da so pač prevzeli akcijo od 
starega vodstva, da pa morajo novi naroč
niki sedaj plačati okrog 13.000 din. Pred
sednik IS Nikola Ladika pa je priznal, da 
so si ob začetku akcije upali trditi, da ne bo 
potrebnega dodatnega denarja, ki ga tudi 
ne plačajo tisti, ki so primapeljavi telefona 
sami opravili določena dela.

V METLIKI SO KONČALI Z ZB1- 
I RANJEM prijav za nove telefonske pri- 
I ključke. Zanimanja je bilo veliko tudi med 
I krajani, ki so sicer zaprosili za družbeno 
I pomoč pri plačevanju stanarin. Pa ne sa- 
I mo to: takšno pomoč tudi dobivajo. Člo- 
I vek se ob tem nehote spomni pregovora,
I da je treba dati tistemu, ki se hvali, in od- 
| vzeti onemu, ki jadikuje.

PRETEKLO SOBOTO SO SE ZBRA
LI v Bartusovi gostilni na Mestnem trgu 
metliški zeleni, ki so povabili v goste dr. 
Dušana Plute, predsednika slovenskih ze
lenih. Pri Bartusu so pred časom ustanovi
li tudi sekcijo Kmečke stranke, pa gre 
sklepati, da se metliško politično udej
stvovanje širi iz zatohlih pisarn v vedrejše 
gostilne. To se je dogajalo tudi v času, ko 
je bila na oblasti ena sama stranka, samo 

j da so hodili po gostilnah njeni posamični 
predstavniki.

DA METLIKA RES POTREBUJE 
NOVO OZVOČITEV, se je pokazalo ob 
pustnem rajanju v osnovni šoli. Ko bi mo
rali vrteti glasbo, je vse skupaj crknilo in 
namesto veselja je bilo slišati negodovanje 
našemljenih in tistih s svojimi obrazi. 
Morda pa bo pripeljal novo ozvočilev iz 
Kanade ravnatelj metliške osnovne šole, 
ki je odletel čez veliko lužo za štirinajst 
dni.

DOLENJSKI UST
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Črnomaljski drobir
UKRADEN PUST — V pustnem 

društvu »Vranoviški jazbeci« so se kar tri 
desetletja trudili, da bi »Gradaškim mač
kom« ukradli pusta, kar bi bilo za prve se
veda  veliko zmagoslavje, za druge pa sra
mota. Letos je Vranovičanom le uspelo 
prelisičiti sosede iz metliške občine. Po
kojnika so odneseli kar z mrtvaškega odra 
sredi Štampoharjeve gostilne. Na pepel
nično sredo so mački v Rakarjevi gostilni 
zopet varovali pusta, nikjer pa ni pisalo, 
daje to duplikat »pokojnika«, ki so ga sre
di Vranovičev upepelili jazbeci.

AVTO SEJEM — Črnomaljsko za
sebno podjetje A vtoshop je že nekaj sobot 
zapored pripravilo v mestu avtomobilski 
sejem. Slišati je, da so se Črnomaljci odlo
čili za svoj sejem zato, ker se boje, da bi 
jim avtomobile že na poti na ljubljanski 
sejem ukradli Metličani. Eden od njih seje 
namreč s krajo audija 80 tako proslavil, da 
o njem v Delu izhajajo kar nadaljevanke.

ADVOKATI — Očitno pa so Črno
maljci tudi prepričani, da bo takšnih in 
podobnih lopovov še več, saj se je v zad
njem času močno razširila odvetniška 
obrt. Dolga leta je bil v mestu odvetnik le 
Miroslav Suica, lani se mu je pridružil Ja
nez Ferlež, v prvih dveh letošnjih mesecih 
pa še Dušan Bricelj in Jože Petrovčič. Čr
nomaljci zatijujejo, da nista zadnja.

Drobne iz Kočevja
NOV VIDEOKLUB — Matejka Hru- 

ner iz Frankopanske 5 v Kočevju je te dni 
odprla nov videoklub nasproti novega Ita- 
sa; odprtje vsak delavnik od 16. ure na
prej, ob sobotah in nedeljah pa že od 10. 
ure.

ZAKAJ NIČ O KRAJAH — Oni dan 
smo spet dobili anonimni telefonski klic. 
Neznanec je vprašal, zakaj ne pišemo o 
kraji v Vezeninah. Pozanimali smo se na 
postaji milice in tožilstvu, kjer o tem niso 
nič vedeli; v Vezeninah pa smo zvedeli, da 
je hudo kri povzročila preiskava, ki jo je 
izvedla »Varnost« v sodelovanju z njihovo 
komisijo. Pregled garderobnih omaric 
brez prisotnosti uporabnic je povzročil 
hudo kri, je pa zakonit, so nam zatrdili. 
Dodali pa so še, da niso našli kaj omembe 
vrednega, sploh pa ne tistega, zaradi česar 
so se za ta ukrep odločili.

VETER NAGAJAL — Močan veter, 
ki je pihal v začetku minulega tedna, je 
nekatere šibkejše občane kar prestavljal. 
Največ nevšečnosti pa je povzročil na te
levizijskih antenah in celo pretvornikih. 
Tako je za več dni izpadel zagrebški prvi 
program, marsikje pa je imel tudi ljubljan
ski prvi program več dni zelo hude 
motnje.

Ribniški zobotrebci
KROFI NA KREDIT? — V pustnem 

času je bil na vratih ribniške trgovine Izbi
ra v zadružnem domu napis »Sprejemamo 
naročila za krofe«. Takoj pod njim pa je 
bil še drugi napis »Prodajamo na potroš
niški kredit«. Ni pa bilo rečeno, če proda
jajo na kredit krofe ali kaj drugega.

POKUŠNJA V BLAGOVNICI — V 
samopostrežbi blagovnice je na pustni to
rek pripravil Mercator pokušnjo suho
mesnatih izdelkov, kruha in vina. Poseb
nega navala pa ni bilo, ker so Ribničanje 
še vedno nekoliko sramežljivi ali pa so bili 
siti drugih pustnih dobrot.

KAM PO VOLNO? — Volno za stroj
no pletenje in izdelke tovarne pletenin Ra
šica lahko kupite v Prigorici 25, kjer je 
Renata Oražem odprla te dni novo 
trgovino.

BISTRICA SMRDI — Ribniška reči
ca Bistrica ne zasluži tega imena, saj je 
umazana in močno smrdi. Vanjo se steka 
namreč kanalizacija, za nameček pa je še 
suša in je učinek smradu in onesnaževanja 
še večji.

Trebanjske iveri
ABSTINENCA •»- Partizan Mirna s 7 

aktivnimi sekcijami in precej prek 200 
člani je imel pred nedavnim občni zbor. 
Organizatorji so posebej vadili, kako bi na 
tem zboru kar najimenitneje pozdravili 
krajevno politično in sploh vodstvo, ven
dar se tovrstno niso mogli izkazati. Vrhov 
namreč niso opazili tam in so bili verjetno 
delavni drugje. Za domnevno abstinenco 
je lahko bila kriva tudi pomota. Na Mirni 
se ta čas sestajajo tudi organizatorji 
šaljivsko-lažnivske prvoaprilske proslave 
■n vabilo na občni zbor bi bil namreč kdo 
lahko razumel kot šalo. Če bodo pričako
vani prišli 1. aprila pozdravit partizanov- 
ee, je domneva kajpak točna.

ŠTEVCI — Da bi v Trebnjem izboljša
li razmere v komunalni oskrbljenosti kraja 
m kar cele občine, so se lotili ukrepov, ki 
jih bodo nekateri morda razumeli kot kri
vično šok terapijo. V kratkem bodo na
mreč vgradili vodomere, tj. vodovodne 
števce, 17 odjemalcem vode, ki so vse do 
'daj vodo plačevali — pavšalno. Pristojni 
?e razmišljajo o šokterapiji tudi za tiste iz
najdljive ljudi, ki so »uzakonili« na širšem 
trebanjsekm območju »ljudski« način pla
čevanja porabljenih kubikov.

ZBOROVALSKA — Vodstvo tre
banjske osnovne šole je, sodeč po nekate
rih inforamacijah, izrazilo začudenje nad 
Jj-m, da so oblasti odkazale Ivanu Kram
bergerju za predvolilni nastop prostor 
Pred šolo. Če je gost iz Negove zvedel za 
domnevno učiteljsko nejevoljo, ni znano, 
vsekakor pa z jedkim jezikom ni prizana 

učiteljstvu. Ljudstvo pa je ploskalo.

DANES RAZSTAVA
TREBNJE— Danes ob 12. uri bodo v 

avli tukajšnje stare osnovne šole odprli 
razstavo izdelkov domače in umetne obr- 
ll' ki jo je pripravil odbor za domačo obrt 
Pri trebanjski kmetijski zadrugi. Omenje- 
Pj izdelki bodo na ogled do nedelje, ko jih 
b°do tudi prodajali.

ČRNOMELJ — Tukajšnja ZSMS 
liberalna stranka bo imela v soboto, 

10. marca, ob 19,30 v črnomaljskem 
kulturnem domu prvo povojno predvo
lilno konvencijo v Črnomlju, na kateri 
bo predstavila volilni program in svoje 
kandidate za družbenopolitični zbor 
občinske skupščine. Kot posebni gostje 
bodo sodelovali dr. Bogdan Oblak, si
cer bolj znan kot strokovnjak črne bor
ze v Mladini z imenom Hamurabi, dr. 
Tomaž Mastnak in Goregor Golobič iz

IZ NKŠIH OBČIN
Konvencija ZSMS
Vabljeni vsi, ne glede na 

strankarske barve

• Pol ure pred pričetkom konvencije 
liberalne stranke bodo organizatorji 
v črnomaljskem kulturnem domu 
odprli razstavo političnega plakata 
ZSMS, razstavo izdelkov gojencev 
delavnice pod posebnimi pogoji in 
učencev osnovne šole ter prodajno 
razstavo izdelkov oskrbovancev do
ma starejših občanov.

republiškega
ZSMS.

vodstva liberalne stranke

Povabilo na konvencijo velja vsem, 
ne glede na strankarske barve ali brez 
njih. Tistim, ki se boje, da bi z udeležbo 
prekršili svojo apolitičnost, pa liberalci 
prišepetavajo, da celo predstavljeni li
beralni kandidati v večini sploh niso 
člani njihove stranke, so pa ljudje, ki jim 
zaupajo in upajo, da jim bodo tudi 
volivci.

OPTIMISTIČNE
NAPOVEDI

ZAPOSLOVANJA
ČRNOMELJ — Glede na to, da se v 

zadnjem času število brezposelnih v čr
nomaljski občini naglo povečuje, so v 
izhodiščih za razvoj občine v letošnjem 
letu zapisali, da bodo morali prav zapo
slovanju posvetiti največ pozornosti. 
Toliko bolj, ker lani niti skromne načr
tovane rasti zaposlovanja (0,25 odst.) 
niso dosegli. Nasprotno, število zapo
slenih seje zmanjšalo za 0,7 odst. Manj 
zaposlenih je bilo tako v gospodarstvu 
kot negospodarstvu, več pa le v zaseb
nem sektorju. Tako je lani iskalo zapo
slitev v občini 261 ljudi, leto poprej pa 
101 manj. In kako bo v letošnjem letu? 
V Iskri ne predvidevajo večjega števila 
zaposlenih, v Bellu pa načrtujejo celo za 
10 odst. manj zaposlenih. V načrtu ima
jo predčasne upokojitve, odkup let ter 
prezaposlitve v podjetju na Hrvaškem, 
v katerega na novo vlagajo.

NOVA ODVETNICA
RIBNICA — Občinska skupščina Rib

nica je zagotovila novo odvetnico za daja
nje pravne pomoči občanom. To je Kar
men Pavlin iz Šmaija-Sap. Brezplačno 
pomoč nudi vsako drugo sredo od 14. do 
17. ure v sejni dvorani občinske skupščine 
Ribnica, prvič pa je prišla 28. februarja.

Program 
»Ribnica 

v Evropo«
Spre|(iet na konvenciji 

KS v Ribnici
RIBNICA — Na konvenciji 

ZKS-SDP Ribnica, kije bila 28. fe
bruarja, so določili kandidatno li
sto, najživahnejša pa je bila razpra
va o programu te občinske organi
zacije.

Program stranke, ki ima naslov 
»Ribnica v Evropo«, ima 14 točk, 
ki sojih delegati konvencije z neka
terimi pripombami tudi dopolnili.

Sprejeto je bilo, da je treba so
cialni del programa dopolniti tudi s 
skrbjo za delavce, ki bodo ekonom
ski presežek, saj bo imel na volitvah 
gotovo največ uspeha tisti, ki mu bo 
uspelo to razrešiti. Poudarili pa so,

• TUDI V KOČEVJU — Minuli 
četrtek je bila v Kočevju konven
cija ZKS SDP Kočevje. Na njej so 
izmed 27 predlaganih izglasovali 
25 kandidatov za svojo listo za 
volitve v družbenopolitični zbor 
občinske skupščine in dali pod
poro vsem šestim kandidatom 3. 
volilne enote za DPZ Slovenije. 
Nato je najprej sekretar OK ZKS 
SDP Dušan Zamida predstavil 
volilni program organizacije, ka
terega geslo je »Za evropsko ka
kovost življenja tudi v občini Ko
čevje«. Programje podoben osta
lim, vanj pa je vključen tudi 
program revitalizacije Kočevske, 
ki gaje prisotnim predstavil pred
sednik občinske skupščine Alojz 
Eržen.

da ta pomoč ne sme biti predvsem 
sklad za pomoč brezposelnim, am
pak skrb za odpiranje novih delov
nih mest.

Na ostala vprašanja in pripombe 
so bili dani taki odgovori: Misel 
»ohranjali bomo toleranten odnos 
do polkmeta« pomeni, da bo zapo
slenim še naprej omogočeno tudi 
popoldansko delo na kmetiji. Pol- 
kmetov je kar okoli 50 odstotkov 
volivcev, ustvarjajo pa skupno kar 
90 odstotkov kmetijske proizvod
nje v občini. Z uvedbo evropskega 
delovnega časa bi tako delo one
mogočili in zato ga ne bodo uvaja
li...

Program »Ribnica v Evropo« je 
pripravila skupina, v kateri so bili 
Andreja Hojč, Matjaž Nosan, Maj
da Vrh, Marjan Hojč, Stane Kljun, 
Prvin Lavrič, Franc Lapajne, Janko 
Debeljak, Peter Levstek, Jože Mi
helič, Vinko Mlakar, Lado Orel in 
Janez Mihelič.

J. P.
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Neživljenjski odlok kriv za upor
Krajani osvetlili še tretjo plat odloka o zbiranju in odvozu smeti v črnomaljski 

občini — Zakaj niso zajeta vsa naselja? Plačati tudi neopravljeno delo?
SEČJE SELO, DRAGATUŠ, MLADICA — Medtem ko smo že pred ča

som pisali o problemih Komunale zaradi neplačevanja odvoza smeti, v prejšnji 
števiiki osvetlili stališča o tej zadevi odbora za varstvo okolja pri občinski 
skupščini, smo tokrat, da bo slika popolna, povprašali za mnenje še krajene z 
viniškega, dragatuškega in semiškega konca, kjer so odpori proti novemu od
loku o zbiranju in odvozu odpadkov največji.

plačevati, ljudje iz Podklanca, Goleka 
in sosednje Hrvaške, ki niso zajeti v od
loku, pa bodo na bližnje divje odlagališ
če, tako rekoč nam pred nos, vozili svo
je smeti. V tem pa dam svojim 
sokrajanom popolnoma prav.«

HUDAK BOGOMIR iz Sečjega sela 
pri Vinici: »Nihče nam ni povedal, daje 
naša vas zajeta v odloku o obveznem 
odvozu smeti, in nikogar v Sečjem selu 
niso obvestili, naj kupi smetarsko kan
to. 9. decembra lani pa smo prejeli ra
čune za odvoz smeti za nekaj mesecev 
nazaj. Skupno smo vrnili račune, kajti 
neopravljenega dela ne mislimo plačati. 
Če nas bodo tožili, bomo šli na sodišče 
vsi krajani hkrati. Prvič je prišel smetar
ski avto v našo vas šele sredi letošnjega 
februarja. Čeprav je okrog 40 gospo
dinjstev, pa imamo le 4 smetnjake. Jaz 
sem si ga takoj nabavil in bom vnaprej 
tudi plačeval odvoz, saj je zame, ki ni
mam kmetije, to najpreprostejši način, 
da se znebim smeti. Pri kmetih pa je od
klonilen odnos do takšnega odvoza od
padkov. Menim, da so precej krivi tudi 
stroški, ne toliko za komunalne storitve, 
kot za nakup smetnjaka. Ko jih prepri
čujem, mi pravijo, da bodo oni morali

GD Semič

razpisuje
po sklepu skupščine

JAVNO DRAŽBO
za odprodajo starega gasil
skega doma uporabne povr
šine 170 m2;
izklicna cena 119.340,00 din. 
Licitacija bo 19.3.1990 ob 19. 
uri v prostorih doma.
Pred licitacijo se vplača varš
čina 10% izklicne cene. 
Informacije po telefonu 56- 
230, int. 288, ali popoldan 
56-112.
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PO PREIZKUŠENEM VZORCU — V nedeljo ob 11. uri seje pripeljal Ivan 
Kramberger pred trebanjsko osnovno šolo, objel dve izmed zbranih, se lahkot
no zavihtel na govornico ter okaral Komunalo, češ daje Trebnje smetno. V 
nadaljevanju je nasprotoval gradnji hitre železnice po tukajšnji rodovitni zemlji 
ter obljubil Trebanjcem, da bo »tukajšnje« Rome naselil k zdaj uglednim slo
venskim posameznikom. Kramberger, ki se poteguje za slovensko predsedniš- 
tvo, je nastop v Trebnjem brezhibno izpeljal malodane dobesedno po svojem 
znanem modelu. Večkrat je požel aplavz. (Foto. L. M.)

GASILCI OCENILI 
MINULO DELO

KOPRIVNIK — Člani gasilskega 
društva so minulo soboto ocenili eno
letno delo. Ob tem so ugotovili, da se
danji družbeni razvoj zahteva organizi
rano požarno varnost. Za 30 članov 
tega društva to sekakor velja. V nekaj 
letih so zgradili nov gasilski dom, ki je 
ponos vasi. Dobili so tudi nujno po
trebno terensko gasilsko vozilo. Poseb
no skrb posvečajo strokovnemu uspo
sabljanju. To je bilo mogoče ugotoviti 
ob lanskoletnem požaru, ko so goreli 
gospodarski objekti obrata KG Kočev
je v tem kraju. V tej akciji je sodelovalo 
21 članov, ki so opravili 214 delovnih 
ur. Skoda, da se teh požrtvovalnih ga
silcev niso spomnili KG Kočevje, ki 
razpolaga s temi zgradbami. Dogovorili 
so se tudi o delu v letošnjem letu in pro
gramu strokovnega usposabljanja.

V. D.

PRAZNOVANJE BO V 
RIBNICI

RIBNICA — Letos bodo osrednje 
prireditve ob občinskem prazniku, 26. 
marcu, v Ribnici. Svečana seja občin
ske skupščine bo v domu JLA v soboto, 
24. marca, udeležila pa seje bo tudi de
legacija pobratene občine Arcevia v Ita
liji, predstavniki sosednjih občin itd. Na 
seji bodo podelili letošnja občinska pri
znanja in nagrade, izveden pa bo še kul
turni program. Okoli praznika bo več 
športnih in kulturnih prireditev.

Novosti v dobrem in v slabem
Tržišče pijač sprejelo nove izdelke, ki jih je mirenska Dana ponudNalanU- Nepo-

MIRNA — Bilanca Tovarne rastlinskih specialitet in destilacije Dana za lan
sko leto bo verjetno tako ali drugače odrazila tudi dvoje dejstev. Eno od teh je 
Dani v prvi vrsti koristno, drugo ji je povzročilo vsgj za kratek rok občutno 
škodo, obe pa sta nemara že tudi zaznamovali prihodnje obratovanje tovarne, 
ki naj bi postla z napovedanim marčevskim referendumom podjetje in s tem 
doživela eno od objektivno pričakovanih statusno lastniških sprememb.

Od lanskega septembra je na tržišču členu Pavla Kranjc, v. d. direktorja v
5 novih Daninih pijač, ki gredo v pro
dajo. Vpeljana nova embalaža in za
ščitni znak ter še dodatni novi izdelki pa 
prinašajo dodatno možnost še večje 
prodaje, s tem pa tudi proizvodnje in 
zaposlitve ljudi, menijo v tovarni. Pri 
tem v Dani računajo tudi na pridobitev 
v tehnološkem procesu, ki jo nekako v 
tem času urejajo dokončno. »Sredi lan
skega leta smo dali v,pogon’ hladilnico 
za hrambo sadnih koncentratov, sadnih 
sokov in sadja. Vsekakor je pogoj v te- 
nološkem procesu, zato si jo moraš iz
posojati, če je nimaš sam. Z izgradnjo 
hladilnice, ki je povsem zasedena, smo 
si bistveno zmanjšali stroške prevoza,« 
pravi o nepogrešljivem tehnološkem

Dani. Tehnološka novost in omenjene 
tržne novitete so vsekakor pozitivni del 
bilance.

Že omenjeno škodo pa beleži Dana 
zaradi temeljitega preobrata v slo- 
vensko-srbskih odnosih, saj ta mirenska 
tovarna kupuje in prodaja — ali bolje: 
je to počela do blokade — na srbskem 
tržišču. Po nekaterih podatkih je v letu 
1989 Dana nabavila za 290 milijard te
danjih dinarjev in prodala za dobrih 
128 milijard tedanjih dinarjev blaga. Že 
decembra lani so ocenili škodo zaradi 
prekinjenih odnosov na 170 milijard 
dinarjev, ker Dana ni mogla v Srbiji več 
kupovati sadja, sladkorja, špirita in em-

TONI SIMONIČ z Mladice pri Se
miču: »Ljudje iz kmečkih gospodinjstev 
v vaseh okrog Semiča so se uprli zaradi 
pavšalnega obračunavanja, saj je odlok 
presplošen. K nekaterim ljudem, ki bi 
potrebovali komunalne usluge, komu- 
nalci ne pridejo, ker pač niso urejene 
poti, čeprav so zajeti v odloku, od kme
tov, ki odpadke koristno porabijo, pa 
zahtevajo plačilo. Največji razlog za 
upor ljudi je zahteva plačila za nestoije- 
ne storitve. Najbrž bi se morali v odlok 
bolj poglobiti in ga narediti bolj živ
ljenjskega. Lahko pa rečem, da so oko
liške vasi lepo urejene, da ni videti smeti 
in da tudi po zaprtju divjega odlagališča

odpadkov v bližini Semiča ni novih čr
nih smetišč.«

MAKS MIGALIČ iz Dragatuša: »V 
osnutku odloka o zbiranju m odvozu 
smeti Dragatuš ni bil zajet. Ne vem, kdo 
nas je potunkal v to, toda ko sme opazi
li, je bilo že prepozno za pritožbe, zato 
smo predlagali kontejner, da bi bil pač 
volk sit in koza cela. Pa so s Komunale 
odgovorili, da imajo smetarski avto le 
za kante. Lahko rečem, da ni naša vas 
sedaj, ko pride k nam smetarski avto, 
prav nič bolj čista kot prej, ko ga ni bilo. 
Ce pa nekdo tako zatrjuje, da imamo 
odpadke, se sprašujemo, ali jih nimajo 
tudi v večjih vaseh v naši KS, pa v Grib
ljah, Starem trgu, Adlešičih, Tribučah, 
in drugod, kjer odlok ne velja. Menim, 
da so izbrali le tiste kraje, ki bolj odgo- 
varjajo Komunali. Naši krajani so na 
zboru volivcev menili, naj Komunala 
do takrat, dokler odlok ne velja za vse v 
občini, odvaža samo od tistih, ki so zaje
ti v odlok, ki to želijo in imajo tudi kan
te. Želimo pa tudi, naj Komunala 
umakne opomine, ki nam jih je poslala 
za plačilo neopravljenih storitev.«

M. BEZEK-JAKŠE

Bogomir Hudak Toni Simonič Maks Migalič

Pogreb separatista Naceta
Ribnica bo postala republika ali pa je ne bo

ribniške device, ki pa so že precejšna 
redkost. V sprevodu so bili še: Kram
bergerjev avto, vesoljno vozilo, stari 
ford, tandem, za zaključek pa še ribniški 
top na nekakšnem čudnem vozilu, ki pa 
menda ni bil tank. Ves sprevod naj bi 
spominjal po zamisli organizatorjev na 
nekakšno volilno zmešnjavo, vendar je 
bilo še najbolj podobno dogodkom na 
Kosovu. Razlika s Kosovom je bila le v 
tem, da demonstrantje niso dvigali dveh 
prstov in vzklikali »Ribnica republika!«

balaže, k temu pa je treba prišteti še do
datnih 30 milijard tedanjih dinaijev iz 
naslova zaustavljene prodaje Daninih 
izdelkov na srbskem trgu. Na srbskem 
tržišču ima tovarna tudi kapital, vezan v 
neplačanih »prodanih« izdelkih, čeprav

• Učinek slabih odnosov med Slo
venijo in Srbijo se da zaradi omenje
nih in drugih podatkov prebrati tudi v 
20-odstotnem zmanjšanju Danine 
proizvodnje v zadnjem letu. Zaradi 
manjše proizvodnje ob sobotah v to
varni ne delajo, največji pesimisti pa 
napovedujejo skorajšnje odvečne de
lavce. Vendar v vodstvu Dane po
udarjajo, da morajo pred morebitnim 
odpuščanjem delavcev narediti druge 
poteze, npr. še temeljiteje obdelati trg 
ipd. _____________________

je res da so Danini neplačniki tudi

drUEie M. LUZAR

RIBNICA — Ribničanje so letos 
pustne norčije spet resno vzeli, pravza
prav še preresno. Glavna parada skozi 
Ribnico je bila na pustni torek popol
dne, potem pa so Naceta Kurenta tudi 
že — kar dan prezgodaj — pokopali.

Že v uvodni govoranci je napovedo
valec povedal, daje to prvo večje pust
no slavje v Ribnici po letu 1979, ko so 
jokali za svojim Nacetom, ki je bolan 
lažel v ljubljanski bolnišnici. Pustni or
ganizatorji so imeli takrat precej sitno
sti, tudi s sodiščem. Za nameček pa je 
realsocialistična oblast prepovedala tu
di zažigati pokojnega Naceta, češ da s 
tem onesnažujejo zrak in ogrožajo Rib
nico, kije v svoji 900-letni zgodovini že 
večkrat pogorela.

V pustnem sprevodu je šel naprej Bu- 
rožv (značilna ribniška maškara z zvon
cem), nato pa gasilska požarna bramba, 
ki je z gasilnimi napravami neumorno 
špricala gledalce. Potem je bil voz s po
kojnim Nacetom in njegovo žlahto. Za 
njo je peljala ladja Titanik, v njeni senci 
pa so cerkniške čarovnice lovile ne
dolžne ribniške fante; cerkniški vragi pa

LOČITEV
ZDRAVSTVENIH

DOMOV?
KOČEVJE, RIBNICA — Na ne

davnem zboru delavcev Zdravstvenega 
doma Kočevje je bil sprejet predlog, naj 
bi začeli postopek za razdružitev Zdrav
stvenega doma Kočevje-Ribnica, in to 
takoj, ne da bi čakali na sprejem neka
terih novih republiških predpisov. Me
nili so, da bodo tako zmanjšali adminis
tracijo in bo ostalo več denarja za 
zdravstvo. Zdravstvena domova Ko
čevje in Ribnica sta se združila pred leti, 
ko je bil sprejet predpis, da lahko tak 
dom deluje za območje, ki ima najmanj 
35.000 prebivalcev. Občini Kočevje in 
Ribnica, ki sta takrat šteli skupaj komaj 
okoli 30.000 prebivalcev, sta to zahtevo 
vzeli resno in ustanovili enotni zdrav
stveni dom, češ da bo poslovanje cenej
še, strokovno delo boljše itd.

POSLEDICE NEURJA
SLOVENSKA VAS — V nedav

nem neutju je močan veter tukaj pre
stavil avtobusno obcestno čakalnico, 
sledoviujme pa se poznajo med drugim 
tudi v Šentrupertu. Tam je piš pustošil 
med napravami na košarkarskem ig
rišču.

TRŠKA NASELJA 
MIRENSKE DOLINE

TREBNJE — OK ZSMS Trebnje daje 
javnosti v presojo študijo trških naselij mi
renske doline in tako je naslovila tudi 
okroglo mizo, ki jo na to temo sklicuje za 
13. marec letos ob 18. uri v skupščinski 
sobi v Trebnjem. Javno mnenje o tej temi 
naj bi, sodeč po vabilih, pomagali obliko
vati delavci FAGG Ljubljana ter ZVNKD 
Novo mesto in trebanjskega Zavoda za 
urbanistično načrtovanje.

Med splošnim jokom je Nacetu na 
mostu preko Bistrice spregovoril v zad
nje slovo predstavnik tako imenovane 
družbene skupnosti. Pokojniku je nalo
žil vse naše grehe. »Tik pred volitvami si 
nas zapustil, Nace, in zdaj sploh ne ve
mo, kateri stranki naj nasedemo,« je de
jal ter zaključil z modro mislijo, da je 
predvolilni golaž začinjen z močno do
zo demokracije, ki nas bo še dobro 
pekla.

J. PRIMC

Le korak dalje
O preskrbi z vodo

TREBNJE - Ker je bila tre
banjska občinska skupščina 28. fe
bruarja letos nesklepčna, delegati 
niso razpravljali o osnutku odloka o 
oskrbi naselij s pitno vodo, kije bil 
na dnevnem redu spodletelega par
lamentarnega zasedanja. Zaradi te
ga v Trebnjem zdaj niso nič bliže 
dnevu, ko bodo pravila igre v dobavi 
omenjene dobrine povsem jasna in 
trdna, in tako se tudi po omenjeni 
napovedani seji v Trebnjem nemo
teno nadaljujejo razmere, ki so jim 
krajani v preteklosti rekli agonija. 
Oskrba Trebnjega z vodo sicer ima 
od 27. februarja nov močan člen za 
sušna obdobja, saj so tega dne že 
poskusno napolnili z vodo nov zbi
ralnik na Cvibljah. Toda v vodo
vodnem sistemu, ki napaja zlasti na
selje Trebnje, je na pretek šibkih 
členov starejšega datuma

Komunala ki zdaj upravlja z ve
čino vodovodov v občini in ki ima 
med drugimi zasluge tudi za cvibelj- 
ski rezervoar, seveda nima prilož
nosti preventivnega »zdravljenja« 
šibkih členov. Vodovodna omrežja 
je namreč podedovala in sicer sku
paj z neločljivim dejstvom, da so do
trajana in da so bila že zgrajena ta
ko, da bodo zmeraj tehnično zasta
rela Zato se zdaj pojavlja Komunala 
skupaj s sedanjo trebanjsko politič
no in gospodarsko ekipo le še kol 
kirurg po nesreči O preventivi bi bi
li morali razmišljatai vodilni v obči
ni v preteklih letih in desetletjih ver
jetno pa bi se kaj takega dalo trditi 
tudi za bivše upravljavce vodovo
dov. Pa so razmišljali o tem?

M. LUZAR
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Vsi so si edini: zapreti JEK!
Pobudo ZSMS in zelenih o referendumskem odločanju za zaprtje jedrske elek- 
________ trarne so podprle tudi ostale politične stranke in skupščina________

merno strokovno razlago posledic za
prtja iz energetskega, narodnogospo
darskega, finančnega in drugih vidikov. 
Potrebno bo nakazati možne nado
mestne vire in pokritje izpada energije.

Kot je dejal Stanko Zlobko, pred
sednik skupščine občine Brežice, je po
buda o referendumu samo nadaljevanje 
številnih pobud o zaprtju JEK. Čeprav 
bi moralo biti vsem jasno, da problem 
nuklearke ni samo problem ene občine.

BREŽICE — Vse kaže, da so zahteve po zaprtju Jedrske elektrarne Krško 
najbolj glasne v brežiški občini. Čeprav živijo v neposredni bližini elektrarne, 
prebivalci teh krajev namreč niso prejeli nobene odškodnine niti nadomestila 
za zmanjšano vrednost svojih zemljišč. Prisotnost elektrarne tudi ni vplivala na 
zvišanje standarda Brežičanov, prej bi lahko rekli nasprotno. Od obetane ce
nejše energije danes ni niti sledu. Edino, kar so Brežičani dobili, je potencialna 
nevarnost nesreče, toplejša Sava, več megle in povečana vsebnost tritija v 
podtalnici.

Nič čudnega torej ni, da so si vse poli
tične organizacije v občini, tudi nove, 
zastavile enoten cilj: zaprtje JEK. Ta 
tema jih je združila tudi na skupnem se
stanku, na katerem so občinski politični 
veljaki oblikovali nekatera skupna sta
lišča in z njimi nastopili tudi v občinski 
skupščini. Pogovor seje vrtel predvsem 
okrog pobude ZSMS in zelenih, da bi 
uvedli referendum, na katerem bi se 
prebivalci izrekli za zaprtje elektrarne 
ali proti njemu. Prisotni predstavniki 
političnih strank so pobudo o plebisci
tarnem izrekanju načeloma podprli, 
glede načina in časa izvedbe pa si niso 
bili edini, zato so končno besedo prepu
stili skupščini.

Dva zbora občinske skupščine (tretji 
ni bil sklepčen) sta pred tednom dni 
sprejela pobudo o referendumu, o nači
nu in času izvedbe pa bodo odločali na

PLANINSKI PLES
SENOVO — V soboto, 10. marca, 

bo ob 20. uri v domu 14. divizije tradi
cionalni planinski ples, ki ga prireja 
Planinsko društvo Bohor. Na plesu bo 
igral ansambel Štajerskih 7, poskrblje
no pa bo tudi za pijačo in jedačo. Pred
prodaja vstopnic bo S. marca vsak dan 
na blagajni doma od 17. do 18. ure.

prihodnji seji. Takrat bodo obravnavali 
tudi poročilo o usodi vseh dosedanjih 
ekoloških pobud Brežičanov v repu
bliški skupščini. Vsekakor bo potrebno 
še pred referendumom zagotoviti pri-

SEJEM VOZIL ZDAJ 
TUDI V BREŽICAH
BREŽICE — V nedeljo, 4. marca, 

je bil v Brežicah prvi sejem, na kate
rem so obiskovalci lahko prodajali ali 
kupovali rabljene avtomobile, mo
torna kolesa, a kot novost tudi trak
torje ter druga kmetijska in gospodar
ska vozila. Organizator sejma, ki bo 
poslej odprt na parkirišču ob avto
busni postaji vsako nedeljo od 7. do 
14. ure, je Združenje šoferjev in av
tomehanikov Brežice. Na sejemskem 
prostoru je bilo kupcem tokrat na 
razpolago okrog petdeset vozil. Če
prav je bilo na sejmu največ osebnih 
avtomobilov in le nekaj traktoijev ter 
motokultivatorjev, računajo, da se bo 
sejem razvijal v drugi smeri. Prepriča
ni so namreč, daje kmetom in lastni
kom gospodarskih vozil težko proda
jati na oddaljenih sejmih, zato bo prav 
prišel sejemski prostor pred domačim 
pragom.

Kostanjevica ima konkurenco
Gostilničar Milan Herakovič je odprl prodajalno

KOSTANJEVICA — Še predenje bil 
novi Diskont Sutla Milana Herakoviča iz 
Kostanjevice uradno odprt, so vaščani že 
spraševali, kaj bodo v njem prodajali. Ko 
je gostilničar Herakovič preteklo sredo 
lokal odprl, so Kostanjevičani lahko pote
šili svojo radovednost.

15 odst., nekatere pa celo za 20 odst. Ven
dar kupcem ne bo treba kupovati večjih 
količin, take cene veljajo tudi za posa
mezne kose. V njej bo največja izbira pi
jač, s katero bo Herakovič ustregel pred
vsem gostilničarjem. V trgovini bodo 
skrbeli za širok izbor mesnin. Lastnik pra
vi, da ne bodo prodajali samo industrij
skih suhomesnatih izdelkov, marveč tudi 
domače.

J. S.

• Pobude in zahteve iz spodnjega 
konca Posavja so tako pogoste in ne
nehne, da so končno požele nekaj po
zornosti tudi v osrednjih javnih medi
jih. Toda sama predstavitev ni dovolj, 
potrebno bo vztrajati tako dolgo, da 
bodo vidni tudi rezultati pobud. Prav 
možno je, da je toliko prahu okrog 
JEK dvignil predvolilni boj in da se 
bo vse skupaj po volitvah lepo pomi
rilo. Ravno tako možno pa je tudi, da 
je protijedrsko razpoloženje posledi
ca demokratizacije, možnosti javnega 
nastopanja, izražanja različnih mnenj 
in večje dostopnosti do informacij.

ostajajo Brežičani s svojimi zahtevami v 
republiki osamljeni. Nujno bi bilo, da bi 
se jim pridružile vsaj sosednje občine.

Veliko oviro na poti k uresničevanju 
pobud in zahtev predstavlja tudi pre
vladujoče mnenje, da zahtevi po zaprtju 
elektrarne, hkrati pa tudi po nadomesti
lu, nista združljivi. V Brežicah niso ta
kega mnenja, saj gre za nadomestilo za
radi prisotnosti objekta. Tukajšnji pre
bivalci so živeli z jedrsko elektrarno in 
še dolgo bodo, kljub temu da bo zaprta.

B. DUŠIČ

PREDNOST
GODBENIKOM

SEVNICA — Predsednik delavske 
pihalne godbe pri GD Sevnica Franc 
Ogorevc je na občnem zboru sevniških 
gasilcev menil, naj bi imeli godbeniki 
prednost pri zaposlovanju, saj opravlja
jo pomembno kulturno poslanstvo. 
Predstavniki delovnih organizacij naj bi 
zato dobro premislili ob novih zaposlit
vah. Povejmo, da so imeli sevniški god
beniki lani 90 delovnih vaj in 24 javnih 
nastopov.

Damir Kovič

Vsak lahko 
izbere le 
najboljše

Zasebni trgovci pobe
rejo smetano, ker bla

go takoj plačajo
BREŽICE — Lično urejena za

sebna prodajalna sadja in zelenjave na 
tržnici privlači kupce zaradi bogate 
ponudbe in kakovosti blaga. Solato in 
sadje si kupci lahko izberejo po želji, 
za povrh pa vsak dobi zastonj še poli- 
vinilno vrečko.

Lastnik Damir Kovič meni, da je 
poleg kakovosti živil, ki jih prodaja, 
nadvse pomembno tudi to, kako jih 
ponudi, zato se z ženo posebej trudita 
za prikupen aranžma. Damirju je 
občutek za to prirojen, se pravi, da jih 
v šoli teh stvari niso učili. Smisel za to 
ima tudi brat, ki zanj nabavlja in skr
bi, da pripelje čimbolj sveža živila bo
disi iz hladilnic ali od pridelovalcev v 
Dalmaciji in drugod po Jugoslaviji.

Na vprašanje, zakaj imajo kljub 
nekaterim istim dobaviteljem pri njih 
boljšo ponudbo kot Agrariine trgovi
ne, je Damir odgovoril, da zaradi te
ga, ker zasebniki vse takoj plačajo, 
družbeni sektor pa nabavlja z dobav
nico, kar pomeni vsaj za 14 dni kas
nejše plačilo. Zaradi tega zasebniki 
poberejo smetano.

Kovič se zelon navdušuje za nepo
sreden uvoz in prepričan je, da bi bila 
uvoženo sadje in zelenjava dvakrat 
cenejša. Cene bi bile konkurenčne 
kljub carini. Pred dobrim mesecem je 
pripeljal iz Avstrije na ogled svežo 
papriko, kokosove orehe, mango in 
papajo in kupci so pokazali izredno 
zanimanje. Trenutno ima na zalogi 
kivi iz Italije in mandarine iz Turčije. 
Kriza se sicer pozna, toda ljudje so za 
kvaliteto pripravljeni plačati. J, T.

ZSMS Brežice se 
je tudi formalno 
reorganizirala

Podprli listo kandidatov 
ZSMS in zelenih

BREŽICE — V minulem tednu je 
tudi brežiška ZSMS pristopila k for
malni reorganizaciji. Konferenca v stari 
sestavi je sprejela pravila o tem, kako se 
bodo organizirali in delovali po novem, 
nato pa je še istega dne zasedala konfe
renca v novi sestavi.

Sprejeli so konkretne sklepe o reor
ganizaciji, med drugim o organiziranju 
osnovnih organizacij v krajevnih skup
nostih, o tem, da s 1. julijem ne bo več 
osnovnih organizacij po šolah in podjet
jih ter o začetku evidentiranja za volitve 
v organizaciji sami. Pri tem so zaradi 
skupščinskih volitev podaljšali mandat 
sedanjim funkcionarjem tja do meseca 
maja. Število članov predsedstva so 
zmanjšali od 13 na devet, pri čemer so 
izločili  tiste, ki niso podpisali pristopne 
izjave k ZSMS in torej formalno niso 
člani organizacije.

Konferenca v novi sestavi je stood
stotno podprla tudi predlog liste kandi
datov ŽSMS in zelenih Brežic za druž
benopolitični zbor občinske skupščine. 
Med njimi je več mladih, strokovnih in 
uglednih imen, a člani ZSMS so se od
ločili, da jih bodo natančneje predstavili 
prihodnji teden, ko bodo sklicali kon
vencijo.

B. D.

V TEŽAVAH
KRŠKO — Na seji zbora združene

ga dela krške občinske skupščine je bilo 
slišati za težave v SOP-u., kjer naj bi bili 
delavci na prisilnem dopustu, podobne 
razmere so tudi v Novolesovem Sigma- 
tu v Brestanici, v Labodovi Libni, kjer je 
bil izsiljen sestanek itd. Vendar v občin
ski organizaciji sindikata ne razpolagajo 
z uradnimi informacijami in vedo toli
ko, kot ve ulica.

Najbolj oprijemljivo o ekologiji
Krški komunisti so predstavili svoj volilni program — Lista kandidatov

NIZKE CENE BODO VABILE! — 
V Herakovičevi trgovini bodo skrbeli 
za širok izbor artiklov in za nizke

»Pravzaprav je naključje botrovalo te
mu, da sem ob svoji gostilni odprl še trgo
vino,« pripoveduje Herakovič. »Ko smo 
se lotili obnove fasade in notranjosti, seje 
ob gostilni odprl prostor, ki se mi je zdel 
najbolj primeren za trgovino. Rečeno — 
storjeno, šel sem na občino, kjer smo na 
moje presenečenje hiro uredili vse for
malnosti, potem je bil sklenjen še dogovor 
s Sutlo z one strani meje in zdaj je trgovina 
nared. Povabil sem tudi poslovodje drugih 
trgovin in nihče ni imel nič proti trgovini, 
vsi skupaj v Kostanjevici pa so se strinjali, 
da je treba ponudbo popestrili in povečati 
konkurenco.«

Nova prodajalna se upravičeno imenu
je Diskont, saj so cene v njej nižje za 10 do

KRŠKO — V torek, 27. februarja, je bila tu konvencija občinske organizaci
je ZKS — Stranke demokratične prenove, na kateri so krški komunisti pred
stavili svoj program in izvolili listo kandidatov za družbenopolitični zbor krške 
občinske skupščine. Predstavili so še listo kandidatov za družbenopolitični 
zbor skupščine SR Slovenije.

KANDIDATI 
OK ZKS-SDP 
ZA VOLITVE

SEVNICA — Občinski komite 
ZKS-SDP Sevnica je za četrtkovo 
konvencijo občinske organizacije 
ZKS SDP pripravil predlog kandi
datne liste za družbenopolitični zbor 
sevniške občinske skupščine s 15 
imeni, na tajnih volitvah pa je bilo iz
voljenih 14 kandidatov, kolikor bo ta 
zbor štel delegatov: Marija Bezjak, 
konfekcionarka iz Sevnice, Branko 
Busar, papirničar, Breda Drenek- 
Sotošek, dipl. farmacevt, Franc Er
nesti, dipl. pravnik (vsi iz Sevnice), 
Rado Kostrevc, učitelj zgodovine in 
sociologije iz K rmelja, Breda Mijovič, 
dipl. ekonomistka, Ladislav Močiv
nik, dipl. psiholog (oba iz Sevnice), 
Roman Novšak, dipl. inž. geodezije i/ 
Bošlanja. Branko Ogorevc, dipl. eko
nomist, Franc Pipan, dipl. politolog in 
dipl. pravnik, Stane Požun, kovinos
trugar, ključavničar (vsi iz Sevnice), 
Ana Gorinšek-Slapšak, zdravnica iz 
Boštanja, in Alojz Vidic, dipl. pravnik 
iz Loke pri Zidanem mostu. Kandi
datka OK ZKS-SDP za volitve v zbor 
občin skupščine Slovenije je Marinka 
Pucelj-Arandjelovič, dipl. ekonomist
ka iz Sevnice.

V uvodu v svoj volilni program so 
zapisali, da sta smiselna in truda vredna 
le takšno gospodarjenje in politika, ki 
jima je izhodišče človek. Človek, ki ho
če živeti in ustvarjati v miru, enako-

• Predlog liste kandidatov za občin
ski družbenopolitični zbor obsega 24 
imen, vendar vrstni red liste še ni do
ločen. Na listi pa so: Božo Abram, 
Maksimilijan Babič, Ernest Brezni
kar, Jože Cerle, Jana Cepin, Franc 
Dular, Jože Habinc, Rudi Iskra, 
Zdravko Kadivnik, Branka Kastelic, 
Franc Pogačar, Hilda Račič, Drago 
Radej, Janez Rošker, Danica Strnad, 
Zoran Šoln, Bojan Špan, Ivan Špiler, 
Milan Tatlovič, Polonca Drek, Anton 
Vodišek, Andrej Zupančič, Franc 
Žičkar, Miran Žičkar. Na konvenciji 
so potrdili tudi listo kandidatov 
stranke ZKS —SDP: Breda Mijovič, 
Borut Mokrovič, Franc Pipan, Miloš 
Prosenc in Slavko Stošicki.

pravnosti, socialno varno, v ljubezni, 
igri in sreči ter lepoti. Pod gesli za novo 
slovensko ustavo, za konfederativno 
Jugoslavijo, za vojsko po naši meri in 
zmožnostih, za socialno varnost delav
cev in upokojencev in podobno pod
robneje pojasnjujejo politiko, za katero 
se bodo zavzemali. Najbolj konkreten

POBUDA ZELENIH 
IZ SEVNICE

SEVNICA— Zeleni iz Sevnice so se 
pridružili pobudi brežiških kolegov, naj 
bi na skupščini razpravljali o takoj
šnjem zaprtju krške nuklearke. Sevniški 
Zeleni so na zadnji seji sevniške občin
ske skupščine vprašali, ali so občani še 
kar naprej pripravljeni čakali na iz
gradnjo odlagališča radioaktivnih od
padkov. O teh vprašanjih bodo raz
pravljali na skupščini ob izteku man
data sedanje delegatske skupščine, ko 
bodo na voljo tudi vse potrebne stro
kovne podlage.

del programa pa je posvečen ekološkim 
vprašanjem. Brez zdravega in čistega 
okolja ni možno kakovostno življenje, 
so zapisali. Priznavajo, da je krška 
občina ekološko zelo obremenjena, 
zato se bodo zavzemali za sistematično 
in strokovno spremljanje ekološke obre
menjenosti. Onesnaževalcem bodo po
stavili realno uresničljive zahteve. M-

Agrokombinat mora v dveh letih 
uresničiti projekt sanacije gnojevke na 
farmi, sicer bodo komunisti zahtevali, 
da sc farma zapre ali razseli na manjše 
enote. Od republiške skupščine bodo 
zahtevali, naj se takoj reši vprašanje od
lagališča srednje in nizko radioaktivnih 
odpadkov, hkrati pa poudarjajo, da po
litični motivi ne smejo biti razlog za za
ustavitev jedrske elektrarne. Za se pose
ge v prostor, ki so pomembni za širšo 
skupnost in pomenijo slabšanje kako
vosti življenja, pa bodo zahtevali na
domestilo.

J. S.

KANDIDATI
SOCIALISTIČNE

ZVEZE
SEVNICA — Občinska konferen

ca Socialistične zveze Sevnica je na 
kandidacijski konferenci s tajnim gla
sovanjem določila listo z naslednjimi 
kandidati za družbenopolitični zbor 
SO Sevnica: Albin Ješclnik, dipl. inž. 
agronomije, Anton Koren, dipl. psi
holog (oba iz Sevnice), Milan Lev
stek, inž. strojništva iz Krmelja, Janez 
Levstik, tekstilni tehnik iz Bošlanja, 
Jože Marn, strokovni delavec v poko
ju iz Dolnjega Brezovega, Janko Ma
rušič, dipl. ekonomist iz Bošlanja, 
Vlado Mešiček, kadrovski delavec z 
Blance, Jožica Mlakar, inž. kmetijstva 
z Loga, Ljubo Motore, ekonomski te- 
nik, dr. Jurij Pesjak, zdravnik prima
rij, Marinka Pucclj-Arandjelovič, dipl. 
ekonomist (vsi iz Sevnice), Boštjan 
Repovž, predm. učitelj iz Šentjanža, 
Alojz Rupar, kmetijski tehnik iz Boš
tanja, Vinko Šeško, inž. gozdarstva iz 
Sevnice. Za družbenopolitični zbor 
Slovenije so za 14. volilno enoto za 
Posavje in Zasavje določili tele kan
didate iz Posavja: Alojz Vilčnik, so
cialni delavec iz Sevnice, Slavko Su- 
šin, zdravnik iz Brežic, in Franc 
Rakar, predmetni učitelj iz Brestanice.

»Bolj zaupajte nam kot Perhanu!«
Konvencija ZKS-SDP v Sevnici najboljša v Posavju in Zasavju — Kandidati se 

predstavijo — Ti naj dajo osebni pečat kratkemu volilnemu programu
SEVNICA — Gospodarski razvoj, zaposlovanje in kadri, kmetijstvo, prebi

valstvena in poselitvena politika, ekologija, to so poglavitne točke volilnega 
programa ZKS —Stranke demokratične prenove v sevniški občini, kije imela 
pretekli četrtek v Jutranjki konvencijo. Po mnenju člana P CK ZKS — SDP 
Cirila Baškoviča je bila to najboljša konvencija v Posavju in Zasavju.

Slišali smo tudi več bolj ali manj 
tehtnih vprašanj in pomislekov, ki niso 
ostali brez odmeva. Kot je povedal 
Mirko Ognjenovič iz občinskih uprav
nih organov, so komunisti program 
ocenili kot vsebinsko zelo dober. Toda 
ker mu manjka operacionalizacija, torej 
kako tudi uresničiti posamezne zadeve, 
je podoben programom ostalih strank. 
S tem stališčem sta polemizirala Lado 
Močivnik in Slavko Vilčnik, češ da mo
ra programu dati osebni pečat sleherni

kandidat ZKS-SDP za najodgovornej
še funkcije v občini, operacionalizaciji 
pa naj bi dala svoj prispevek zlasti kan
didata za predsednika občinske vlade in 
župana. Po drugi strani pa sc odločili za 
kratek motivacijski in mobilizacijski 
program.

Nosilec kandidatne liste ZKS-SDP 
za republiški družbenopolitični zbor (iz 
Posavja sta na njej še Breda Mijovič in 
Borut Mokrovič) Franc Pipan je pove
dal, za kaj bi se zavzemal, ako bi bil iz

voljen. Dejal je, da za program Evropa 
zdaj, da bi čimprej spremenili, kar je v 
zvezni oz. republiški pristojnosti in te
melji na dogovorni ekonomiji. Sloveni
jo bi morali razbremeniti bremen fede
racije, saj v to vrečo brez. dna vsak 
Slovenec »prispeva« na leto že 700 do- 
larjev. Pipan je obljubil tudi neposred- 
nejši slik z volilnim telesom. Na retorič-

• Potem ko so komunisti izvolili svo
jih 14 kandidatov za občinski druž
benopolitični zbor, se je sleherni iz
med teh predstavil s svojim pogledom 
na razna vprašanja. Občinska orga
nizacija ZKS-SDP pa je predstavila 
tudi kandidata za novega predsedni
ka izvršnega sveta in skupščine obči
ne. Za predsednika vlade kandidira 
stranka dipl. inž. Marka Borštnaija, 
direktorja krmeljske Metalne, svojo 
pripravljenost, da bi znova postala 
poklicna županja, pa je izrazila dipl. 
ekonomistka Breda Mijovič iz Ju
tranjke.

Marko Borštnar Breda Mijovič Ladislav Močivnik

no vprašanje, komu naj bi volivci bolj 
zaupali, komunistom ali opoziciji, pa si 
je Pipan pomagal z zadnjim Kusturič- 
nim filmskim zvezdnikom, rekoč: Bolj 
zaupajte nam kot pa Perhanu, ki je re
kel: »Odkar sem sam sebe ujel na laži, 
ne verjamem več nikomur!« p. PERC

ZA SPREMEMBO - KOP spet kop
lje na glavni ulici skozi Brežice. A tokrat 
dela potekajo hitro, celo tako, daje opazi
ti, da so nekaj že naredili.

PREPOVEDANO — Ulica med pošto 
in prodajalno »Moda« je prepovedana za 
ves promet z vozili. Zdi pa se nam, da bi 
lahko prihranili pri prometnih znakih. Ce
stišče je namreč pogosto tako zaparkirano 
z avtomobili, da niti pešci ne morejo nor
malno mimo, kaj šele vozila!

NIČ NOVEGA — Kje so tisti dobri 
stari časi, ko smo pod to rubriko lahko kot 
novost zapisali, da zbor združenega dela ni 
bil sklepčen! Danes je to nekaj običajnega 
in morda bomo v eni od naslednji številk 
med zanimivosti uvrstili že dejstvo, da sc 
je ta zbor v ustreznem številu spet enkrat 
sestal!

ALTERNATIVA NA UMIKU — Čas 
je že, da se tisti alternativci, ki jih je oblast 
že vključila v svoje kolesje in priznala, ne
hajo ponašati s tem nazivom. Alternativ
no sceno naj spraznijo, preden bo dobila 
kakšen slab prizvok, saj jo potrebujejo 
nova gibanja.

SPET MOST — Tokrat smo se spo
taknili ob tistega na Bizeljskem. Zaprtje že 
od lanskoletnega neurja. Od takrat se kra
jani in vsi, ki potujejo tod mimo, mučijo 
po obvoznici. Spornega je veliko, od po
manjkanja finančnih sredstev do prepirov 
z lastniki mejnih parcel. Dejstvo pa je, da 
bi cestarji in vodno gospodarstvo morali 
nekoliko pohiteti. Če bo poleti namreč 
novo  neurje, voda ne bo imela kaj odnesti!

V času od 25. februarja do 3. marca so v 
brežiški porodnišnici rodile: Marica Petrič 
iz Samobora — Dijano, Elizabeta Ver
stovšek iz Gor. Lenarta — Iztoka, Andre
ja Zobarič iz Dobove — Martino, Bariča 
Barkovič iz Otrušcvca —Karolino, Klara 
Pešec iz Vinjega Vrha — Martina, Antoni
ja Geršak iz Bistrice ob Sotli Martino, 
Sadija Našič iz Krškega — Aido, Andreja 
Kodrič iz Prušnje vasi — Dejana, Ljuho- 
mira Peček iz Brežic Leo, Rada Brajdič 
iz Gorice —dečka, Kristina Klavžcr iz. Pe
čic — Matejo, Volmica Kurtanjck iz Br- 
dovca — Valentina. Čestitamo!

Krške novice
VOLITVE — Ljudstvo še naprej bud

no spremlja priprave na volitve. To je po 
svoje razumljivo, kajti če ni predvolilnih 
golažev, sc morajo ljudje zadovoljiti vsaj s 
kakšno kostjo. Prva kost, ki sojo nekaj ča
sa glodali, je bila, da je dr. Jože Pučnik, 
kandidat za predsednika Slovenije, v Kr
škem pil arhivska vina. Druga volilna kost 
je prišla na jedilnik ob partijski konvenciji, 
kjer se je zbrala komaj polovica komuni
stov, pa so morali prenovitelji potem 
spremeniti poslovnik konvencije, tako da 
so zmanjšali za pol potrebno število udele
žencev. Po drugi strani pa se kaže, da je 
»navadnim« občanom kaj malo mar voli
tev. Na zboru volilcev desni breg mesta 
Krško, ki šteje 6000 volilnih upravičen
cev, se je zbralo borih 37 občanov. Je ko
mentar sploh potreben?

RAZKOŠJE — Po Krškem se že dalj 
časa govori, da gre trenutno najbolje cen
tru za socialno delo, ki je menda tako raz
košno opremljen, da se vanj reveži komaj 
še upajo vstopiti. Čeprav se komu zdi ta
kole opremljanje centra drago, sc lahko 
navsezadnje izkaže kot dobra naložba. Če 
se namreč reveži ne bodo upali hoditi vanj 
po socialno pomoč, potem bo v ustreznih 
skladih ostalo več denarja, občina bo tako 
bogatejša, reveži pa nič bolj reveži.

PRIVATNIKI — Da gre v vsesplošni 
krizi za nohte tudi zasebnikom, sc kaže tu
di v tem, da sedaj gospodje privatniki išče
jo delo po firmah. Zalo še niti ne bi bili ta
ko na psu, če ne bi šlo tako slabo 
nekaterim krškim firmam, ki jim dolguje
jo denar tudi po tri in več mesecev. Zato je 
vprašanje, če jim bo Jože Naglič, imeno
van Spidi, še pekel jagenjčke.

Sevniški paberki
VETROVI — Pretekli teden so tudi v 

sevniški občini vlekli nenavadno močni 
vetrovi. Močni sunki vetra so zmetali s 
streh precej strešnikov, podrlo je tudi ne
kaj dreves. V močnem nalivu so imeli v 
nekaterih stavbah vodo v kleteh, v bloku 
št. 16 v Naselju heroja Maroka v Sevnici 
pa so se stanovalci z metlami in cunjami v 
rokah borili zoper vodo, ki je bruhala iz 
odvodne cevi enega izmed stanovanj. Vo
do so preusmerjali na stopnišče in v klet. 
O vzrokih in posledicah povodnji ter raz
položenju stanovalcev več prihodnjič! 
Smo se pa prepričali, da sc ti stanovalci 
sploh ne šalijo. Na vhodna vrata je nekdo 
namreč pritrdil obvestilo, s katerim na
proša stanovalce in njihove obiskovalce za 
»kulturno parkiranje na že tako majhnem 
parkirišču, sicer sledijo varstveni ukrepi 
— predrte gume!«

UMIK — Komunala je kar malce uža
ljena, ker na odbor za komunalno dejav
nost sploh niso povabili njihovega direk
torja, ko so razpravljali o prispevku za 
razširjeno reprodukcijo. Odbor je namreč 
predlagal občinski skupščini, da umakne z 
dnevnega reda točko, ob kateri bi se po
govarjali o omenjenem prispevku, in sicer 
se je odbor odločil tako predvsem zato, 
ker naj bi bil predlog Komunale drugačen 
od tistega, ki so ga nekoč že odobrili za 
»preminulo« komunalno skupnost. Ko
munale: domnevajo, daje imel veliko be
sede pri oblikovanju takega predloga za 
delegate skupščine bivši visoki občinski 
uradnik. Ta je menda zmeraj govoril, da 
kubik vode ne sme nikoli stati več kot liter 
kisle vode. Toda zdaj je to razmerje tako 
porušeno, daje kubik pitne vode vreden le 
še pol litra radenske, jočejo komunalni.
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Semena v ribniku in zemlji
Slikarju Rudiju Simčiču ob sedemdesetletnici
Slikar in grafik Rudi Simčič- 

Glinški praznuje te dni svojo se
demdesetletnico. Dobrih dvainšti
rideset let je poteklo od takrat, ko je 
po neki impresiji in bivanjski nuji, 
ki jo je spočel že v otroštvu, nato pa 
leta 1948 v Hercegovini uresničil s 
pomočjo svinčnika in barvic. Tako 
so nastajali njegovi prvenci — kra
jinske podobe kamnitega krasa in 
hribovja. S korenito navezanostjo 
na doživetja v mladih letih, ko so ga 
prava otroška radovednost in popo
tna sla pa osebno nagnjenje gnali v 
bližnje barjansko območje ali v 
okolje Glinščice, Gradaščice in Ma
lega grabna kakor tudi Ljubljanice. 
Tam seje rad predajal zelenemu ob
jemu tišine in dobrega sonca. V de
želo navdihov, v krajino njegove 
ljubezni, ki gaje osvojila in ga tudi 
usodno prisvojila kot svojega otro
ka, sina, ki naj bi bil svoji materi 
resnično hvaležen za veliki dar živ
ljenja. A ta usojena sla seje kot po 
nekem začaranem krogu vseskozi 
vila skozi leta njegovega eruptivne
ga pa spontanega ustvarjanja na li-

Rudi Simčič med slikanjem son
čnic, njegovega priljubljenega 
motiva

kovnem področju. Nikoli ni postal 
sopotnik kakega manirizma ali ek
sperimentiranja, dasi je v svoji obo
gateni dejavnosti dovolj dokazov, 
daje vešč vsakršnih prijemov, tako 
slogovnih kakor tudi izpovednih, in 
fantazijskih motivov, mnogoterno 
približan obče likovnemu obzorju.

Panorama Simčičevih siceršnjih 
dejavnosti, kot so kiparjenje v lesu, 
kamnotisk, risbe, portreti, grafika, 
predvsem barvna, pa poslikavanje 
izdelkov, oblikovanih iz gline, in še 
kaj drugega, so torej stvarni elemen
ti in osebki materije, ki seje obliko
vala, barvala in klesala v delavnici 
njegovega neutrudnega vztrajanja. 
Slikarja Rudija Simčiča poznamo 
po njegovih razstavah v Ljubljani, 
Kranju, Škofji Loki, na Bledu, v 
Dolenjski galeriji v Novem mestu, v 
Lamutovem likovnem salonu v 
Kostanjevici, kjer je prejel tudi ju
goslovansko diplomo za skulpturo 
v letu, razstavljal pa je tudi v Likov
nem salonu v Kočevju, v Zagrebu, 
Titovem Velenju in drugod. Z deli 
se je predstavil še v Ženevi, kjer je 
cikel njegovih olj celo v zasebni la
sti. Enako v Kanadi in na Japon
skem. Njegovo delo je tudi obnova 
fresk na ostenju in pod kupolo farne 
cerkve sv. Kuzme v Voglah na Go
renjskem. Res, mnogo semen nje
govega dela je našlo svojo rast v 
naši zemlji in v ljudeh, mnogo pa jih 
je popadalo v ribnike ješčim ribam 
v slast. Vse gre skozi življenje, sonce 
in senca si podajata roke, vse pa ni
koli ne gine. Nekaj gotovo ostane za 
nadaljevanje življenja. Slikarju Ru
diju Simčiču naj bo to mnogo do
brih želja na njegovi nadaljnji poti.

RUDI MISKOT

Mali ženski akti in plakete.
V črnomaljski galeriji Miniart razstavlja akademska kiparka Vladimira Stoviček iz 

Krškega — Jože vrščaj: »Z njeno umetnostjo bi se morali večkrat srečati«
ČRNOMELJ — V črnomaljski galeriji Miniart so v nedeljo, 4. marca, v po

znih popoldanskih urah odprli razstavo del akademske kiparke Vladimire Sto
viček iz Krškega oziroma Leskovca pri Krškem. Kljub neobičajnemu dnevu za 
take dogodke se je na otvoritveni slovenosti, ki jo je z glasbenim prispevkom 
obogatil domači solist na elektronski harmoniki Silvester Mihelčič, zbralo ne
kaj deset obiskovalcev, toliko kot na drugih prireditvah v tej galeriji. Očitno je, 
da je Miniartu, ki bo sredi pomladi obhajal šele prvo obletnico delovanja, že 
uspelo pridobiti stalno občinstvo in z njim obiskovalce, ki bolj ali manj kritiško 
spremljajo dogajanja v njem.

Stovičkova se črnomaljskim ljubite
ljem likovne umetnosti predstavlja z 
malimi plastikami in plaketami, skupaj 
z 21 deli. Eksponati sodijo v zvrst figu
ralnega kiparstva; gre za vrsto minia
turnih ženskih figur, aktov, ki za port
retne reliefe v obliki plaket. V obeh 
primerih lahko govorimo o delih, ki so 
v mnogih ozirih zelo blizu klasiki v ki
parstvu. Kot je poudaril akademski ki
par Jože Vrščaj v otvoritvenem uvodu, 
v katerem je govoril o razstavi in raz
stavljavki, imamo opraviti z dovršeni
mi, zrelimi deli, ustvarjenimi z velikim 
občutkom za snov, obliko in izpoved
nost, česar se kiparka tudi sama v celoti 
zaveda.

Pri vsem tem moramo obžalovati le, 
da se Vladimira Stoviček tako malo po-« 
javlja v javnosti, tako malokrat razstav
lja. Vendar ima za to opravičilo: preza
poslenost s pedagoškim delom, saj je 
dolgo poučevala likovno vzgojo kar na 
dveh šolah, pa tudi pomanjkanje pro-

PREDSTAVA V GABRJU
GABRJE — To soboto bo ob 

19.30 v tukajšnji dvorani nastopila na 
povabilo Kulturnega društva Gabrje 
igralska skupina KUD Mirna Peč s 
komedijo S. B. Spewacka Naši trije 
angeli. Organizatorji pričakujejo po
leg domače tudi publiko od drugod.

Dve uri z mirnopeškimi »Angeli«
Mirnopečani nagrajeni z aplavzom tudi na gostovanju v Novem mestu

MIRNA PEČ — Trije kaznjenci popravljajo streho pri Ducotelovih in so nehote 
priča njihovim težavam. Rešijo razočarano Marie, ki je zaradi fantove nezvestobe 
poskušala narediti samomor. V zahvalo jih Ducotelovi povabijo, da preživijo z njimi 
božični večer. Pa se nenadoma pojavi Henri Trochard, lastnik trgovine, kijo uprav
lja Felix DucoteL Kaznjenci poskušajo popraviti računovodske knjige, vendar jih 
Henri zasači pri tem početju in zagrozi, da jih bo spravil v samice. Prebrisani kaz
njenci vzamejo stvar v svoje roke in pri tem jim odlično služi Adolf, strupenjača, ki 
»na human način« odstranjuje vse, kar se jim pretrdo postavlja po robu.

To je kratka vsebina zgodbe, kakor 
jo je v svoji komediji Naši trije angeli 
razpredel S. B. Spevvack in jo zdaj člani 
gledališke skupine KUD Mirna Peč 
uprizarjajo na gostovanjih po Dolenj
skem. Zabavna stvaritev, ni kaj, še po
sebej, ker si obiskovalci lahko dajo duš- 
ka ob temeljnem sporočilu komedije, 
da smo pravzaprav vsi ljudje krvavi pod 
kožo, le da nekateri to plačujejo za re
šetkami. Režiser Anton Kos si je igro 
zamislil bolj kot dveurno grotesko in 
tako dosegel, da je situacijski humor s 
poudarjenimi grotesknimi situacijami 
nekako prevladal nad pomanjkljivim 
igralskim znanjem nastopajočih. To pa 
navsezadnje ni nič hudega, saj prihajajo 
ljudje takšne zadeve gledat bolj zaradi 
zabave kot zaradi umetniškega užitka.

Minuli petek zvečer smo si lahko to 
igro ogledali tudi na odru Doma kultu-

ARHIVARJI
ZBOROVALI

LJUBLJANA — Na občnem zboru 
Arhivskega društva Slovenije minuli 
,eden v Ljubljani so za novo predsedni
co društva i?' olili Lilijano Vidrih- 
Lavrenčič iz Pokrajinskega arhiva v 
Novi Gorici. Svoje delovanje v minu
lem obdobju so ocenili za uspešno, še 
Posebej na založniškem področju.

V STRAŽO, DOB IN 
ŠENTRUPERT

PREČNA — Z igro Žarka Petana 
Raj ni razprodan amaterji iz KUD Pre
čna uspešno gostujejo po Dolenjskem. 
* soboto, 10. marca, bodo ob 19. uri 
Nastopili v dvorani kulturnega doma v 
ylraži, v nedeljo ob 14. uri na Dobu, ob 
19. uri pa v Šentrupertu.

re v Novem mestu, dokaj dobro zase
dena dvorana pa je znala nastop mirno- 
peških gledaliških ljubiteljev primemo 
nagraditi z aplavzom. Zdi se, da so naj-

prepričljiveje delovali vsi »trije angeli« 
— Bogdan Krevs, Karol Zagorc in 
Marko Kupljenik v vlogi kaznjencev, v 
posameznih delih zapletanja in odple- 
tanja igre pa tudi ostali igralci, pred
vsem Milan Vire kot Felix Ducotel in 
drugi. Sicer pa je uprizoritev vselej stva
ritev vseh in ne samo posameznikov, ki 
bolj izstopajo. V mirnopeškem primeru 
kaže to še posebej poudariti, saj se v nji
hovem malem kolektivu vsi trudijo, da 
dajo od sebe vse, kar zmorejo.

I. Z.

DOBRODOŠLA RAZSTAVLJALKA — Črnomaljska galerija Miniart pred
stavlja novo razstavljalko. To je akademska kiparka Vladimira Stoviček iz 
Leskovca pri Krškem, hči lani preminulega akademskega kiparja in medaljerja 
Vladimira Stovička, ki na svojem prvem gostovanju v Beli krajini razstavlja ma
lo plastiko in plakete. Na otvoritvi v nedeljo, 4. marca, je umetnico predstavil 
obiskovalcem in govoril o njenem delu akademski kipar Jože Vrščaj, domačin. 
(Na posnetku je prvi z desne, poleg njega stoji kiparka Stovičkova.) (Foto: L 
Zoran)

OBVESTILO
Vse kandidate za študij ob delu

na
fakulteti za organizacijske vede 
Kranj, v dislociranem oddelku v 
Novem mestu,
Opozarjamo naj prijave za vpis po
jejo najpozneje do 30. marca 
1990 na Medobčinsko gospodar
no zbornico za Dolenjsko, 68000 
Novo mesto.

Dodatne informacije dobe na te- 
lcfon (068) 23-733.

Iz zakladnice Koroške
V Ljubljani razstavljen izbor grafik, ki jih hrani 
samostan v Labotski dolini — Hiša dragocenosti

LJUBLJANA — V galeriji Can
karjevega doma v Ljubljani je od 
minulega četrtka na ogled razstava 
grafičnih listov Od Durerja do Go- 
rintha iz zbirke benediktinskega 
samostana St. Paul v Labotski doli
ni na Koroškem. Omenjeni samo
stan hrani veličastno zbirko, ki 
obsega približno 11.000 grafičnih 
listov. V Ljubljani razstavljeni izbor 
šteje 118 grafik najrazličnejših av
torjev, od odličnega nemškega moj
stra te likovne zvrsti Albrechta Du- 
reija dalje.

Benediktinski samostan St. Paul 
imenujejo zakladnica Koroške. V 
njem je bogata knjižnica s 50.000 
knjigami in najstarejše so celo iz 5. 
stoletja. Zbirka kovancev in medalj 
pa obsega 18.000 primerkov iz
jemne vrednosti. Kdaj je začela na
stajati zbirka grafičnih listov, ni

znano. Zapisano pa je, da so bene
diktinci ob ponovni naselitvi samo
stana St. Paul leta 1809 prinesli sta
rejši del zbirke iz St. Blasiena. V 
zbirki je najmočneje zastopana ne
mška grafika, nekoliko slabše pa ni
zozemska, francoska in angleška, 
medtem ko predstavlja grafiko iz 
Italije znatno manj listov.

Dragocenosti samostana St. Paul 
so bile širši javnosti dolgo neznane, 
saj ta redovniška ustanova, podob
no kot še številne druge te vrste, ni 
smela sprejemati vsakršnih obisko
valcev. V načrtuje, da se bodo kma
lu odprli za množične oglede. Pred
videvajo, da se bo to zgodilo že 
prihodnje leto, ko bo samostan 
praznoval 900-letnico obstoja. Te
ga se bodo prav gotovo razveselili 
tudi obiskovalici iz Slovenije, saj 
stoji samostan St. Paul vsega 10 km 
od naše severne meje.

I. Z.

štora za ateljejsko delo. Sama pravi, da 
je bil prav v tem, ker ni imela dovolj ve
likega ateljeja, glavni razlog, da seje vse 
do zdaj ukvarjala pretežno z malo pla
stiko. Upa na boljše, da bo ob mali pla
stiki, ki seji seveda tudi v prihodnje ne 
namerava odreči, ustvarila tudi kaj več
jega, kaj takega, česar do zdaj ni mogla. 
Plakete pa kažejo, da odlično obvlada 
tudi to tehniko in bi bila škoda, da jih ne

Znanost mičejo 
pesnikove kosti

Nam Slovencem je res lahko žal, 
ker ne bomo nikoli videli prave člo
veške podobe pravega med velikani 
našega Parnasa Kol je znano, se 
Prešeren ni dal nikoli portretirati, 
čeprav so ga k temu nagovarjali, 
zato njegove avtentične slike nima
mo. Zadovoljiti se moramo s von 
Goldensteinovo po spominu nasli
kano Prešernovo podobo, ki pa je 
lahko le skromen nadomestek. Na
stala je, ko je pesnik bil že vsaj eno 
leto v grobu, zato ne velja preveč 
prisegati nanjo.

Na možnost, da bi vendarle lahko 
kaj več zvedeli o Prešernu kot člo
veku, če bi le hoteli, je opozorila 
znanost. Medtem se je že pojavil 
predlog, da bi odprli Prešernov grob 
v Kranju in z uporabo najsodobnej
še znanstevene metode na pesniko
vih posmrtnih ostankih dognali, kar 
bi hoteli Pravijo, da je ta metoda ta
ko zanesljiva, da bi s pomočjo nje 
celo po tolikem času od Prešernove 
smrti lahko ugotovili, zakaj je imel 
pesnik eno ramo povešeno. Tako bi 
mogli, zatrjujejo zagovorniki eks- 
humacije, povsem natančno dogna
ti, kakšen je bil Prešeren v resnici, z 
vsemi svojimi telesnimi značilnost
mi Seveda bi v primeru ekshumaci- 
je Prešerna prepeljali v njegovo 
rojstno Vrbo, kjer še »hiša mojega 
stoji očeta« in kjer naj bi poslej 
počival

Kakor je ta predlog po svoje mi
kaven in ga je, vsaj s stališča neka
terih znanosti tudi moč zagovarjati, 
pa bi že sama ekshumacija pomeni
la s človeškega in duhovnega stališ
ča grobo skrunjenje Prešernovega 
groba Zato se ni čuditi dr. Borisu 
Paternuju, da je zoper javno naka
zano namero, pa čeprav v imenu 
znanosti, ostro protestiral, poudar
jajoč, da nam Slovencem zadošča 
takšna Prešernova podoba, kakr
šno nam je zapustil s svojimi poezi
jami. in da bi bilo vse prej kot spo
dobno na tak grob način posegati v 
pesnikov pokoj. Navsezadnje tudi 
znanosti ni dovoljeno vse.

I. Z.

bi gojila tudi poslej in morebiti nadalje
vala v smer, ki jo je na Slovenskem utr
dil in zastopal njen minulo jesen umrli 
oče, akademski kipar in plaketar Vla
dimir Stoviček.

Razstava del Vladimire Stoviček bo 
odprta do vključno petka, 16. marca. 
Velja si jo ogledati.

I. ZORAN

Razstava del 
Jane Flisek

Odprli jo bodo jutri ob 
17. uri na sevniškem 
________ gradu________

SEVNICA — »Slikarstvo že od pra- 
početka razpenjamo med stvarnim 
upodabljanjem — realizmom, osebnim 
izrazom —ekspresijo, znakom pojma 
— sibmolomin zaljšanjem — dekora- 
tivnostjo. Med štirimi sorednicami bi 
Janjina dela opredelil v neposredno bli
žino dekorativnega načina,« je zapisal 
akademski slikar Alojz Konec o delu 
Janje Flisek ob njeni samostojni likovni 
razstavi.

Odprli jo bodo jutri v petek, 9. mar
ca, ob 17. uri v galeriji na sevniškem 
gradu. V kulturnem programu bosta 
sodelovala Miha Dovžan (citre) in Zla
ta Ognjanovič (sopran). To bo druga 
samostojna razstava Janje Flisek (sode
lovala pa je že na treh skupinskih raz
stavah), Sevničanke, kije leta 1987 di
plomirala na pedagoški akademiji v 
Mariboru (smer likovna vzgoja), zdaj 
pa poučuje likovno vzgojo na sevniški 
osnovni šoli Sava Kladnika. Razstava 
bo odprta do 9. aprila. Omogočila jo je 
sevniška Zveza kulturnih organizacij.

P. P.

Olja in akvareli
V brežiškem Domu JLA 
razstavlja Branka 
_______Bukovina_______

BREŽICE — V galeriji tukajšnjega 
Doma JLA so v sredo, 28. februarja, 
odprli novo likovno razstavo. Z njo se 
občinstvu predstavlja Branka Bukovi
na, doma iz Brdovca na Hrvaškem, in 
to je njena deveta samostojna razstava. 
Slikarka je razstavila 41 del, pretežno 
olja. Upodablja v glavnem krajinske 
motive iz okolice domačega kraja, kjer 
tudi živi. Na njenih delih se pozna, da se 
je likovno izobraževala, in sicer je kon
čala šolo za uporabno umetnost v Za
grebu. Iz njenih oljnih slik veje roman
tika, medtem ko so akvareli lirično 
ubrani. Razstava bo odprta še do 11. 
marca.

Ob otvoritvi omenjene razstave so 
pripravili priložnostni kulturni program. 
S pevskimi točkami sta ob spremljavi 
kitare nastopila zakonca Križanič, ki sta 
se v brežiškem in sploh posavskem kul
turnem življenju uveljavila tudi kot 
zborovodje pevskih zborov.

B. H.

Slovenija
Moja dežela.

Utirajo pot knjigi
Nagrajeni najbolj prizadevni poverjeniki Prešernove

družbe
Slovenska knjiga je v krizi. Ne v pro

izvajalki, saj imamo veliko pišočih lju
di, tudi založb nam ne manjka, v zad
njem času nastajajo male zasebne 
založbe kot gobe po dežju, pa vendar je 
knjiga v krizi, ker je vse bolj šibak tisti 
njen bistven del — bralstvo. Knjige iz
hajajo, bere in kupuje pa jih vse manj 
ljudi. Razlogov za to je veliko in različni 
so, med njimi pa je tudi ta, daje bila pot 
knjige do bralca prepuščena brezoseb
nemu trženju.

Izjema je že ves čas Prešernova druž
ba, ki z mrežo kakih 600 poverjenikov, 
dejavnih ljubiteljev slovenske knjige, ši
ri svoje članstvo in med njim svoje 
knjižne izdaje, ki dosegajo zavidljive 
naklade in so na voljo po, kar je v tem 
času vse bolj pomembno, sprejemljivih 
cenah.

Zato je prav, da zapišemo imena naj
bolj marljivih širiteljev slovenske knji
ge. Prejšnji teden so namreč prejeli na
grade Prešernove družbe za svoje 
kulturno delo. Prvo nagrado je prejela

RAZSTAVA KERAMIKE
NOVO MESTO Danes, 8. mar

ca, bodo v razstavišču novomeške SDK 
ob 13.30 odprli razstavo keramike 
Lučke Dražumerič iz Ljubljane. Otvo
ritveni program bo s svojim nastopom 
popestril šolski pevski zbor OS Grm. 
Razstava s programom je v počastitev 
dneva žena.

Splošna stavka 
»zamrznjena«

Lokalnim učiteljskim 
stavkam pa gori žele- 

na luč nonstop
Republiški stavkovni odbor je — 

bralci so s tem prav gotovo že sez
nanjeni — zadnji hip preklical za 
26. februar napovedano vsesloven
sko stavko osnovnošolskih, srednje
šolskih in univerzitetnih učiteljev ter 
po pogajanjih z republiškim pro
svetnim ministrom dosegel da ome
njenega dne pouk ni bil prekinjen.

V sporočilu javnosti smo bhko 
prebrali, da je bila vseslovenska 
stavka odpovedana tudi zato, ker je 
niso podprti prosvetni sindikati v 
vseh občinah in tudi šolski kolektivi 
niso bili povsod enotnega mnenja 
Ponekod je namreč že odpravljen 
glavni razlog za nezadovoljstvo in 
so učitelji že dosegli zvišanje plač ali 
pa ga bodo vsak čas. Tako je zlasti 
na večini osnovnih šol, medlem ko 
številne srednje in visoke šole ter di
jaški in študentski domovi še vedno 
čakajo na izpolnitev zahteve po viš
jih plačah. Zanimivo pa je. da viso
ko šolstvo razen nekaj izjem ni pri- 
pra vljeno uveljavljati svojih zahtev s 
stavko.

Isto sporočilo tudi navaja I. maj 
kot zadnji rok za izpolnitev dolgo
ročnejših zahtev, da se odpravijo tu
di druge napake in pomanjkljivosti 
Osnovno šolstvo zahteva predvsem 
poenotenje, enake pogoje za delo ter 
enako plačilo za vso Slovenijo, 
srednje šolstvo pa vztraja, da je tre
ba spremeniti sistem financiranja in 
upravljanja šol Prosvetni delavci 
zahtevajo od republiške vlade, da 
uredi njihov status glede deta in pla
čila ter s tem položaja v družbi

Rok, do kdaj so pripravljeni po
čakati, je določen, republiški stav- 
kovni odbor pa je pozval stavkovne 
odbore v občinah in šolah, naj bud
no spremljajo, kako se uresničujejo 
zahteve. V kolikor se pravične za
hteve in dane obljube ne bi izpolnile, 
pa naj ti odbori ponovno odločajo o 
stavkah.

Na dlani je dvoje dejstev: prvič, 
da je splošna, vseslovenska stavka 
»zamrznjena« do l. maja, drugič, 
da je zelena luč za lokalne stavke 
vseskozi prižgana. Še zlasti dolenj
ski šolniki je niso pripra vljeni ugasi
ti brez resnično tehtnega razloga.

I. ZORAN

Marija Sitar, drugo Vesna Lavrič in Pe
ter Sitar, tretjo nagrado pa so prejeli: 
Maks Budja, Jože Turkelj, Božislava 
Horvat, Slavka Lončar, Cvetka Brečko, 
Mili Pogačar in Darja Potisk.

MiM

• Graditev novega človeka ni 
uspela in to je eden najhujših in nauj- 
bolj temeljnih neuspehov socializma. 
(Stanič)

AMERIKANEC ZA 
PODZEMELJSKO ŠOLO

PODZEMELJ — V Ameriki živeči 
g. Lazo Jovanovič, sicer dober prijatelj 
pokojnega revolucionarja inž. Janeza 
Marentiča, po katerem nosi ime pod
zemeljska šola, pošlje vsako leto učen
cem te šole 100 dolarjev za nakup knjig. 
Letos je preteklo 80 let od rojstva Jane
za Marentiča in ob tej priložnosti pri
pravljajo na šoli večjo svečanost, na ka
tero so povabili tudi gospoda Jova
noviča. Upajo, da bo prišel, saj name
rava letos obiskati Jugoslavijo. In zakaj 
ne prav 20. aprila, ko praznuje podze
meljska šola svoj dan?

SREBRNI JUBILEJ GLASBENE ŠOLE — Črnomaljska glasbena šob praz
nuje letos 25-letnico delovanja. V teh letih je dala glasbeno znanje številnim 
učencem, mnogi pa so nadaljevali glasbeno pot tudi še potem, ko so jo zapustili. 
Danes šteje okrog 160 učencev, kgj znajo, pa bodo skupaj z mladimi glasbeniki 
iz brežiške, krške, novomeške in trebanjske glasbene šole pokazali na reviji 
glasbenih šol Dolenjske in Bele krajine, ki bo 30. marca v črnomaljskem kul
turnem domu. Na fotografiji: črnomaljski gojenci glasbene šole na enem svojih 
zadnjih nastopov — ki jih sicer ni bilo malo — na otvoritvi nove Belsadove 
proizvodnje ketchupa ob občinskem prazniku. (Foto: M. B.-J.)
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pisma
in
odmevi
Se o izpolnjeni 

»dolžnosti 
do naroda«

Odziv »Mame novinarke«
Nimam nikakršnega namena na dolgo 

polemizirati z Ivanom Zupanom, ki je v 
prejšnji številki Dolenjskega lista izrazil 
obžalovanje zaradi nekoliko narodnostno 
neprizadetih izjav »Mame novinarke«, 
vendar se moram odzvati z nekaj beseda
mi. O slovensksi rodnosti, ki zaradi maj- 
hanosti  že ogroža obstoj naroda, sem ne
nazadnje ne po delovni dolžnosti, ampak 
iz osebne potrebe že napisala in veijetno še 
bom kakšen spis. A ne gre zdaj za to. Zelo 
obžalujem, če je Ivanu Zupanu zapis 
»Mame novinarke«, seveda v celoti, iz
zvenel narodnostno neprizadeto s strani 
avtorice. Prepričana sem, da ga je večina 
vendarle razumela drugače, tako, kot je bil 
tudi napisan. Tisto o izpolnjeni dolžnosti 
do naroda je bilo tako zapisano v nareko
vajih, ki so med drugim zelo uporabni, da 
novinar brez daljših pojasnjevanj pove, da 
nek sicer uveljavljen izraz ali besedno zve
zo jemlje z rezervo ali se celo ne strinja z 
njim.

Dodati moram še, da po mojem globo
kem prepričanju družba (in noben njen 
član), ki stori tako zelo zelo malojtot naša 
za to, da bi se v veselje staršev in družbe 
lahko rodilo, normalno razvijalo in živelo 
več otrok, nima nikakršne moralne pravi
ce izrekati kakršnekoli očitke na račun 
žensk in staršev, ki se ne odločajo za več 
otrok ali celo za nobenega. Nobene mo
ralne pravice, pa naj je Kristus jokal nad 
čemerkoli in ne glede na »načeto življenj
sko korenino slovenskega naroda«, kot je 
lepo opisal našo resnično tragiko Ivan 
Zupan! „ ,

ZDENKA LINDIČ-DRAGAŠ

»Nakladajo« 
lahko tudi 

politiki!
Ob pobudi ObS Sevnica

SEVNICA — »Časpredvolilne kam
panje je čas, ko se običajno razkrivajo 
šibke točke nasprotnika in poudarjajo 
lastne vrline,« je začel pobudo novinar
jem in javnim sredstvom obveščanja 
predsednik družbenopolitičnega zbora 
sevniške občinske skupščine na zadnji 
seji vseh treh zborov 28. februarja, za
tem pa je Ladislav Močivnik nadaljeval: 
»Zato se seveda uporabljajo tudi javni 
mediji, predvsem tisti ki so strankarski 
zato je bralec lahko pri tem racionalno 
zadržan. Toda nekateri ,prispevki’ v 
zadnjem času nimajo nikakršne zveze 
niti z novinarskim delom niti s strankar
sko propagando, ampak so navadno 
, nakladanje ’ ali brez vezno , obiranje' 
ljudi So pa zato za prizadete še tembolj 
žaljivi Zato predlagam, naj se pozovejo 
vsi novinarji’in tisti ki se imajo za novi
narje, da upoštevajo osnovne profesio
nalne in etične norme pri svojem delu in 
predvsem z ustavo zagotovljene svoboš
čine in pravice človeka. Posebej poudar
jam, naj s svojim delom ne povzročajo 
žalitve, opravljanj, zaničevanj ali širje
nja lažnih vesti To vodilo velja sicer za 
vse razmere, toda pred volitvami je še 
občutljivejše. Če se resno gremo demo
kracijo, potem naj to velja še posebej za 
ustvarjalce javne besede, ki so sebe tudi 
pri nas šteli v .prvoborce' demokracije.«

To pobudo so delegati sprejeli, sekre
tar SO Boris Slapšak pa nam jo je po
sredoval tudi v pisni obliki. Ta izdelek 
pa se vendarle razlikuje od tistega, kar 
je bilo slišati na seji skupščine. Pri Mo
čivnikovi pobudi smo namreč pogrešali 
ime vsaj katerega izmed medijev, kije v 
zadnjem času objavil tako hudo žaljive 
»prispevke«. Pisni izdelki iz skupščin
ske pisarne v oklepaju sicer pojasnjuje 
»mislimo npr. seveda na Kaj,« kateri so 
nekateri »prispevki«, ki najbolj motijo 
politike in tiste, ki se imajo za politike. 
Tudi ti se bodo prej ko slej morali nava
diti (če so seveda za dialoško, plurali
stično družbo, ki ne priznava le ene res
nice!), da bodo skušali pojasniti svoje 
poglede, pripombe in zamere predstav
nikom sedme sile ali kar celotnim medi
jem s svojimi prispevki v sredstvih jav
nega obveščanja, ne pa kar zviška, s 
pozicij oblasti, v najboljši boljševistični 
maniri vse novinarje zmetati v isti koš 
»dežurnih krivcev« za takšno predvolil
no kampanjo, kakršna je bila in še bo.

P. PERC

Jgovor na pisanje 
Rajka Šajnovica (Dol. 

list 1. marca)

Zakaj etnocid?

Pismo, ki ste ga objavili v zadnji 
številki DOLENJSKEGA LISTA 
jod naslovom Ali pa jo bom obto
žil etnocida, me je spodbudilo, da 
kot delni poznavalec romske pro
blematike z nekaj besedami odgo
vorim tov. Šajnoviču, ki zvrača vse 
tegobe romov na republiko Slove
nijo in kliče na pomoč samega »bo
ga«, če že ne Krambergarja.

Menim, da tov. Šajnovič pri sebi 
še ni razčistil predvsem dvoje vpra
šanj. Ali so Romi kot etična skup
nost naredili vse, da se njihov polo
žaj izboljša? Naj mu takoj odgo
vorim: niti društvo ROM niti Romi 
sami niso naredili ničesar razen ne
katerih posameznikov, ki so si z 
lastnim prizadevanjem izboljšali 
tudi svoj socialni položaj.

In drugo vprašanje. Ali misli 
Rajko Šajnovič, da se bo družbeni 
položaj te etične skupine izboljšal, 
če jim bo družba podarila družbena 
stanovanja, katera veselo uničujejo, 
če jih bo dobesedno pitala z vsemi 
dobrinami, ki si jih morajo drugi 
državljani s težkim delom in odre
kanji sami priboriti?

Ne strinjam se s politiko, ki jo 
vodi upravni organ pri reševanju 
romskega vprašanja, saj ta vlaga iz
datna sredstva za reševanje pro
blemov Romov, ki pa so neučinko
vita tudi zaradi samrh Romov. In če 
pogledamo še globlje, sprašujem 
tov. Šajnoviča, kdo je kriv, da otro
ci ne obiskujejo šole, družba ali 
starši, mogoče zato, ker je romskim 
otrokom podarila oblačila, šolske 
potrebščine, prevoz v šolo, brez
plačno malico, medtem ko otroci 
drugih državljanov pešačijo v šolo 
po 4 kilometre in več. V šoli pa se 
bodo tudi roi.iski otroci naučili civi
lizacije življenja.

Rajku Šajnoviču predlagam, naj 
nadaljuje prizadevanje za izboljša
nje romskega življenja. Prav gotovo
pa bo moral svoja prizadevanja ne 
koliko_____ preusmeriti, da ne bodo na
stajale puščave v gozdovih z meter 
visoko odsekanimi debli, da v časo
pisnih stolpcih ne bodo brali »le 
konec odkupov bo rešil lipo« in po
dobno, da bodo Romi pošiljali 
otroke v šolo, da se bodo vsi tisti, ki 
so prejeli materialne dobrine in za
poslitev, prizadevali, da to družbi 
tudi delno vrnejo. Tudi republika 
Slovenija ni vreča brez dna, ki bi 
samo dajala, pa naj tov. Šajnovič 
pisari katerikoli instituciji ali stran
ki, ki jih navaja v svojem pismu.

Kako lepo nam bi bilo, ko bi 
vsakdo pometal pred svojim pra
gom in se ne skliceval na etnocid.

LOJZE MUHIČ 
Birčna vas

Še enkrat: Biti nadstrankarska
Kultura je in bo pomemben del prizadevanj nove Socialistične zveze

Komentar I. Zorana opozarja na zelo 
pomembno prelomno točko sedanje 
pluralizacije družbenega življenja, ki je 
še posebej opazna tudi na področju 
kulture.

Resje, kar ugotavlja glede SZDL in 
njenih sprememb ter odnose različnih 
kulturnih strokovnih organizacij do 
njih. Dejstvo je, da SZ(DL) ni in tudi v 
bodoče ne misli na področju kulture de
lovati ozko strankarsko, temveč želi 
predvsem izhajati iz človeka, njegovih 
interesov in potreb. To pomeni, da se 
zavzemamo za konkretne dejavnosti, ki 
naj omogočijo na tem koščku naše de
leže ustvarjalno, razvejeno, bogato kul
turno ustvarjalnost in poustvaijalnost. 
Čeprav si nekateri pri nas še tako priza
devajo pokazati kulturno mrtvilo, je 
dejstvo, daje kulturnega dogajanja vse 
več in je vse kvalitetnejše. Ker je kultura 
temelj narodne samobitnosti, je prav, 
da ga tudi utrdimo. Prav zato poudar
jamo nujnost takojšnje dozidave in ob
nove Študijske knjižnice Mirana Jarca 
v Novem mestu.

Želimo pa seveda tudi, da projekti, ki 
so bili deležni naše podpore in nepo
srednega prizadevanja, ne bi zamrli, 
temveč da bi jih nadgradili. Tu mislim 
tako na Slovenski grafični bienale, kot 
tudi na novo »novomeško pomlad«. 
Oba projekta dajeta možnost širini in 
kvaliteti kulturne ustvarjalnosti in po
ustvarjalnosti. Prav z grafičnim biena
lom pa bi si lahko končno utrdili mesto 
med stalnimi nacionalnimi kulturno

pomembnimi prireditvami.
Menim, da mora biti kultura dejan

sko nad strankarskimi interesi, vendar 
če se vse stranke zavedajo potrebnosti 
posebne skrbi za kulturo vsaj toliko kot 
SZ(DL), potem menim, da se kulturi v 
naši občini vendarle obetajo boljši časi, 
kjer bo več samozaupanja, več ambicij 
in odločnosti poseči tudi v slovenski 
kulturni prostor.

Socialistična zveza bo pri tem izhaja
la dejansko iz narodnega, ne pa iz 
strankarskega interesa ter zato menijo, 
da je nadstrankarska organizacija kul
turnega zbora prava možnost za uvelja
vitev stroke in skupnega interesa.

BORIS DULAR 
Socialistična zveza 

NOVO MESTO

Tam vse natančno preberejo
Odmev na zapis v Dolenjskem listu z dne 15. februar- 

. — Obisk na urejenem smetišču v Nemčijija 1.1.

OB DNEVU ŽENA
Že vrsto let po vojni 

na burno praznovanje
METLIKA

smo navajeni ________ r-----------v-
dneva žena. Nismo pa razmišljali o žen
skah, ki jih je življenje za marsikaj pri
krajšalo. Naj bo letošnji dan žena dru
gačen. Ko bomo sprejemale čestitke in 
darila, se spomnimo osamelih, bolnih in 
pozabljenih žensk, ki s svojimi stiskami 
živijo na robu človeka vrednega življe
nja. Zavedajmo se, da lahko človeka 
osrečimo že s kozarcem vode in lepo 
besedo. Ob dnevu žena gredo čestitke 
vsem ženskam, zlasti tistim, ki so ma
lokdaj občutile človeško toplino.

ANICA PEZDIRC, 
predsednica občinskega 

odbora Rdečega križa 
Metlika

Dolenjski listje že pisal o ogledu de
ponije v Šalzburgu in odločil sem se, da 
še sam pišem o tem. DO Komunala je 
organizirala ogled deponije komunal
nih odpadkov, ki velja za eno najbolj 
urejenih v Evropi, zgrajena pa je za po
trebe 500.000 prebivalcev. Salzburška 
deponija je vključena v naselje tik ob 
njej. Lokacija ne čudi, saj okrog odlaga
lišča ni nikjer nobenih smeti. Iz spre
jemnega prostora smo si imeli prilož
nost ogledati tudi potek dela. Voznik, ki 
pripelje odpadke, potisne v tehtnico pri 
vhodu karton, ki vsebuje podatke o 
lastniku in vrsti odpadka. Tehtnica 
stehta, naprej vse evidentira računalnik. 
V nadaljevanju postopka ločijo posa
mezne surovine iz pripeljanega. Beton, 
kamen, opeko ali malto zmeljejo in po
tem sortirajo. Vejevje, žaganje in drug 
les gre skozi mlin, zatem ga dajo na do
ločen prostor trohnet in tako dobe po 
dveh letih odličen humus. Ostale ko
munalne odpadke tudi zmeljejo in jih 
dajo v posebne silose, da material prej 
strohni.

ma ali smradu. Pri vračanju meje kole
ga Pavel vprašal, če sem videl kakšen 
jogurtov lonček. Nisem ga, toda peljali 
smo se naprej v našo deželo. Glej ga, 
zlomka, na prehodu na Ljubelju je bil 
na prvem prevoženem kilometru do
mače zemlje sredi ceste — jogurtov 
lonček.

Predstavnica DO Komunala je po
vedala, da bomo tudi v Kočevju dobili 
tako deponijo. Daj bože! Mislim, da se 
lahko v imenu zunanjih sodelavcev le
po zahvalimo Komunali Kočevje za 
zanimiv in koristen ogled.

J. GRABRIJAN

Odganjanje
italijanskih

ribičev
Tudi v Salzburgu so imeli, kot smo 

zvedeli, težave z vodo, podobno kat pri 
nas v Kočevju, kjer je nevarnost, da od
teka proti Krki ali Kolpi. Zato so morali 
brezpogojno zajeti vso odcedno vodo 
vključno z meteorno. Zajeto vodo od
vajajo v čistilno napravo. Plin, ki se 
sprošča, s posebno tehnologijo zbirajo 
za rabo. Vodja deponije nam je omogo
čil ogled še ene, nastajajoče, ki je nekaj 
100 m od naselja, čeprav zadošča za po
trebe 70.000 prebivalcev. Je tik ob reki. 
Še enkrat seje torej potrdilo: obvezno je 
na takih objektih zgraditi neprepustno 
plast in odvajati odcedno in meteorno 
vodo v čistilne naprave.

Pretirano visoke cene me
tliških enodnevnih ribiš

kih kart za tujce

ZAMAN OPOZARJAJO? ,. .. .
. , Ob obisku namje vodja deponije de-
Že vrsto let se prebivalci Koprivnika, • j. Dobrj politiki —dobri gospodarji; 

Starega Brezja, Oneka, Mačkovca in Jdobro gosp(xiarstVo — veliko odpad-Uiaivgu uicr ju, viivnut . . .uvou . ™ ...

Cvišlarjev prizadevajo, da bi posodobili 
cesto Kočevje—Koprivnik. Vsa njiho
va prizadevanja so brez večjega uspeha, 
ker jim ni uspelo doseči, da bi vnesli iz
vedbo teh del v občinski družbeni plan. 
To vprašanje so posebej obravnavali na 
minulih zborih volivcev. y ^

uuu.u veliko odpad
kov, a dobro delovanje deponije. Izve
deli smo, da pobirajo tam dvoje pri
spevkov, in to posebej za odvoz 
odpadkov in posebej prispevek za 
funkcioniranje deponije. Ob salzbur
škem obisku nismo videli na deponiji 
nikjer nobenih smeti, nikjer ni bilo di-

Še: Resnica o pokopanem pozdu
Pojasnilo na zapis, ki je bil objavljen v Dolenjskem listu 18. januarja

Ne bom opisoval, kakšen delavec 
sem. Gotovo ne tak, kot me v članku 
opisuje Matko Abram. Delavci v pozdu 
smo prav dobro poznali svoje dolžnosti, 
seveda smo nekateri zahtevali tudi svoje 
pravice, ki pa jih tako ali tako nismo bili 
deležni. Abram v svojem članku napo
vedal, da smo mu trije delavci v službe
nem času obijali vikend, on pa naj bi

ja koristili »atov stari dopust«. Celo de
lavke je Abram včasih zaposlil z npr. 
zlaganjem betonskih blokov za njegov 
hlev. Kako naj se tako dela primerja z 
delom v delavnici?

Glede mojega »fuša«, kot je to ime
noval Abram, bi povedal, da meje rav
no on nagovoril k njemu in tudi bil ena

Z neprijetno dobrodošlico so metliš
ki ribiči pričakali prve letošnje italijan
ske ribiče, saj je upravni odbor tukajšnje 
ribiške družine dvignil ceno enodnevne 
karte z 92 na 200 din ali z 10.000 na več 
kot 21.000 lir. Te cene pa tujci niso pri
pravljeni plačati, tudi zato ne, ker je ce
loletna karta za domače ribiče le 100 
din. Cena ribolovnih kart za tujce pa je 
tudi neligitimna, saj bi te cene moral po
trditi občni zbor, ki pa tega ni storil.

Italijanski ribiči so se zato odpeljali v 
Ozalj na Hrvaškem, kjer so za enod
nevno karto odšteli 40 din, Metličani pa 
so se pod nosom obrisali za svoj prvi le
tošnji dohodek. Nova cena karte za tuj
ce, ki velja od 1. marca, je sicer 110 din, 
kar pa je še vedno znatno manj kot v 
Metliki. Poleg tega imajo na Hrvaškem 
na voljo večji odsek Kolpe, pa še reko 
Odro zraven. Ribiči iz Bologne, ki jih je 
največ, so med seboj povezani in najbrž 
že doma vedo, kaj jih čaka v Metliki. 
Zato bi se metliški ribiči morali zavedati 
negativnih posledic za svojo blagajno in 
temu primerno pametno, tržno in kon
kurenčno ukrepati.

Zanima me, kako si metliška ribiška 
družina jemlje pravico, da s svojimi od
ločitvami škoduje tudi drugim. Ribištvo 
je le del skromne belokranjske turistič
ne ponudbe in nihče nima pravice se
bično pregnati italijanskih ribičev na

V februarju smo se za vedno poslovili 
od naše drage članice Nedc Lah, dolgo
letne predsednice Društva upokojencev 
Semič.

Nedi izhaja iz številne Lahove druži
ne, ki seje po prvi svetovni vojni priseli
la iz Pulja v Semič. Kot zavedna sloven
ska družina je morala v 24 urah 
zapustiti takratno Italijo in iz rodnega 
Pulja oditi v Jugoslavijo.

Po osnovni šoli, dokončani v Semi
ču, seje vpisala v meščansko šolo v No
vem mestu. Usposobila seje za poštno 
uradnico in se zaposlila najprej v Za
grebu, zatem v Šmarjeti na zasebni po
šti. Leta 1941 je nastopila službo na 
občini v Semiču kot tajnica. Delila je 
tudi živilske karte. Kot simpatizerka 
OF je po dogovoru dajala karte tudi za 
NOG, zaradi česar jo je okupator izsle
dil in aretiral. Odpeljana je bila v Ljub
ljano v Belgijsko kasarno, kjer je bila 
zaprta do kapitulacije Italije. Po izpu
stitvi iz zapora je dobila službo uradnice 
na ljubljanski pošti. Leta 1955 seje vr
nila v Semič in se zaposlila na oddelku 
za finance pri občinskem odboru Se
mič. Tam je delala do ukinitve občine 
1958. Zatem je prevzela mesto računo
vodje v tovarni Iskra Semič. Leta 1964 
je stopila v upokojenske vrste in postala 
predsednica Društva upokojencev Se
mič.

Z veliko truda in organizacijskimi 
sposobnostmi se je posvetila društvu. 
Uspelo ji je preskrbeti lasten klubski 
prostor in 4 upokojenska stanovanja v 
novozgrajenem bloku v Semiču. V no
vem klubu je dobila svoj prostor tudi 
organizacija ZB Semič. Kot predsedni
ca je skrbela za razvedrilo svojih članov. 
Mnogo izletov je vodila po Sloveniji, 
Jugoslaviji in tudi izven meja. Skrbela 
je za ostarele in bolne. Vedno je bila 
pripravljena dajati nasvete in pobude za 
vrsto aktivnosti tudi še potem, ko jo je 
močno pestila bolezen. Za svoje aktiv
nosti je dobila več priznanj od KS Se
mič, regije in republike.

Bila je zelo vedra in Segava, zato je bi
la med članstvom zelo prikljubljena in 
laka nam bo ostala v spominu.

DU Semič

ZDRAVILEN PREPARAT
Dobrih 15 let sem trdo delal, ves čas 

z enim samim ciljem: da bi moč narave 
s pomočjo čebel izkoristil za zdravje 
ljudi. Tako je nastal poseben zdravilni 
med, imenovan endovilal. Dolgoročno 
deluje na sistem odpornosti, že v treh 
tednih rednega jemanja pa se radikalno 
izboljša krvna slika. Ta njegova lastnost 
omogoča najtežja zdravljenja (kemote
rapija, radiološko zdravljenje itd.), kar 
je za marsikoga odločilnega pomena. 
Ta preparat se nahaja že nekaj časa tudi 
v domači lekarni Janeza Žlajpaha v 
Novem mestu. Vendar ljudje o tem ne 
vedo skoraj ničesar, razen nekaj posa
meznikov. Zdi pa se mi velika škoda, da 
tega ne morejo izkoristiti tisti, ki bi jim 
to odločilno pomagalo. Številna pisma, 
ki jih dobivam, potijujejo, da ljudje 
sprejemajo endovital. Vesel bi bil sti
kov, da bi skupaj našli kako rešitev. Ta
ko me lahko vedno med delovnim ča
som pokličete na tel. (061) 214-212, 

278.int. 27
TONE FABJAN 

Predstruge 63 
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nem času ooijau vmciiu, uh v« hoj u. mojih prvih strank. O delu v pozdu po 
nam dal svoj dopust. Svoj dopust pa je rednem delovnem času (popoldan) naj
Abram dajal tudi sinu, hčeri in zetu, povem, kako je Abram (in njegovi na-
i.....„„ ......tnliltn rln- <;lprinikil nhračunaval in izplačeval de-konec leta pa so vsi imeli še toliko do
pusta, da so lahko prihodnjega februar-

Brez stranke
Posvet ZDU Slovenije
Na regijskem posvetu 21. februarja v 

Novem mestu, ki ga je sklicala zveza 
društev upokojencev Slovenije, so sode
lovali predstavniki občinskih zvez DU 
in predsedniki oz. tajniki DU z območja

UUVbm, KaRU Jt. ni/ium V" "JvO” -----

sledniki) obračunaval in izplačeval de 
lavcem »nadure«. Vse ure v podaljša
nem delovnem času so nam izplačevali 
v kilometrini, kasneje pa v terenskem 
dodatku. Tako je marsikateri delavec 
večkrat dobil višji terenski dodatek kot 
redni osebni dohodek. Sprašujem se, z.a 
koliko so vodje pozda oškodovali druž
bo v desetih letih, saj od nadur niso pla
čali prispevkov iz podaljšanega dela niti 
obveznosti iz dohodka. Nadur zato naj
večkrat nisem opravljal, ampak je moja 
skupina stremela za tem, da smo čimveč

pa tole: odšel je pač tja, kjer je imel celih 
10 let zavetje, saj je le malokrat delal do 
dveh. Tov. Mirtu naj povem, da nikoli 
nisem slišal, da bi kdo izjavil, da hodi v 
službo samo zaradi socialne varnosti. 
Mirt pa je dajal take opazke. Zanj smo 
bili »sodrga, razpuščena banda«, ki jo 
on podpira, in še marsikaj.

Na tem mestu ne bom več odgovar
jal, čeprav bi lahko navedel še marsikaj. 
Pripravljen pa sem resnico povedati na 
za to pristojnem mestu.

LEOPOLD ŽIBERT 
Presladol

Č45VUIUI1I m gvuouvv....

Čas bi bil, da tudi v metliški občini raz
mislijo, kaj bo z njenim turizmom in 
komu je zaupala gospodarjenje z belo
kranjskimi rekami. _

Inž. IGOR JUGOVIČ

• Človek ni primeren material za 
graditev lepo in do zadnjih podrobno
sti zamišljenega sistema in družbe. 
(Stanič)

• Socializem je dolg in naporen 
razvoj iz kapitalizma v kapitalizem. 
(Stanič)

Ivan Šporar osemdesetletnik
Rodil seje na Dolenjskem, šolal seje 

v Novem mestu, služboval in partizanil 
pa tudi na Dolenjskem. Po osvoboditvi 
je delal v Ljubljani, kjer je opravljal od
govorne naloge. Od maja 1945 do 
1951 je bil namestnik, nato glavni di
rektor Uprave državnih posestev Slo
venije. S sodelavci je prevzemal nacio
nalizirane graščine in zaplenjena vele
posestva po vsej Sloveniji. Njegova

občin Novo mesto, Trebnje, Metlika in 
Črnomelj. Posveta so se udeležili tudiVlllUIllUj. a JV/ uv ------------------t ——-

predstavniki SPIZ iz Novega mesta in 
tajnik OK Socialistične zveze Novo 
mesto. Članica izvršilnega odbora 
ZDUS Dragica Rome je v prvem delu

teklosti ter opozorila na vrsto pozitivnih štirje delavci na čelu z menoi odšl. pn> 
premikov v smeri resnične demokracije stovoljno. Mislim, cfc so občinski mo j 
in tudi negativne ocene in pojave vse od m komisija IGM Sava Krško dobro
NOV naprej, ki jih posamezniki orne- pretehtali možnosti nadaljnjega pošlo-

JAVNI
PROTEST SVETU 

KS SEVNICA
naredih v^^emdelavnmi&su^Oobh Svet krajevne skupnosti Sevnica je glavna skrb sta bili sprva zavarovanje

28- februarJa ob 18- Uri lklical r, ljudske imovine in organiziranje pride-
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lo 67 volilcev. Ta številka sicer zadošča
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ker niso naročili pravih svetilk. Da pa bi 
morali plačati penale, sem prvič prebral 
v časopisu, saj zbor delavcev o tem ni 
bil nikoli obveščen.

Abram trdi, daje stoodstotno prepri-

• Če so socialisti Evropi ustvarili 
blaginjo, zakaj je ne bi tudi nam ? 
(Žakelj)
• Evropa ni zavzela za samostojno 
Slovenijo, saj bi to lahko sprožilo po
dobne težnje tudi v drugih centralizi
ranih državah. (Mencinger)

njajo v predvolilnem boju. V Sloveniji 
je okrog 360.000 upokojencev iz delav
skega in kmečkega zavarovanja, zato je 
pomembno, katere programe in kandi
date bomo upokojenci volili. Razprav
ljala so menili, da niso za ustanavljanje 
samostojne politične stranke upokojen
cev. Kot doslej bomo enotno povezani 
v svojih društvih. Na posvetu so ocenili, 
daje za upokojence najprimernejši pro
gram SZ. Pred zaključkom je ZDUS 
podelil priznanja za dolgoletno uspešno 
delo v DU in učinkovito sodelovanje s 
SPIZ Viktorju Bartolju, Tonetu Pircu in 
Rudiju Hrvatinu. Priznanji sta prejela 
tudi mešani pevski zbor DU Novo me
sto in LB — enota Novo mesto.

RUDI HRVATIN

jjiGiviuan niutiiujii ------

vanja. Abramu svetujem, da si moj čla
nek v DL še enkrat prebere, ker nisem

vsem zakonskim normativom. Pa ven
dar! V KS Sevnica je okoli 5000 volil
cev in KS Sevnica ni samo mestno je
dro, ampak tudi okoliške vasi. Bežen 
pogled na listo prisotnih je dal vedeti, da 
se je zbora volilcev iz okoliških vasi 
udeležilo zelo malo ljudi. Lahko bi jih 
prešteli na prste ene roke.

Na pripombe prisotnih na omenje-

tvjvanja iiiuuc nu uuiu "u■ -----■ -j-

nih državnih posestvih, nato pa načrto
vanje sodobnejših oblik in načinov ter 
izgradnja posameznih objektov.

Ivan Šporar je bil rojen dne 11. ja- 
nuarja 1910 v Herinji vasi pri Šempetru 
(danes Otočec pri Novem mestu) v 
kmečki družini, kije dala borce in kme
tijske strokovnjake. Osnovno šolo in 
nadaljevalne tečaje je obiskoval v do
mačem kraju (1916— 1923), kmetijsko 
šolo na Grmu, maturiral pa je v Ljub-

skem odseku SNOS. Po osvoboditvi je 
bil namestnik in glavni direktor Glavne 
uprave republiških posestev Slovenije 
(1945—51). V tem času si je prizade
val, da bi družbi ohranili živi in mrtvi 
inventar bogato opremljenih bivališč 
bogatega veleposestniškega sloja, na 
drugi strani pa so bili apetiti za premak
ljivimi predmeti neustavljivi. Zato seje 
Šporar zameril veljakom in zato so ga 
pregnali na razna periferna delovna me
sta. Končno je dobil mesto projektanta 
pri Agroprojektu v Ljubljani, bil ravna
telj Arboretuma Volčji Potok in samo
stojni svetovalec pri Biotehniški fakul
teti. Na tem mestu je razvil vse svoje 
sposobnosti, telesne in duševne sile: iz-

27.

delal je idejne projekte za hleve, tehno-
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loške študije za kmetijske gradnje ter 
ureditvene programe za državna pose-
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DOMAČE TRNJE
• Vse politične stranke imajo 
nekaj skupnega: boj za mesto pri 
koritu.
• Če narodu natakneš ideološka 
očala, vidi v hudiču —angela.
• Ne pljuvaj po tleh, ker je parti
ja na tleh.
• Zaradi igre z ognjem v politiki
smo v gospodarstvu že zdavnaj 
pogoreli. -

M. BRADAČ

Na pripombe prisotnih na omenje- šolo na Grmu, maturiral pa je v Ljub- 
nem volilnem zboru, naj svet KS Sevni- ljani. Še zelo mlad je odšel na prakso in
ca skliče zbore volilcev po okoliških va- nadaljnje osposabljanje v veledrevesni-
seh, ni hotel nihče od sveta odgovoriti. co Džamonja in Steinbrenner v Mari- 
Ker ima zbor volilcev poleg funkcije boru (1928—29), nato za strokovnega
določanja kandidatnih list tudi nalogo vodjo na graščino Pišece pri Brežicah
obveščanja volilcev v volilnih postop- (1930—33), na veleposestvo Windisch- 
kih, smo se odločili, da bomo na Ledini, graetz Konjice (1935—38), nato pa je
Žigrskem Vrhu, Mestnem Vrhu, v Lon- bil inštruktor na Kmetijski šoli Rakičan 
čarjevem Dolu in drugih krajih v kra- vPrekmurju.odtampasogaokupacij-

Crmošnjice, Draga pri Kočevj 
log pri Metliki in za drugih 20 posestev 
v raznih predelih Slovenije. Na fakulteti 
je bil v letih 1960 do 1968 vodja iz
gradnje fakultetnega selišča pod Rožni- 
kom; bilje več let tajnik Urbanističnega *7f 
društva Slovenije ter sodelavec razni" Po, 
ustanov. Prizadeval si je tudi za ustrez- Pel 
no lokacijo nove kmetijske šole Grm n» 
Trški Gori. Njegove osebne odlike 
uvrščajo med ljudi širokega znanja
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čarjevem Dolu in drugih krajih v kra- v Prekmurju, od tam pa so ga ottupacij- uvrščajo mea ijuui siruacga znanj«
jevni skupnosti Sevnica ljudi seznanili z ske sile pregnale v Ljubljano. Služboval sposobnosti za praktično rabo in smo
,„i.i„™. Var mi sami nri r,r«iwtarski zvezi in Prehranie- nost odločitve. Zato ie bil dosleden

in,
%

volilnimi postopki kar mi sami
OK ZSMS-Liberalna 

stranka Sevnica 
Občinski odbor SDZ Sevnica 

Zeleni Sevnice 
Podružnica SKZ Sevnica 

Odbor SKD Sevnica

bKC bllC piCglldll v Lajuiujauvs.

je pri Gospodarski zvezi in Prehranje
valnem zavodu ter organiziral mlekar
stvo na Dolenjskem. Zaradi sodelova
nja z OF so ga Italijani internirali v 
Monigo, po italijanski okupaciji se je 
vključil v NOV. Od septembra 1943do 
maja 1945 je delal največ pri Kmetij-

nost odločitve. Zato je bil dosleden v 
ocenah urejanja in vrednotenja kmetij
skega prostora, ki je enkratna dobrin"
za sedanje in prihodnje rodove. Ob jn 
bileju mu želimo zdravja in še mnog0

FRANCE ADAMIČ

8 DOLENJSKI UST
Št. 10 (2116) 8. marca 1990 /
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Tretjič 
preplul 
A tlantik

kot sam pravi, med dvema potova
njema po morju živi v Ljubljani, je novembra 
lani tretjič na majhnijadrnici preplul A tlantski 
ocean. To je vsekakor podvig, ki bi ga znali ce
niti tudi veliki pomorski narodi Se preden se je 
odpra vil čez veliko lužo, je Šterk obljubil, da bo 
za bralce Dolenjskega lista pisal mini dnevnik 
Poti. Te dni smo dobili kar zajetno ovojnico, v 
kateri je bila velika pustolovščina. Zaplujte z 
Juretom Šterkom!

Concarneau, 21. septembra 1989
Spet se naslanjam na zid ob pomolu. Iz zali

va se odpira pogled proti odprtemu morju. 
Ocean! Tokrat za spremembo nisem sam. Z 
ntenoj je tudi sin Igor, ki bo prvič plul po veli
kem morju. Kaj mi bo ocean pripravil tokrat? 
Toda ali ni ta negotovost del tistega, kar nas 
žene v neznano? Popoldne garamo. Pripraviti 
jel reba jadrnico, naložiti hrano, nakupiti 
manjkajočo opremo, mimogrede pa še hoditi 
na obvezne brifinge, sestanke krmarjev. Zvečer 
na posteljo kar padeva

Naslednji dan je že mirneje. »Telex« obišče
jo zadolženi za varnost na regati in pogledajo, 
ali imava vso obvezno opremo. Pse je v redu, 
zato je nekaj časa tudi za turistične oglede. 
Opoldne jadralci iz La Rochele pripravijo v 
Pomorskem muzeju zakusko. Hrana je dobra. 
Pijača še boljša, gneča na muzejski ribiški bar
ki, ki mora vse to prenašati, pa nepopisna.

Concarneau, 23. septembra
Dan pred štartom. Pripravljamo se predvsem 

na uradno večerno veselico, soiree officiel, ki 
Preseže tudi najdrznejša priačkovanja. Rake 
merijo na kubične metre, vino na sode.

Concarneau, 24. septembra
P nedeljo ob dveh popoldne se odpravimo. 

Kot po na vadi zamudi va, sicer pa teh nekaj mi
nutk na poti čez ocean sploh ni pomembnih, 
važno je, da je veter ugoden. Proti odprtemu 
morju naju žene jugovzhodnik treh boforčkov 
‘n kmalu je nevarni zaliv, poln čeri, za nama. 
Koč je mirna, okoli naju so lučke tekmecev. 
Imam lažjo obliko morske bolezni, ki me obišče 
vedno, ko po daljšem času spet zaplujem po 
°ceanskih valovih.

PLOVBA JADRNICE »TELEX«

avna
amo-
fakul-

ivnc desetmetrski valoviemje ,7
ade- ■ septembra
nrtvi Tretji dan po štanu sva že blizu Cap Finister-
ališi Ja: rta na koncu Btskaja Zvečer severovzhod- 
i, na mk naraste na celih 9 boforov, valovi pa na 10 
mak- metrov. Peter dviga vodni prah celo v orjaških 
, se je dolinah med vrhovi valov. Od jader je dvignje
no ga na /e viharna pre(ka. Obrneva bolj proti bregu, 
a me- ua sg fimpre: sgrna za r/om Finistere, kije 
tanta Kakšnih 40 milj na jugovzhodu. Okoli enajste 
»vna- Ponoči zaslišim bučanje velikanskega vala. 

x ez nekaj trenutkov prvi val barko postavipo- 
•_ na valove, drugi jo popolnoma položi, tako

ile-iz- , Jambor pod vodo. Za krmilom je Igor. Ko 
ehno-1 ‘‘{ndrnica spet zravna, odprem vrata kabine: 
lie ter & tu?«
noše- ^Misliš, da sem ti. ki vedno padeš v morje!« 
na de- !jnc naslednik. Čez tri ali štiri ure že čuti va, 
jplice, j »za vogalom«. Čeprav sva še vedno oko- 
vlestni J milj od brega, se valovi zmanjšajo na 3 ali 
»sestev /Tftre, morje ni več tako surovo in barka jih z 
kulten nkoio prenaša. Zjutraj viharja ni več, ostal je
dja iz' e?jezarlom pihlja vetrič treh boforov. počasi
Rož"1' pč‘najava k sebi. Tokrat je «<' opravil Igor. 
ičneKjJ ed viharjem je hote! biti za krmilom, nisem ga
razni fjjlproč. Ta šola mu bo veliko koristila. Pri-
ystre7’ p a sonce in prvič se maževa s sun mixom.

” in«°^ne vžgem hondo, agregat za elektriko. 
lkC in rijlal<am špansko vremensko napoved Govo- 
smor1' ° ° vsem mo8°iem, le o vremenu ne.
eden * 29. sept(,mf,ra

iobrina V{,1 v,er se obrne v severnik. toplo je in prijeto
Obje' n^utiva. Opoldne sin že sam s sekstantom 
mnog0 "0,°vi pozicijo. Na barko prisede ptička, kijo

>am^

Igor skuša hraniti z drobtinicami, pernati po
tnik pa hoče le muhe, kijih je na jadrnici pre
več. Z vsake ladje, ki pelje mimo. jih dobiva po
šiljko. Proti večeru gre mimo ladja, po imenu 
»Austroship«. Spet pošiljka muh. Večerjam 
vampe s krompirjem, Igor pa golaž z golažem.

1. oktobra
te dva dni piha jugovzhodnik, ki naju poti

ska še bolj na odprto morje. Zaradi smeri vetra 
se ne moreva več držati najkrajše poti proti 
otoku Tenerife, najinemu prvemu cilju. Na sre
čo je vetra le za 2 ali 3 bofore, jadrava brez te
žav. Le pozicijo je težko določiti, nebo je oblač
no, višine nebesnih teles ne moreva meriti, 
določanje položaja z radijskimi svetilniki pa je 
dokaj nenatančno. Ob štirih popoldne imam 
radijsko zvezo z radioamaterji iz Ljubljane. Iz 
čiste lenobe nisem prižgal generatorja, proti 
koncu klepeta je akumulator prazen in zveze ni 
več. Večerjam alpsko mleko, Igor Delamariso- 
ve sardine. Nočna straža je moja, protijutru me 
zamenja sin, spravim se spat r kljun jadrnice.

3. oktobra
Dopoldne opaziva, da se vetrokaz na vrhu

okov, ki je držal napono na vrhu jambora. Po
pra vilo na morju ni mogoče, treba bo odpluti do 
najbližje luke. Zaradi varnosti prednjega jadra 
ne dvigneva, plujeva le z glavnim. Obrneva 
proti 175 milj oddaljeni Madeiri. Pio vba je pol
ževa, vendar bolje tako kot dvigniti prednja je
dra in izgubiti jambor.

7. oktobra
Sva pri rtu Ponta Delgada na začetku Ma

deire. Opoldne je, z Igorjem se poskusiva v na
tančnosti merjenja višine sonca Igorjeva na
paka v določanju pozicije je nič, jaz pa zgrešim 
za miljo. Sin je natančnejši, jaz pa hitrejši. Po
poldne uživam v plovbi ob otoku in razmišljam 
o tukajšnjem slavnem vinu. V luko priplujeva 
že v temi in povprašava po razmerah Ni nobe
ne trgovine za jadralce, terba se bo znajti. Tako 
kot skoraj vedno. Zjutraj zastaviva. Najprej 
nameravava narediti kar novo glavo jambora; 
ko se izkaže, da s tem ne bo nič, uporabiva za
misel nemškega jadralskega soseda in napono 
pritrdiva na os škripca na vrhu jambora. Ka
korkoli že, proti večeru jambor stoji. Opolnoči 
odrineva, ne da bi poskusila madeiro. V gostil
nah je nimajo, trgovine pa so zaprte, ker je 
nedelja.

jambora čudno maje. Zadevo uredi Igor. ko 
spleza gor. Tudi kje sva, ugotovi on, čeprav pri 
tem z računi brez potrebe počečka celo stran 
ladijskega dnevnika. Vremenska napo ved je pi
tijska. Nijasno, ali bodo pihali severni ali južni 
vetrovi, kar še daleč ni vseeno. Ponoči se sreču
jem z ladjami, ki plujejo v Gibraltar in iz njega. 
V začetku se vedno zdi, da vsaka sopiha narav
nost v »Telex«.

JAMBOR NA SREČO 
NI PADEL

4. oktobra
Nekaj po deseti, ravno ko Igorju t1 kokpit 

podajam posodo z vodo, spredaj nekaj trešči na 
palubo. Zaropota tako močno, da najprej po
mislim, da je padel jambor. Ugotoviva, da seje 
odtrgala naporna, jeklena pletenica, s katero je 
jambor pritrnjen na pramec barke. Vse spred
nje vetrilo je padlo v morje. Šaro s težavo polo
viva iz vode, nato pa namesto napone namestim 
dvižnico, tako je jambor zavarovan pred naj- 
hujšint. Igor gre spet gor in ugotovi, da je počit

11. oktobra
Ponoči se zbudim. Ob boku »Telexa«pošu- 

meva morje. Jadrnico krmari avtopilot. Oba s 
sinom sva spala, kar ni ravno modro. Nekdo bi 
moral biti na straži Pogledam ven. Pred nama 
je obala kanarskega otoka Tenerife, po hribih 
je posutih nešteto luči. Skušam ugotoviti polo
žaj s pomočjo radijskih svetilnikov, vendar me 
iz zadrege reši šele odsev klasičnega svetilnika 
na rtu Punta Tena. Ob desetih je že za nama, 
obala je visoka, črni bazaltni skladi se rušijo 
strmo v morje. Veter se pošteno okrepi in naju 
od zadaj potiska proti cilju. Ob 12.50 pristane
va v Puerto Colon, cilju prve etape. S terase ja
dralnega kluba naju pozdravi huronsko vpitje 
najinih tekmecev, ki so prispeli pred nama, in 
domačih jadralcev. Kmalu srkava pivce. Po
poldne pripluje še nekaj bark. Zdaj s terase ja
dralnega kluba pozdravljava tudi midva. V 
nadvse dobri družbi

13. oktobra
Dopoldne škandal. Nek naš kolega seje na 

slavni jadralni terasi slekel do nagega in skočil

v bazen, kar je za tukajšnje visoko moralne 
Špance nekaj nezaslišanega. Ubogega reveža 
strogo kaznujejo z dosmrtno prepovedjo vstopa 
v tukajšnji jadralni klub. Fant pravi, da je 
O K in da jih bo po smrti pridno obiskoval. Do
godkov še ni konec. Ker je petek in še trinajste
ga povrhu, ima admiralska barka regate, 38- 
metrska »Vendredi 13« (Petek,-trinajstega), 
god Francozi izkoristijo za veselico prav vsako 
priložnost. Če ne bi bili tako razviti, bi še kdo 
mislil, da so Jugoslovani. Na zabavo gre samo 
Igor, jaz c brlogu v kljunu obnavljam na morju 
izgubljene moči

POSPRA VILI SMO TUDI 
OKRASJE

Od 14., do 19. oktobra
Večinoma gostije in zabave. Dokončno smo 

popravili tudi okvaro na vrhu jambora. Name
sto 5-milimetrskega vijaka vloživa 8-milime- 
trskega. Bo moralo zdržati. Ker nama po radiu 
ne uspe vzpostaviti zveze z Ljubljano, domov 
kar telefonirava.

20. oktobra
Podelitev nagrad, požrtija v jadralnem klu

bu. Gore hrane! Počistimo vse, celo sadje, ki je 
bilo menda samo za okras. Glavna trofeja so 
ananasi Kamor pride Transat 6,50, tam trava 
več ne raste. Philippe Vicariot, eden od favori
tov regate, je to komentiral »Za te polizane 
Špance smo najbrž le krdelo sestradanih 
divjakov.«

21. oktobra
Sobota je in štart proti A ntilom. Piha jugoju- 

go vzhodnik in gre nama kar dobro. Takoj po 
štprtu naredim napako pri dvigaju balonskega 
jadra in ga natrgam. Kazen je dvodnevno šiva
nje. Radijska zveza v Ljubljano se takoj posre
či Najbrž zato, ker nismo več med hribi. Spet 
me mučita želodec in glava.

25. oktobra
Včeraj sem zamudil vremensko napoved, 

nato pa od druge jadrnice po radiu zvedel, da 
bo pihalo kar 8 boforov. Barko pripraviva za 
vihar, vendar se prikaže le severnik 2 Bf. Zve
čer je nekdo 3 ali 4 milje od naju izstrelil belo 
raketo. Kaj naj bi to pomenilo?

27. oktobra
Piha severnik 3 ali 4. Ponoči sva po nevihti 

plula z genovo (prednje veliko jadro), krmaril 
pa je avtomatski pilot. Zajtrk: alpsko mleko, 
sladkor, kruh, med. S kamero dopodlne sne
mava po barki. Kosilo: jaz vampe Emona, Igor 
golaž, oba kruh in pomaranče. Ob štirih popol
dne zapiha severovzhodnik 5 boforov. Pasat, ta 
stalni veter, je, tako kaže, dokončno tu! Dvig
neva balonsko jadro in barka zasmuča, jadral
ci pravimo zasurfa. Kakšen užitek! Ponoči 
opazim, da se je a vtopilot skoraj izpulil iz ležiš
ča, zato zjutraj zapoje vrtalni strojček iz Gro
supljega. Med delom sem zamudil vremensko 
napoved. Že drugič zapored To ni dobro. Po
poldne s hondo polnim akumulatorje. Zvečer 
se s sinom pogovarjava vse mogoče, nato gre 
Igor spat. Okrog barke, tako kot že nekaj noči, 
leti velik črn ptič. Kot duh.

30. oktobra
Opoldne dopovedujem Igorju, da je naviga

cija važnejša od pranja posode. Kmalu bi povo

zili kita, bilje le kakšnih 10 metrov od barke. 
Pograbil sem fotoaparat, Igor pa kamero. Žal 
je šlo prehitro, na posnetkih ne bo velikanski 
kit, ampak le umazan madežek.

4. novembra
Krmilo ima že štiri dni preveč svobode y leža

ju. To škrtanje poznam že od prej. Se bo slabo 
končalo? Treba je pluli čim hitreje. Bova prišla 
na cilj do razglasitve rezultatov, ki bo 14. n 
ovembra? časa imava še 10 dni za okoli 1100 
milj. Od zadaj spet oblak. Koliko vetra bo pri
nesel? Preden bo tu, bom malo legel. Peter se 
pošteno okrepi, v priponah žvižga. Skoraj za 
osmico ga je. Valovi rastejo, postajajo strmi, 
barka divje uhaja iz kurza., krmilo škrta! V 
morje s krme vrževa vrvi, klasična metoda za 
umirjanje smeri in tudi krmilo je nekoliko 
razbremenjeno.

5. novembra
Težka noč. Veter krepko vleče, nebo je po

dnevi sivo. Bliska se. prihajajo nevihte. Izihko 
bi se izcimil celo kak orkan, čeprav je njihova 
sezona že mimo. Glavnojadro je dvakrat skraj
šano, med nevihtami menjavam prečke (manj
ša sprednja jadra). Podnevi je sonce le svetla 
packa. Kljub temu mu izmerim višino in dolo
čim položaj, ki pa je le približen. Rezultat: do 
cilja je še 978 milj, kar je manj kot 1000 in de
bel razlog za steklenico Paul Ricarda.

TU, NA DRUGI STRANI
8. novembra

Ležim na napihnjeni blazini pod vhodom v 
barko. Tako lahko vidim le vetrokaz na vrhu 
jambora in položaj jader. Jambor riše arabeske 
po ozvezdju Oriona. Tu in tam se utrne zvezda, 
ob barki šumi morje. Pozabljeni so vsi viharji. 
Je na svetu še kaj lepšega?

Zbudi me žuborenje morja ob boku. Gurfa- 
mo! Krmari avtopilot, stražo ima Igor. Dopold
ne si sledijo: merjenje sonca, vremensko poro
čilo, zajtrk, spel ugotavljanje položaja in nato 
kosilo. Kot vsak dan. Sin noče pisati ladijskega 
dnevnika, zagrozim mu s 5 dolarji odbitka na 
kopnem. Tolikšna je tarifa za vsako neizpol
njevanje ukaza na morju. Igor se vda, oziroma 
težav ni več. Popoldne se v Igorju prebudi bo
doči režiser. Po jadrnici snemava vse mogoče, 
goni me kot še nikoli. Se je spomnil petih 
zelencev?

12. novembra
Pred nama vstane iz morja otok Martinique, 

najin cilj. Prišla sva nekoliko preveč z juga. 
Popoldne plujeva mimo slikovite Diamantne 
skale, nato pa okrog rta Salomon zavijeva y za
liv Fort de France. Malo pred ciljem dobiva še 
krepko nevihto, treba je menjavati prečke in 
krajšati glavno jadro. Za amen.

Pred ciljem naju pričaka in pozdravi sprem
na ladja regate »Looping«. Ko križariva proti 
ciljni črti, na eni strani neba zahaja sonce, na 
drugi pa je potna luna Vpitje posadke »Lo- 
opinga« je oglušujoče. Končno sva tu, na drugi 
strani oceana Našla sva svoj otok.

JURE ŠTERK

NAJTEŽJA REGATA
Transat 6,50: regata ki poteka na 

relaciji Concarneau (Francija)—Puerto 
Colon (otok Tenerife na Kanarskih 
otokih)—Fort de France (otok Marti- 
nique na Malih Antilih). Je najdaljša 
regata čez Atlantik, prevoziti je treba 
okoli 4000 milj (morska milja je 1852 
m) na najmanjših jadrnicah, ki tekmu
jejo na odprtem morju. Kot pove ime 
regate, so jadranice lahko dolge največ 
6,50 metra. Transat 6,50 zato razumlji
vo velja za najtežjo regato čez A tlantski
ocena.

ZMAGOVALEC
Zmagovalec leta 1989 Philippe Vi

cariot je na super lahkem prototipu 
»Thom Pousse« preplul Atlantik v 17 
dneh. I uri in 36 minutah. Zastareli 
»Telex« Jureta Šterka je za to pot po
trebo val 22 dni, 6 ur in 21 minut in za to 
dobil veliko pohval

JADRNICA »TELEX«
Gradivo: poliester, ojačen s stekle

nimi vlakni 
Dolžina: 6,49 metra 
Širina: 2,40 metra 
Vgrez: 1,2 metra 
Iztisnina 0,8 tone 
Kobilica: 0,3 tone 
Jambor: 8 metrov nad kabino
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V neobvezen premislek

Imeti prav ali tempirana mina

K,apisal bi rad nekaj; kar 
me že dolgo tišči, čeprav nisem prepričan, 
ali se vendarle ne motim, oziroma so vse 
skupaj le mučne sanje. Preganja me na
mreč strašno spoznanje, da sem imel v sko
raj pol stoletju svojega življenja glede veči
ne stvari prav, vendar se je ta prav, na 
katerem iz strahu ali oportunizma niti ni
sem ne vem kako vztrajal, pokazal za pra
vilnega šele kasneje.

Moj najrosnejšiprav sega v osnovnošol
ska leta, ko sem moral po birmansko uro 
na skrivaj v Ljubljano; če bi me prečastiti 
škof obdelal v domačem mestu, bi imel moj 
oče, državni uradnik, težave v službi Danes 
gre k maši lahko celo partijski sekretar, 
mojega sina pa ne bi spravil y cerkev niti za 
uro s kukavico. Prav se je nadaljeval tudi v 
gimnaziji kjer so imeli sošolci-komunisti 
bolj prav kot ostali Danes nimajo več, ozi
roma bi morda celo imeli, če bi bil med di
jaki kakšen boljševik. V takratnih letih sem 
se tudi neznansko čudil, kako lahko tako 
bogata dežela (po šolskih učbenikih smo bi
li med prvimi v svetu glede vseh kovin in 
drugih naravnih dragocenosti) tako slabo 
živi Prav sem imel samo glede bednega živ
ljenja, slednje je še vedno tako, rud pa v 
resnici ni bilo, knjige so lagale sebi in nam. 
Torej ena proti ena. Ko smo že pri enicah, 
se spominjam časa Titovega govorjenja v 
Splitu, ko smo o tem pisali šolsko nalogo in 
sem napisal, da se naš ljubi marša! morebiti 
spozna na kovanje ograj za stopnišče, abs
traktno umetnost, zoper katero je udarit, pa 
bi jaz na njegovem mestu pustil pri miru. 
Danes je naravnost nedojemljivo, kako 
lahko je bilo imeti prav. Tako je bilo tudi s 
koničastimi čevlji in rožnatimi srajcami, ki 
so nam jih prepovedali nositi, nadaljevalo 
pa se je z dolgimi lasmi in bradami. Danes 
ima nekakšno brado celo Boris Muževič, 
Vasil Tuporkovski, človek za prav vsako 
najvišjo državno funkcijo, pa v svoje in tuje

veselje nosi take puloverje, ob katerih se 
najbolj pisani jutrovski preprogi zdi, da je 
odličen material za diplomatski frak. Čud
ni zapleti okoli (nejprav so bili tudi z neka
terimi prazniki Tako je bil Prvi maj vedno 
Prvi maj. Božič in Velika noč pa nič ali pa v 
najboljšem primeru »bližajoči se prazniki«. 
Hudič je bil tudi z našo zunanjo politiko (o 
notranji ni vredno izgubljati besed, ker ni
sem imel na tem občutljivem področju prav 
nikoli niti pičice prav, kar me v občasnih 
trenutkih osebne hudobije izjemno veseli). 
Tako je večina Slovencev z mojo malen
kostjo vredpotihem in celo polglasno misli
la, da je treba z Izraelci navezati diplomat
ske stike, transilvanskega vampirja pa 
omejiti v pitju krvi Zelo neprijetno je bilo 
tistim, ki tedaj niso imeli prav, danes pa 
imajo, tudi ob veličastnih sprejemih prija
teljskih nam državnikov, nagnjenih k Iju- 
dožerstvu in krvoločnemu pobijanju poli
tičnih nasprotnikov. Vendar tehtnica glede 
tega vprašanja tudi dandanašnji še ni pove
dala prave resnice. Zaradi žezla, neuvršče
nosti k nam še vedno prihajajo čudni bratje 
in svatje, bližnja Evropa pa se nam gnusi ali 
pa mi njej.

Če natanko pomislim, je vse moje in vaše 
življenje, če ste navaden človek, potekalo v 
pričakovanju, da se bo zgodilo tisto, kar se 
po naravi stvari mora. Da bodo stvari ven
darle prišle na svoje mesto. Da se bo poka
zalo, da ima prav večina, čeprav čisto po
vprečnih ljudi. Ob tem pa smo bili ves čas 
živali na Omellovi živalski farmi. Preten
tane in zaslepljene od sladkih besed in res
nic vladajočih pujsov, katerih najbolj zviti 
primerki danes trdijo, da smo imeli ves čas 
prav, za kaj bolj radikalnega, človeškega, 
evropskega, so manjkale samo primerne 
okoliščine. Krivda pa je tudi na naši, pravi 
strani. Če je v neki republiki skoraj dva mi
lijona petelinov, ki bi lahko zgodaj zapeli in 
tega ne na rede, je res smešno, da se le šopi
rijo na plotu. Hočem reči, da morda še ni 
vse izgubljeno.

MARJAN BAUER

Hitra gradnja 
podari elektrarno

Krratka informacija, da je sloven
ski izvršni svet prejšnji četrtek prižgal tudi ze
leno luč za predlagani naložbeni program v 
slo venski energetik i in za njego vo financiranje, 
je povzročila pri načrtovalcih gradenj sloven
skih elektrarn gotovo tudi precej slabe volje, 
zakaj vlada je s sprejemom tega programa za 
letos potopila investitorjem novih elektrarn sle
herno upanje, da bi lahko z gradnjo elektrarn 
pričeli še y tem letu. Dobra novica pa je ta, da 
bomo v Sloveniji vsaj nadaljevali gradnjo že 
začetih objektov in začeli priprave na ekološko 
sanacijo termoelektrarn. Med energetskimi 
načrti je še začetek gradnje plino voda v Posa v- 
ju in na Dolenjskem ter priključek slovenskega 
plinovoda na italijanskega.

Za vse te programe bo na razpolago 55 od
stotkov energetskega dinarja, II odstotkov 
ekološkega dinarja, dobra tretjina pa bodo po
sojila. Kot smo lahko prebrali v Delu, je člane 
slovenske vlade zanimalo le to, zakaj je gradnja 
naših vodnih elektrarn za četrtino dražja kot v 
A vstriji, gradnja HE Vrhovo pa celo za polovi
co dražja. Ker smo bili v zadnjem času dvakrat 
na gradbišču prve izmed sedmih spodnjesav- 
skih elektrarn, smo že imeli v rokah večino od
prtih kart, se pra vi informacij, ki so jih pred nas 
položili najodgo vomejši za gradnjo H E Vrho vo 
in celotne spodnjesavske verige.

Le tega aduta, v obliki vprašanja članov slo
venske vlade o (pre)dragi gradnji HE Vrhovo, 
nismo pričakovali. Zato smo hoteli preveriti, 
kaj o tem pravi druga stran, a nam do zaključ
ka redakcije žal to ni uspelo. Kakor da bi vpra
šanje za hip vzelo sapo zadolženim za izgradnjo 
prvenca na Vrhovem in ostalih šestih spodnje- 
savskih elektrarn. Kajti najodgovornejši za 
gradnjo te verige, inž. Janez Nučič iz Smelta, je 
doslej za odgovorne republiške institucije pri- 
pra vil že kopico listin, s katerimi je ob zastojih v 
financiranju H E Vrhovo dokazoval utemelje
nost in smotrnost te gradnje z vsemi prednostmi 
in pomanjkljivostmi. Navkljub dragi naložbi 
dajejo hidroelektrarne še zmeraj najcenejšo 
električno energijo v primerjavi z drugimi viri. 
Cena kilovatne ure, kijo bo proizvedla HE Vr
ho vo, naj bi bila 6 pfenigo v, iz krške nuklearke 
9 in iz termoelektrarn okrog 15 pfenigov.

»Že lani nam je za gradnjo HE Vrhovo pri
manjkovalo okrog 6 milijonov ecujev. Letos 
nam primanjkuje še 15 milijonov ecujev, da bi 
vse te pogodbe sklenili in da bi bila lahko elek
trarna zgrajena v roku. Če teh sredstev ne bo, 
bomo pač zakasnili rok izgradnje. Sicer pa je 
investicijska vrednost elektrarne še vedno na 
prvotni vrednosti, to je okrog 75 milijonov ecu
jev. Dok ler so samo obljube, še ne moremo go
voriti o končnem roku, kajti mi operativci gle
damo na to tako, da je to stvarno šele tedaj, ko

j; ■ ■■
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Gradbišče HE Vrhovo

Janez Nučič

je tudi konkretno. Mislim pa, da je neumnost, 
da se ne najamejo krediti in da se ta elektrarna 
ne konča čimprej, da začne proizvajati elektri
ko in s to energijo vrača posojila. Upam, da bo 
HE Vrhovo le začela obratovati decembra letos 
ali najpozneje v začetku leta 1991, če bomo se
veda prišli do manjkajočih 15 milijonov ecujev. 
Verjetno pa bodo težave, ker elektroenergetski 
sistem ni navdušen za najetje kreditov.

Glede nadaljnje usode celotne spodnjesav
ske verige pa menim, da je energija iz savskih 
elektrarn konkurenčna, cenena, kar je tudi 
dokazano. Naposled gre za obnovljivi vir ener
gije in zame ni vprašljivo, ali izkoristiti ta vir ali 
ne. Mislim, da je to nujno ne glede na težave, v 
kakršnih smo. Energija se da tudi izvoziti, zato 
bi kazalo skleniti aranžmaje s tujimi partnerji, j 
Mi lahko nadaljujemo, in bi to tudi želeli, saj bi | 
bilo smotrno, ker imamo na Vrhovem vso j 
opremo na gradbišču. Letos bi se lotili pripra v- 
Ijalnih del za HE Boštanj, že naslednje leto bi j 
radi nadaljevali na Blanci, kjer že imamo mi-! 
krolokacijo elektrarne, potem pa postopoma j 
vsako leto naslednjo elektrarno, tako da bi bilo s 
možno zgraditi do leta 1996 celotno verigo do J 
hrvaške meje,« je povedal Janez Nučič.

Tak način izgradnje bi pocenil naložbo za 
petino, zatrjuje Nučič, se pravi, da bi bila ob ta
kem tempu izgradnje ena elektrarna v verigi 
»zastonj«. Seveda pa najnovejša odločitev slo-\ 
venskega izvršnega sveta ni v prid takemu raz-l 
voju dogodkov.

PA VEL PERC\

Radi bi bili 
vest družbe

NJ. \ a bližnjih volitvah bodo za po
slance v republiški družbenopolitični zbor 
kandidirali tudi člani Državljanske liste zele
nih. V volilnem okrožju, ki zajema dolenjsko 
regijo, se pravi občine Novo mesto, Trebnje, 
Črnomelj in Metliko, bodo na tej listi kandidi
rali Jože Knez in Jovo Grobovšek (oba iz No
vega mesta), Stane Bajuk iz Metlike in Dušan 
Mežnaršič iz Trebnjega. Jože Knez, dolgoletni 
direktor Novolesa, sedaj pa podpredsednik slo
venske skupščine, je tudi eden od pobudnikov 
za formiranje te državljanske liste. Hkrati je 
Jože Knez tudi predsednik Zveze društev za 
varstvo okolja Slovenije (ZVOS).

• Kako je prišlo do pobude za
ustanovitev take državljanske liste?
Kaj nameravate člani državljanske
liste zelenih doseči?

»Kot predsednik Z VOS-a imam stalen stik z 
ljudmi, ki se tako ali drugače ukvarjajo z vpra
šanji varstva okolja in jih ta problematika pri
zadeva. Ob takih stikih je prišlo tudi do pobude 
za ustanovitev državljanske liste, tojeoblike, ki 
jo omogoča no vi zakon. Ob tej listi smo se zbra
li svobodoljubni in dovolj samostojno misleči 
ljudje iz vse Slovenije. Razlogov za tako listo pa 
je vsekakor več. Prav gotovo ekologija ni 
strankarsko, ampak nadstrankarsko vpraša
nje. Prepričani smo, da je naša edina prihod
nost zelena. Konfliktnost med ljudmi se kaže 
tudi kot konfliktnost v človekovem okolju, ven
dar z okoljem moramo računati, brez njega ne 
moremo živeti, zato je treba spremeniti človeka. 
Precej bi se, kar se smotrnega odnosa do okolja 
tiče, lahko naučili od naših prednikov. Kako so 
včasih ljudje znali na pravo mesto postaviti hi
še, graditi vasi in mesta, mi pa gradimo na 
plodni zemlji! Prav tako včasih ljudje za razliko 
od nas niso metali stran še uporabnega mate
riala. Že odrekanje neumnostim bi zelo blago
dejno vplivalo na stanje našega okolja, pa še 
ekonomično bi bilo.

Ker politični prostor v Sloveniji še ni profili
ranje precej ljudi, ki se ne odločajo za stranke. 
Pri nas se še ni izobliko val normalni demokra
tični lok, ki sega od bolj leve do bolj desne stra
ni, ampak so vse naše stranke v glavnem vcen- 
tralni osi Poleg tega eksistirajo le štabi, ni pa še 
volilnih teles, zato se precej ljudi noče odločiti 
za stranke. Stranka ni samo program, ampak 
so tudi njeni volivci Sedaj pa imamo pri nas 
stranke, ki so imele člane, a so jih zapustili, in 
stranke, ki še nimajo članov oz. volivcev. Zno
traj programov vseh strank pa se kaže. kaj Slo
venci danes hočemo: demokracijo, dosledno 
spoštovanje človekovih pravic in pravno drža
vo. To imajo v svojih programih vse stranke, to 
je nekakšen slovenski konsenz in to so glavni

elementi bodoče slovenske države in držav
nosti

• Koliko denarja bi takoj potrebo
vali za najnujnejšo sanacijo priza
detega slovenskega okolja in kje 
dobiti potrebni denar?

»Popravljanje škode, kije zaradi človekove
ga vpliva nastala v okolju, je med drugim tudi 
zelo drago. V Sloveniji bi Spetih letih za sanaci
jo okolja potrebovali najmanj 2 milijardi dolar
jev, kar pa je manj kot pot odstotka narodnega 
dohodka na leto, medtem ko razvite države 
namenjajo za to 2 odst. narodnega dohodka. 
Poleg tega po našem to ne sme biti edini denar 
za sanacijo okolja; onesnaževalci naj prispeva
jo 70 odst. potrebnega denarja, delno to lahko 
krijejo z ugodnimi tujimi krediti«

• Zakaj kot zeleni ne delujete v 
ZKS-SDP, katere člani ste? Zakaj 
kot komunisti na volitvah konkuri
rate lastni stranki?

»Državljanska lista zelenih naj bi bila vest 
družbe in to, da postanemo vest, omogoča le 
naša neodvisnost. Če naj govorim zase. lahko 
rečem, da seje oblikovanje mojega novega me
sta v pluralni družbi ponovno začelo. Ne glede 
na to, kaj se sedaj očita Zvezi komunistov, je 
treba povedati, da je bila ZK v naši družbi si
stem. Češi hotel v tej družbi kaj narediti, si mo
ral biti v ZK. Sedanja demokracija v naši druž
bi, za katero sem si prizadeval ves čas, kar sem 
v politiki, mi omogoča, da se v tem prostoru 
profiliram čimbolj samostojno in da svojo inte
griteto postavljam na prvo mesto. Seveda je 
jasno, da lahko politika deluje demokratično 
le, če ima nadzor, to pa zagotavlja javnost in ne 
samo stranke. Nekateri moji kolegi z naše liste 
so znotraj ZKS ustanovili svojo zeleno frakcijo. 
To je prav: oni so že komunisti, vendar zato ni 
postala zelena cela ZK, zeleni znotraj ZK pa 
imajo pravico do svojega drugačnega mišljenja 
in delovanja.«

• Zakaj ne delujete znotraj Zelenih 
Slovenije? V čem se vaš program 
razlikuje od programa Zelenih Slo
venije?

»Znotraj Zelenih Slovenije ne delujemo 
zato, ker so se zeleni odločili za politiko, ki nam 
ne ustreza. Mi smo za nadstrankarstvo in sa
mostojnost, zeleni pa so se odločili za stranko, 
in če so v koaliciji, ne morejo biti samostojni 
Obe ti odločitvi sta politični. Mi jim tega in tega, 
da so se odločili za desno stran našega ozkega 
političnega spektra, ne zamerimo in smo pri
pravljeni z njimi pri konkretnih akcijah sode
lovati. Naša državljanska lista pa je in bo nad-

* *

Jože Knez

strankarska, kar velja tudi za ZVOS in za 
društva za varstvo okolja. Mi se z naravo uk
varjamo kot z nečim dobrim in iz prepričanja in 
se nočemo politizirati. Smo in bomo tudi naprej 
odprti za vse, kijih prizadevajo vprašanja oko
lja in ekologije.«

• Kako pa nameravate uresničeva
ti svoj program? Za to je pač po
trebna nekakšna »moč«; program 
sam po sebi, pa če je še tako dober, 
ne pomeni prav dosti, če ga ni moč 
uresničevati.

»Kot sem že dejal, hoče biti državljanska li
sta zelenih vest družbe, kar pa v prvi vrsti za
hteva našo neodvisnost. Želimo pa v republiški 
parlament spraviti kakšnega 'glasnika’ stran
karsko neobarvanih zelenih interesov, intere
sov časa, ljudi in okolja. Seveda programa ne 
moremo uresničevati samo z glasnikom naših 
interesov, vendar za ekologijo so ljudje in če 
smo mi glasniki ljudi, imamo moč gibanja, ki 
ga stranka s svojim političnim predznakom ne 
more imeti Tako gibanje pa ima tako moč, da 
lahko, če tako kaže potreba, zapreti katerikoli 
etablirani politiki. Ekologija je tako velik pro
blem, da jo vlade samo mirijo, ji popuščajo, z 
njo pa se ne morejo identificirati. Skrb, kako 
bo s tem svetom, pa ostaja...

Onesnaževanje okolja povzroča sedanja 
tehnologija energetike, industrije, transporta in 
pridelave hrane. Samo spremenjena tehnologi
ja, ki bo potrebovala manj energije, ki bo manj 
nevarna in manj strupena, in kmetijstvo, ki ne 
bo v celoti temeljilo na kemizaciji zemlje, je 
dolgoročen porok, da bo narava lahko razvila 
in pokazala svoje prijazne strani. Take spre
membe pa bomo dosegli s pomočjo pravih pro
jektov. Eden takih je plinifikacija v povezavi z 
manjšimi vodnimi turbinami ter nizko ehtro- 
pično kmetijstvo. Takih projektov pa ni na pre
tek, kajti pamet se ne da naročiti in ji ni moč

ukazovati Poleg tega se inovacija, ki ruši stare 
tabuje, povsod zelo težko prebija A je treba 
spremeniti podobo naše industrije in proizvajati 
našemu človeku, naravi in slovenskim razme
ram primerno. K nam spada industrija, ki po
trebuje pridnega in domiselnega človeka to je 
vse, kar Slovenci imamo.

Prepričan sem, da bodo taki projekti, ki na
stajajo v neformalnih krogih, v zelenem parla
mentu, za katerega se zavzema naša državljan
ska lista, dobili podporo. Problem Slovenije po 
mojem ni samo v dobrih ekoloških idejah, am
pak predvsem v definiranju prioritete teh idej. 
Poleg tega se moramo vsi zavedati, da se v dol
gih desetletjih po vzročena škoda ne da odpra vi
ti čez noč in z dekretom. Jo je pa treba začeti 
odpravljati takoj in čim bolj učinkovito.

V središču naše pozornosti je človek, saj o 
okolju govorimo zaradi človeka Danes pa je 
Slovenec močno napadan, nad nami so stalni 
oblaki, pa naj gre za stanje v Jugoslaviji, gos
podarske razmere ali ekološke probleme. Naše 
življenje je ogroženo v primarnih enotah. Tega 
si Slovenci prav gotovo nismo zaslužili in to je 
treba spremeniti. Poleg tega pa jaz zahtevam še 
vračilo denarja, ki ga je bančni monopol izčr
pal iz gospodarstva; zaščito dobrega delavca in 
reguliranje množičnega odpuščanja delavcev z 
zakonom ter zaščito družbene lastnine, ki ji 
pravim delavčeva lastnina, do njene pravične 
ekonomske in pravne ureditve.«

A. BARTEU

Prepuščena
človekovi
lahkomiselnosti

L ipa je morda danes še bolj kot 
nekdaj postala trden simbol slovenstva. Lipov 
list je bil sprva znamenje upora, kije govorilo, 
naj nam vendarle nehajo dejanja narekovati 
drugi. Znamenje, da smo Slovenci in da imamo 
svoje korenine. Kot lipa. Kdove v kakšnih 
oblikah in iz kakšnih materialo y so ga izdelali, 
ga propagirali in prodajali. Največkrat je bil ze
len, zlat, a celo posušen naravni lipov list.

Lipa danes oživlja v simbolih, a propada v 
naravi. Poleg bolezni jo prizadevno uničuje tu
di človek z divjaškim obiranjem cvetov in z ne
premišljenim sekanjem. Lipa vabi z dišečimi 
cvetovi, polnimi medičine in primernimi za pri
ljubljeni čaj, z mehkim lesom, ki je primeren za 
rezbarjenje, z lubjem za pletivo in ogljem za 
risanje.

Za on o naravni in kulturni dediščini (URL 
SRS u. 1/81) sicer varuje lipe s posebnimi 
dendi nškimi kvalitetami, kot so debelina, 
staros neobičajen zunanji videz in posebna

lokacija (npr. če gre za vaško lipo), a v marši-, 
katerem primeru človekovi lahkomiselnosti 
niti zakon ne more do živega.

Tako je zaenkrat tudi še v primeru Podgor
škove lipe y Brežicah, ki je, nekoč vaška lipa\ 
nenadoma postala breme krajanom, cestnemu 
podjetju in še posebno republiškemu inšpektor
ju za promet. Zaradi širitve cestišča proti želez-' 
niški postaji seje namreč znašla sredi pločnika, 
Tu ovira pešce in ogroža promet na bližnjem 
cestišču. Republiški inšpektor za promet je 
smatral, da ima lipa dotrajano steblo, a je ol 
rekonstrukciji ceste kljub temu niso porušili 
ker se z lastnikom niso mogli dogovoriti o od
škodnini. Pri vsej zadevi ga je zanimala sami 
varnost ceste, zato je ob zagoto vilu, da lipa gle
de stabilnosti res ni nevarna, pristal na odločtd, 
o primerni signalizaciji Postavili naj bi pro
metni znak za zožitev cestišča, ki bi opozarjal 
voznike. Zanj je bil tako problem zaključen, saj 
varnost pločnika sodi v občinsko pristojnost' 
Odnose z lastnikom ter z Zavodom za varstvi 
naravne in kulturne dediščine naj bi odslej uri 
jeval upravljavec in vzdrževalec pločnika

Predstavnik krajevne skupnosti je enostavni 
zahteval odstranitev lipe, temu mnenju pa si 
pridružuje tudi Cestno podjetje Novo mesto. Ol 
tem zatrjuje, da varnosti pešcev in kolesarjev ti 
mogoče zagotoviti drugače. Za soglasje so za
prosili Zavod za varstvo naravne in kultura 
dediščine Novo mesto, ki pa je izdal nasledn) 
»zdravstveni izvid« drevesa 

»Prsni obseg lipe je 390 cm. Deblo je votlo 
poklina je odprta po vsej višini debla Ostanel 
lesa predstavlja 10 do 20 cm širok obod, kij 
na posameznih mestih okrepljen s kalusi fzad 
linami). Z vrha debla izraščata dva večja in tri) 
nekoliko manjši vrhovi Kljub starosti je dret' 
vitalno ... Lipa je nižje rasti zato tudi statičn1 
dovolj stabilna Med nujne ukrepe bi uvrstili ‘ 
čiščenje notranjosti lipe, ki je delno zapolnjen1 
z nanosom peska in zemlje.«

Odstranitve lipe ne dovolita niti lastniki 
vendar pri tem nista tako neomajna, o čem/ 
govori dejstvo, da dopuščata možnost odšktr 
nine in malce tudi izsiljujeta Pri tem se opird 
na trditev, da sta bila pri gradnji ceste izigral 
saj je bilo rečeno, da lipa ne bo ogrožena 0(1 
no v tem primeru ne bo dovolj upoštevati sad 
interese ene ali druge strani. Rešitev zagoto* 
nekje mora biti, morda v tlakovanem pločnik1 
ki bi obšel drevo. Toda s tem se spet ne strin! 
lastnik. A li je sploh možno uskladiti toliko N 
ličnih interesov?

Tako kot na Republiškem komiteju za pn 
met in zveze so tudi na omenjenem Zavodu; 
varstvo NKD mnenja, da bi v spor morala P 
seči občina. Tu naj bi se odločili, ali jim >' 
pomeni ohranitev stoletne lipe, vaške znamri 
tosti, ali pa delež, ki bi ga morali lastniku izp>. 
čati za odškodnino. A kljub vabilu se ogleda1 
pe in razgovora o njej nista udeležila d 
predstavnik občine niti zastopnik Komunal'd 
ga in obrtnega podjetja Brežice. In ko smo r 
občini iskali pristojno osebo za te zadeve, j( 
njej vedela silno malo, sploh pa nič o tem. k1 
naj bi spor razrešil. Tako stara dama, kol & 
zapisali že pretekli teden, stoji tam, čisto bP 
cestišča, in med birokratskim prerekanjem v 
k a svoj konec. ^
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SREDNJEVEŠKE 
PRIDIGE 
IN BALADE

Literarna zgodovina pravi, 
daje slovenska literatura brez 
pravega zgodovinskega epa. 
Kriva naj bi bila nezgodovin
skost slovenskega naroda; na
rodi brez zgodovine so pač 
brez epov. V dvestoletni boga
ti slovenski pesniški tradiciji, 
ki jo opredeljuje predvsem li
rika, je epika sicer ves čas pri
sotna, vendar nekako bolj ob 
strani. Imamo odlične epske 
pesnitve in kar nekaj zasnut- 
kov in poskusov epa, dobrega

zgodovinskega epa pa res ne 
premoremo. In ker je čas epi
ke po mnenju nekaterih lite
rarnih zgodovinarjev že zdav
naj mimo, bi lahko rekli, da so 
splavale po vodi vse možnosti, 
da ga dobimo. Še posebno, ker 
je pripovedno pesništvo na 
Slovenskem v nemilosti: pri 
bralcih najbrž zaradi zahtev
nosti branja, pri ustvarjalcih 
pa zaradi velikih zahtev, ki jih 
tovrstno pesnenje postavlja 
pred pesnika. Vendar pa tako 
ni mislil in ne misli ta čas na
jizrazitejši ustvarjalec pripo
vednega pesništva pri nas Ja
nez Menart. Nedolgo tega je 
pri Cankarjevi založbi izdal 
knjigo Srednjeveške pridige 
in balade, ki bi jo lahko označi
li kot zgodovinski ep novih 
oblikovnih značilnosti.

Srednjeveške pridige in ba
lade sicer niso tisti ep, ki ga je 
Menart želel, hotel in tudi že 
začel pisati, vendar pa je 46 
pripovednih pesmi razporedil, 
povezal in združil v zaokro

ženo celoto, ki po definiciji 
epa podaja zaokroženo podo
bo slovenske skupnosti v za
njo prelomnem obdobju To je 
obdobje 15. in 16. stoletja, čas 
kmečkih puntov, turških vpa
dov, protenstantizma in proti
reformacije, torej dogajanj, ki 
so »slovensko ljudstvo, ki je že 
skoraj povsem izgubilo zgo-' 
dovinski spomin na karantan
ske kneze, zaznamovala na ti
sti poseben način, ki je po
zneje privedel do nastanka 
slovenske zavesti in še kasne
je do naroda v polnem pome
nu te besede,« kot je zapisal 
pesnik sam v obsežni Spremni 
besedi. Med Prologom in Epi
logom, ki sta pesnikov razmis
lek o minljivosti in minevanju, 
je razvrščenih nekaj deset ba
lad in sedem pridig, ki se kot 
pesniške podobe družijo v ume
tniško prepričljiv mozaik živ
ljenja na slovenskih tleh v že 
omenjenem zgodovinskem ob
dobju.

Knjiga je zares vredna bra
nja in pozornosti. Ljubitelj 
knjige se bo novosti razveselil 
tudi zato, ker je lepo in skrbno 
oblikovana (oblikovalec Srečo 
Dragan), natisnjena skoraj 
brez.dandanes tako značilnih 
in prepogostih tiskarskih na
pak in nemarnosti. Obsežna 
spremna besedila in opombe, 
ki zavzemajo polovico knjige, 
pa so skoraj nekakšen učbe
nik, po katerem se splača po
brskati, saj je v njih zbranih 
veliko zanimivih in malo zna
nih podatkov, ki konec kon
cev posredno povedo, zakaj se 
je Menart lahko lotil pisanja 
slovenskega epa; Slovenci nam
reč imamo svojo zgodovino.

M. MARKELJ

TORKARJEVE
MEDITACIJE

Založništvo tržaškega tiska 
iz Trsta in Adit iz Ljubljane sta 
začela s skupnimi močmi iz
dajati novo knjižno zbirko s 
pomenljivim imenom — Zgo
dovinski spomin. Pojav te zbir

ke je najbrž odziv založništva 
na potrebe trga in časa: kupci 
knjig radi segajo po memoar
ski in kritični literaturi. Čas je 
tak, da lahko izhajajo knjige, 
ki bi pred nekaj leti ne mogle 
iziti, knjige, v katerih njihovi 
avtorji pišejo z večjo odprtost
jo in kritičnostjo o polpretekli 
zgodovini in tudi o sedanjem 
času oziroma problemih, ki se 
vlečejo iz preteklosti v seda
njost. Doslej sta v tej zbirki iz
šli dve knjigi: Jožeta Javorška 
Spomini na Slovence in Igorja 
Torkarja Meditacije o mojem 
času.

Ker je Igor Torkar za bralce 
še posebej zanimiv, saj velja 
za tistega, ki je s knjigo prvi 
prelomil pečat skrivnosti z 
dachauskih procesov, posve
timo najprej nekaj pozornosti 
njegovi knjigi.

Knjiga Meditacije o mojem 
času je vsebinsko pestra, saj 
najdemo v nji tako spomine na 
avtorjevo mladost in predvoj
ni čas kot polemike, esejistič
no zapisana razmišljanja o 
mnogih perečih problemih kul
turnega in političnega življe
nja slovenske in jugoslovan
ske družbe, ne manjkajo pa 
niti satirične bodice in epi
grami. Če je spominski del na
pisan nekoliko bolj literarno 
in v začetku knjige deluje do
kaj enotno in povezano, pa 
pretežni del knjige zavzemajo 
meditacije in polemike, ki med 
seboj niso več tako tekoče po
vezane. Vendar se v vseh raz
mišljanjih in kritičnih zapisih 
kot rdeča povezovalna nit vle
če pisateljeva prizadetnost; za
snovana je na moralni ogor
čenosti, s katero spremlja in 
razmišlja o pojavih, značilnih 
za našo družbo. Ker se loteva 
mnogih zanimivih in v marsi
čem za ljudi in narod usodnih 
tem, bi seveda pričakovali ne
koliko temeljitejši obračun in 
globji premislek, vendar pa 
avtor ostaja predvsem pri mo
ralnem tehtanju, v nekatere 
resnice, ki so se dandanes že 
razdrobile ali so postale vsaj 
močno vprašljive, pa nekako 
še verjame in jih vidi le mo
ralno popackane, ne pa same 
po sebi vprašljive.

Osnovne moralne norme za 
Torkarja ostajajo nespremenje
ne vse čase, zgodovinski spo
min pa je tisti, ki kot nepod
kupljiv, nestarajoč in za neka
tere stvari nespremenljiv skr
bi, da vse pride na dan in

doživi svojo moralno obsodbo. 
Zmaga dobro, resnica pride na 
dan, četudi na obroke.

M. MARKELJ

CESTNA AFERA
Pri Magellanu v Ljubljani je 

izšla knjiga Igorja Omerze 
»Cestna afera«, ki razgrinja še 
nedovolj raziskano plat slo
venske polpretekle zgodovi
ne. Avtor je v uvodu napisal, 
»da je resnična zgodovina no
ve Jugoslavije zgodovina sa
movoljnih in največkrat doce
la nesmiselnih materialnih pre
tokov med njenimi posamez
nimi federalnimi deli.« Omef za 
dokazuje, da je šlo zato tudi 
pri ob takrat in danes razvpiti 
cestni aferi, ki je leta 1969 od
nesla slovenskega liberalnega 
premiera Staneta Kavčiča, kar 
pa je bila samo lupina bistva. 
Ciljna točka političnih mahi
nacij in akrobacij je bila utiša
ti dolgoletni slovenski gnev 
nad neustreznimi materialni
mi razmerji v Jugoslaviji. Omer
za piše, da je afero zakuhal ta
kratni ZIS pod taktirko Mitje 
Ribičiča. Ta je, ne da bi se ka
korkoli posvetoval s sloven
sko vlado, črtal iz mednarod
nega posojila za ceste sloven
ska odseka Hoče—Levec in 
Postojna—Razdrto. Vesoljna Slo
venija je, za novico je zvedela 
po Tanjugu, vključno z vlado 
in celo Partijo planila kvišku v 
enem samem protestu. Sledila 
je ledena prha, partijski polit
biro se je sestal pod Titovim 
vodstvom, nakar so ukročeni 
slovenski veljaki kaj hitro vse 
skupaj prikazali kot veliko 
narodovo zmoto. Stane Kavčič 
pa je moral oditi v hišni pripor, 
pustili pa so mu papir, svinč
nik in jasno glavo, tako da je 
lahko leta 1982 v svojem dnev
niku zapisal, da je bila cestna 
afera pryi veliki upor tistih v 
Sloveniji, ki so hoteli nadalje
vati gospodarsko reformo iz 
leta 1965, ki so hoteli več res
nične in manj formalne de
mokracije in ki so hoteli osla
biti centralizem federacije ter 
povečati samostojnost repub-

Igor Omerza je naredil so
lidno raziskavo, v knjigi lahko 
poleg njegove suverene ocene 
takratnega dogajanja prebere
mo in tako spoznamo tudi ve
liko še neobjavljenih dejstev v

obliki izjav, pisem ali doku
mentov, nadvse zanimiv pa je 
tudi intervju Omerze z Bori
som Vadnjalom, nekdanjim 
Kavčičevim ministrom za pro
met. Zasebni arhiv Vadnjala je 
sploh ena ključnih osi za bra
nje te knjige, ki je morala biti 
napisana že zato, ker se to
vrstna zgodovina slovenske
mu ljudstvu nenehoma pona
vlja. Knjigo odložimo z zgra
žanjem in ogorčenjem nad 
spoznanjem, da je sečnja slo
venskih knezov pri cestnem 
križu naredila iz Slovenije do
lino smrti v kar najbolj mno
goterih pomenih te besede.

M. BAUER

— Zabeleženo-------------------------------------------

O NAŠIH 
PRAGOZDOVIH

Lani so slovenski gozdarji 
praznovali lep jubilej, stolet
nico izločanja prvih pragozd
nih rezervatov iz gospodarje
nja z gozdovi na Slovenskem. 
Biotehniška fakultetaljubljan-

ske univerze je ob tej prilož
nosti konec leta izdala knjigo 
Dušana Mlinška Pragozd v naši 
krajini.

Avtor je z izredno zavze
tostjo in močno ekološko opre
deljenostjo v mestoma kar po
etično napisani knjigi razgrnil 
pomen gozda za okolje, opisal 
pragozdne strukture, pokazal 
na usodno povezanost vsega 
dogajanja v gozdu ter razložil 
pojem sonaravnega gozda in 
pravilnega gospodarjenja z 
gozdovi. Prenekatera stran te 
knjige je bridka, opozarjajoča, 
opominjajoča. Ker odpira usod
na vprašanja našega bivanja,

tako tesno povezanega z bi
vanjem gozda, čuvarja okolja, 
bo knjiga gotovo našla veliko 
bralcev, predvsem zeleno opre
deljenih, da o gozdarjih, ki jo 
najbrž že radi prebirajo, niti 
ne govorimo.

ILUSTRIRANI
PREŠEREN

Zanimiv založniški načrt, ki 
se ga je pred leti lotila Prešer
nova družba, izdati ilustrira
ne Prešernove pesmi se počasi 
uresničuje. K že izdanim še
stim knjigam zbirke Poezije 
dr. Franceta Prešerna v besedi 
in sliki je prejšnji teden dodala 
sedmo. V nji sta natisnjeni 
romanca Ženska nezvestoba 
in balada Zdravilo ljubezni. 
Obe pesmi sta povezani s pes
nikovo veliko ljubeznijo, Juli
jo Primčevo; balada je nastala 
ob Julijini zaroki, romanca pa 
ob njeni poroki. V knjigi je 
urednik balado postavil za 
romanco, čeprav je časovno 
mlajša.

18 umetniških ilustracij je 
ustvaril akademski slikar mlaj
še generacije Rudi Skočir. Sli
karjeva likovna interpretacija 
Prešernovih pesmi je, kot trdi 
dr. Ivan Sedej, pomemben do
sežek zadnjih let v sloven
skem ilustratorstvu.

KNJIŽNI TELEGRAMI
• Slovenska akademija znano
sti in umetnosti je izdala tri 
nove strokovne publikacije. 
Angelos Baš je izdal študijo
Opisi oblačilnega videza na 
Slovenskem v 17. in 18. stolet
ju, Niko Kuret je svojemu 
obsežnemu delu dodal Sloven
sko Štajersko pred marčno 
revolucijo, 18. zvezek Zbor
nika Inštituta za slovensko 
narodopisje Traditiones pa je 
posvečen delu Vilka Novaka 
in Milka Matičetovega ob nju
nih življenjskih jubilejih.
• Univerzitetna psihiatrična 
klinika Ljubljana-Polje je ob 
pomoči Leka in novomeške 
Krke izdala Spominski zbor
nik prof. Vitoroviča, v kate
rem so natisnjena strokovna 
dela tega pred leti umrlega 
psihiatra.

Zavarovalna sku pnost Triglav 
Posavska območna skupnost Krško 
Trg Matije Gubca 3, Krško
organizira prodajo poškodovanih vozil
v petek 16. 3. 1990, ob 13. uri na Rostoharjevi 62 (delavnica)
Krško:
1. JUGO 45 KORAL
letnik 1989/3, prevoženih kilometrov 6500, izklicna cena
20.000. 00 din

2. JUGO 45 E
letnik 1986/6, prevoženih kilometrov 80700, izklicna cena
10.000. 00 din

3. RENAULT 5 CAMPUS
letnik 1988, prevoženih kilometrov 17814, izklicna cena
25.000. 00 din
Ogled vozil bo istega dne od 11. do 12. ure na kraju licitacije. 
Kavcijo v višini 10% izklicne cene je treba plačati do pričetka 
licitacije. Prodaja poteka po načelu »Ogledano — kupljeno«, 
kasnejše reklamacije se ne upoštevajo.

VIO TOZD Center za izobraževanje in kulturo 
Trebnje, Kidričeva 2

OBJAVA
1. razpisa za šolsko leto 1990/91 za vpis v oddelke za izobra

ževanje ob delu
A) smer:
obratni strojni tehnik (nad) 
živilski tehnik
upravni tehnik (prekvalifikacija, dokvalifikacija) 
ekonomski-komercialni tehnik (prekvalifikacija, 
dokvalifikacija)
kmetovalec, vrtnar
kmetijski delavec, kmečka gospodinja 
program: trgovski in živilski poslovodja (nad)
B) višjo upravno šolo
C) osnovno šolo za odrasle
D) program prekvalifikacija prodajalca v mesarja
2. vpisa v tečaje — seminarje — pomlad 1990
— za voznika čolnov
— krojenja in šivanja
— strojnega pletenja
— higienskega minimima (obnovitven)
— varstva pri delu
— za pridobitev pedagoško-andragoske izobrazbe

Podrobne informacije o pogojih vpisa dobite po telefonu 44- 
I 183, 44-558 ali osebno na gornjem naslovu vsak dan od 8. 

—15. ure. Rok za prijave je 31. marec 1990.

Podjetje NOVOTEHNA, trgovina na 
debelo in drobno, p.o., Glavni trg 10,
Novo mesto

Delavski svet podjetja Novotehna razpisuje v skladu s 76. čle
nom statuta podjetja Novotehna, trgovina na debelo in drobno,
p.o.,
naslednja dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovor
nostmi:

1. direktorja področja ekonomike
Pogoji:
VII. stopnje strokovne izobrazbe, ekonomske smeri in 5 let de
lovnih izkušenj na vodilnih oz. vodstvenih delih

2. direktorja področja komerciale
Pogoji:
VII. ali VI. stopnje strokovne izobrazbe ekonomske, oz. komer
cialne smeri ali z delom pridobljene delovne izkušnje in 5 let de- . 
lovnih izkušenj na vodilnih delih

3. direktorja sektorja tehničnih storitev
Pogoji:
VII. stopnja strokovne izobrazbe tenične smeri in 5 let delovnih 
izkušenj

4. šefa službe kadrovskih, pravnih in splošnih 
zadev

Pogoji.
VII. oz. VI. stopnja strokovne izobrazbe pravne ali upravne sme
ri in 3 leta oziroma 5 let delovnih izkušenj

Ponudbe z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev pošljite v 
8 dneh po objavi na naslov: Novotehna, trgovina na debelo in 
drobno, p.o. Novo mesto, Glavni trg 10 (za kadrovsko splošni 
sektor). Kandidate bomo o izbiri obvestili v osmih dneh po 
opravljenem imenovanju na delavskem svetu.

Podjetjg Gostinstvo BELA KRAJINA 
68340 Črnomelj, Kolodvorska 62

razpisuje dela in naloge

DIREKTORJA

Kandidat mora izpolnjevati naslednje pogoje:
— da ima višješolsko ali srednjo izobrazbo gostinsko- 

turistične ali splošne smeri
— da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj na vodilnih 

ali vodstvenih delih

Kandidat bo izbran za 4-letno mandatno dobo.
Pismene prijave z dokazili naj kandidati pošljejo v 10 dneh s 
pripisom ZA RAZPISNO KOMISIJO
O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30. dneh po poteku roka za 
prijavo.

OM STAREJŠIH OBČANOV 
RNOMELJ 

— v ustanavljanju 
Ulica 21. oktobra 19/C 
68340 ČRNOMELJ

Razširjeni svet DSO Črnomelj razpisuje dela in naloge

1. individualnega poslovodnega organa 
in
2. vodje knjigovodstva (računovodstva) — 

delavca s posebnimi pooblastili

Poleg splošnih pogojev, ki jih določajo zakoni, morajo 
kandidati  izpolnjevati še naslednje pogoje:

Pod 1:
— VI. ali VII. stopnja strokovne usposobljenosti družboslovne 

smeri
— najmanj 5 let delovnih izkušenj pri ustreznih delih in nalogah 

Pod 2:
— VI. stopnja strokovne usposobljenosti ekonomske smeri
— najmanj 3 leta delovnih izkušenj v knjigovodstvu.

Kandidata pod 1 in 24>osta izbrana za dobo 4 let.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev morajo kandidati po
slati v 8 dneh po objavi na naslov: Dom starejših občanov Čr
nomelj, Ul. 21. oktobra 19/C, z oznako, za katera dela in naloge 
konkurirajo.
O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30 dneh po končanem 
razpisu.

OBRT ČRNOMELJ 
Podjetje za zaključna 
Qbrtniska dela p.o.
Črnomelj

Odbor za medsebojna razmerja 
objavlja prosta dela in naloge

— VODJA PRIPRAVE DELA

Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še nasled
nje pogoje:
— da ima višjo ali srednjo izobrazbo gradbene, lesne ali stroj

ne smeri,
— da ima najmanj 3 leta delovnih izkušenj.

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema odbor 
za medsebojna razmerja v 8 dneh po objavi razpisa.
O izidu izbire bomo kandidata obvestili v 8 dneh po sprejetju 
sklepa.
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Ni bilo morja 
v primorski brigadi

JL JL ako se vse obrača. Govorimo o 
zasebni pobudi, o podjetništvu, o delničarstvu. 
To naj bi bil motor našega razvoja, ki je zastal 
kdove zakaj in kdove kdaj. Z velikimi kolosi 
skratka ne gre več naprej. Govorimo tudi o 
znanju, iniciativi, inovacijah, ki smo jih do zdaj 
znali premalo ceniti Ali ni vse to vračanje na
zaj na vrednote, ki smo jih nekdaj zavrgli, in 
stavljenje na ljudi ki smojih nekoč s hitrimi po
tezami odstranili?

Ivan Lahajner, upokojenec iz Cegelnice, se 
spominja časov kmalu po vojni »Po Penca so 
prišli njegovi lastni delavci Ko so ga gnali čez 
dvorišče, kjer smo bili zbrani so mnogi vpili 
, Dol s kapitalisti! 'Ko so ga gnali čez most, so se 
ljudje ozirali in se smejali Čeprav je pomagal 
tudi partizanom, je bil obsojen na šest mesecev 
zapora, tovarno pa so mu odvzeli«

Jože Penca je bil eden tistih redkih novo
meških tovarnarjev, ki so dajali meščanom in 
okoličanom možnost vsaj nekaj zaslužiti Imel 
je tekstilno tovarno y Kandiji. Po vojnije y nje
govi stavbi poslovala Tovarna igrač, poznejši 
Novoteks. Sedaj ima tam svoje prostore Tis
karna Ivan pripoveduje, kako je Penca prišel 
do svojega premoženja To ni zgodba o kapita
lističnih prevarah, umazanijah, izžemanju, pač 
pa o iznajdljivosti tudi premetenosti predvsem 
pa o delavnostiin sposobnosti To je pot od tr
govskega vajenca do grosista od delavnice za 
proizvodnjo vezalk do tekstilne tovarne. »V 
Mariboru je kupil kupe tekstilnih strojev, ki so 
jih tamkajšnje tovarne zmetale ven, ko so na
bavile nove, y Novem mestu pa sem jaz očistil 
vsak del zase, ga zaščitil in pobarval in iz kupa 
železja so nastali povsem uporabni tekstilni 
stroji, ki so delali še desetletja Lastnik je znal 
za vsako delo poprijeti sam, imel pa je še velike 
ambicije: lastno livarno, pozneje pa tudi tovar
no avtomobilov,«pravi Ivan.

Kako je človeka lažje onemogočiti, kot pa 
mu dati spodbudo, to je na svoji koži občutil tu
di Ivan sam po vojni, ko je delal v Novoteksu. 
Tam je bil vse do upokojitve. Vsako stvar, kate

re se je lotil, je vedno motril s kritičnim očesom: 
»Bi se to ne dalo napraviti bolje?« Tako ima za 
sabo osem priznanih izboljšav, prejelje prizna
nje za zasluge na področju inovatorstva ter bil 
odlikovan z redom dela s srebrnim vencem. 
Toda vse to je zunanji blišč brez pra vega haska, 
če nima pravega odmeva tudi v vsakdanjem de
lovnem okolju. Po mnenju Ivana Lahajnerja 
tega ni imelo zanj takrat in ga nima tudi danes 
za njemu podobne entuziaste. Ponavadi se je 
treba boriti z nerazumevanjem, spreneveda
njem, zavistjo in odkritim nasprotovanjem. V 
takem vzdušju ostane marsikatera izboljšava in 
inovacija neuresničena, inovator pa zamorjen.

Ivan se tudi po upokojitvi ni takoj umiril. 
Doma si je izdelal nekaj prav posebnih strojev, 
s katerimi je sebi in drugim dokazal, da prizna
nja, kijih je prejel, niso bila podeljena kar tja 
ven dan. Prizna pa, da se je temeljitosti in kri
tičnega odnosa do stvari navzel prav pri privat
nem tovarnarju Penci, ko je delal pri njem. Ta 
ga je med vojno tudi rešil iz domobranskih 
krempljev. Zaprli so ga na podstrešje stare 
gimnazije in ga držali tam več dni brez hrane in 
pijače. Vsake toliko časa so prišli pogledat, če 
seje že omehčal in je pripra vljen stopiti v njiho
ve vrste. Nekako mu je iz tega čudnega zapora 
le uspelo pritihotapiti sporočilo Penci, ta pa je 
preko svojih zvez posredoval, da so ga kot do
brega delavca izpustili

Cisto brez vojaških izkušenj pa Ivan vendar
le ni. Ob razpadu Italije se je ja vil k partizanom 
v Novem mestu, tu opravljal razna dela, potem 
pa se je javil kot prostovoljec v Primorsko bri
gado. Videl je, da so prostovoljce za tja težko 
našli, sam pa si je rekel »Morja še nismo videli, 
pa poskusimo!« te čez nekaj tednov mu je bilo 
hudo žal Primorska brigada se ni sprehajala 
ob obali modrega morja, kot sije to predsta vljal

I van, ampak je bila trde bitke pri razbijanju be
logardističnih postojank na Notranjskem. Po
tem je prišla nemška ofenziva in partizanske 
edinice so se razkropile. Ivan je v povsem tujem 
svetu ostal kmalu sam, vsenaokoli pa Nemci 
Čudež je, da se je nekaj mesecev pozneje ves 
suh, strgan in ušiv, toda živ, znašel zopet doma 
v Cegelnici

V Cegelnici živi Ivan še danes, v hiši, katero 
je, pravi ponosno, zgradil po vojni sam tako re
koč skoraj s svojimi rokami Tako je, če si spo
soben, pa se vsega lotiš. Ivanu so namreč blizu 
vsi materiali, pa naj bo kamen, beton, železo ali 
pa blago. Po poklicu je pravzaprav krojač, če 
pa bi bilo treba, bi bil v tem trenutku tudi miner. 
Nekateri so pač taki.

TONE JAKŠE

Temna
stran
enobejevskega 
Meseca

TJL o 11o teto, ki ga v svetu tako usodno za
znamujejo dogodki v vzhodni Evropi, v Jugoslaviji 
represija in ljudska vstaja na Kosovu, v »deželi« pa 
silovit preboj demokracije ter rast slovenskega samo
zavedanja, je prineslo na slovenski knjižni Irg dvoje 
knjižnih novosti, ki sta že in nedvomno še bosta zbu
dili veliko pozornost javnosti in spodbudili različna 
razmišljanja, morebiti tudi knjižne odmeve in izdaje 
novih podobnih knjig. Najprej je mariborska Založ
ba za alternativno teorijo izdala trilogijo Vetrinje. 
Teharje, Rog, kmalu zatem pa je kot posebna izdaja 
Nove revije izšla še knjiga Romana Leljaka Tehar
ske žive rane.

Posvečenci v emigrantsko literaturo in v temne 
plati no vejše slo venske zgodo vine ter nekateri starejši 
ljudje s skrivnimi bremeni spomino v so že ob imenih, 
zapisanih na platnicah obeh knjig, takoj vedeli, za 
kaj gre. Preostalim, še posebno generacijam, ki so se 
rodile, odraščale in spoznavale zgodovino v sociali
stični šoli v novi Jugoslaviji, pa se podton groze v teh 
imenih razkriva šele z branjem. In po njem ni več 
mogoče, da bi jim imena teh krajev še kdaj zvenela 
tako kol prej. In ni več mogoče, da bi ne začeli pre
urejali podobe. ki jo imajo o preteklosti

7i dve knjigi sta prvi, ki brez vsakršnih olep
šav razgrinjata dogajanje v maju in juniju leta

1945, ko je zmagovita partizanska vojska 
obračunala s kolaboranti, vrnjenimi pripadniki 
domobranskih, ustaških in četniških vojaških 
enot. z vsemi sovražniki in izdajalci ljudstva, 
kot se je takrat reklo. Največ množičnih ustreli
tev in pobojev so opravili y gozdovih Kočevske
ga Roga in v okolici taborišča Teharje, morišča 
pa so bila tudi po drugih slovenskih krajih. Šte
vilo pobitih ni točno ugotovljeno, najbrž tudi 
nikoli ne bo, ocene pa se gibljejo od 6 do 30 ti
soč in več. Gotovo pa je, da med umorjenimi 
niso bili le zajeti in od zaveznikov vrnjeni pri
padniki sovražnih vojaških enot, marveč tudi 
civilisti.

O krvavem obračunu s »sovražniki ljudstva« 
se je v domovini sicer nekaj vedelo, sililo je po 
kapljicah na dan že v svinčenih časih, vendar 
ne v stroki, ki bi bila nedvomno najbolj pokli
cana razsvetliti ta del zgodo vinske resnice. Kot 
je skoraj pravilo v diktaturah, je prikrita plat 
resnice prikapljala na dan v literaturi; najprej 
enigmatično zakrita v poeziji (Snoj, Grafe
nauer), nato odeta v plašč popolne pravičnosti 
(Svetina, Vipotnik), povsem odkrite, nezavrte 
literarne obdelave pa še nimamo. Ko je vijak 
ideološke cenzure pred nekaj leti popustil, je 
problem prevzela od literature publicistika, ki 
je odprla prostor za nepristransko obravnavo 
in sploh za predstavitev problema slovenski 
javnosti Vse skupaj je verjetno doseglo pre
obrat s Spomenko Hribar in njenimi zagovori 
slovenske sprave. Kmalu po tem smo tudi na 
straneh slovenskih časopisov prvikrat po osvo
boditvi lahko prebrali pričevanja tistih, ki so 
preživeli grozote obračuna.

Ves ta čas je seveda v tujini slovenska emi
gracija izdajala knjige in brošure, v katerih je

tiskala pričevanja, svoje razlage in videnja 
konca vojne ter obračuna na Slovenskem. Se
veda do tega tiska tukajšnja javnost ni imela 
dostopa, saj se niti za naslove teh del ni vedelo, 
le zgolj branje ali vnos teh knjig od zunaj je 
bilo kaznivo, kaj šele, da bi kdo poskusil tu zbi
rati in pripraviti za tisk tovrstno gradivo. Zato 
seničuditi, daje prva knjiga v domovini, kije v 
celoti posvečena problemu povojnega obraču
na, v bistvu ponatis v tujini že izdanih del V Tri
logiji o poboju vojnih beguncev iz leta 1945 so 
namreč ponatisnili Celovško zaroto Nikolaja 
Tolstoja, knjižico Matjaža Klepca Teharje so 
tlakovane z našo krvjo in Tomaža Kovača V 
Rogu ležimo pobiti

Druga knjiga pa prinaša že besedilo tu in po 
vojni rojenega avtorja Romana Leljaka, ki je 
lani zbiral in zapisal pričevanja o pobojih y Te
harjah, Košnici, Laškem in Slovenski Bistrici.

Značilno za obe knjigi je, da ob navajaju 
osebnih pričevanj poskušata tudi razložiti do
godke. V Trilogiji Nikolaj Tolstoj razmišlja v 
širših evropskih okvirih in vidi problem izroča
nja od zaveznikov zajetih domobrancev, usta
šev in četnikov jugoslovanskim partizanom ter 
zajetih kozakov sovjetski strani kot vojni zločin 
in hudo diplomatsko napako britanske politi
ke. V prispevkih Klepca in Kovača pa je razla
ga izraziteje poudarjena s slovenskimi razme
rami ter protikomunistično obarvana. Obračun 
vidita kot logično in dosledno izpeljano posle
dico komunistične revolucije na Slovenskem. 
Komunisti so po njunem izkoristili narodnoos
vobodilni boj za državljansko vojno in prevzem 
oblasti, ki so si jo takoj po vojni zavarovali z 
brezobzirnim uničenjem političnega nasprot
nika, kar je popolnoma v skladu z boljševiško 
logiko stvari.

Leljaka, ki ni obremenjen s pregnanstvom in 
tujino, pa pri pisanju vodi iskanje resnice, 
pravzaprav zakritega dela resnice. »Nikogar 
ne mislim posojati na zatožno klop, naj to opra
vi zgodovina! Jaz samo iščem odgovorov,« je 
zapisal. Išče pa seveda tiste odgovore, ki jih v 
domovini živečim Slovencem dosedanja urad
na zgodovina ni dala, ker je bila »zgodovina 
zmagovalclev«, dvignjena na raven svetega, 
polna pisanih kulis in puhlih fraz. Krva vi obra
čun po Leljakovi sodbi ni bilo maščevanje za 
storjena domobranska zločinstva, marveč »na
črtna, dobro premišljena likvidacija drugače 
mislečih«.

Če pustimo ob strani ocene zgodovinskega 
dogajanja pred 45 leti, o katerem je v obeh 
knjigah napisanega veliko presenetljivega in 
javnosti nepoznanega, lahko označimo pomen 
obeh izdanih knjig kot poskus umestitve doslej 
prikritega dela novejše slovenske zgodovine 
med javne in legitimne zadeve, o katerih raz
pravljati, pisati in razmišljati ni in ne sme biti 
kaznivo. Hkrati pa knjigi zavezujeta zgodovin
sko stroko, da se loti problema z znanstvenim 
instrumentarijem in mu da ustrezno mesto in
oceno.

M. M A RK El J

»Mi, socialisti, 
smo za realnost«

V'

^ lovek se ima pravico spre
minjati, to so ljudje delali od davnine, to je 
med drugim storil tudi Frančišek Asiški, 
zaščitnik novinarjev, Vi ste bili dolga leta 
novinar in ste na nek način še danes. Kako 
bi c luči tega uvoda obrazložili svojo člo
veško in idejno evolucijo od recimo ljub
ljanskega partijskega vodje, ki v metodah 
ni bil vedno najbolj nežen, do Jožeta Smo
leta, brez posmeha imenovanega tudi Bo
žiček, ki je Slovencem vrnil praznovanje 
božiča, kar je nedvomno velika civilizacij
ska, kulturna, človeška in ne nazadnje tu
di politična poteza? Rekel bi vaš osebni 
prispevek k slovenski pomladi« so med 
drugim vprašali Jožeta Smoleta, predsed
nika Socialistične zveze, ko je pred dnevi 
skupaj z dr. Petrom Novakom, kandida
tom za člana predsedstva republike Slove
nije (kandidirali so ga rojaki, torej Novo- 
meščani) in Borisom Dularjem, predsedni
kom novomeških socialistov, predstavil 
volilni program te politične stranke. Ob
javljamo nekqj najzanimivejših odlomkov 
iz pogovora po uvodnih besedah.

Na zgornje vprašanje je Smole dejaL » Vsak
do med nami je naredil svoj razvoj. Osebno sem 
bil prepričan, da vedno izpolnjujem naloge do
ločenega političnega sistema. Kasneje se je po
kazalo, daje ta politični sistem potreben spre
memb. Ne odrekam se svoje odgovornosti za 
politični sistem, kakršenjebil v preteklosti. Ko 
se omenja moje sodelo vanje kot sekretarja ozi
roma predsednika ZK v Ljubljani, moram po
vedati, da se nikoli nisem posluževal adminis
trativnih ukrepov. Če je šlo za pomembne 
odločitve, sem pač zavzemal tedanja stališča. 
Danes se mnogim od nas lahko očita to in ono. 
To je normalno v normalnem razvoju, skozi ka
terega sta šla naše gibanje in naša družba Mi 
smo v letih po osvoboditvi marsikaj dosegli, to 
pa se sooča tudi z napakami, ki smo ji delali, in 
priznamo, da smo jih delali. Danes name iz raz
ličnih političnih sfer lete napadi, da sem kot 
predsednik izdajateljskega sveta Cankarjeve 
založbe zelo odločno napadel Novo revijo, tisto 
znamenito 5 7. številko. O tej zadevi bi želel reči

eno stvar. Pogoji, Kakršni so takrat bili v Jugos
laviji, so med drugim terjali, da gremo vsaj v 
kritiko določenih člankov 57. številke. Če lega 
ne bi naredili, je takrat obstajala nevarnost, da 
bo ukrepal zvezni javni tožilec in da bo Novo 
revijo prepovedal S tem ne želim opravičevati 
vsega, kar sem osebno izrekel glede Nove revi
je, povedati pa moram, da smo kot predstavniki 
Socialistične zveze vendarle lahko zagotovili, 
da so y Sloveniji neovirano izhajale razne pu
blikacije vključno z Novo revijo in Mladino. Bi
li smo izpostavljeni strahotnemu pritisku dolo
čenih krogov v Jugoslaviji, ki so nas napadati, 
da vodimo oportunistično politiko, da ne ukre
pamo. Bile so zelo ostre zahteve, da administra
tivno ukrepamo zoper posamezne ljudi S tem 
hočem reči samo to, da smo vendarle prispevali 
k normalni publicistiki v Sloveniji in v Jugosla
viji Menim, da smo v osnovi vodili v redu poli
tiko in to je naša skupna zasluga, zasluga So
cialistične zveze, ki je pripeljala do odpiranja 
možnosti političnega pluralizma in večstran
karskega sistema. Še pred enim letom je na 
množičnem sestanku v Beogradu predsednik 
Socialistične zveze Beograda Tomič prebral 
devet glavnih zahtev in ena od njih je terjala, 
naj predsedstvo SFRJ ukrepa zoper SZ Slove
nije in prepove ustanavljanje političnih zvez. Po 
enem letu lahko ugotovimo, da je tudi v Srbiji 
deklarativno sprejeta koncepcija političnega 
pluralizma. To je dokaz nekega pozitivnega 
razvoja, kije povsod v Jugoslaviji

Glede mene samega je gotovo, da sem nad 
marsičim razočaran, tudi nad tem, kar sem 
včasih govoril. Kot mladi ljudje iz NOB smo 
imeli najbolj poštene namene, da zgradimo 
drugačno, socialistično družbo. Potem smo na
leteli na realnosti, ki so zahtevale korigiranje v 
našem delovanju. Mi starejši, ki smo prehodili 
to pot, imamo svoje specifične občutke o celi vr
sti stvari, vendar se mi zdi bistveno, da se usme
rimo v prihodnost. V naši družbi smo soočeni z 
nevarnostjo, da gremo iz ene v drugo skrajnost. 
V Socialistični z\>ezi bi se morali zavzemati za 
trezen, realen prehod.« •

• Ne strinjam se z vašimi, Smole
tovimi pogledi na Kosovo. Spomi
njam se — bilo je pred leti in na vzoč 
je bil tudi Koča Popovič — kako ste 
nam, oficirjem, govorili. Gledali

smo vas kot boga. Danes moj po
gled ni več tak.

»Jaz vaše mnenje spoštujem, seveda pa se z 
njim ne strinjam. Omenili ste Kočo Popoviča. 
On je v spominih v treh besedah povedal vso 
vsebino kosovske tragedije: »Albanci se čutijo 
Jugoslo vane, vendar ne preko Srbo m in Srbije.« 
Osebno ne morem sprejeti teze, da so vsi Al
banci sovražniki Jugoslavije. Ne vem, kakšna 
država smo, da imamo toliko prebivalstva, kije 
sovražno. Teza, daje vse, kar se dogaja na Ko
sovu, podaljšana roka obveščevalnih služb Al
banije, je popolnoma nerealna. Poglejte samo, 
koliko ljudi je podpisalo peticijo kosovske de
mokratske zveze. Če smo v Jugoslaviji v načelu 
za demokratične in tajne volitve, jih izpeljimo 
tudi na Kosovu. Meni je popolnoma jasno: ve
čino na Kosovu imajo Albanci S tajnimi volit
vami bodo A Ibanciprevzeli tako skupščino kot 
iz vršni svet. Gremo v to normalno rešitev, ali pa 
hočemo nekaj drugega? Bodimo realni: politi
ka, kina Kosovu v devetih letih ni dala rezulta
tov, pač zasluži, da gre vsaj v kritično revizijo in 
obravnavo. Nenehno manipulirajo z nami, en
krat nam govore, kako so se stvari na Kosovu 
uredile, drugič spet. drug mesec pa imamo iz
bruh demonstracij in štrajkov. Kako lahko jaz 
danes v Evropi branim stalinistični politični 
proces proti Azemu Vlasiju? Če pogledate v 
obtožnico, so tam samo politične obtožbe. Je to 
lahko stvar sodobnega pregona? Pa to je sra
mota za Jugoslavijo! Naši partnerji na Zahodu 
niso bedaki, da ne bi videli vsega lega. Opozar
jajo nas, da dokler bomo imeli takšne procese, 
ni nobene možnosti, da pridemo v Svet Evrope. 
Vprašam vas, kje v Evropi se danes sploh še 
dogajajo takšni politični procesi kol je proti 
Vlasiju in soobtoženim. V vzhodni Evropi ni
kjer, y zahodni pa kaj takega sploh ni mogoče. 
Če mislimo s konvencijo o človekovih pravi
cah, ki smo jo podpisali, resno, potem mora ve
ljati za vso Jugoslavijo. Bili smo prvi, ki smo 
zahtevali, da se naše enote milice umaknejo s 
Kosova, ker ne.moremo po eni strani govoriti, 
da smo za mir in sožitje na Kosovu, hkrati pa 
imamo tam milico. Prav je, da smo naše milič
nike umaknili. Danes smo vsi zaskrbljeni za 
slovenske fante, ki so v enotah JLA na Kosovu. 
Sem za to, da od sekretariata za ljudsko 
obrambo zahtevamo, da se slovenski vojaki 
umaknejo iz teh enot. Kdo bo odgovarjal, če bo 
prišlo do tragedije, do smrtnega primera. Ar
mada je za to, da brani teritorialno integriteto 
Jugoslavije, ne pa za reševanje notranjih pro
blemov države.«

• Kako bo s komunisti v Sociali
stični zvezi?

»Menimo, da mora biti Socialistična zveza 
dostopna vsem ljudem, ki žele sodelovati v njej. 
Ljudem bi bilo narobe prepovedati, da so lahko 
v dveh, treh organizacijah. Zakaj na primer ze

leni ne bi smeli biti v SZ? To je stvar odločitve 
vsakega posameznika. y to se nihče ne bi smel 
vmešavati. Gotovo pa je, da se Socialistična 
z veza po volitvah (v skladu z rezultati) utegne z 
drugimi strankami dogovarjati o koalicijskih 
in drugih oblikah sodelovanja Reči pa moram, 
da smo y Socialistični zvezi proti temu. da bi 
prišlo do ostre polarizacije v desni in levi blok. 
Velikokrat smo že povedali, da si pluralizem 
zamišljamo v odtenkih, v prvi vrsti mora biti to 
interesni pluralizem.«

• Kakšno je razmerje Socialistične 
zveze do Zveze komunistov Sloveni
je oziroma Stranke demokratične 
prenove? Je polemika Lokarjeva- 
Smole v odnosih pustila kakšno 
sled, je šlo za nesporazum, nataka- 
nje čistega vina ali pa je vmes kaj 
globljega?________________________

»Popolnoma se strinjam z vami, da je šlo pri 
nekaterih stvareh za razčiščevanje pojmov in 
tudi spodrsljajev. Je pa popolnoma jasno, da 
gremo mi. Socialistična zveza, na volitve s svo
jimi kandidati, razen kandidata za predsednika 
predsedstva republike Slovenije. Glede sled
njega smo se po posvetu s predsedniki občin
skih konferenc dogovorili, da kandidiramo Mi
lana Kučana. Zaradi zaslug, ki jih ima za 
prehod v demokratično družbo.«

• Vprašanje dr. Petru Novaku. Ste 
strokovnjak za ekologijo. V Novem 
mestu živimo na manj kot 30 km 
zračne razdalje od JE Krško. Če bi 
se ta hip ustavila, bi to tako rekoč 
slišali. Kakšen je vaš pogled na JE 
Krško in bodočnost jedrskih elek
trarn v Sloveniji? Skoraj ga ni, ki se 
ne bi zavzemal za zaprtje atomske
ga prvenca, vendar je to lahko reči 
in težko storiti. Kakšno je konkret
no, operativno stališče Socialistične 
zveze do Krškega in do uporabe 
urana v energetske namene? Opo
zoril bi vas, in to najbrž tudi sami 
veste, da je na Dolenjskem in tudi v 
Posavju za takšnim ali drugačnim 
stališčem glede omenjenega veliko 
volilnih glasov.

»Naše stališče je bilo jasno in dogovorjeno 
na problemski konferenci, kjer smo rekli, da ne 
vemo, kakšen bo tehnološki razvoj, kaj nam ta 
tehnologija prinaša dobrega in kaj slabega, 
zato bomo do leta 2000pustili stvari pri miru in 
počakali, kaj se bo zgodilo v svetu, torej skrbno 
spremljali razvoj. Hkrati pa bomo skrbeli, da 
to, kar imamo, ne bo delalo škode ne okolju ne 
Slovencem, obenem pa bo gospodarsko smotr
no uporabljeno. JE Krško deluje — taki so 
naši podatki — zelo varno, je v zgornji tretjini 
varnih elektrarn Evropi, je enako varna kot

vse nemške in veliko bolj varna kol nekatere na 
Vzhodu. Mi smo za to, da se ta elektrarna nor
malno izkoristi, da denar, ki smo ga vložili va
njo, vrne nazaj, da da toliko energije, kolikor je 
ta tehnologija dovoljuje. S tem bomo prihranili 
sredstva za gradnjo novih elektrarn in s to elek
triko nekaj naredili Problem radioaktivnih 
odpadkov in njihovega skladiščenja rešujemo 
skupaj s Hrvaško. Stališče Socialistične zveze 
je, da je treba napeti vse sile in nekje v svetu 
najti prostor, kjer bi tudi mi uskladiščili teh ne
kaj kubičnih metrov odpadkov. Pri tem mislim 
na države, ki so to dobro uredile, ki imajo pro
strane nezasedene površine in ki so zgradile 
svoja skladišča v skladu z vsemi predpisi Če 
tega soglasja ne bo mogoče dobiti, bomo zapro
sili republiko Hrvaško, ki dobiva od nas čisto 
električno energijo, da skuša najti na svojem 
ozemlju, kije dovolj veliko, primemo mesto, da 
tam odložimo malo in srednje radioaktivne od
padke, ki se dajo zelo kvalitetno skladiščiti. 
Tako bi imeli nekaj odpadkov mi, nekaj pa oni. 
To je tovariška in poštena delitev dela. Skupaj 
smo gradili, skupaj imejmo dobro in slabo. Ce 
to ne bo mogoče, bomo pač morali prostor za 
skladišče poiskati pri nas doma. Treba se bo 
pogovoriti o odškodnini za tak prostor z ljudmi, 
ki bodo živeli v neposredni bližini odlagališča.

Moram reči, da sem vse te zadeve temeljito 
preštudiral in ugotovil, daje tehnično mogoče 
zgraditi tako skladišče, ki je nenevarno na
slednjih 300 let. Kje v Sloveniji je to mogoče, 
bodo pokazale raziskave. In če bomo našli tak 
prostor, bomo za dovoljenje vprašali krajane. 
Če se ne bodo strinjali, bomo prisiljeni iskati 
druge rešitve.

Seveda jejedrsko elektrarno mogoče zapreti 
leta 1992 ali 1995, vendar moramo Slovenci 
narediti jasno analizo. Krško proizvaja 20 od
stotkov slovenske električne energije, mi zanjo 
nimamo zamenjave. Če ugasnemo Kidričevo in 
jeklarne, bi morebiti nekako shajali brez jedr
ske. Seveda pa je treba narediti gospodarski iz
račun: toliko in toliko ljudi bo brez dela, toliko 
manj elektrike. Uporabna elektrarna stoji in je 
mrtev kapital Če se bodo Slovenci odločili — 
Socialistična zveza tega ne podpira — da seje
drska zapre, bodo dobili tudi račun. Ta račun 
bomo tudi plačali in ni nobenega razloga, da se 
z njim ne bi strinjali, če bodo vsi Slo venci za to. 
Vendar pripominjam, da nismo tako bogati, da 
bi nekaj, kar danes dobro dela, kar prinaša de
nar, vrgli proč. S tem, ko bomo kupili plin in 
racionalizirali del naše proizvodnje, bomo v 
Sloveniji kupili tudi čas, da bomo do teta 2000 
razmišljali, in razmislili, kako naprej, s kak
šnimi elektrarnami, s kakšno proizvodnjo. S to 
elektriko (poraba elektrike na enoto proiz voda 
je v Sloveniji dvakrat večja kot v tujini) ne na
redimo nič pametnega. Zato moramo najprej, 
preden bomo ugašali, iz te elektrike kaj 
narediti«.

Pripravil M. BAUER
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NAGRADA 
V ČRMOŠNJICE

Žreb je izmed reševalcev v 7. na
gradne križanke izbral JANEZA 
TOMCA iz Črmošnjic pri Novem me
stu. Za nagrado bo prejel napeto pripo
ved Aleksandra Marodiča Mrtvo lad
jevje. Nagrajencu čestitamo in mu 
želimo prijetno branje!

Rešite današnjo križanko in pošljite 
rešitev najkasneje do 19. marca na na
slov: Uredništvo Dolenjskega lista, 
Glavni trg 24, 68000 Novo mesto, s 
pripisom KRIŽANKA 9.

REŠITEV 7. KRIŽANKE
Pravilna rešitev 7. nagradne križanke 

se, brana po vodoravnih vrstah, glasi: 
SAKO, ROMB, FILIP ROBAR, SER, 
OBOTE, TUKIDIDES, VETER, 
DRST, V AMI, MAJI, MRENA, PO
LETJE, RAN, TUISA, AK, EBONIT, 
NRAVI, ŽITIKA, BIOTOP, INANA, 
ANKARA.

misli
Kar ne more znanost po

vedati, človeštvo ne more 
vedeti.

B. RUSSELL
Razvoj je prevzemanje tve

ganja.
W. 1. THOMPSON

Že samo koprnenje po le
poti je obsodba življenja.

1. CANKAR

I§ NAGRADNA KRIŽANKA
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Zdravniki okužili dojenčke
S padcem Ceausescujevega režima je prišel na dan 

zdravstveni škandal — Zdravniki sirili aids

Z dirkalnimi jahtami okrog sveta
Za eno najtežjih in najpomembnejših svetovnih tekmovanj velja VVhitbreadova 

dirka jaht okrog sveta — Na sedanji dirki 23 jaht iz 14 držav
Med najbolj ugledna svetovna šport

na tekmovanja na morju gotovo spada 
VVhitbreadovo tekmovanje jaht. Po
meni nadvse zahteven preskus telesnih 
in duševnih zmogljivosti udeležencev in 
seveda tudi zdržljivosti in sposobnosti 
njihovih plovil na 33.000 morskih milj 
dolgi poti okoli sveta. Dirko v zadnjem 
času spremlja prek občasnih televizij
skih oddaj milijone ljubiteljev razbur
ljivih športov. Najbolj navdušeni pa 
lahko sledijo razpletu oceanske dirke s 
pomočjo elektronske tehnike in tele
komunikacijskih satelitov in so za vsak 
trenutek sproti na tekočem o položaju 
tekmujočih jaht.

Letošnje dirke, katere predzadnja 
etapa seje začela v začetku tega meseca, 
se udeležuje 23 jaht iz 14 držav. Prvič v 
zgodovini tega tekmovanja sodeluje po
leg znanih jahtarjev in elitnih pomorš
čakov velikih držav tudi povsem ženska 
ekipa z jahto Maiden. Pomorske gospe 
niso med najslabšimi. Na dolgi plovbi je 
namreč poleg trdega spopadanja z va
lovi in vetrovi ter s tehniko jadranja po
gosto treba premagovati tudi utruje
nost, dolgčas, lakoto in neudobje, 
Čemur so ženske zaradi svojih telesnih 
in duševnih posebnosti enako, če ne ce
lo bolj kos kot moški.

Zamisel o tekmovalnem jadranju 
okoli sveta seje porodila leta 1972 v 
Veliki Britaniji. Kraljevska navtična 
zveza je bila prvi organizator tekmova
nja, pokroviteljstvo nad prvo dirko pa 
je prevzela pivovarna VVhitbread. Po nji 
dirka še vedno nosi ime. Prvega tekmo
vanja se je udeležilo 14 jaht, zmago pa 
je zabeležila jadralna ekipa mehiškega 
jahtarja Ramona Carlina. Njegova jah
ta Sayula II je okrog sveta priplula v 
144 dneh in 10 urah. Na letošnji dirki bi 
■mela prav toliko možnosti za zmago 
kot stara družinska limuzina na avto
mobilski dirki 24 ur Le Mansa.

Tekmovanje traja v celoti s počitki in 
samim jadranjem približno osem mese
cev in je tudi po tem nekaj izrednega, da 
sploh ne omenjamo, kako draga zadeva 
je udeležba na tej dirki. Glavni pokrovi
telj VVhitbread je to sezono za dirko in 
Promocije odštel več kot 6,5 milijona 
dolarjev. Ob njem pa sodelujejo kot 
Pokrovitelji še druga velika imena sve
tovnega biznisa. Vse bolj se namreč iz

kazuje; da je denar, vložen v pokrovi
teljstvo te dirke, zelo dobro vložen 
denar za trženje.

V primerjavi z velikanskimi zneski, 
ki se obračajo na avtomobilskih dirkah 
formule I, je jadralna dirka jaht okrog 
sveta nekoliko cenejša, kar pa nikakor 
ne pomeni, da je poceni.

Drage so že same jahte. Če so bile to 
nekdaj običajne jahte za oceansko 
plovbo, pa že nekaj let na dirki VVhit
bread nastopajo plovila, ki so zgrajena 
posebej in samo v ta namen. Pri njihovi 
gradnji, materialu in opremi konstruk
torji uporabljajo najnovejše tehnološke 
dosežke. Praktično je vsaka jahta nekaj 
svojega. Tudi po neznanski ceni.

Narejene so iz ultra lahkih plastik in 
ojačane z ogljikovimi vlakni. Trup je iz
redno lahak, za dobro lego v morju mo
ra zato poskrbeti kobilica, v katero je 
vlitih več ton svinca. Glavni jambor se
ga v višino do 30 metrov. Poglavitna 
stvar pa so seveda jadra, dirkalni »mo
tor« teh jaht. Glavno jadro stane polnih 
50.000 dolarjev. Razumljivo je, da ima
jo popolno rezervno opremo v jambo
rih in jadrih s seboj le z denarjem naj
bolj podprte tekmovalne ekipe.

Življenje na jahti ni udobno, prej 
špartansko kot uživaško. Na člana po
sadke, ki šteje okrog 15 ljudi, pride le 
kvadratni meter zasebnega prostora, to 
je ozko ležišče ob boku trupa. Osrednji 
podpalubni prostor je rezerviran za 
mokra jadra. Tuje tudi delovno mesto 
popravljalca jader, ki ima s seboj pose
ben šivalni stroj, da sproti pokrpa, kar 
raztrgajo vetrovi in nevihte. Prostor je 
za kuhinjo, ki na nobeni jahti ni posebej 
priljubljena, saj občasni kuhar skrbi le 
za kalorije, ne pa za okus in užitek pri 
jedi. Zgodi pa se, da tekmovalci tudi 
tolčejo lakoto.

Tekmovalci so nekaj posebnega. Na 
dirko se ne odpravljajo bogati bradati 
ljubitelji morij in pustolovščin. Zdaj se 
za visoke denarne nagrade pokrovite
ljev borijo poklicni in dobro izvežbani 
jahta rji.

Dirka te sezone se je začela 2. sep
tembra lani v Solentu pri otoku- VVhitc 
na jugu Anglije. Tekmovalci so v prvi 
etapi prejadrali Atlantik do Punta del 
Este v Urugvaju, v drugi etapi dolgo pot 
do Frematieja v Avstraliji, v tretji soja-

svet i/ številkah
NAJVEČJI TRGOVCI Z OROŽJEM

1i

Trgovina s smrtjo, kot pravimo trgovanju z orožjem, obrača ve
likanske vsote denarja. Pojavnosti znanih podatkih največ denarja 
s prodajo orožja še vedno zasluži Sovjetska zveza, kije z izvozom 
orožja lani zaslužila 122 milijard dolarjev, za njo pa so se uvrstile 
ZDA. Francija. Velika Britanija, Kitajska in druge države. Graf te
ga tedna prikazuje zaslužek največjih izvoznikov orožja na svetu.

drali do Aucklanda v Novi Zelandiji in 
v naslednji prek Tihega oceana mimo 
Ognjene zemlje ponovno do Punta del 
Este, kamor so prispeli 27. februarja. 
Na vrsti sta še etapi do Lauderdala na 
Floridi in nato zadnja etapa s Floride do 
Portsmoutha v Veliki Britaniji. Trenut
no vodita novozelandski jahti, ki imata 
po dosedanjih izkušnjah tudi vse adute 
za zmago v svojih rokah. Ena od obeh 
bo zanesljiva zmagovalka, če le ne bo 
Atlantik presenetil in posegel v razplet 
dirke s kakšnim krutim presenečenjem.

Eks za faraona
Pivovarji žele narediti 
pivo po tisočletnem re- 
________ ceptu________

Zgodovinarji se zadovoljijo s tem, da 
vedo, da so prebivalci starega Egipta 
pred več tisoč leti znali variti pivo in da 
so ga tudi uživali. Današnje ljubitelje in 
proizvajalce piva pa bolj zanima, kak
šnega okusa je bilo to starodavno pivo 
in kako so ga pripravljali. Pivovarji, ki 
imajo smisel za posel, so se odločili, da 
bodo tej radovednosti zadostili in da 
bodo izdelali podobno pivo, kot so ga 
pred tremi tisočletji pili faraoni.

Nedvomno trdi oreh skušajo skupaj 
streti škotski pivovarji in arheologi iz 
Cambridgea. Britanski arheologi so že 
pred več leti med izkopaninami naleteli 
na kamnite vrče, v katerih so zasledili 
ostanke piva oziroma njemu podobne 
pijače. Natančnejše analize so pokazale, 
da gre res za pivo. Zdaj so na sledi 
skrivnosti, kako so pijačo fermentirali.

Skrivnost egipčanskega piva je, kot 
vse kaže, povezana s slovitimi pirami
dami ob’ Nilu. Sužnji, ki sojih gradili, so 
se, kot sledi iz starih zapiskov, hkranili 
predvsem z. nekakšnim ljudskim kru
hom in čebulo. Žejo so si tešili z vodo. 
Bogatejši Egipčani so proti žeji poznali 
boljše stvari od vode, denimo pivo. A 
da so pivo lahko uživali tudi na fara
onovem dvoru, je bil potreben prav 
ljudski kruh. Pri fermentaciji piva so 
namreč, kol so ugotovili arheologi, 
uporabljali prav ta ljudski kruh.

Če začneš dvomiti, da je 
nek smisel v zgodovini, po
tem se začneš bati za lastno 
posvetnost in se obrneš k 
verstvu.

D. HALL

Človek se mora naučiti ži
veti, ne da bi ga razumeli.

S. BELLOVV
Živeti. Goreti kakor pole

no, ki ga je bil pozabil pastir 
v žerjavici, ko je odgnal ži
vino — brez cilja in brez ko
risti, dokler ne ugasne in ne 
razpade. 1. CANKAR

Vsako eksperimentiranje 
z besedami se hitro spremi
nja v zbirko manir.

1. B. SINGER

Ženske običajno nimajo 
smisla za zgolj teoretična 
razglabljanja ... raje se ozre
jo po oprijemljivih dokazih.

P. HERRMANN

Rak nad oblaki
Pilote in potnike ogro- 
ža kozmično sevanje

O kozmičnih žarkih so pred 
časom govorili le pisatelji znan
stvene fantastike, ljudje pa sojih 
kot nevarne poznali le iz stripov. 
Zato se zanje seveda tudi niso bri
gali. Danes pa na sevanje suba- 
tomskih delcev iz Sonca in drugih 
nebesnih teles ne gledajo več tako 
neprizadeto. Še posebno po naj
novejšem sporočilu ameriškega 
prometnega ministrstva, ki je 
opozorilo javnost, da so med le
talskimi poleti potniki in posadka 
izpostavljeni močnejšemu kozmič
nemu žarčenju in da je to lahko 
škodljivo za zdravje.

Za občasne popotnike je ne
varnost zelo majhna in si zaradi 
nje ne splača beliti las. Drugače 
pa je s tistimi, ki bodisi veliko po
tujejo ali pa so zaposleni kot letal
sko osebje. Vladna študija je od
krila, daje med letalskim osebjem 
in pogostimi letalskimi potniki 
opazen sicer manjši, vendar pa 
izmerljiv porast rakavih obolenj. 
Ogroženost letalskega osebja je 
sledeča: od 100.000jih 600 umre 
zaradi raka, ki ga je povzročilo 
kozmično sevanje. Za letalske po
tnike, ki prežive povprečno več 
kot 8 ur tedensko na poletih, je 
stopnja polovico manjša. Se pa 
ogroženost bistveno povečuje z 
višino poletov. Medkontinentalni 
poleti so 30-krat nevarnejši v tem 
pogledu.

Ko se je v Romuniji zrušila sociali
stična diktatura delavskega voditelja 
Ceausescuja, so izza porušenih pisanih 
kulis privrele na dan dolgo prikrivane 
grdobije in mizerije. Med najbolj pre
tresljivimi so gotovo odkritja o žalost
nem davku, ki so ga morali plačati ne
dolžni romunski otroci. Dante bi 
Ceausescuja zaradi njih gotovo posadil 
v najgloblje kroge svojega pekla.

Na dan je namreč prišlo, da je v Ro
muniji veliko otrok okuženih z aidsom, 
čeravno je pred padcem komunistične 
diktature uradno veljalo, da te bolezni 
dekadentnega Zahoda v socialistični 
Romuniji ni. Svetovni zdravstveni or
ganizaciji, ki soji vse države sveta dolž
ne poročati točno število obolelih za 
aidsom, je Romunija dolgo ponujala 
laž. Zato je resnica toliko bolj pretres
ljiva.

Po pričevanjih romunskih in tujih 
zdravnikov je aids neusmiljeno vdrl v 
prenapolnjene zavode za sirote in v pe
diatrične oddelke. Samo v bolnišnicah 
Bukarešte in pristanišča Canstantsa so 
odkrili 706 z aidsom okuženih otrok. 
Strokovnjaki ocenjujejo, da je dejanska 
številka veliko večja. Govore o epide
miji aidsa med romunskimi otroci.

Najbolj zgroža dejstvo, da je za 
okužbe krivo romunsko zdravstvo sa
mo, ker je uresničevalo skorumpirano 
Ceausescujevo zdravstveno politiko. 
Romunski novorojenčki se niso z aid
som okužili od matere, kot se to dogaja 
drugod po svetu, temveč so jih z viru
som HIV okužili zdravniki, ko so jim po 
rojstvu dali transfuzijo. Dajanje trans
fuzije slabotnim novorojenčkom je 
strokovno oporečna zadeva. Vendar so

Od zibelke do groba misli 
človek samo na užitek ... je 
iskanje užitka edini cilj člo
veka.

1. B. SINGER

Kam z njimi?
Prikrito onesnaževanje z 

odpadnimi olji
Ekološka hinavščina bi lahko rekli 

zgražanju javnosti ob nesrečah tanker
jev, ko se izlije na milijone litrov surove 
nafte in onesnaži molje in obale. Nihče 
pa se ne zmeni za štiridesetkrat hujše 
stalno onesnaževanje z odpadnimi olji 
in mazivi, ki se skrito dogaja vsak dan. 
Odlaganje odpadnih olj na neprimernih 
mestih, odlivanje odpadnega olja doma 
za grmom ali v kanalizacijo, deponira
nje maziv in drugih naftnih odpadkov 
na navadnih komunalnih odlagališčih, 
vse to je prav tako hudo onesnaževanje 
in ogrožanje okolja kot so katastrofalni 
izlivi iz tankeijev, le daje prikrito in sve
tovne javnosti ne bode tako v oči.

V ZDA ocenjujejo, da vsako leto od
vržejo na nedovoljen in nepravilen na
čin okrog poldrugo milijardo litrov od
padnega olja in maziv. Ameriška indu
strija in avtomobilizem proizvede letno 
5,3 milijarde litrov tovrstnih odpadkov. 
Del jih obdelajo za ponovno uporabo, 
del jih najde pot na prava odlagališča, 
precejšnje količine pa jih »prepustijo 
usodi«. Med »usodne« elemente sodijo 
tudi lastniki avtomobilov, ki doma sami 
menjajo olje, staro olje pa zlivajo v ka
nalizacijo ali na tla.

MERCATOR - KZ KRKA, n.sub.o.,
NOVO MESTO
TOZD OSKRBA, n.sub.o., NOVO MESTO 
Cesta komandanta Staneta 10 
68000 NOVO MESTO

DELAVSKI SVET TOZDA OSKRBA
razpisuje dela in naloge

DIREKTOR TOZD — individualni poslovodni 
organ

Kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje:
1. da so državljani SFRJ in izpolnjujejo splošne pogoje, dolo

čene z zakoni, samoupravnimi sporazumi in družbenimi 
dogovori;

2. da imajo VII. ali VI. stopnjo šolske izobrazbe ekonomske, 
komercialne ali druge ustrezne smeri in 3 oz. 4 leta delovnih 
izkušenj;

3. da imajo sposobnost vodenja, organiziranja in usklajevanja 
delovnega procesa;

4. da izpolnjujejo pogoje po 511. čl. ZZD.

Kandidati naj pisne vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev in 
opisane dosedanje delovne izkušnje pošljejo na gornji naslov, z 
oznako »za razpisno komisijo« v 15 dneh po objavi. O imenova
nju bomo kandidate obvestili v 30 dneh po končanem zbiranju 
ponudb.

Delavski svet podjetja
Gostinstvo BELA KRAJINA, Črnomelj,
Kolodvorska 62 (tel. 068 51-035),

je sklenil oddati v najem družbenemu ali privatnemu sektorju 
gostinski  objekt penzion SMUK, Semič.
Kapaciteta: 8 dvoposteljnih sob TWC, 250 restavracijskih se
dežev. kuhinja, 500 obrokov dnevno.
Rok ponudbe 8 dni po objavi.
Prednost imajo zaposleni v podjetju.

sc v Romuniji zatekali k temu, ker so 
zaradi splošnega pomanjkanja shirane 
matere pač rojevale slabotne otroke. 
Zlo seje začelo pred tremi leti, ko je re
žim zaukazal v bolnišnicah uporabljati 
že uporabljene injekcijske igle. Tako je 
z eno okuženo iglo dobilo aids od 10 do 
12 dojenčkov.

Sum v okuženost dojenčkov z viru
som aidsa seje porodil že pred padcem 
režima. Dr. Ion Patrascu je opravil več 
testiranj in pravilno ugotovil nevarnost 
epidemije. Na njegova opozorila se je 
romunski režim odzval s prepovedjo 
nadaljnjih testiranj. Zdravstvenih de
lavcev pa o nevarnosti ni obvestil.

Posledice so zdaj očitne. Na stotine z 
aidsom okuženih dojenčkov in nekaj
letnih otrok umira po bolnišnicah. Za
radi pomanjkljivih bolniških kapacitet 
ležijo po trije do štirje otročički v eni 
postelji. Na oddelke za nalezljive bolez
ni pripeljejo vsak dan najmanj enega 
novega otroka z aidsom.

MiM
(Vir: Newsweek, Time)

rMINI ZANIMIVOST:-

DRAGO KAJENJE
V ZDA so sprejeli zakon, ki pre

poveduje kajenje na vseh letalskih 
poletih, ki trajajo manj kot dve uri. 
Prepoved velja za vse v letalu, tako 
za posadko kot potnike. Da bodo 
kadilci zakon spoštovali, je poskrb
ljeno z. visoko kaznijo. Kazen znaša 
polnih 1000 dolarjev (11.755 din). 
Kršitelj bo torej kadil najdražjo ci
gareto na svetu.

Lajšanje stresa
S pomočjo zvokov in sve- 

tlobe do pomirjenja
Sodobno življenje je zahtevno in /a 

posameznika predstavlja hud pritisk, ki 
prej ali slej sproži duševne in telesne od
zive, katerih končne posledice so lahko 
tudi tragične. Govorimo, da je sodob
nik podvržen stresu. Razbremenitev 
napetosti je zato izjemno pomembna, 
če naj človek ostane zdrav na duši in te
lesu. A kako jo doseči, to je že drugo 
vprašanje.

Najnovejši odgovor ponuja metoda 
redukcije stresa s pomočjo avdio in vi
deo tehnike. V ZDA, kjer se je rodila, 
deluje že več središč za zmanjševanje 
osebne napetosti, začeli so jih odpirati 
tudi na Japonskem, nastajajo pa že tudi 
prva tovrstna središča v zahodnoevrop
skih državah. Na voljo so tudi zasebni 
kompleti potrebnih naprav in nemalo 
podjetij jih nabavlja za interno uporabo 
za svoje uslužbence. Ta hitri prodor v 
svet in prakso kaže, da je metoda bolj 
ali manj zares uspešna.

V bistvu je preprosta. Za tri četrt ure 
ležeš na divan, si natakneš slušalke in 
zatemnjena očala z. vgrajenimi svetlob
nimi telesci, nato vključiš mešalno na
pravo, ki skrbi, da se mešajo prijetni in 
pomirjajoči zvoki s svetlobnimi vzorci, 
in napetost začne upadati.

Za naše razmere lahko priporočimo 
podobno metodo: za tri četrt ure ležeš 
na travnik, se zagledaš v oblake in si za
žvižgaš Mi se imamo radi. Velja posku
siti, škodi ne.

POLEG SERVISNIH 
STORITEV ODSLEJ 
TUDI PRODAJA 
REZER VNIH DELOV

Servis gospodinjskih aparatov 
Gorenje, Tiki Kuleto, ki je v Sevnici 
na Planinski c. 8 nasproti gostilne 
»Na križišču«, je poskrbel poleg 
servisnih storitev tudi za vas, ki po
trebujete rezervne dele.

Ob nakupu pa lahko dobite tudi 
informacije, kako ta del zamenjati. 
Poleg novih rezervnih delov lahko 
kupite tudi obnovljene pralne stroje 
Gorenje. Po dogovoru lahko stari 
pralni stroj pripeljete v našo delav
nico, kjer vam ga bomo zamenjali 
za obnovljenega, obnavljamo pa tu
di ohišja pralnih strojev.

Pri sprejemanju naročil nam 
pomaga avtomatska tajnica Ta 
nam je v pomoč, ko v prostorih ser
visne delavnice ni nikogar. Tajnica 
je priključena na telefon s številko 
0608-81-497. Ko zaslišite glas, po
snel na tajnici, poslušajte sporočilo 
do konca, nato počakajte na 2—3 
zvočne signale in šele nato sporočite 
svoje želje, ki naj bodo jasne in raz
umljive. Svoje želje pa lahko sporo
čile tudi po telefonski št 0601-84- 
204 ves dan.

Servisni prostori bodo za vas od
prti vsak dan od 10.30 do 16. ure. ! 
Ob obisku našega servisa prinesite s j 
seboj tudi pokvarjene ure, katerih 
bo zelo vesel urar Jože Radej, ki de- , 
la v istih prostorih ob ponedeljkih in 
sredah od 9. do 16. ure. ob sobotah i 

od 8. do 12. ure.

Za obisk se priporoča I 
Gorenje-servis Kuleto iz j 
Sevnice.



POTA
m sm/ Kriminalu v Posavju trda prede

Lani manj kaznivih dejanj, njihova raziskanost pa se je povzpela na preko 60 od- 
______stotkov — Padec tudi gospodarske in mladoletniške kriminalitete

KRŠKO — Uslužbenci krike UNZ so iani obravnavali 1.214 kaznivih de
janj, kar je 63 manj kol leto poprej, uspešno pa sojih raziskali 737. Obe številki 
sta takšni, da v Krškem z njima morajo biti zadovoljni, in nič čudnega, če je na 
tiskovni konferenci prejšnji teden Rajmond Veber, načelnik UNZ Krško, lan
ske varnostne razmere označil kot dobre. In če smo že začeli s kriminalom, z 
njim tudi nadaljujmo.

dežurni
poročaj0

Prvo mesto med zgoraj navedenim 
lanskim številom odkritih kaznivih de
janj prepričljivo zasedajo razne tatvine 
in vlomi, teh je bilo namreč kar 993, 
medtem ko je bilo, denimo, kaznivih 
dejanj zoper življenje in telo lani 79. Ve
liko glavobola je lani krškim kriminali
stom povzročala serija vlomov v osebne
avtomobile, hiše, vikende in trgovine,
-I_ _ _ _ - _ ’ L'I . ■ l « ivnn p0. Se po-

VLOM V TOVORNJAK — Med 23. 
in 26. februaijem je nekdo vlomil v tovor
ni avtomobil ljubljanskega Ceproma. Vo
zilo je Matjan Hodnik parkiral na Otočcu, 
nekdo pa je med njegovo odsotnostjo vanj 
vlomil in odnesel za okoli 1.500 din raznih 
predmetov.

OB KASETOFON — 47-letni Marko

skupaj je bilo teh kar okoli 200. 
sebej s prijetjem mlade skupine iz Ptuja 
— o tem smo v našem listu že pisali 
seje podoba precej spremenila, od 200 
vlomov jih je danes tako neraziskanih 
še polovica. Med krvnimi delikti sta 
največ pozornosti vzbudila lani v Po
savju dva umora, ob njiju pa še trije po
skusi; med vzroki za take vrste obraču-

Šmalc iz Novega mesta je 26. februarja 
zvečer pustil svoj avtomobil iI na parkirišču 
pred blokom v Kristanovi ulici. Ponoči pa 
je nekdo vanj vlomil in iz vozila odnesel 
avtoradiokasetofon, vreden dva tisočaka.

IZGINILA PLOČEVINA — 37-letni 
Mirko Majcen iz Cegelnice je minule dni 
obvestil novomeške miličnike, da mu je 
neznan storilec v noči na 27. februar iz
pred priročnega skladišča ob stanovanjski 
hiši zmaknil dve 40-kilogramski bali alu
minijaste pločevine, vredne okoli 10.000 
din.

KDO JE VLAMLJAL? — Neznan 
storilec je v noči na 2. marec vlomil v 
osebni avtomobil 25-letnega Zrenjanin- 
čana Edina Husarja. Slednji je vozilo par
kiral pred motelom Kolinske v Trebnjem, 
ponoči pa je bil osiromašen za rezervno 
kolo, dvigalko in nekaj orodja. Skupne 
škode je za poldrugi tisočak.

ODNESEL ORODJE -
:jwgi . -

KZ Krka, tozd Oskrba v Straži, in s police 
vzel več električnega orodja, iz registrske 
blagajne pa 100 (fin. Trgovci so skupaj 
oškodovani za 9.697,20 din.

VZEL DENARNICO — 2. marca do
poldne je nekdo prišel v skladiščne prosto
re novomeške drogerije in tam trgovki 
Ireni Blažič z mize zmaknil denarnico, v 
kateri je bilo 300 din, 50 mark in osebni 
dokumenti, tako da je skupne škode za 
1000 din.

Nekdo je

navanj pa najdemo na prvem mestu 
alkohol in nesoglasja v družini. Nemara 
velja ob kaznivih dejanjih omeniti še to, 
da jih je bilo 505 odkritih v Brežicah, 
374 v krški in 337 v sevniški občini. 
Medtem ko za zadnji dve velja, da seje 
število v primerjavi s predlanskim 
krepko zmanjšalo, se je v Brežicah od 
predlanskih 396 povzpelo lani na že 
omenjenih 505.
»Nemara največje presenečenje — 

čeprav ima tudi to svoje pojasnilo —je 
prinesla gospodarska kriminaliteta. La
ni se je zmanjšala domala za polovico, 
od 84 v letu 1988 na samo 47. Skupaj 
smo ovadili 52 oseb, med njim^tiri vo
dilne delavce, po enega računovodjo, 
blagajnika, knjigovodjo, tri prodajalce, 
osem administrativnih delavcev, da ne 
naštevam vseh. Med hujšimi in v javno
sti odmevnimi primeri smo obravnavali 
dva primera grabeža — enega na OŠ 
Leskovec in drugega na krški upravi za 
družbene prihodke — ob tem pa velja 
dodati, da nova zakonodaja tovrstnih 
kaznivih dejanj 'ne pozna več. Ena zna
čilnosti je skratka ta, daje bilo lani ova
denih več vodilnih delavcev, največ za
radi zlorabe svojega položaja in pravic,«

■ r
POJASNILO

MAČKOVEC — Pod naslovom »Ne
previdnost zanetila že tri požare« smo v 
prejšnji številki pisali tudi o ognju, ki se je 
pojavil v Mačkovcu 21. februaija med 13. 
in 15. uro. Pred stanovanjsko hišo Marije 
Bojane gaje zanetil neznanec, ogenj pa se 

je nato hitro širil proti severu, kjer je zajel 
leseni vikend Zdenke Medle in ga upepe
lil. Vikend je torej last Medletove, in ne 
Bojančeve, kot smo pomotoma zapisali.

■>*
Rajmond Veber: »Lanske varnostne 
razmere v Posavju ocenjujemo kot 
ugodne, vsaj ko jih primerjamo z leti 
poprej in tudi z ostalimi občinami v 
Sloveniji.«

Smrt kosi med otroki
Črna posavska prometna bera — V nesrečah 
udeleženih vse več otrok — Največ vinjenih

KRŠKO — Posavske ceste po
stajajo vse bolj krvave. Čeprav bi 
bilo na prvi pogled nemara celo 
moč soditi, da se je prometna var
nost lani v Posavju izboljšala, saj se 
je število nezgod od predlanskih 
309 zmanjšalo na 287, ni tako. Kaj
ti v razbiti in zveriženi pločevini je 
ugasnilo kar 57 življenj (predlani 
46), število hudo poškodovanih pa 
se je povzpelo kar na 189.

»Na posavskih cestah smo lani iz
vedli kar 23 republiških in zveznih 
akcij, da poostrenih nadzorov pro
meta ne štejemo. Kaznovali smo 
11.362 voznikov, izrekli pre
ko tisoč pisnih opozoril, 790 vozil 
smo izločili iz prometa, odvzeli 566 
vozniških in 328 prometnih dovo
ljenj, izvedli 282 izrednih tehničnih 
pregledov, opozarjali, pisarili šo
lam, jim pomagali in svetovali. 
Vprašamo se lahko le, kakšna bi še
le bila prometna varnost, če vsega 
tega ne bi bilo,« nekoliko razočara
no razmišlja Miha Molan, načelnik 
inšpektorata milice pri krški UNZ. 
Za domala četrtino povečano števi
lo mrtvih na posavskih cestah seve-

Miha Molan: »Najbolj zaskrbljuje 
to. da je v prometnih nesrečah 
udeleženih vse več otrok; lani jih 
je pet tudi izgubilo življenje.«

da daje misliti. Sedemnajst nesreč s 
smrtnim izidom, v katerih je življe
nje izgubilo 26 oseb, je bilo v krški 
občini, petnajst s kar 24 mrtvimi jih 
je bilo v Brežicah, pet s sedmimi mr
tvimi pa v Sevnici.

»K že običajnim vzrokom trčenj, 
kot so neprimerna hitrost, nepravil
no prehitevanje, moramo prišteti še 
vse gostejši promet in ne nazadnje 
tudi slaba cestišča. Zato smo lani 
podali tudi precej več predlogov za 
uvedbo postopka zoper upravljav
cev cest zaradi slabega vzdrževanja. 
Toda še posebej zaskrbljeni smo za
radi vse večjega števila otrok in 
mladoletnikov v trčenjih. Lani so 
bili udeleženi v 69 prometnih ne
zgodah, kar pet jih je v njih izgubilo 
življenje, 74 pa je bilo poškodova
nih. Da je nesreča še večja, je med 
njimi največ otrok, takih do 14 let 
starosti. Vse to so podatki, ki bodo 
vodilo našega dela letos.«

Posavski miličniki, še bolj pa se
veda vozniki, se bodo morali zamis
liti še nad nečim. Prvi izidi letošnje
ga 15. januarja pričete republiške 
akcije pod naslovom »Alkohol v 
prometu? — Ne, hvala!« kažejo, da 
je največ vinjenih voznikov prav na 
posavskih cestah. Miha Molan pra
vi takole:

»V dneh od 15. januarja pa do da
nes (minula sreda op. p.) smo z 
alkotesti preizkusili 868 voznikov; 
kar 66 jih je bilo vinjenih nad dovo
ljeno mejo. Vseh takih, v katerih 
organizmu je bilo najti sledove al
kohola, pa je bilo kar 35 odstotkov 
in s takimi podatki smo zaenkrat 
seveda krepko na čelu tovrstne re
publiške lestvice. Pred dvema dne
voma smo celo zalotili kolesarja, 
kateremu je alkotest pokazal 4,3 
promila alkohola v krvi. Ne pre
ostane nam drugega kot upati, da 
bo akcija le dala željene rezultate, 
kazni in sankcije za vinjene voznike 
namreč le niso tako nedolžne.«

B. B.

je tovrstna lanska spoznanja komentiral 
Slavko Franjič, načelnik oddelka za za
tiranje kriminalitete pri UNZ Krško. 
Ob tem nemara ni odveč dodati, da so 
kar 33 primerov gospodarskega krimi
nala odkrili uslužbenci UNZ sami, ene 
same prijave ali ovadbe pa niso prejeli 
od SDK, samoupravnih delavskih kon
trol ali inšpekcijskih služb.

Podobno kot število dejanj gospo
darskega kriminala seje lani zmanjšalo 
tudi število mladoletniškega kriminala. 
Teh dejanj je bilo v minulem letu v Po
savju 111, predlani pa kar 152. Toda v 
Krškem pravijo, da pravega razloga za 
zadovoljstvo ni, takšne podatke namreč 
pripisujejo dejstvu, da so najbolj pro
blematični mladoletniki že postali pol
noletni. Sicer pa mladi najpogosteje za
hajajo na kriva pota s krajami in vlomi, 
nekaj tudi z mamili. Lani je bilo v Po
savju odritih osem primerov prometa z. 
drogami, najbolj pereča postaja ta pro
blematika na območju Brežic. Nič čud
nega, bližina Zagreba, enega naših zna
nih centrov prekupčevanja z mamili, je

VOHUN V BREŽICAH
BREŽICE — V Posavju je bila lani 

odkrita kar polovica vseh kaznivih de
janj r političnim obeležjem v Slo veniji! 
Tako si bo lahko kdo po svoje tolmačil 
podatek, da sta bili v letu za nami od
kriti vsega dve tovrstni dejanji v naši 
republiki, eno od teh v Brežicah. Šlo je 
za vohunjenje nemškega državljana, 
ki je na precej vpadljiv in neobičajen 
način zbiral razne podatke za nemško 
obveščevalno službo. Možakarja so 
naši uslužbenci organov za notranje 
zadeve seveda prijeli in predali sodni
kom. Sojenje je bilo lani, nemški vo
hun pa si je prislužil več let zapora.

Slavko Franjič: »Število dejanj gospo
darske kriminalitete seje lani zmanjšalo 
za 44 odstotkov, skupaj smo ovadili 52 
oseb, med njimi tudi nekaj vodilnih 
delavcev.«

TRČILA V KOLUT 
PAPIRJA

BREŽICE — 27. februarja ob 5.55 je 
44-lelni Alojz Šterk iz. Hudega Brezja pri 
Sevnici peljal tovornjak s priklopnikom
po cesti iz Krškega proti Zagrebu. 
Pod................................... ............Podgračenem je z vozila izgubil kolut pa
pirja, težak okoli 900 kilogramov. Za 
Sterkom je takrat z osebnim avtom pripe
ljala 44-letna Irena Hribar iz Brežic in si
lovito treščila v kolut papirja na cesti. Hri
barjeva se je v trčenju hudo ranila in sojo 
odpeljali na zdravljenje v novomeško 
bolnišnico. Škode je za 15.000 din.

OTROK V AVTOMOBIL
MIRNA — 3. marca nekaj po 18. uri se 

je 26-letna Martina Zorenč iz Straže pri 
Šentrupertu peljala z osebnim avtomobi
lom po Sokolski ulici. V križišču z Lunač
kovo ulico pa je pred avtomobil z leve ne
prednostne ceste pripeljal šestletni kolesar 
Aleš B. Trčil je v avtomobil in padel po ce
sti. Aleša so odpeljali na opazovanje v no
vomeško bolnišnico.

IZGINILI HRASTOVI 
PLOHI

skega trga 
dnevi pod 

. Vča

Vlomilci na delu
vikendih stikajo 
hrano in pijačo

očitno naredila svoje.
Med ostalimi dogodki, ki so tako ali 

drugače dopolnjevali varnostno podo
bo Posavja v minulem letu, velja ome
niti še 67 požarov, kar je v primerjavi s 
predlanskimi 31 vsekakor zaskrbljujo
ča številki. Kar 52 požarov je bilo v 
privatnem sektorju, med najpogostej
šimi vzroki pa malomarnost. Dodajmo

• V Posavju je bilo lani 29 samomorov, 
kar je nekaj manj kot leto poprej, in 13 
poskusov samomora. Vzroki slej ko 
prej ostajajo enaki: alkohol, neurejene 
družinske razmere, bolezni itd.

ob tem še lanski dve eksploziji gospo
dinjskega plina, v katerih je ena oseba 
celo izgubila življenje, kar naj bo dovolj 
resno opozorilo za malomarnosti pri 
ravnanju s plinskimi jeklenkami in naj
večkrat dotrajano plinsko napeljavo. 
Nezanemarljiv pa je tudi podatek, daje 
bilo lani največ požarov, (kar 29), v Kr
škem, v Sevnici jih je bilo 23, v Brežicah 
pa vsega 15. B. B.

NOVO MESTO — »Doklej bomo 
še nemočni pred požari in požigalci?« 
so se v en glas spraševali udeleženci 
posveta o varstvu pred spomladan
skimi požari, sklicanega prejšnji te
den v Novem mestu. Vprašanje je še 
kako upravičeno, spomin nam na
mreč seže natanko leto dni nazaj, ko je 
bila najpomembnejša ugotovitev po-

Kje je obtičal 
»protipožarni« 

občinski odlok?
Doklej spomladi ne-lel - . močni pred požari?

dobnega posveta čimprejšnje sprejetje 
ustreznega občinskega odloka o tem, 
kje, kako in kdaj kuriti ter kje in kdaj 
ne.

Osnutek akta so imeli udeleženci 
odloka v rokah že pred letom dni, ta
krat so se dogovorili tudi o končni 
vsebini odloka in se razšli s trdnim 
upanjem, da bo akt čimprej sprejel

Razumljiva želja vseh je bila. da bi od
lok sprejeli v vseh štirih dolenjskih 
občinah, žal so to storili le v Metliki in 
Črnomlju, v Novem mestu in Treb
njem pa iz nerazumljivih razlogov še 
ne. Toda dokler ne bo odloka, tudi 
ukrepanje zoper kršitelje ni možno. In 
kje seje ustavilo? Udeleženci posveta 
odgovora na to niso dobili, znano je le, 
daje bil predlog odtoka o varstvu na
ravnega okolja pred požari dostavljen 
novomeškemu izvršnemu svetu, kjer 
se je pot sprejetja očitno tudi ustavila.

Ob tem pa število spomladanskih in 
drugih požarov raste, potrditev temu je 
tudi letošnja bera. Lani je bilo zavoljo 
takšne in drugačne malomarnosti 22 
požarov, med vzroki je povsem pri vr
hu tudi spomladansko sežiganje tra ve. 
In če že nimamo akta, ki bi takšno po
četje prepovedoval in seveda tudi kaz
noval— lep primer, kako spomladan
sko varstvo pred požari urediti z 
odloki, so priobalne občine — le dro
ben nasvet. Strokovno je dokazano, 
da je spomladansko sežiganje trave 
veliko bolj škodljivo, kot pa koristno. 
Toda izkušnje žal kažejo, da nasveti 
zaležejo veliko manj od kazni

B. B.

Šola v novih prostorih in avtih
Novomeško AMD ima za opravljanje avto šole verjetno najboljše razmere v Slo- 
_____________ veniji — Lani obiskovalo tečaje 1.313 kandidatov

NOVO MESTO — Že predlanskega oktobra sprejeti zakon o obveznem obisko
vanju tečajev cestnoprometnih predpisov za kandidate voznikov motornih vozil je 
prinesel v delu vseh AMD precej novega, tudi novomeško pri tem ni izjema. Zato pa 
je novomeško verjetno edino, kije to novost pričakalo povsem pripravljeno. Že lani 
so namreč prišli do novih prostorov — zgradili in financirali sojih sami, brez dinaija 
posojila — v novih in najsodobneje opremljenih učilnicah je lani tečaje obiskovalo 
kar 1.313 kandidatov.

zategadelj, ker naj bi poslej podaljševa
nje članstva teklo preko republiške zve
ze; tako bo manj osebnih stikov in pre
pričevanj, računalniki za takšne vrste 
delo pač niso programirani.

B. H

In uspeh? Tečaj je uspešno zaključilo 
1.195 kandidatov za motorna vozila, 
izpit jih je opravljalo 1.086, že v prvem 
poskusu pa gaje uspešno opravilo 868 
ali domala 80 odstotkov. Praktični del 
pouka je minulo leto opravljalo 1.230 
kandidatov za voznike B kategorije in 
55 za voznika A kategorije. Kar 876jih 
je uspelo že v prvi vožnji z ocenjevalno 
komisijo, takih, ki so uspeli v drugo, je

KDO JE REZAL 
KABLE?

PIŠECE — Posavska telefonija že 
dolgo povzroča vročo kri krajanom, 
še posebno nezadovoljni so Pišečanl 
Uslužbenci krške UNZ tačas še ugo
tavljajo morebitno neposredno pove
zanost med srdom nesojenih laslniko v 
telefonskih priključkov, ki so svoje 
obveznosti do novomeške PTT že 
zdavnaj poravnali, in nevsakdanjim 
odkritjem v obliki prerezanih telefon
skih kablov. Ker je telefon zazvonil v 
vsega nekaj hišah, so preostali raz
očarani in jezni naročniki svoje 
občutke pač izrazili po svoje. V svarilo 
in opomin novomeškim poštarjem.

bilo 243, 70 jih je izpit opravljalo tri
krat, 41 pa je bilo kandidatov, ki so po
stali bolj ali manj stalne stranke ocenje
valne komisije. Nemara je ob tem 
zanimivo, da je bilo za pridobitev voz
niškega dovoljenja B kategorije popre
čno potrebnih 29, 64 ure učnih voženj. 
Sicer pa je že bolj ali manj znano, da v 
novomeškem AMD čakalne dobe za 
opravljanje izpita domala ni. Tudi zato, 
ker ima društvo na voljo za pouk kar 26 
osebnih avtomobilov, od tega štiri peri
ce, tri golfe in 19 vozil jugo-scala. Zara
di gradnje novih prostorov seje njihova 
starost sicer nekoliko povečala, a je še 
zmeraj manj od dveh let, letos pa name
ravajo vozni park domala v celoti ob
noviti. Tudi kadrovsko je novomeško 
AMD med najmočnejšimi društvi pri 
nas. Poleg petih redno zaposlenih inš
truktorjev —eden od teh je za predava
nje cestnoprometnih predpisov —ima
jo zaposlenih še 35 pogodbenih inštruk
torjev in 5 predavateljev cestnopromet
nih predpisov.

Pravzaprav edini večji problem, ki ta 
čas tare novomeško AMD, verjetno pa 
tudi ostale, je, kako povečati število 
članov. To seje v minulem letu zmanj
šalo na 2.310 in prav nič ne kaže, da 
bodo v Novem mestu uresničili za letos 
zastavljeni cilj — 3.540 članov. Tudi

NEPREVIDNO KURJENJE
URŠNA SELA — 49-letni Anton Bu

kovec z Uršnih sel je 3. marca okoli 13. 
ure pri svojem vikendu sežigal staro trije, 
ki gaje predtem posekal. Zaradi močnega 
vetra pa seje ogenj razširil na bližnji trav
nik; na površini štirih hektarjev je zgorela 
trava, z njo pa tudi grmičevje. Škode je za 
okoli 500 din, z ognjem pa so opravili 
okoliški gasilci.

NEPREVIDNO 
ČEZ CESTO

DOLENJSKE TOPLICE 28-letni 
Dže ŠašekJože Šašek z Jugorja je 1. marca okoli 8. 

ure med pobiranjem smeti in prinašanjem 
posod z odpadki do tovornega avtomobila 
neprevidno prečkal Roško cesto. Po njej 
je namreč takrat z osebnim avtom pripe
ljala Drenka Čarman iz Črnomlja in Šaš- 
ka zbila po cesti. Hudo ranjenega so pre
peljali na zdravljenje v novomeško bol
nišnico.

Streljanje v Trebnjem
Pokončanje dveh potepuških psov le ni bilo tako i 

nevarno za okolje — Dve šibri sta se odbili

ŽUŽEMBERK — Franc Nova z Graj- 
Žužemberku je imel pred

kozolcem zložene hrastove 
plohe. V času med 24. in 27. februarjem 
pa je nekdo stopil pod kozolec in neznano 
kam odpeljal dva kubična metra plohov, 
vrednih vsaj 6 tisočakov. Predrzneža še 
iščejo.

TREBNJE — Streljanje, do katerega 
je prišlo minuli četrtek sredi Trebnjega, 
je v mestu povzročilo kup raznih govo
ric in obsodb. Rekli bi, da upravičenih.

Pojav stekline je bil tisti, ki je tudi v 
dolenjskih občinah narekoval sprejetje 
odlokov, po katerih morajo biti psi pri
vezani, mačke pa zaprte. Ali pa se last
niki tega tudi držijo, je drugo vprašanje, 
nadzc nad tem izvaja medobčinska 
služba za zatiranje stekline iz Novega 
mesta, kije hkrati dolžna odstraniti po
tepuške pse. Zato sodelujejo tudi z lov
ci, ki takšne vrste opravila zanje oprav
ljajo predvsem zunaj naselij. Po besedah 
Andjelka Vraniča, vodje službe, oprav
lja nadzor nad potepuškimi psi v mestih 
veterinarski higienik, ki lahko — če se
veda presodi, da streljanje ne bo nevar
no za okolje in da ne bo prišlo do odbo
ja šiber —uporabi tudi puško. Ker služ
ba nima posebne »daktari« puške za 
omamljanje, uporabljajo navadno lov
sko puško.

In sedaj k minulemu četrtku, ko je 
delavec omenjene službe v Trebnjem 
pokončal dva psa, enega v Cankarjevi, 
drugega v Slakovi ulici. Stane Petrič, 
veterinarski higienik, je izjavil: »Psa sta

se oddvojila od gruče in takrat sem stre
ljal. Ne streljam pa prej, preden se ne 
prepričam, da je varno, da je zadaj 
mehka podlaga, ki onemogoča odboj 
šiber. Ocenil sem, daje bilo tako tudi v 
tem primeru, oba psa sta bila tudi brez 
ovratnice in značke.«

Druga stvar je sedaj, ker eden od 
lastnikov pokončanih psov trdi, da je 
imel njegov tako ovratnico kot tudi 
značko, dejstvo je, da četrtkovo strelja
nje le ni bilo povsem nenevarno. Strelec 
je pri streljanju stal le 20 metrov od vrt
ca, prišlo je tudi do odboja dveh šiber, 
ki sta se odbili od stanovanjskega bloka 
in žleba, kaj lahko pa bi končali v jaslih. 
Ura je bila enajst dopoldne.

Očitno je torej, da za varno streljanje 
ni bilo pogojev. Eno je pač dejstvo, da 
so spuščeni psi resničen problem, drugo 
pa, da streljanje nanje, še posebej v na
seljih, ni prava rešitev. Ena bi bila na
kup že omenjene puške za omamljanje, 
druga posebna mreža za lovljenje živali, 
tretja, ne najmanj pomembna, pa vzgo
ja lastnikov psov.

T. BUKOVEC

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Po podstrešjih, kjer so prekajeval
nice, se zadnje tedne dokaj veselo 
sprehajajo neznanci. Eden med njimi 
seje neslišno pretihotapil tudi na pod
strešje hiše Marije Štukelj v Omotu 
pri Črnomlju in iz dimnice odnesel 15
klobas in tri kose suhega mesa. Za eno 
ali dve pošteni malici bo!
• Podobne vrste obisk je imel minu
lo soboto Peter Gerdenc iz Gorenjega 
Karteljevega. Ne da bi se javil v spod
njih prostorih, je nekdo odšel na pod
strešje in tam vzel več kosov suhega 
svinjskega mesa. Škode je za več sto
takov, vse pa kaže, da si je Gerdenče- 
vega mesa zaželel sovaščan, 45-letni 
V. Z.
• In za konec še ena kokošja. V noči 
na 4. marec je nekdo obiskal kokoš
njak Jožeta Poglavca v Straži. Ne
znanca ni motilo niti dejstvo, da je 
Poglavc kokoši pred nepridipravi za
varoval z zidanim objektom, za na
meček pa še s poldrugi meter visoko 
žično ograjo. Tat je mrežo prerezal s 
škarjami, nato se lotil ključavnice in 
jo brez vidnih poškodb odstranil, vse 
ostalo je bilo v primeijavi s tem opra
vilom neprimerno lažje. V malhi je 
končalo dvanajst kokodajsk, da obro
ki ne bi bili preveč enolični, pa je z 
njimi v noč odpotovalo še nekaj za
jcev. Eno z drugim je Poglavc oško
dovan za okroglih 1.500 din.

NOVO MESTO — Lastniki vikendov, 
pozor! Vse kaže, da je znova na delu vlo-

RAZVOZLANA KRAJA 
DESK

mileč, ki stika za hrano, pijačo in tudi
vrednejšimi predmeti. Prejšnji teden, toč
neje 26. februarja, sta to skusila Novo- 
meščana Jože Femec in Darko Badovi
nac. Obema je še neznan vlomilec iz 
vikendov zmaknil več hrane in pijače, 
oškodovana sta vsak vsaj za tisočaka.

Približno v istem času je prišla tudi pri
java iz stanovanjskega bloka na Cesti he
rojev v Novem mestu. Neznan storilec je 
namreč iz prostora pred skupno kletjo 
ukradel kolo MBX rdeče barve, številka 
okvirja pa je 18285. 33-letna lastnica 
Alenka Brula je oškodovana vsaj za pol
drugi tisočak.

RIBNICA — Končno je razvozlana 
kraja desk in plohov, ki so bili že 26. de
cembra odpeljani iz Goriče vasi 40 A, bile 
pa so last Ivana Levstika iz Ribnice. Sto
rilca sta 39-letni L. L. in 34-letni H. L, oba 
iz Ribnice, ki sla tistega dne vlomila v dva 
tovornjaka KZ Ribnica (iz enega sta po
brala naročilnice za tankanje goriva, briv
ski aparat in še več malenkosti) ter se z 
enim odpeljala v Goričo vas, naložila 8 
kubikov desk in plohov in jih odpeljala v 
Terstenik pri Kranju, kjer sta jih /a 1.000 
DEM prodala prijatelju. Avto sta pustila v 
Kranju, kjer sta si tudi razdelila »dobi
ček«, nato pa se z avtobusom odpeljala 
proti domu.

S KOLESOM PO LEVI — 28. fe
bruarja ob 12.55 seje 66-letni Anton Vla- 
šič iz Štraže peljal z osebnim avtomobilom 
po lokalni cesti iz Gabra proti Semiču. V 
Kotu je opazil, da mu nasproti po njegovi 
strani ceste vozi kolesar, zato je avtomobil 
ustavil. Navzlic temu pa je 23-letni Bran
ko Mugerli iz Semiča trčil v avtomobil in 
sc poškodoval. Zdravi se v novomeški 
bolnišnici.

PREHITRO — 34-letni Andrija Pešič 
iz Fazane se je 1. marca ob 15.55 peljal z 
osebnim avtomobilom po magistralni ce
sti proti Zagrebu. Pri vasi Dvorce je pred 
seboj zagledal stoječi tovornjak, Pešič je 
pričel zavirati, vendar mu manever na

spolzki cesti ni uspel, trenje v tovornjaK, 
pri čemer se je poškodoval Pešičev sopot
nik Ljubomir Stankovič iz Čuprije, da so 
ga morali prepeljati v novomeško bolniš
nico. Materialne škode je bilo za 53 
tisočakov.

ZAPELJAL NA LEVO — 3. marca 
ob 12.10 se je 17-letni Ivan Venetič iz 
Srednje vasi peljal na kolesu z motorjem 
skozi Crmošnjice. V nepreglednem levem 
ovinku je zapeljal na levo stran ceste, po 
kateri je takrat s triciklom pripeljal na
sproti 59-letni Ivan Goričan iz Srednje va
si. Prišlo je do trčenja, pri katerem se je 
Venetič hudo ranil in se sedaj zdravi v no
vomeški bolnišnici. Gmotne škode je bilo 
za dva tisočaka.
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odbojka
I. ZVEZNA A 2 LIGA, moški, 

19., PREDZADNJE KOLO: SPAR
TAK PIONIR 3:0(11, 11,4)

Pionir: Jovič, Goleš, Martič, Pav
šič, Mestnik, Smrke.

OSTALI IZIDI I. do 4. mesto:
Stavbar MTT —Željezničar 3:0; 5. do 
8. mesto: Modriča Optima — Kolu- 
bara 3:0 in Jedinstvo Interplet — 
Strumica 3:1.

LESTVICA: 1. Stavbar MTT 30, 
2. Željezničar 30, 3. Spartak 22, 4. 
Pionir 18, 5. Strumica 16, 6. Jedin
stvo Interplet 14, 7. Modriča Optima 
14, 8. Kolubara 8.

Pari zadnjega kola: Pionir — Stav
bar MTT, Željezničar —Spartak, Ko
lubara — Jedinstvo Interplet, Stru
mica — Modriča Optima.

II. ZVEZNA LIGA, ženske, za
hod, 11. KOLO: LIK KOČEVJE — 
NOVA GORICA 3:0(14. 13, 9)

LIK Kočevje: Klun, Letnar, Turk, 
Škufca, Ibrahimovič, Briški, Hočevar, 
Drobnič, Zupančič.

LESTVICA: 1. Željezničar 20, 2. 
LIK Kočevje 16 itd.

Pari prihodnjega kola: Maglič — 
LIK Kočevje, Igman —Željezničar 
itd.

I. SOL, ženske, 15. KOLO:

LJUBNO GLIN — PIONIR 3:0(10,
10,2)

Pionir: Barun, Ostroveršnik, Kon
cilja, Kučera, Brulec, Šteblaj, Podol
ski, Hočevar.

LESTVICA: I. Celje 22, 2. Koper 
Cimos 22,3. Mislinja 22,4. Krim 20, 
5. Pionir 18 itd.

Pari prihodnjega kola: Pionir — 
Koper Cimos, Celje — Krim, Misli
nja — Triglav itd.

košarka
I. SKL, moški, 20 KOLO: HE

LIOS — NOVOLES 95:82 (43:39)
Novoles: Brodnik 39, Zupančič 4, 

Bajc 15, Oberstar 5, Novina 12, Lu- 
čev 5, Gavranovič 2.

LESTVICA: L Celje 38... 10. Ko
per 27,11. Rudar 26,12. Novoles 25.

Pari 21., predzadnjega kola: Novo
les — Rogaška, Triglav —Rudar, Ce
lje — Helios itd.

KVALIFIKACIJE ZAI. SKL, 4. 
KOLO: UNITEHNA - ELEKTRA 
96:105 (43:58)

Unitehna Trebnje: Kamin 4, Kotar 
5, Vaupotič 22, Erčulj 9, Skube 22, 
Bevc 9, Bunc 12, Grandovec 13.

Trebanjci v naslednjem kolu gostu
jejo v Idriji.

Za konec še republiški derbi
Pričakovan poraz novomeških odbojkarjev minulo soboto v Subotici — V zad

njem kolu doma s Stavbarjem MTT — Druga zaporedna zmaga Kočevk
V soboto bo padel zastor nad tekmovanjem v I. zvezni A 2 odbojkarski ligi. Zad

nje kolo lahko spremeni le malo tega, znano je že dalj časa, da bosta v A I ligo na
predovali ekipi Stavbarja MTT in Zeljezničaija, da bodo novomeški odbojkarji pr
venstvo sklenili na četrtem mestu in da bosta iz lige najverjetneje izpadli ekipi 
Kolubare in Modriča Optime. Le še na vprašanje, kdo bo prvak lige, bo moralo 
odgovoriti zadnje kolo. Del odgovora bo dan v Novem mestu.

0:3, priložnost za morebitni popravni izpit 
pa imajo že to soboto, ko se bodo v enem 
od derbijev kola doma primerile z drugo
uvrščeno ekipo Kopra Čimosa.

B. B.

V republiškem derbiju se bosta namreč 
v soboto ob 19. uri pomerili ekipi Pionirja 
in Stavbarja MTT. Le zmaga in to tista z 
najvišjim izidom bi Mariborčanom po
magala do prvega mesta na lestvici in na
slova prvakov. Če bi sodili po zadnjih 
igrah pionirjevcev je kaj takega tudi moč 
pričakovati, čeprav bodo novomeški od
bojkarji verjetno storili vse, da bi se kar 
najlepše poslovili od svojih zvestih gledal
cev. Sc posebej pa Novomeščane boli tisti 
katastrofalni poraz, pred tedni v Mariboru, 
ko so ne samo tekmo gladko izgubili z 0:3, 
pač pa v drugem nizu niso osvojili niti 
točke, v prostalih dveh pa vsega deset. Ali 
bo želja po vračilu močnejša od trenutne 
slabe forme, bo pokazala sobota.

In sedaj še nekaj o sobotnem kolu ko 
sta sc v Subotici srečala Spartak in Pionir. 
Novomeščani so odšli na pot v okrnjeni 
postavi; zaradi varčevanja je na tekmo 
odpotovalo vsega šest igralcev, kar je Su- 
botičanom seveda olajšalo delo. Tekmo 
so dobili gladko s 3:0, ob tem pa delegatu 
srečanja ni ušlo tudi to, da nekateri Pionir
jevi igralci niso imeli podaljšanih registra
cij. Sledila bo seveda prijava, zadnjo besc-

KONČANA
KOŠARKARSKA LIGA 

V ARTIČAH

ARTIČE — V dvorani tukajšnjega 
Prosvc.-.ega doma so zaključili zimsko 
rekreacijsko košarkarsko ligo, ki je bila 
tokrat že petnajsta po vrsti. Sodelovalo je 
devet ekip iz domače krajevne skupnosti 
ler iz sosednjih Zdol in Krškega. Čez pet
deset ljudi seje tako že od začetka decem
bra sem vsak konec tedna zbiralo ob žogi, 
nadaljevalo tradicijo košarke v tem kraju, 
se rekreiralo in hkrati pomerilo svoje zna
nje in moči. Uradni organizator te rekrea
cijske prireditve je, kot že leta doslej, do
mače telovadno društvo »Partizan«, za 
njen dober potek pa je poskrbel Marjan 
Zorko. Ligo so zaključili konec februaija, 
ko je bil znan razpored najboljših ekip. 
Najuspešnejše so bile ekipe Generacija, 
Videm in Donat Mg, med posamezniki pa 
sta bila najboljša strelca Jože Petan in 
Drago Ivanšek.

B. D.
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Košarka 
je lahko 
podjetje

Trebanjski košarkarji 
želijo pozabiti lansko 

agonijo______
TREBNJE — »Lani smo bili prak

tično pred razpadom, potem pa se je 
klub kadrovsko in finančno utrdil. 
Izmed prejšnjih igralcev, ki so pre
zgodaj zapustili naše vrste, smo uspeli 
dobiti ljudi za vodenje kluba. Vadbo 
igralcev je prevzel zelo sposobni tre
ner Marko Grandovec in je to za klub 
velika pridobitev. Naši nastopi v zad
njih tekmah play offa kažejo že prve 
uspehe,« ne skriva (preteklih) zadreg 
trebanjskega košarkarskega kluba Uni
tehna njegov predsednik Marko Koš
čak. Dodaja, in ta ocena zveni vseka
kor optimistično, da Unitehna sodi 
trenutno med 20 najboljših košarkar
skih klubov v Sloveniji.

Potem ko je torej upravno in tre
nersko krmilo kluba prešlo v precej

zanesljivejše roke, je Unitehna bliže 
svojemu cilju, da bi se kot športni 
klub postavila kar najbolj na lastne 
noge. »Razmišljamo celo, da bi usta
novili klub-podjetje. Uvajajoč marke
tinški pristop, bi reklamirali sponzor
je, in celo več: če bi oni vlagali v klub, 
smo jim pripravljeni nuditi določene 
storitve,« pravi o tem Koščak. Kdove 
kako širokega manevrskega prostora 
trebanjski košarkarji v tem pogledu 
sicer niti nimajo, saj občinska ZTKO, 
eden možnih financerjev, bolj ali 
manj životari. V tem se celo boji do
brih rezultatov športnikov, ker jim za 
"hranjanje dosežene tekmovalne rav
ni ne more dati denarja. Vendar pa ji 
“grozijo« ravno dobri košarkarski re
zultati, saj Unitehna teži razen k ome
njenim ciljem še k načrtnemu iskanju 
igralskih talentov širom občine, zlasti 
Po šolah.

L. M.

Le še dve koli upanja
Novolesovi košarkarji zdrknili na nezavidljivo zadnje 

mesto — V soboto doma srečanje z Rogaško
Ali se bo košarkarjem novomeškega 

Novolesa uspelo v zadnjih dveh kolih 
rešiti zadnjega mesta na lestvici, na ka
tero so zdrknili po sobotnem porazu v 
Domžalah proti Heliosu in katero pelje 
v drugo republiško ligo? To vprašanje si 
te dni novomeški ljubitelji košarke za
stavljajo vse pogosteje, saj enostavno ne 
morejo verjeti, da bi ekipa, ki so ji pred 
prvenstvom nekateri napovedovali celo 
boj v gornji polovici lestvice, po toliko 
letih zdrknila v nižji tekmovalni razred.

Najprej nekaj o sobotnem porazu, ki je 
ob pričakovani Rudarjevi zmagi doma 
nad Cometom s 101:88 Novomeščane 
popeljal na rep lestvice. Novolesovi ko
šarkarji so imeli v soboto celo nekaj mož
nosti za presenečenje, čeprav so gostitelji 
vodili že 60:47. Le štiri minute pred kon
cem tekme je Bojan Brodnik zadel že svo
jo osmo trojko in rezultat je bil še vsega 
83:82 za Domžalčane. Toda gostiteljev to 
ni zmedlo, zbrano so odigrali zadnje mi
nute in tekmo zanesljivo dobili. Sicer pa 
kaj drugega po dosedanjih igrah in pogle
du na lestvico tudi ni bilo moč pričakovati.

Kot že rečeno, sta do konca prvenstva 
še vsega dve koli, ki pa lahko spremenita 
le malo tega. Novomeščani morajo dobiti 
obe preostali tekmi, tako v soboto proti 
Rogaški doma, kot tekmo zadnjega kola v 
Medvodah proti Colorju. A tudi to še ni 
dovolj, če si igralci trboveljskega R udarja, 
ki igrajo v soboto v Kranju s Triglavom, 
ne privoščijo spodrsljaja. Kot smo zapisali

VZPON NA SNEŽNIK
KOPER To soboto in nedeljo orga

nizira PD Ilirska Bistrica skupaj z drugimi 
že 16. zimski vzpon na Snežnik. Izhodišče 
pohoda je v Ilirski Bistrici oz. na Svišča- 
kih, kjer bo na voljo dovolj parkirišč. Za
radi pohoda bo do 13.30 odprta cesta na 
Sviščake le iz smeri Ilirske Bistrice, po tej 
uri pa bo dovoljena vožnja le v dolino.

že zadnjič, lahko, objektivno gledano, no
vomeške košarkarje reši le čudež. Sicer pa 
se spomnimo le rezultatov proti tekme
cema, s katerima igrajo v zadnjih dveh ko
lih, iz prvega dela prvenstva. Proti Rogaš
ki so Novomeščani izgubili v gosteh z 
90:95, proti ekipi Color Medvod pa so 
klonili doma s 94:101.

KRALJU NASLOV IN 
PODNASLOV

LJUBLJANA — V Novem mestu 
imamo očitno eno najobetavnejših 
mladih namiznoteniških vrst v Slove
niji. To je potrdilo tudi neuradno pr
venstvo v nemiznem tenisu za mlajše 
pionirje, ki je bilo konec minulega 
tedna v dvorani Krim na Galjevici. 
Udeležilo se ga je preko 200 igralcev 
iz tridesetih slovenskih klubov, med 
njimi tudi 13-člansko novomeško za
stopstvo, ki seje imenitno odrezalo. V 
posamični konkurenci so se kar štirje 
uvrstili v četrtfinale. Brumata je z 2:0 
premagal Strašek (Petovia) Retlja z 
2:1 Reflak (Kovina), medlem ko je 
Miklič z 2:0 ugnal Bača (Fužinar), 
Kralj pa z. enakim izidom Petaro 
(Radlje). V polfinalnih obračunih je 
Miklič nato izgubil s Straškom, Kralj 
pa ugnal Reflaka in si tako priigral boj 
za prvo mesto, v katerem je bil prepri
čljivo z 2:0 boljši od Straška. Skupaj z 
Retljem pa je Kralj nastopil tudi v igri 
dvojic, prišla sta celo do finala, kjer pa 
sta z 1:2 po ogorčenem boju klonila 
proti dvojici Pelara Stropnik (Rad
lje). Omeniti velja, da sta Radeljčana 
v četrtfinalu prav tako tesno z 2:1 ug
nala drugo dvojico novomeške Novo- 
tehne Miklič—Brumat.

Ne zmeni se za ponudbe
Stanka Jerič, rokometašica kočevskega itasa, o sebi 

in klubu — Laskave ponudbe je ne zanimajo
KOČEVJE — »S Stanko Jerič, se

veda bolje telesno pripravljeno, bi bi
la moja ekipa tako rekoč že prvak re
publiške lige,« je pred časom laskavo 
govoril o igri Kočevke trener sedaj 
vodilne ekipe Burje. Tudi Stanka pri
znava, da bi bil njen učinek na igrišču 
nemara večji, če bi temu delu treninga 
in individualni vadbi posvetila več 
pozornosti.

Stanka Jerič je ne le najboljša igralka 
in strelka kočevskega Itasa, pač pa tudi 
nosilka igre, z izrednimi predstavami je 
jeseni spravljala v obup številne trener
je. Ni jim preostajalo drugega, kot da so 
ji za vsako srečanje dodelili posebnega 
čuvaja, kar je Stanki seveda otežkočalo 
delo, vseeno pa ni bilo tekme, da ne bi 
zabila vsaj 7 do 8 zadetkov.

»Osnovno rokometno znanje sem do
bila pri Ivanu Žerjavu, ki ima zagotovo 
tudi največ zaslug za uspehe kočevske
ga ženskega rokometa. Želo zgodaj sem 
zaigrala v prvi ekipi; soigralke so mi bile 
Križmanova, Mišmaševa, Filipovičeva, 
Deličeva, ki sedaj uspešno brani barve 
prvoligaša Radničkega iz Beograda, 
sestra Martina, da ne naštevam vseh. Z 
uvrstitvijo v medrepubliško ligo in tret
jim mestom smo dosegle največji uspeh 
v zgodovini kočevskega rokometa. Res

spi
ao

irotno. Prvenstvene obračune želim 
ločakati kar najbolje pripravljena,« 

pravi. Kočevske igralke čaka v spomla
danskem delu prvenstva, ki se pričenja 
v soboto, težak boj za vrh lestvice z eki
po Burje. Jeričeva o tem razmišlja 
takole:

»Najverjetneje bo prišlo do spre
memb v vodstvu ekipe. Naš prvi trener 
Rado Mesojedec za delo z nami ne bo 
imel dovoli časa, tako nai bi nekatere 
tekme vodil Ribničan Nikola Radič. 
Mislim celo, da smo nekaj točk izgubili

škoda, da te lige ni več, kajti danes bi bi
le lahko močna drugoligaška ekipa,« 
razmišlja Stanka Jerič. Le malo jih tudi 
ve, da so se za Stanko zanimali v ljub
ljanskem prvoligašu Belinki Olimpiji, 
toda raje je ostala doma. Nedolgo tega 
je odbila tudi laskavo ponudbo za igra
nje v Italiji. Takole pravi:

»Nemara sem res zamudila kakšno 
priložnost, toda ni mi žal. Rokomet 
igram predvsem zaradi ljubezni do tega 
športa in iz zadovoljstva. Čeprav sem 
po letih najstarejša v ekipi, ne razmiš
ljam, da bi prenehala z igranjem, na-

do bo imela tekmovalna komisija. Vsem 
novomeškim nevšečnostim seje tako pri
družila še ena. Sicer pa kaj več o vzrokih 
za katastrofalno spomladansko igranje, 
stanju v klubu, ocenah strokovnega dela, 
načrtih in še čem v prihodnji številki, ko 
bo tudi prvenstvo že zaključeno.

Za razliko od fantov pa čaka drugoliga- 
šice še lepo število prvenstvenih obraču
nov. Igralke LIK Kočevja so v drugem 
spomladanskem kolu vknjižile tudi drugo 
zmago, po pričakovanjih so premagale 
ekipo Nove' Gorice s 3:0. Rezultat sicer 
kaže gladko zmago, toda Kočevke so se 
morale za točki krepko potruditi, še pose
bej, ker v ekipi tokrat ni bilo njihove naj
boljše igralke Maje Uran. Najpomemb
nejši sta seveda točki, z njima pa so Ko
čevke ostale tik pod vrhom lestvice, 
katerega še naprej trdno zaseda osiješki 
Željezničar. Upati je le, da bodo Kočevke 
s spomladansko serijo zmag nadaljevale 
tudi v soboto, ko odhajajo v goste k ekipi 
Magliča, ki se krčevito bori za obstanek v 
drugoligaški druščini.

V soboto pa se je nadaljevalo tudi pr
venstvo v prvi ženski republiški ligi: pio- 
nirjevkc so po dveh zaporednih zmagah 
gostovale v Gornjem Gradu pri ekipi 
Ljubna. Čeprav so nekateri potihem upali 
na nov uspeh, ki bi Novomeščanke še bolj 
približal vrhu lestvice, je bilo upanja kma
lu konec. Gostiteljice so pokazale eno svo
jih najboljših iger doslej, proti kateri je bila 
mlada in neizkušena novomeška vrsta 
brez moči. Pionirjevke so klonile gladko z

DELAVSKE ŠPORTNE 
IGRE SE KONČUJEJO
ČRNOMELJ — V okviru črnomalj

skih delavskih športnih iger so športniki 
že končali tekmovanje v nekaterih dis
ciplinah. V ribolovu so zmagali obrtni
ki, posamezno pa Marjan Papež. V od
bojki je končano tekmovanje moških, 
prvo mesto pa je zasedla ekipa Iskre, 
sledita Gorenje in Bell. V streljanju je 
pri moških ekipno zmagala Iskra I, med 
posamezniki Tadej Burazer iz GG, pri 
ženskah pa prav tako Iskra, pri posa
meznicah pa Nežka Rauh iz Iskre.

Radečani prvaki 
Slovenije, 

Krčani tretji
Izjemen uspeh mladih ro- 

kometašev iz Posavja
RADEČE — V športni dvorani v Ra

dečah je bil v soboto, 3. marca, finalni ro
kometni turnir mladih igralcev Slovenije. 
Sodelovalo je pet ekip, in sicer Aero Stip, 
Pomurka Bakovci, Inles Riko Ribnica, 
RK Krško in RK Tovarne papirja 
Radeče.

O prvaku so odločale sedemmetrovke. 
V teh odločilnih trenutkih je spet blestel 
radeški vratar Marcola, kije ubranil tri se
demmetrovke Celjanov. Tako so sloven
ski kadetski prvaki postali rokometaši T. 
P. Radeč, kjer igra kar 10 bivših igralcev 
Sevnice, trenira pa jih prav tako Sevničan 
Franc Špan. Na finalnem turnirju je pri
jetno presenetila mlada ekipa trenerja Ra
diča iz Ribnice, saj so Ribničani iztržili 
neodločen izid s favoriziranimi Krčani. 
Tudi Krčani so igrali zelo dobro in so po
vsem zaslužili uvrstitev na 3. mesto. Imeli 
pa so celo možnosti, da bi presenetili Ce
ljane, a jim je ob koncu te tekme zmanjka
lo moči za vsaj neodločen izid tekme. Za 
najboljšega vratarja so na turnirju izbrali 
Radečana Senico, najboljši strelec in igra
lec pa je bil Celjan Bcgovič. Naj spomni
mo, da so varovanci trenerja Špana tako 
že drugič osvojili naslov slovenskega pr
vaka (leta 1988 so bili pionirski prvaki, ko 
so še zastopali barve RK Sevnica).

Pa še pogled na lestvico finala v Rade
čah: 1. Radeče 8 točk, 2. Celje 6,3. Krško 
3, 4. Ribnica 2 in 5. Bakovci 1 točka.

EDIRAUTER

Stanka Jerič: »Ce bi v klubu delali 
zavzeteje in resneje, potem osvojitev 
prvega mesta in naslova ne bi smela 
biti vprašanje.«

HKRATI TELOVADI OSEM ALI DEVET RAZREDOV — Takšna je 
domala vsakodnevna dopoldanska podoba v novomeški športni dvorani. 
Tudi po 300 dijakinj in dijakov telovadi hkrati, eni igrajo košarko, drugi 
skačejo v višino, tretji se uče odbojke, velika skupina pa jih na tribunah ča
ka, da pridejo tudi sami na vrsto za razmigovanje. (Foto: B. B.)

Avtobus s tisoč potniki
Ali kako mora v enem prostoru hkrati telovaditi 

tudi po devet srednješolskih razredov
NOVO MESTO - Če se želite 

na svoje oči prepričati — napisa
nemu podatku bo namreč malokdo 
verjel — kako lahko devet razredov 
ali okoli 300 dijakov in dijakinj 
hkrati telovadi v enem prostoru, po
tem se dopoldne odpravite v novo
meško športno dvorano. Za razliko 
od novomeških osnovnošolcev, ki so 
z dograditvijo številnih telovadnic v 
minulih letih prišli do zadovoljivih 
možnosti za opravljanje telesnokul- 
turnih aktivnosti, so njihovi starejši 
kolegi danes še daleč od tega Od 
svojih prostorov ima danes natanko 
3.817 (!) srednješolcev in srednje
šolk na razpolago le 9 krat 18 me
trov veliko gimnazijsko telovadnico 
in dvorano v srednji kmetijski šoli 

Republiški normativi predpisuje
jo na učenca 1,75 kvadratnega me
tra zaprte telovadne površine in 3,5 
kvadratnega metra odprte. Te po
datke si velja zapomniti, ko gleda
mo novomeško pobodo. Kajti sred
nje šole v no vomeški občini imajo ta 
hip 404 kvadratne metre zaprtih te
lovadnih površin, kar pomeni da 
pride na dijaka pičlih 0,10 metra ali 
vsega 5,7 odstotka republiškega 
normativa. Nekaj bolje je z odprtimi 
prostori za telesno vzgojo. Teh je v 
Novem mestu 3.892 kvadratnih me 
trov ali 1,01 na dijaka, to pa je 28 
odstotkov tistega, kar določajo 
predpisi Novomeškim srednjim šo
lam seveda ne preostane drugega, 
kot da se znajdejo, kakor vedo in 
znajo. Kot že rečeno, ima 620 dija 
kinj in dijakov na gimnaziji ter 147 
na kmetijski šoli svoje prostore za 
telovadbo, ostali večidel gostujejo v 
novomeški športni dvorani pod Ma
rofom. 1.800 dijakinj in dijakov 
SSTZU, 750 iz ekonomske srednje 

^ šole ter 500 bodočih gostinskih de-

lavcev —skupaj torej preko 3.000 
- opravlja pouk telesne vzgoje v 
športni dvorani Toda še zdaleč od 
tega, da bi to rešilo njihove težave. 
Sicer pa v ilustracijo le še nekaj šte
vilk. Skupaj z novomeško športno 
dvorano in drugimi najetimi prosto
ri za pouk telesne vzgoje imajo torej 
novomeški srednješolci danes v 
uporabi 1.290 kvadratnih metrov 
zaprtih površin, kar je še zmeraj več 
kot pičlih 0,33 metra na učenca ali 
skromnih 18 odstotkov predpisane 
površine. In kako je z odprtimi? Teh 
je 6.718 kvadratnih metrov ali 1,67 
metra na učenca, to pa je slaba po
lovica tistega, kar zahtevajo stan
dardi

Delati v takšnih pogojih, je več 
kot težko in vsa čast tistim, ki so 
sposobni predvideni učni načrt te
lesne vzgoje izpeljati, ko hkrati v 
enem prostoru dela in telovadi 300 
dijakinj in dijakov. Eni skačejo v vi
šino, drugi igrajo košarko, tretji od
bojko, četrti tečejo, peti se ogrevajo, 
šesti čakajo na tribunah itd Aktiv 
učiteljev telesne vzgoje na srednjih 
šolah, kije zbral te podatke in na če
lu katerega je Mario Mohorovič, vi
di en sam izhod: zgraditi novo dvo
rano. Za tisto, kar počenjajo sedaj, 
imajo dovolj nazorno primerjavo. 
Pravijo, da je tako, kot če bi se mo
ralo v avtobus, v katerem je prostora 
za 60potnikov, stlačiti nič več in nič 
manj kot kar 1.052 ljudi

Nam pa je na uho prišel še en po
datek. Lela 1984, torej pred šestimi 
leti, so imele ljubljanske srednje šole 
0,26 k vadratnega metra lastnega (!) 
zaprtega telovadnega prostora na 
učenca, Novomeščani jih imajo leta 
1990 0,10 kvadratnega metra

B. BUDJA

------- OBČNI ZBOR------
TENISARJEV

NOVO MESTO — Teniška sezo
na je pred vrati, zato Teniški klub No
vo mesto vabi vse ljubitelje tega špor
ta na občni zbor, ki bo v ponedeljek, 
12. marca, ob 18. uri v prostorih do
ma športov na Loki, Župančičevo 
sprehajališče. Hkrati pa teniški klub 
obvešča svoje člane, da bo prva letoš
nja delovna akcija v soboto, 17: mar
ca, s pričetkom ob 9. uri. Na teniška 
igrišča prinesite tudi orodje, delovno 
seveda. Vabljeni!

_ poprijeli
za delo, sem prepričana, da osvojitev 
prvega mesta sploh ne bi bila sporna. 
Sicer pa bo pomlad priložnost za uve
ljavitev mladih; naj omenim le Gušti- 
novo, Dragičevičevo, Stcfanišinovo itd. 
Skupaj bomo skušale povrniti ugled 
ženskemu rokometu v Kočevju.«

M. GLAVONJIC

Konec rokometnega odmora
se pričenja spomladanski del prvenstva v 
— Ribničani v Ormožu, Kočevje v Ljubljani

V soboto se 
obeh SRL

Po dolgem zimskem premoru bodo v 
soboto s prvenstvom nadaljevali roko
metaši v obeh republiških ligah. Verjet
no bo že uvodno kolo spomladanskega 
dela prvenstva v dobršni meri odgovo
rilo na vprašanje, koliko je odmor kate
ri ekipi koristil, po nekaterih napovedih 
sodeč, so dolenjske ekipe za ligaške 
obračune dobro pripravljene.

Za osvežitev spomina povejmo, da so v 
moški ligi igralci ribniškega Inles Rika je-

ROBERT DRAGAN V 
REPREZENTANCI

NOVO MESTO — Mladi novo
meški atlet, tekač na dolge proge Ro
bert Dragan, ki seje s 4. mestom izka
zal na nedavnem držanem prvenstvu 
v krosu, sc je uvrstil v državno mla
dinsko reprezentanco, ki bo v nedeljo. 
11. marca, v Bolgariji nastopila na 
balkanskem mladinskem prvenstvu v 
krosu.

senski del prvenstva sklenili na zanje 
skromnem petem mestu s 13 točkami, tri 
manj od vodilne vrste Slovenj Gradca, 
medtem ko so bili Krčani z 8 tačkami de
veti. Precej lepši je bil pogled v žensko li
go, kjer je naslov jesenskih prvakinj osvo
jila Buija Centrocoop s 14 točkami, prav 
toliko pa so jih na drugem mestu zbrale 
Kočevke, medtem ko so bile igralke IMV 
Novo mesto četrte z desetimi točkami.

In kakšni so pari prvega spomladan
skega kola? V moški konkurenci potujejo 
rokometaši Inles Rika v Ormož, Krčani 
pa igrajo v gosteh z ekipo Prul, katero so v 
prvem delu ugnali doma /21:19. Izredno 
zanimivo bo tudi pri dekletih. Burjo čaka 
gostovanje pri Alplesu, igralke kočevske
ga Itasa pa pri ljubljanski Olimpiji. 
Spomnimo se, da so Kočevke jeseni pre
magale Ljubljančanke brez. težav, rezultat 
je bil kar 24:13, prav tako brez večjih te
žav pa so Novomeščanke jeseni premaga
le Fcrrolehno, s katero igrajo v soboto v 
gosteh. Še posebej pomembno je uvodno 
kolo za Ribničane in Kočevke, oboji na
mreč računjo na boj za vrh, tja pa peljejo 
le zmage. Še posebej tiste v gosteh.

IVANETIČ REGIJSKI 
PRVAK

SEMIČ — Strelska družina Iskra iz 
Semiča je minulo soboto pripravila regij
sko prvenstvo v streljanju z zračno puško 
za zlato puščico. Tekmovanja seje udele
žilo devet najboljših strelcev iz Črnomlja, 
Novega mesta in Trebnjega. Zmagal je 
Ivanetič s 556 krogi, 2. je bil Pavlovič (oba 
Iskra Semič) 552, tretje in četrto mesto pa 
sta si s po 543 krogi razdelila Cugelj 
(Trebnje) in Burazer (Iskra). Finale tek
movanja za zlato puščico, na katerem bo 
nastopilo 100 najboljših slovenskih strel
cev, bo v nedeljo v Kranju.

T. STONIČ

INLES RIKO V ČSSR
RIBNICA — Te dni so sc iz večdnev

nega gostovanja v ČSSR vrnili rokometa
ši ribniškega Inlesa Rika. ki so pilili formo 
za nastope v prvi republiški ligi. Ribničani 
so odigrali tri prijateljska srečanja, dva
krat so izgubili s prvoligašem Tatro iz Ko
privnice, prvič s 24:32 in drugič s 24:25, 
enkrat pa z ekipo Krivina s 23:24. Ribni
čani so srečanja vzeli zgolj kot dober tre
ning pred spomladanskim jurišem na na
slov prvakov v prvi republiški ligi,bili pa 
so tudi osmi igralec naše reprezentance na 
uvodnih srečanjih svetovnega prvenstva.

IZVRSTNI MLADI 
NOVOMEŠKI ATLETI
NOVO MESTO — Na nedavnem dr

žavnem prvenstvu v krosu, ki je bilo v Ti
togradu, je novomeška ekipa v konkuren
ci starejših mladincev osvojila izvrstno 3. 
mesto. Za ekipo Atletskega kluba Novo 
mesto so tekli Robert Dragan, Aljoša Po- 
čič in Fredi Mervar, ki so se izkazali tudi 
kot posamezniki. Na 6000 m dolgi progi 
je bil Dragan s časom 20:16,1 četrti in 
najboljši od slovenskih zastopnikov, Počič 
je bil 8., Mervar, ki je še mlajši mladinec, 
pa 13. od 45 tekmovalcev.
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PREDLOG PREDNOSTNE LISTE UPRAVIČENCEV DO 
PRIDOBITVE SOLIDARNOSTNIH STANOVANJ

LEGENDA 
I Zap. št.
2 Priimek in ime

3 Bivališče
4 Zaposlitev
5 Kateg. druž.

6 Štev. druž. članov
7 Štev. doseženih točk

3 6 7

A. NOVO MESTO
I. DRUŽINE Z NIZKIMI DOHODKI IN MLADE DRUŽINE
— upravičenci do 3-sobnega stanovanja do 90 m2

I. ŠILJIČ Slavko Nm, Smolenja vas 17 Vodnogospod. podjetje

— upravičenci
I. ST0JČEV1C Joz

ci do 3-i
_ _ _ _ _  'Joto

_ POPLAŠEN Frane
3. ZUPANČIČ Vesna
4. KOZLEVČAR Toni
5. ZANOŠKI Zlatko
6. BRKIČ Štefo
7. ŠEREMET Branko
8. TASIČ Majda
9. DUKANOVIČ Matija

10. KONDIČ Dragan

sobnega stanova
Nm, K Roku 106 
Str., Pod vinogradi 6 
Nm, Šmihel 
N m, Ragovska 16 
D. 1, Sokolski trg 7 
Nm, Irča vas 19 
Nm, Kristanova 30 
Nm, Birčna vas 12 
Str., Pod vinogradi 4 
Uršna s., G. Sušice 24

M. Peč, Šranga 12 
Nm, D. Težka Voda 16 
Nm, Kett. drevored 44

4. HUDOKLIN Antonija Štj., Tolsti Vrh 5
5. ŠAČIROVIČ Jožica S. T., Čelevec 1
6. HOČEVAR Majda Nm,Šegoval2

1. SAJE Milena 
2 JORDAN Sonja 
3. TOMIČ Marica

7. VOVK Jojica
8. SEMENIČ Stane
9. UMEK Drago

10. FLANDERTina
11. KNAFEUC Zdenka

Nm, Ragovo 14a 
Nm, Ragovska 14 
Nm, Tavčarjeva 2 
D. T., Podhosta 5 
Nm, Na tratah 8

12. MARINKOVIČ Zdravko Str., Vavta vas 80
13. NOVAK Danica Nm, C. herojev 52
14. BRINJEVEC Dragica
15. KAZIČ Fahrija
16. ADROV1Č Taip
17. KERMC Viktor
18. HROVAT Štefan
19. BUKOVEC Jožica
20. TUBANOVIČ Jožo
21. GOLUBIČ Irena
22. IRT Janez
23. KUMELJ Marija
24. ŠUTAR Majda
25. ERŠTE Vesna
26. KRESE Dušan 
27 HROVAT Jožica
28. VIDMAR Katarina
29. BUKOVEC Ciril
30. ČUTURA Marica
31. ZORANOVIČ Radomir Nm, K Roku 83
32. BUČIČ Juro Uršna sela 23a
33. MLINAR Milka
34. RISTIČ Nikola
35. ALEKSIČ Petar
36. DURDEVIČ Radmila

M. Peč, Rogovila 9 
Nm, Rotarjeva 5 
Straža, Soteska 38 
Nm, Ljubljanska c. 21 
Nm, Cesta herojev 32 
Nm, Petane 8 
Nm, Zalog 27 
Nm, Mesine njive 8 
Nm, K Roku 76 
Dvor, Dolnji Kot 1 
Nm, Šlavka Gruma 16 
M. Peč, Dolenja vas 2 
Nm, Birčna vas 23 
Nm, Šegova 7 
Nm, Brod 26 
Nm, Slavka Gruma 1 
Str. Pod vinogradi 40

37. BUBIC Miladinka 
OVIČZorai38. PETROVIČ Zoran

39. BORJANIČ Branko
40. RAJK Rajko
41. GAZVODA Marija
42. SIVONJ1Č Ore
43. FEKONJA Metod
44. DRAGIŠ1Č Cirila
45. VIDOVIČ Milka
46. ROZMAN Irena
47. VOROŠ Mannka
48. TISOVEC Franc
49 SMAILOVIČ Senadija
50. STORJAK Jadranka
51. DULC Justa
52. ROBEK Magda
53. VACLAVEK Josip
54. ŠABIČ Vida
55. TONIČ Mirjana
56. SELIMOVIC Šalim

Nm, Ragovo 12 
Nm, Cesta herojev 54 
Nm, Brod 31 
Nm, Žabja vas 2 
Nm, Kett. drevored 49 
Nm, Jerebova 8 
Nm, Ob Težki Vodi 62 
Nm, Šegova 8 
Nm, Šegova 10 
Str., Jurka vas 36

Nm, Diska 46 
Nm, Zalog 27 
Nm, Glavni trg 1 
Nm, Šegova 6 
Nm, Drska 46 
Nm, Cesta herojev 26 
Straža, Ob Krki 4 
Nm, Nad mlini 17 
Nm, Šegova 6 
Štj., Hrastje 16 
Nm, Šmihel 75 
Nm, Glavni trg 6 
Nm, Ljubljanska 20

57. ZORANOVIČ Milenko Nm. Zagrebška 13
58. ISLAMOVIČ Hemida Nm, Majde Šilc 13

60. H1RK1Č Zuhdija
61. BOŽIČ Danica
62. MIHAJLOVIČ Kala
63. BAJRIČ Mehmed
64. PEKEZ Anica
65. JOVANOVIČ Radoje
66. HALILOVIČ Relija Nm, Foersterieva 2
67. DAVIDOVIČ Nevenka Nm, Majde Sile 5
68. RIFEL) Milka Nm, Cesta brigad 9
69. FILIPOVIČ Ljubomir Nm, Diska 38
70. POPLAŠEN Peter Nm, Slavka Gruma 1
71. MOJSTROVIČ Vidoslav Nm, Kett. drevored 44

Nm, Levstikova 7 
Nm, Drska 38 
Nm, Bršljin 17 
Nm, Partizanska 14 
Nm, Partizanska 29 
Nm, Cesta herojev 66

72. ČERNOŠA Olga
73. MALIČ Manda
74. GOJKOVIČ Mile
75. ČUTURA llija
76. DAVIDOVIČ Milan

Str. Ul. talcev 20 
Nm, Šegova 20 
Nm, Mala Cikava 9 
Nm, Drska 46 
Nm, Slavka Gruma l/a

77. JOVANOVIČ Tomislav Nm, Cesta herojev 56

L PILETIČ Mojca
2. HRASTAR Jožica
3. KAUČIČ Manja 
4 LUČIČ Milan
5. ČUČNIK Milena
6. GORENC Metoda
7. GOJKOVIČ Mira

Štj. D. Maharovec 1 la 
Nm, Šegova 20 
Š. T., Družinska vas 56 
Nm, Ragovska lOa 
Nm, K Roku 73 
Nm, Dalmatinova 2 
Straža, Gradiška 3

8. ŠEKORANJA Danica Nm. Lamutova 10
9. MIKOLČIČ Ana Nm, Cesta herojev 20

10. BRINJEVEC Jožica
11. DRAGMAN Jože
12. ŽURA Jože
13 ŽELJKO Zlatko
14. KOMES Miljana
15. TURK Helena

Nm, Majde Šilc 22 
Nm, Volčičeva 11 
Nm, Mestne njive 8 
Nm, Kristanova 36 
Nm, Nad mlini 21 
Nm, Kastelčeva I

DOLENJSKI UST

16. MURGEU Uroš
17. ŽUPF.VEC Štefka
18. JERINA Martina
19. BDEIR Milena
20. RUKŠF. Sonja

Nm, C. kom. Staneta 32a 
Nm, Žabja vas 16 
Nm, Mali Slatnik 37 
Uršna sela, Laze 19 
Brusnice, Ratež 56

21. BRATKOVIČ Martina Nm, Ragovska lOa
22. NOSE Maijanca Nm, Smolenja vas 27
23. ERCEGOVČEV1Č ZoranNm, Ragovska 10
24. JANC Jolanda Nm, Mestne njive 10
25. KULOVIC Darinka
26. LAVRIČ Marko
27. MIHALIČ Bojana
28. KIKIČ Mara
29. KERMC Jože
30. ZARABEC Franc
31. VENETIČ Jožica
32. GOLOBIČ Magda
33. KUMP Jožica
34. JAKŠA Zdenka

Otočec, Golušnik 6 
Nm, Na lazu 5 
Nm, Petelinjek 9 
Nm, Žabja vas 36 
Nm, Nad mlini 41 
M. Peč, Hmeljčič 21 
Otočec, Jelše 6 
Nm. Bršljin 13 
Nm, Kristanova 34 
D. T„ Stare žage 14

35. DOLMOVIČ Andrej Nm, Brod 24

Vodnogospod. podjetje DND 6 730

a do 80 m2
IMV-TOZD REVOZ MD 5 1020
NOVOLES MD 5 1005
SŠTZU Boris Kidrič DND 5 820
Zap. pri zas. obrt. DND 5 755
KRKA, tovarna zdravil DND 5 750
Zap. pri zas. obrt. MD 5 750
IMV-TOZD REVOZ DND 5 655
ŽTO DND 5 650
NOVOLES DND 5 625
NOVOLES DND 5 757

stanovanja do 70 m2
NOVOTEKS DND 4 940
KOMUNALA DND 4 910
NOVOLES DND 4 895
IMV-TOZD REVOZ MD 4 890
IMV-TOZD POS. VOZ. MD 4 880
NOVOLES DND 4 865
MERCATOR-Standard DND 4 860
VARNOST DND 4 860
IMV-TOZD REVOZ DND 4 855
ISKRA-KEKO ŽužemberkMD 4 840
Temeljno sodišče MD 4 830
NOVOLES DND 4 830
IMV-TOZD ADRIA MD 4 825
OŠ Katja Rupena DND 4 825
NOVOTEKS DND 4 825
NOVOLES MD 4 820
EMONA-DOLENJKA MD 4 815
GIP »Pionir« DND 4 810
DSZTKO DND 4 800
IMV-TOZD REVOZ DND 4 800
LB-Dol. banka, d. d. MD 4 790
NOVOTEHNA MD 4 785
KZ KRKA DND 4 775
Tovarna obutve DND 4 770
IMV-TOZD REVOZ MD 4 770
GORJANCI DND 4 760
LABOD DND 4 750
ZC-TOZD Spl. bolnišnica MD 4 745
LABOD MD 4 730
ZC-TOZD Zdrav, dom MD 4 730
NOVOTEKS MD 4 730
NOVOLES MD 4 725
NOVOTEKS DND 4 720
GIP Pionir DND 4 715
NOVOTEKS DND 4 715
NOVOTEKS DND 4 715
NOVOTEKS DND 4 710
Podjetje za ptt promet MD 4 710
IMV-TOZD REVOZ MD 4 710
ISKRA-TENEL DND 4 690
NOVOLES DND 4 690
NOVOLES DND 4 690
NOVOTEHNA MD 4 685
LABOD MD 4 675
NOVOTEHNA DND 4 675
NOVOTEKS DND 4 655
KRKA, tovarna zdravil MD 4 650
GORJANCI MD 4 645
NOVOTEKS DND 4 645
ZC-TOZD Zdrav, dom MD 4 635
LABOD DND 4 625
KRKA, tovarna zdravil MD 4 625
ISKRA-TOZD Upori Stj. MD 4 625
ZC-DSSS MD 4 620
ZC-TOZD Spl. bolnišnica DND 4 615
ZTO MD 4 610
IMV-TOZD REVOZ DND 4 610
GIP Pionir DND 4 605
Podjetje za ptt promet MD 4 605
IMV-TOZD REVOZ DND 4 595
Družb, in ekon. sr. šola DND 4 595
NOVOTEKS MD 4 595
ZC-TOZD Sploš. bolniš. DND 4 590
ZC-TOZD Sploš. bolniš. DND 4 585
IMV-TOZD REVOZ DND 4 585
OŠ Katja Rupena MD 4 585
NOVOTEKS DND 4 580
NOVOTEKS DND 4 570
NOVOLES MD 4 570
IMV-TOZD ADRIA MD 4 555
GIP Pionir MD 4 555
IMV-TOZD REVOZ DND 4 530
NOVOLES DND 4 520
NOVOLES MD 4 505
NOVOLES MD 4 485
NOVOTEKS MD 4 480
GIP Pionir DND 4 475

;a stanovanja do 58
Zap. pri zas. obrt.

m2
MD 3 865

VVO DND 3 850
EMONA-DOLENJKA DND 3 845
IMV-TOZD REVOZ DND 3 815
NOVOTEKS DND 3 810
ZC-TOZD Sploš. bolniš MD 3 805
NOVOLES DND 3 805
Sodišče združ. dela DND 3 790
Tovarna obutve DND 3 775
NOVOTEKS MD 3 760
NOVOTEKS DND 3 755
IMV-TOZD REVOZ MD 3 755
NOVOTEKS MD 3 750
VVO MD 3 740
IMV-TOZD REVOZ MD 3 740

36. ŠTREMFELJ Vida
37. PRISELAC Srečko
38. ZORAN Moja
39. DŽUDOVIC Dino
40. LUKMAN Silvo 
41 VAJOVIČ Marko
42. BORSAN Irena
43. ŠTAMCAR Marko
44. BAŠE1J Franci
45. PAVLIČ Helena
46. ZRILIČ Marinko
47. ROZMAN Štefan
48. MOHAR Darinka 

NČEVIC Jožo49. IVANC_ _ _ _
50. SUBIČ Bojana
51. RADOVAN Janez
52. SLADIČ Franc

Nm, Ljubljanska 21 
Nm, Partizanska 14 
Nm, M. Kozine 58 
Nm, Zagrebška 4 
Nm, Vel. Bučna v. 25 
Nm, Jerebova 16a 
Vel. Brusnice 70 
D. T., Obrh 16 
Nm, Nad mlini 28 
Nm, Kolarjeva 3 
Nm, Drska 62 
M. Peč, G. Globodol 19 
Brusnice, Gabrje 36 
Nm, Ragovo 7a 
Nm, Šegova 20 
Nm, Ul. 12. udar. brig. 
Nm, Mestne njive 4

GIP Pionir MD
Zp. pri zas. obrt DND
KRKA, tovarna zdravil MD
Gozdno gospodarstvo DND
GIP Pionir MD
ZC-TOZD Sploš. bolniš. DND
Temeljno sodišče DND
Občina Novo mesto 
VVO
Mladinska knjiga Nm 
IMV-TOZD REVOZ 
LB-DB d. d.
IMV-TOZD REVOZ 
1SKRA-TENEL 
IMV-TOZD REVOZ 
SPIZ 
LABOD 
KRKA, tovarna zdravil MD
TOB-TOZD Lahka obutev DND 
Zasebni obrtnik MD
GIP Pionir DND
Zap. pri zaseb. obrt. DND
LB-DB d. d.
SDK
NOVOTEKS 
KRKA, tovarna zdravil MD
KRKA, tovarna zdravil MD
IMV-TOZD REVOZ 
Zap. pri zaseb. obrt.
VVO
Cestno podjetje 
IMV-TOZD REVOZ 
ZC-TOZD Spl. bolnišnica DND 
ŽITO-TOZD Pek. in slašč. MD

MD
MD
MD
MD
MD
MD
MD
MD
MD
MD

MD
MD
MD

MD
DND
MD
MD
MD

53. BUKOVINSKI Olga Nm, M. Kozine 25
54. ČIČAK Cvijeta Nm, Kett. drevored 32
55. BRKOPEC Božo
56. MARIJAN Branka
57. SUBOTIČ Ivan
58. NOVAK Zdenka
59. BOŽIČ Mojpa 

AMBROŽIČ I60. AMBROŽIČ Mojca
61. STREL Anica
62. NATIGAL Jožica 
63 VESELIČ Anica
64. KLOBČAR Ludvik
65. TURK Bernarda
66. ZUPANČIČ Janez
67. ŠINKO Branka
68. ŽBOGAR Zdenka
69. BOH Slavka
70. ŠMAJDEK Dušan
71. PLUT Igor
72. LAH Bojan
73. TARANIŠ Muslija
74. HODŽIČ Šefik
75. MUHIČ Irena
76. KUŽET llija
77. ŠTAMCAR Branko
78. KAVŠEK Aleš

Nm, Na tratah 17 
Nm, Šmihel 85 
Nm, Gotna vas 2 
Nm, Smolenja vas 38 
Nm, Jedinščica 45 
Štj., G. Mokro Polje 4 
Nm, Šegova 4 
Stopiče, Dolž 10 
Nm, Partizanska 29 
Nm, Runkova 5 
Nm, Trdinova lOa 
Str., Jurka vas 35 
Š. T., Bela Cerkev 1 
Uršna sela 40 
Nm, Cesta herojev 66 
Nm, Na lazu 28 
Nm, Šegova 47 
M. Peč, Hrastje 12 
Uršna sela, Laze 13 
Nm, Kett. drevored 32 
Str., Na žago 25 
Str., Pod Srebotnikom 1 
D. T., Dol. Sušice 14 
Nm, V brezov log 32

MD
MD
MD
DND
DND
MD
MD
MD

79. D1UEVIČ Radenko Nm, Cesta herojev 9
80. RUS Anton
81. KRIST Suzana

Nm. Ragovska 14 
Brus. D. Suhadol 33

82. M1ŠKOVIČ Jadranka Nm, Slavka Gruma 6
83. JOVIČ Zora Nm, Nad mlini 7a
84. MATOŠ Mira Nm, Koštialova 28
85. BRANKOVIČ Dragoslav Nm, Prečna 49
86. BUBNJIČ Jakiča Str., Na žago 10
87. BAN Silva , Nm, Majde Šilc 22
88. STOJČEV1Č Radislavko Nm, Strojarska pot 3
89. MAČEŠIČ Branka Nm, Levstikova 7
90. PRAH Milan
91. MUHOVIČ Omer
92. DENIČ Miroslav
93 MUDRIN1Č Mirjana Nm. Drska 41
94. UDOVČ Marjan Škocjan, Zalog 9
95. JUREČ Irena Nm, Cesta heroje
96. SINRAJH Sonja Nm, Ljubljanska
97. VUJANIČ Radomir Str., Gradiška 32
98. GOTOVAC Nedeljka Štj., D. Brezovica 7
99. SARIČ Dragan

VVO
NOVOTEKS 
LB-DB, d. d.
NOVOTEKS 
GIP Pionir
IMV-TOZD REVOZ 
ŽTO
Zap. pri zas. obrt.
ZC-TOZD Spl. bolnišnica DND 
OŠ Milka Šobar-Nataša MD 
1SKRA-TOZD Hipot Štj. MD 
NOVOTEKS DND
NOVOLES DND
ZC-TOZD Spl. bolnišnica MD 
KRKA-lovama zdravil MD 
LABOD
IMV-TOZD REVOZ 
EMONA-DOLENJKA MD 
KRKA, tovarna zdravil MD 
Tovarna obutve 
IMV-TOZD REVOZ 
KOVINAR 
ŽTO
NOVOLES 
GORJANCI 
IMV-TOZD REVOZ 
NOVOLES 
ŽTO
NOVOLES 
GIP Pionir 
Zap. pri zas. obrt.
Podjetje za pit promet 
IMV-TOZD ADRIA

MD
DND

DND
MD
MD
MD
DND
MD
MD
MD
MD
MD
DND
MD
DND
MD

Nm, Šegova 6 
Nm, Vel. Cikava 7 
Nm. Partizanska 4

100. KLEPIC Dara
101. POPLAŠEN Drago
102. KRALJ Bogdan
103. BOŽIČ Slavko
104. AŠČ1Č Nikola

Nm, Na lazu 13 
Nm, Trdinova 46 
Straža, Ul. talcev 10 
Š. T., Družinska vas 4 
N m, (vana Roba 17 
Nm, Županč. sprehajal. 2

NOVOTEKS 
NOVOTEKS 
IMV-TOZD REVOZ 
NOVOTEKS 
IMV-TOZD REVOZ 
IMV-TOZD REVOZ 
Zap. pri zas. obrt.
IMV-TOZD REVOZ 
ČP DNEVNIK 
IMV-TOZD ADRIA 
ASTRA Lj.-PENM 
LB-DB, d. d.
ZC-TOZD Sploš. bolniš. MD 
ŽTO MD
ZC-TOZD SPL. bolnišnica MD 
IMV-TOZD REVOZ DND
GIP Pionir

MD
MD
MD
DND
MD
DND
MD
MD
DND
MD
MD
MD

105. BEGANOVlC Bego Nm, Potočna vas 14
106. GRUBAR Martin Štj. Vratno 16
107. RIBIČ Damjan
108. KISELJAK Branka

D. T., Koč. Poljane II 
Nm, Šlavka Gruma 12

109. VASILJEVIČ Ljubinka Nm, Žabja vas 3
110. AŠČ1Č Drago D. T., Koč. Poljane 23
111. KROFLIN Albin Nm, Cesta herojev 24
112. KOKALOVIČ Marko D. T.. Podturn 84
113. DEK1Č Mira Nm, Trdinova 5a
114. NOVAK Darko
115. VASILJEVIČ Slana
116. GAVRIČ Mladen
117. TEPIČ Luka
118. KORENTLeon
119. MANDIČ Ivanka

NOVOLES 
GIP Pionir 
NOVOLES 
GORJANCI 
OPEKARNA 
PETROL 
NOVOLES 
Zap. pri zaseb. obrt. 
GIP Pionir 
NOVOLES 
Sred. šola za g. in. tur. 
NOVOLES

Straža, Gradiška 30 
Škocjan, Ruhna vas 3 
Nm, Cesta herojev 24 
Nm, Kett. drevored 49 
Nm, Nad mlini 25 
Štj., Šmalčja vas 9

120. KULETIČ Subahudin Nm, Žup. sprehaj. 2
121. DEMIR Šefira D. T„ Zdraviliški trg 20

Nm, K Roku 106

Zap. pri zas. obrt. 
IMV-TOZD REVOZ 
GIP Pionir 
GIP Pionir 
NOVOTEHNA 
IMV-TOZD REVOZ 
GORJANCI 
IMV-TOZD REVOZ 
NOVOLES

3 735 
3 735 
3 730 
3 730 

730 
725 
725 
725 
725 
720 
720 
715 
715 
715 
715 

3 710 
3 705
3 705 
3 695 
3 695 
3 695 
3 690 
3 690 
3 690 
3 675 
3 675 
3 675 
3 675 
3 675 
3 670 

670 
670

3 
3
3 670
3 670
3 665
3 665

665
665
665
660

3 660
3 660 
3 655 
3 655 
3 655 
3 655 
3 655 
3 655

650
3 650

645
645
645
645

3 640
640
635

3 625
3 625 
3 620 
3 620 
3 615 
3 610 
3 610 
3 600 
3 595
3 595

KRKA, tovarna zdravil DND 3 595
590
590

3 585 
3 580
3 580 
3 580 
3 580 
3 580 
3 570
3 535 
3 520 
3 520 
3 520 
3 520 
3 515

510
MD
MD
MD
MD
DND
MD
DND
MD
DND
MD
MD
MD
MD

3 510 
3 505
3 500
3 500

495 
495 
490 
490 
485 

3 485 
3 480 
3 475

OŠ Milka Šobar-Nataša MD 3 470
MD
MD
MD
MD
MD
MD
DND
DND
MD

— upravičenci do 1 do 1_ 1 /2-sobnega stanovanja do 45 m
KNAFELC Lidija 
BAMBIČ Marjana 
PETKOVIČ Vida 
BOHTE Štefka 
PIRNAT Jožica 
JURŠIČ Ivan

7. REDEK-JERIČEK 
Brigita

8. VRČEK Majda
9. KUMLJANC Tatjana

10. HRASTAR Antonija
11. FRANKO Andreja
12. PREŠEREN Neža
13. STIPIČ Zdenka
14. DUBRAVACNada
15. RODIČ Zdenka
16. BLATNIK Zdenka
17. MARKOVIČ Janja
18. VIDIC Tatjana
19. LICHTENTHALER 

Tatjana
RUDMAN Marija 
ŠKEDELI Marjeta 
KELC Marija 
BUBIČ Ljeposava 
RAJŠEL Alenka 
JEVNIKAR Silva 
ERPE Majda 
MITRIČ Jožica 
TURK Slavka 
NAGELJ Stanka 
VOVK Marjanp

Nm, Šegova 18 
Nm, Ragovska 16 
Nm, Kett. drevored 49 
Nm, Verdun 5 
Nm, Drska 46 
Nm, Dol. Kamence 5

1SKRA-TENEL DND
ZC-TOZD Spl. bolnišnica MD 
GIP Pionir DND
NOVOTEKS DND
ŽTO MD
GIP Pionir MD

2 820 
2 820 
2 820 
2 770 
2 725 
2 720

Nm, Mačkovec 24 
Nm, Cesta herojev 17/a 
Nm, Jerebova 12 
Otočec, Vrh pri Pahi 12 
Nm, Prečna 11 
Nm, Lobetova 2 
Nm, Šegova 8 
Nm, Majde Šilc 9 
Otočec, Herinja v. 1 
Nm, Mestne njive 6 
Nm, Dol. Kamence 13 
Nm, Šmihel 24

IMV-TOZD REVOZ 
KRKA, tovarna zdravil 
IMV-TOZD REVOZ 
EMONA-DOLENJKA 
NOVOTEKS 
MERC.-STANDARD 
IMV-TOZD REVOZ 
NOVOTEKS 
ZC-TOZD Zdrav, dom 
IMV-TOZD REVOZ 
Zap. pri zas. obrt 
NOVOLES

MD
MD
MD
MD
MD
DND
MD
DND
MD
MD
MD
MD

2

2 720 
2 720 

715 
2 710 
2 690 
2 685 
2 680 

675 
655 
650 
640 
635

Nm, Majde Šilc 5 
Štj., Groblje 50 
Nm, Regerča vas 22 
Nm, Ljubljanska 17 
Nm, Brod 29a 
Nm, Ragovska 7 
Štj., C. okt. žrtev 17 
Nm, Mestne njive 9 
Nm, Vel. Bučna vas 2a 
Nm, Brod 29a 
Nm, Jerebova 8 
Š. T., Čelevec I

Zap. pri zas. obrt 
ZC-TOZD Sploš. boln. 
NOVOLES 
LB-DB, d. d. 
NOVOTEKS 
NOVOTEKS

MD
MD
MD
MD
MD
MD

2 635
2 630 
2 625

ISKRA-TOZD Hipot Štj. MD

625
625
615
615

ZELENKOVIC Antonija Nm, Ljubljanska 19 
KRIŠTOF Tatjana Nm, Vel. Bučna vas 26
TRAMTE Stanka 
ŠTULAR Olga 
SALIHOVIC Fatima 
BOŽIČ Bernarda 
ZUPANC Liljana 
MIHALIČ Bojana 
OVNIK Majda 
KOCJAN Andreja 
ŽNIDARŠIČ Cvetka 
VOLČJAK Jožica 
OBERČ Slavica 
TURK Helena 
NADJ Zdenka 
PAVLENČ Darinka 
PRŠU A Manda

48. VINTAR Marjana
49. DURIČIČ Danica 

URAJNAR Manja 
JAKŠE Tomaž 
DAVIDOVIČ Kata 
ŠINIGOJ Tanja 
PERIČ Ivan 
ŠKODA Pavla 
ŽAGAR Marija 
FEKONJA Ana 
TUDIJA Cvetka 
PEŠA Jadranka 
TEINOVIČ Smilja

61. DAVIDOVIČ Anda
62. ŠUBAŠIČ Slavica
63. NEŠKOVIČ Nevenka
64. RAMIČ Merdana
65. KLAJDER Gabnjela
66. KASTELIC Rozalija

Otočec, Trška Gora 18 
Nm, Majde Šilc 4 
Nm, Ljubljanska 14 
Nm, Slakova 2a 
D. T, Pionirska c. 2 
Uršna sela 41 
Straža, Prapreče 4 
Š. T., Orešje 12 
Nm, Šegova 8 
Nm, Vrhovčeva 11 
Otočec, Trška Gora 18 
D. T„ Podhosta 25 
Nm, Nad mlini 43 
Nm, Koštialova 42 
Nm, Zalog 25 
Nm, Ob Težki vodi 36 
Nm, Adamičeva 47 
Nm, Breg 23 
Nm, Šolska I2a 
Nm, Muhaber 39 
Nm, Birčna vas 50 
Nm, Cesta herojev 52 
Nm, Nad mlini 42 
Nm, Detelova 2 
Brusnice, Ratež 14 
Nm, Šmihel 73 
Nm, Smolenja vas 28 
Nm, Partizanska 14

Temeljno sodišče 
KRKA, tovarna zdravil 
EMONA-DOLENJKA 
OŠ 15. divizije 
DOMAKSIMARKET 
NOVOTEKS 
IMV-TOZD REVOZ 
IMV-TOZD REVOZ 
ISKRA-TENEL 
NOVOTEKS 
NOVOTEKS 
NOVOLES
MERCATOR-Standard 
KRKA, tovarna zdravil 
GIP Pionir 
NOVOTEKS 
KRKA, tovarna zdravil 
KRKA, tovarna zdravil 
IMV-TOZD ADRIA 
KOMUNALA 
NOVOLES 
NOVOLES 
KRKA, tovarna zdravil 
IMV-TOZD REVOZ 
KRKA, tovarna zdravil 
IMV-TOZD REVOZ 
NOVOTEKS 
LABOD
IMV-TOZD REVOZ 
IMV-TOZD ADRIA 
ZC-TOZD Spl. bolnišnica MD 
IMV-TOZD REVOZ DND
IMV-TOZD ADRIA DND
NOVOTEKS DND

DND
DND
MD
DND
MD
MD
MD
MD
MD
DND
MD
MD
MD
MD
MD
MD
MD
MD
MD
MD
MD
DND
MD
MD
MD
DND
MD
MD
MD
MD

2 605
2 605 
2 605 
2 600 

6002
2 600
2 600 
2 600 
2 595
2 595
2 590
2 585
2 580 
2 580
2 570 
2 570 
2 570
2 570 
2 570
2 570

565
560

2 550
2 525 
2 520 
2 510 
2 485 
2 475 
2 445 
2 445 
2 440 
2 425
2 425
2 425
2 420

PAJIC Marija 
SAMEC Alenka 
KAPLAN Joži 
LETIČ Branislava 
MIRTIČ Anica 
ŠENICA Tatjana 
NOVAK Roman

8. LETIČ Božica
9. BUKOVEC Janez 

VRHOVAC Petra 
LULIČ Katica 
GOLOB Rado 
BERUS Natalija 
ZMAJŠEK Marija 
TOMOVIČ Vida 
SIJARIČ Raif 
KOVAČEVIČ Jagoda 
CVIJANOVIČ Ružiča 
CEJ Ismet
BOGDANIČ Stojanka 
HRKARadan 
RODIČ Slavko

‘faP' Priimek in ime št. Bivališče
Štev. Štev.
druž. dosež.

članov točk
Upravič. do vrste 
stanovanja

3 460
3 455
3 450
3 445 
3 440 
3 440

II. UPOKOJENI OBČANI

1. BOBIČ Jože
2. TOMAŽIN Manja
3. HUMAR Stanislav
4. GOLOB Mira

Šentjernej, Čadraže 15 
Nm, Vrhovčeva 12 
Nm, Majde Šilc 22 
Nm, Partizanska 29

390 garsonjera do 32 m! 
300 1 do 11/2-s. do 45 m2 
210 garsonjera do 32 m2 
195 garsonjera do 32 m2

123. ŠIŠAR.ICA Milko
124. DEKIČ Dragan
125. MARINKOVIČ 

Dragoljub
126. GOLEŠ Marina

Nm, Cesta herojev 4
Nm, Ob Težki vodi 12

Kett. drevored 49
Nm, Drska 46

IMV-TOZD REVOZ 
GORJANCI

GIP Pionir
NOVOTEKS

MD
DND

DND
DND

3 435
3 430

3 400
3 375

Priimek in ime Bivališče Zaposlitev Kateg
druž

Št.
dr čl.

Štev.
doscJ. točk

Upravič. do vrste 
stanovanja

B. STRAŽA
1 ILINKOVIC Luca Strai.a. Loška vas 15 NOVOLES MD 2 400 1 do 1 1 /2-s. do 45 m-’

C. ŠENTJERNEJ
1.
2.

3.
4. 
5 
6.
7.
8. 
9. 

10
11.
12.
13.
14.

ŠTEMBERGF.R Danijela 
STRITAR Darinka 
PAVLIC Janez
MOHORIČ Tatjana 

IČIČ Andrej

Štj., Prvomajska c. 5 
Štj., Ledeča vas 12 
Štj., Loka 16
c.: r »L, x

KLEMEN'
FINK Jelka 
ŠKODA Pavlina 
ROŽMAN Marija 
BARBIČ Silva 
ČORAL1C Serija 
GLEŠC Mara 
ČANČAR Franjo 
MLAKAR Anton 
JURGALIČ Anica

tj,, C. okt. žrtev 56 
SnuStj., Šmarje 9 

Š. T.. Vinica 16 
Štj., Cedeča vas 6 
Štj.. Mali Ban 7 
Štj, D Brezovica 20 
Štj., Hrastje 16 
Štj., C. okt. žrtev 19 
Štj., Kolarjeva 4 
Štj., C. okt žrtev 28 
Štj., Groblje 48

ISKRA-TOZD Upori 
EMONA-DOLENJKA 
VARNOST 
ISKRA-TOZD Hipot 
ISKRA-TOZD Upori 
LABOD
ISKRA-TOZD Hipot 
ISKRA-TOZD Hipot 
ISKRA-TOZD Hipot 
ISKRA-TOZD Upori 
IMV-TOZD REVOZ 
IMV-TOZD REVOZ 
ISKRA-TOZD Hipot 
ISKRA-TOZD Hipot

DND
DND
MD
MD
MD
MD
MD
DND
MD
M D
DND
DND
DND
DND

815
800
700
665
660
660
635
565
555
495
495
475
425
215

I 1/2 do 2-s. do 58 m: 
3-s. do 80 m-'
I 1/2 do 2-s. do 58 m 
I 1/2 do 2-s. do 58 m 
I 1 /2 do 2-s do 58 m 
I 1/2 do 2-s. do 58 m 
I do I I /2-s. do 45 m 
I do I l/2-s. do 45 m
1 do I I /2-s. do 45 m
2 do 2 l/2-s. do 70 m
1 1/2 do 2-s. do 58 m
2 do 2 1 /2-s. do 70 m 
garsonjera do 32 nT 
garsonjera do 32 m-’

Zoper razvrstitev upravičen
cev na predlogu prednostne li
ste imajo pravico do pritožbe 
vsi prizadeti in neprizadeti ob
čani in organizacije z območja 
občine Novo mesto v roku pet
najstih dni po objavi na odbor 

spremljanje uresničevanja

D. ŠKOCJAN 
I. VOVKO Jerica Škocjan, Dobrava 33 IMV-TOZD ADRIA MD 565 I 1/2 do 2-s. do 58 m'

Pl
8.

te
8.

9.
9.

Ml
9, 

KA
10. 
top 
10. 
15.
15.
16. 
16, 
16.

17.
18. 
Ml 
19.
19.
20. 

20. 
ja,

sve 
se:
apa 
in i 
tari 
jev 
ja, 
last 
ga i 
Ija: 
gi 
oro 
21. 
VC 
22. 
23. 
VE 
23. 
Kil 
NE 
kil 

1.

16
17,
M;
kle
Pai
SP

Vit

U. sela, V. Podljuben 22 NOVOTEKS MD 2 415
Nm, Regrča vas 65 LABOD MD 2 390
M. Peč, Vihre 43 IMV-TOZD ADRIA MD 2 390
Nm, Cesta herojev 22 LABOD MD 2 370
Nm, Lamutova 34 NOVOTEKS MD 2 370
Brusnice, Ratež 21 NOVOTEKS MD 2 350

arsonjere do 32 m2
Nm, Ragovska 7 Tovarna obutve DND 1 610
Nm, Potočna vas 5 NOVOTEKS DND 1 520
Nm, Regrča vas 61 NOVOTEKS DNA 1 485
Nm, Županč. sprehaj. 2 GORJANCI DND 1 470
Nm, Slakova 2a NOVOTEKS DND 1 460
Straža, Stara c. 32 NOVOTEKS DND 1 445
Straža, Podgora 36
Nm, Županč. sprehaj. 2

ŽTO
GORJANCI

DND
DND

1
1

435
425

Nm, Petane 8 NOVOTEKS DND 1 420
Str., Pod Srebotnikom 6 ZC-TOZD Zdrav, dom DND 1 395
Nm, Partizanska 29 ZC-TOZD Spl. bolnišnica DND 1 360
Nm, Partizanska 29 MERCATOR-Standard DND 1 340
Nm, Kristanova 28 IMV-TOZD REVOZ DND 1 335
Str., Pod vinogradi 2 Sr. šola ped. in teh. asm. DND 1 285
Nm, Hladnikova 2 NOVOTEKS DND 1 280
Nm, Drejčetova pot 11 NOVOTEKS DND 1 255
Nm, Kett. drevored 43 Tovarna obutve DND 1 245
Nm, Potočna vas 14 NOVOTEKS DND 1 220
Nm, Drejčetova pot 4 NOVOTEKS DND 1 210
Nm, Cegelnica 33 ŽTO DND 1 200
Nm, Brod 31 NOVOTEKS DND 1 185
Škocjan, D. Radulje 24 IMV-TOZD REVOZ DND 1 175

8.2
del
Prt
(pc
1 - 
Po 
ke 
Dr
21.

ja
23.

8
8
9

Ml
11

,SK
j le 
! 12 

I.

20 
22 
22 

123 
hi: 

0

politike in odločitev ter za daja
nje mnenj in predlogov s pod
ročja stanovanjskega gospodar
stva pri občini Novo mesto.

Predsednica komisije 
NEVA THORŽEVSKY
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TELEVIZIJSKI SPORED

• •.V.V.SV.V.V.

PETEK, 9. III.
, 8.35 — 11.50 in 15.00 — 1.35
I teletekst

8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK

! 9.00 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
9.40 DIVJINA POKRAJINE MALA 

KAMARGA
: 10.25 TIBETANSKE IMPRESIJE, po- 
| 'opisna reportaža

10.50 PARACELSUS, 5. del nadalj.
15.25 SVET NA ZASLONU, ponovitev 
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 

, 16.50 TV MOZAIK
' TEDNIK, ponovitev

17.50 TRIO KITAR
! 18.15 SPORED ZA OTROKE IN

Mlade
, 19.30 DNEVNIK 2 

19.59 ZRCALO TEDNA 
20.20 ŽARIŠČE
20.50 TAJNE SLUŽBE, franc. dok. seri- 

[ ja, 1/6
Vohunstvo je druga najstarejša obrt na 

; svetu. Tajne službe, države v državah, so 
I s« skozi stoletja razrasle v monstruozne 
’ aparatc, ki se ne menijo za zakone, moralo 

'n človekove pravice. Prvi del dokumen
tne nadaljevanke je prikaz skritega bo- 

' jevanja skozi zgodovino. Pohlep, ideologi
ja, izsiljevanje in prilizovanje so še vedno 
lastnosti »klasičnega vohuna«, neopazne
ga in nepomembnega moškega, ki oprav
lja svoje delo v senci. Danes ima po zaslu- 

i gi moderne tehnike na voljo osupljivo 
I Možamo.
! 21.45 KOTLAR, KROJAČ, VOJAK,
; VOHUN, angl. nadalj., 3/6 
. 22.40 DNEVNIK 3
[23.00 POGLEDI: PORTALI PRIPO- 
VEDUJEJO

j 23.55 CIKLUS FILMOV SAMA PEC-
kinpaha

, NEVARNI SPREMLJEVALCI, ameriš
ki film

1.25 VIDEOSTRANI

drugi program
'6.00 SP v umetnostnem drsanju —
17.00 Satelitski programi —17.55 Študio 
Maribor — 19.00 Dober večer, ljubo da- 
kle — 19.30 Dnevnik — 20.00 Glasbena 
Parada Radenci 90 — 20.30 Oddaja pred

i SP v nogometu — 21.00 Človek in glasba 
I'— 21.50 Skupščinska kronika — 22.20 

Videonoč

TV ZAGREB
| 8-20 TV koledar - 8.30 Povejte mi, kaj naj 
delam — 9.00 Šolski program — 12.40 
Prezrli ste, poglejte — 13.25 Kvizkoteka 
(ponovitev) — 14.55 Noč z vami (pono
vitev nočnega programa)- 17.00 Dnevnik 
1 — 17.20 Pogovor o znanosti — 17.50 
Povejte mi, kaj naj delam — 18.20 Števil
ke in črke —18.45 Muppet show - 19.30 
Dnevnik 2 — 20.00 Zakon v Los Angele- 
|su — 21.00 Zabavnoglasbena oddaja —
21.40 Dnevnik 3 —22.00 V petek (odda

li j ja o kulturi) — 23.00 Šport danes —
H ! 23.05 Noč z vami — 1.10 Poročila

5
J SOBOTA, 10. III.
'5 : 8.35 - 1.05 TELETEKST 
15 8.50 VIDEO STRANI

1 9.00 SPORED ZA OTROKE IN
Mlade, ponovitve
'1.55 SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU — SUPERVE- 

I LESLALOM (M)
'2.50 NAŠA PESEM: NIŠ 88, ponovitev 

1 1 • oddaje
! 13.20 OGENJ IN LED, angleški balet na 
'adu, ponovitev
4.40 ODDAJA PRED SP y NOGO- 

t METU, ponovitev 
5.15 DNEVNIK 1

'5.25 SP V ROKOMETU, prenos finalne
i tekme

17.00 ČUDEŽ, ameriški mladinski film 
15 I 18.25 POSLEDNJA OAZA, dok. oddaja 
75 TVbg. 1/5

, 18.-55 SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU — SMUK (Ž), 

_ Posnetek
| 9.10 RISANKA 

9.30 DNEVNIK 2 
'9.59 UTRIP

- 30.20 ŽREBANJI; 3 x 3
30-30 KRIŽKRAZ 
32.05 DNEVNIK 3 
'2.30 LEPI UPI. 8. del franc, nadalj. 

i 23.25 FRANKOVA PISMA, ameriški 
i jl'lm

! 0.55 VIDEO STRANI

Drugi program
i 1,6.30 Satelitski programi - 18.15 Rock 
, tjOmpaa (ponovitev) —19.00 Danes 

skupaj 19.30 Dnevnik — 20.15 Film- 
■ 5*e uspešnice: Pinc in berač (ameriški 
. ''Im) _ 22.05 SP v umetnostnem drsanju 
" 0.05 Satelitski programi

‘TV ZAGREB
k 50 TV koledar — 9.00 Izbor iz šolskega 

I P,()grama -10.35 Čebelica Maja — 11.00 
5aga o Forsythih (angl. nadalj.) —13.00 
Jrezrli ste, poglejte — 14.30 Ciklus fil-

10.10 LEPI UPI, ponovitev 6. dela franc, 
nadalj.
11.00 ALO, ALO, humor, oddaja
11.30 DOMAČI ANSAMBLI: GORE
NJCI
12.00 KMETIJSKA ODDAJA
14.10 DEDIŠČINA GULDENBURGO- 
VIH, 10. del nemške nadalj.
14.55 KOLO SREČE
16.30 DNEVNIK I
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 ZABAVA VAS DORIS DRA- 
GOVIC
17.30 NOČNI JEZDEC, angl. film
19.00 TV MERNIK
19.30 DNEVNIK 2
20.05 BRATA PO MATERI, 2. del na
dalj. TV BG
21.10 ZDRAVO
22.30 DNEVNIK 3
22.50 MAGNUM, 5. del ameriške nani-

23.40 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
Opomba: F-l za VN USA 
SP v umetn. drsanju
10.00 Oddaje za JLA in igrani film —
13.55 Nedeljsko športno popoldne —
19.00 Da ne bi bolelo — 19.30 Dnevnik 
— 20.00 Kartoteka Zemlje (zadnji del) —
20.30 Provincializem (dok. oddaja) — 
21.20 Satelitski programi — 21.50 Šport
ni pregled

PONEDELJEK, 12. IH.
8.40 — 11.10 in 15.10 — 0.25 

TELETEKST
Opomba: SVET. POKAL V ALPSKEM 
SMUČANJU — SL (M)
10.55 L tek
13.25 2. tek
8.55 VIDEO STRANI
9.05 MOZAIK, ponovitev 

11.00 VIDEOSTRANI
15.35 MAGNUM, ponovitev 5. dela 
nanizanke
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK, ponovitev

ZDRAVO
18.15 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2
20.05 VOLITVE '90: KDO SMO, KAJ 
HOČEMO
21.40 OSMI DAN 
22.20 DNEVNIK 3
22.401CH, HUGO WOLF, oddaja resne 
glasbe
23.25 MAGNUM, 6. del nanizanke 
0.15 VIDEOSTRANI

TOREK, 13. III.
8.40 — 12.05 in 14.40 — 23.45 

TELETEKST
8.55 VIDEO STRANI
9.05 MOZAIK, ponovitev 

11.15 OSMI DAN, ponovitev
. 15.05 NEMŠČINA, ponovitev 2. lekci
je
15.35 MAGNUM, ponovitev 6. dela 
nanizanke
16.30 DNENVIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK — ŠOLSKA TV. po
novitev
17.55 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JF. VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 VOLITVE 90: KDO SMO. KAJ 
HOČEMO
21.10 ROMAN O LONDONU, 2. del 
drame TV BG 
22.25 DNEVNIK 3 
22.45 MAGNUM, 7. del nanizanke
23.35 VIDEO STRANI

:n-
li-
be
»b-
fja
et-
>or
ija
ja-
>d-
ar-

iije
<Y

Nedelja, ii.iii.
J*.2S 13.10 in 13.55 -
'-LETKKST 
Mo VIDEOSTRANI 
s 50 OTROŠKA MATINEJA

) aiiiv W. Disneya: Veliki red — 16.00 Kri- 
i l‘^na točka — 16.45 Dnevnik 1 — 17.00 

rV dražba (1. del) — 17.30 Boljše življc- 
i "K' (ponovitev) -18.15 TV dražba (2. del) 
, 19.00 Sedmo čudo—!9.30Dnevnik 

I' 20.15 Človek z zlatimi očali (franc. 
*’"ni) 22.00 Dnevnik 3 22.15 Jubilej

VtVlih večerov — 23.15 Športna sobota 
o '3.35 Poročila v angleščini 23.40 
V' z vtimi 1.45 Poročila

23.50

SREDA, 14. III.
8.40 11.00 in 15.10 23.55 TELE

TEKST
8*55 VIDEO STRANI 
9.05 MOZAIK, ponovitev 

15.35 MAGNUM, ponovitev 7. dela 
nanizanke
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.15 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2 
20.05 FILM TEDNA

ORIONOV PAS, norveški film
21.30 SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU — VSL (Ž), po
snetek
21.50 DNEVNIK 3
22.10 ZABAVA VAS HARIS DŽI- 
NOVIČ
22.55 MAGNUM, 8. del nanizanke 
23.45 VIDEO STRANI

ČETRTEK, 15. III.
8.40 — 11.05 in 14.40 — 0.05 

TELETEKST
8.55 VIDEO STRANI 
9.05 MOZAIK, ponovitev

15.05 ŽARIŠČE, ponovitev
15.35 MAGNUM, ponovitev 8. dela 
nanizanke
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19 20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
2005 BLUEBELL, 2. del angl. nadalj. 
21.00 TEDNIK
22.05 DNEVNIK 3
22 25 RETROSPEKTIVA SODOBNE
GA SLOVENSKEGA FILMA 

SPLAV MEDUZE 
2355 VIDEOSTRANI

Cvetje in zelenje si ljubila 
in z njim si se od nas poslovila.

ZAHVALA

V 82. letu starosti nas je zapustila naša dra- 
ga mama, stara mama, prababica, teta in 

botra

• ANA 
BERNARDIČ

Gor. Mokro Polje 9

Iskrena hvala sorodnikom, znancem, prijateljem in vsem, ki ste nam v 
teh težkih trenutkih kakorkoli pomagali. Hvala podjetjem IMV PVO, 
Adrija, Kremen, Elektro Kamnik, ZZB Orehovica in gospodu župniku 
za opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 78. letu starosti nas je zapustil naš dragi 
mož, oče in stari oče

ALEKSANDER 
PRAH st.

iz Šentruperta

Iskrena hvala vsem, ki ste nam pomagali v težkih trenutkih, darovali 
cvetje in izrekli sožalje. Posebna zahvala GD Šentrupert za organizacijo 
pogreba, ZZB Šentrupert, DU, KS Šentrupert, pevcem, obema govor
nikoma, gospodu kaplanu za opravljeni obred in vsem, ki ste ga spremi
li k zadnjemu počitku.

Vsi njegovi

Solza, žalost, bolečina 
te zbudila ni,
a ostala je tišina, ki močno boli.

V SPOMIN

9. marca bo minilo žalostno leto, odkar nas 
je zapustil dragi in nepozabni ata

ANTON 
KIC

s Hudega 9, Novo mesto

Vsem, ki so mu v življenju naklonili lepo misel in ohranjajo spomin na 
njegovo dobroto in toplino, iskrena hvala!

Žalujoči: vsi, ki smo ga imeli radi

ZAHVALA

Ob slovesu našega dragega moža, očeta in dedka

MIHE
SREBRNJAKA

železničarja v pokoju

se zahvaljujemo vsem sorodnikom in prijateljem za izraze sožalja in da
rovano cvetje, dobrim sosedom Grahkovim in Cimermanovim za vso 
nesebično pomoč, patronažni sestri Zvonki za obiske na domu, pevkam 
za zapete pesmi in duhovniku za opravljen obred, sekciji za vleko ZTO 
Novo mesto in delavcem OŠ Katja Rupena za vso pozornost. Hvala 
vsem, ki ste pokojnika spremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena, hčerka in sinova z družinami

ZAHVALA

Po hudi in težki bolezni nas je zapustil dragi 
brat in stric

ANTON 
PIRNAR

s Trebelnega

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, prijateljem in sorodnikom, ki 
so nam pomagali, izrazili sožalje in darovali cvetje. Posebej hvala dr. 
Berginčevi, patronažni sestri Zdenki Kučič, družini Modic in Mervar 
ter župniku in pevcem. Vsem še enkrat hvala, da ste pokojnika v tako 
velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: vsi njegovi

Delo, skrb in trpljenje — 
tvoje je bilo življenje.
Belečine si prestal,
zdaj boš v grobu mirno spal.

ZAHVALA

V 90. letu starosti nas je zapustil dragi oče, 
stari oče, brat in stric

JANEZ
ŠTEFANIČ

iz Radovič 12

Zahvaljujemo se vsem sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem 
za pomoč, sočustvovanje in darovano cvetje. Posebno se zahvaljujemo 
delavcem Novoteksa iz Metlike, gospodu župniku za opravljeni obred 
in pevcem za zapete žalostinke.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

V 57. letu starosti nas je zapustila naša dra
ga žena, mama, stara mama in sestra

VIDA 
ŠUBIC

iz Zaloga 25, Novo mesto

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, 
kolektivu KZ Krka DE Zalog, ZCD Novo mesto, PTT Novo mesto za 
izrečeno sožalje, podarjeno cvetje ter spremstvo na zadnji poti. Hvala 
zdravniškemu osebju kirurškega oddelka bolnišnice v Novem mestu ter 
gospodu župniku za pomoč pri opravljanju obreda.

Žalujoči: mož Ranko, sinova Vujo in Željko z družinama in ostalo 
sorodstvo

Ne jokajte ob grobu mojem, 
le tiho k njemu stopite, 
spomnite se, kako trpela sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

V 36. letu starosti nas je zapustila draga že
na in mamica

MILENA 
PIRC

Pod Srobotnikom 6, Straža

Ob boleči izgubi drage žene in mamice se iskreno zahvaljujemo vsem, 
ki ste nam v teh tragičnih trenutkih pomagali. Posebna zahvala KZ 
.Krka-tozd Oskrba DO Gorjanci, družinama Kržan in Novak ter osta
lim krajanom.

Žalujoči: mož Lojze, hči Milenca in ostalo sorodstvo

ZAHVALA

V 82. letu starosti nas je za vedno zapustila 
naša draga in dobra mama, stara mama, 

prababica in sestra

KATARINA
LEKŠIČ

rojena Rauh

iz Semiča 88

Iskreno se zahvaljujemo sosedom in znancem, ki so nam izrekli sožalje, 
darovali cvetje in kakorkoli pomagali. Posebno se zahvaljujemo osebju 
pljučnega oddelka bolnice v Novem mestu ter g. kaplanu iz Semiča za 
lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Ob boleči izgubi našega dragega moža, 
očeta, starega očeta, brata m strica

ANTONA
ŠIŠKA

z Malega Slatnika 4

se iskreno zahvaljujemo gasilskim društvom, govorniku Ivanu Božiču 
za poslovilne besede ob odprtem grobu, pevskemu zboru Ruperč vrh in 
vsem, ki so nam v trenutkih žalosti stali ob strani. Posebna zahvala gos
podu župniku za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njegovi

DOLENJSKI UST 17



tedenski koledar
Četrtek, 8. marca Dan žena 
Petek, 9. marca Frančiška 
Sobota. 10. marca Makarij 
Nedelja. 11. marca — Krištof 
Ponedeljek, 12. marca — Doroteja 
Torek. 13. marca Kristina
Sreda, 14. marca Matilda

LUNINE MENE
11. marca ob 11.58

kino
BREŽICE: 8. 3. (ob 14. uri) Mestno 

gledališče ljubljansko Vdove. 9. in 10. 
3. (ob 20. uri) ameriški akcijski film 
Barve nasilja. 11. (ob 18. in 20. uri) in 
12. 3. (ob 20. uri) ameriška akcijska 
komedija Letalska akademija. 13. in 
14. 3. (ob 20. uri) ameriška drama Po
ljub žene pajka.

ČRNOMELJ: 8.3. (ob 19. uri) ame
riška komedija Nisem neumna. 9. 3. 
(ob 19. uri) ameriški triler Hiden. 11.3.

(ob 17. uri) angleški risani film Planet z 
zakladom; ter (ob 19. uri) gledališka 
predstava Ob letu obsorej. 13. 3. (ob
19. uri) ameriški avanturistični film 
Kača in mavrica.

KRŠKO: 9. 3. (ob 20. uri) ameriška 
drama D.O.A. (Mrtev na prihodu). 9. 
3. (ob 22. uri) ameriški erotični film Za
ljubljena sirena. 11.3. (ob 18. uri) ame
riški avanturistični film Big. 13. 3. (ob
20. uri) ameriški akcijski film Progra
mirana za ubijanje. 14. 3. (ob 18. uri) 
ameriški mladinski film Ljubezen na 
šolski način.

KOČEVJE: 8. 3. (ob 18. in 20. uri) 
ameriška komedija Honny 5. 9. 3. (ob 
18. uri) čarovnik. 9. in 11. (ob 21. uri) 
ter 10. 3. (ob 22. uri) ameriški erotični 
film Angel noči. 10.3. (ob 15. uri) risa
ni film Heidi. 10. (ob 18. in 20. uri) ter 
11.3. (ob 17. in 19. uri) ameriški akcij
ski film Teksaški graničar.

DOM KULTURE NOVO MESTO 
— 12. in 13. 3. (ob 19.30) gostuje Pre
šernovo gledališče Kranj z. dramo Emi
granta. 14. 3. (ob 20. uri) ameriški ak
cijski film Pod ognjem.

službo dobi
POTREBUJEM strojnega inženirja za 

izdelavo načrtov. Tel. (068) 44-670. 
(PIO-9MO)

PROSTI VIKENDI in lasten prevoz, 
sta pogoja za enkraten honorarni zaslužek 
s prodajo najbolj aktualnega artikla. Zbor 
v separeju modre sobe hotela Metropol 8. 
in 14. marca ob 19. uri. (P10-41MO) 

KAVA BAR PRI SLONU »posli či
stilko za enkrat tedensko. Cveto Šali, CKS 
22, Novo mesto, tel. 25-901. (P10-50MO) 

SLUŽBO DOBI KV natakarica ali 
kuharica. Tel. 22-308. (P10-65MO) 

DELO DOBI večje število potnikov za 
prodajo potrošnega artikla — visoka pro
vizija. Pogoj: volja do dela in osebni pre
voz. Informacije na tel. 26-600. (Pl0- 
78MO)

stanovanja
STANOVANJE v Črnomlju išče mlad 

zakonski par. Naslov v upravi lista. 
(P10-26MO)

DVOSOBNO STANOVANJE (soli
darnostno) zamenjam za dve manjši. Tel. 
24-383. (10-32MO)

MANJŠE STANOVANJE v Breži
cah najame par. Tel. 9949-711-2624924. 
(P9-25MO)

ENOSOBNO STANOVANJE s tele
fonom v Ljubljani zamenjam za etažo ali 
mansardo v samostojni hiši ali za manjšo 
hišo na območju Brežic ali Krškega. Tel. 
(061) 40-756, zvečer. (P9-20MO) 

DRUŽBENO STANOVANJE v No
vem mestu menjam za v Brežicah. Infor
macije na tel. (0608) 24-768. (774-ST-10)

motorna vozila
PRODAM lado 1200 ccm. Tel. 24- 

878 (popoldne).
126 P, letnik 1988, prodam. Tel. 26- 

267, zvečer. (PIO-93 MO)
Z 101, novo registrirano, rdeče barve, 

prodam. Tel. (0608) 32-891. (PIO-94 
MO)

GOLF DIESEL, letnik 1985, prodam. 
Tel. 24-374. (P10-95 MO)

JUGO 45 koral, star dva meseca, bele 
barve, ugodno prodam. Tel. (068) 28- 
498, 22-734, po 19. uri 26-110. 
(771-MV-I0)

R 4 GTL, letnik 1986, prodam. Tel. 
(068)21-213. (772-MV-10)

JUGO FLORIDO prodam. Alojz 
Vidmar, Dol. Nemška vas 46, Trebnje. 
(773-MV-10)

15, Novo mesto. (7I6-MV-10)
JUGO CORAL 45, star 3 mesece, 

prodam. Tel. 26-098. (P9-49 MO)
R 4, april 1988, ugodno prodam. Tel. 

(0608) 69-239, vsak dan od 16. do 18. 
ure. (P10-2 MO)

JUGO 45, star 3 leta, prodam. Tel. 67- 
228. (P10-10 MO)

Z 101, letnik 1985, rdeče barve, pro
dam. Tel. (0608) 32-631, od 16. ure dalje. 
(P10-16 MO)

Z 128, letnik 1985, prodam. Tel. 24- 
271 int. 9. (P10-40MO)

JUGO 45, star 8 mesecev, prodam. 
Ogled 8.3.90 od 15. do 16. ure pred Iskro 
na Cikavi. (P10-43MO)

VW 1500, zelo dobro ohranjen, regis
triran do januarja 1991, prodam za 1600 
DEM. Jože Žibert, Rovišče 3, Studenec, 
tel. (0608) 89-145. (PI047MO)

OPEL REKORD berlina 20S, letnik 
1980, prodam. Tel. (068) 44-680. (P10- 
49MO)

VOLVO 340 GL prodam. Tel. 22- 
904, popoldne. (P10-58MO).

VVARTBURG limuzino, staro dva 
meseca, prodam. Tel. (0608) 32-539. 
(766-MV-10)

Z 128, letnik 1988, prodam. Tel. (068) 
22-097. (759-MV-10)

JUGO 45, 1989-seplember, prodam. 
Tel. 21-398, Jerebova 20, Novo mesto. 
(76I-MV-10)

SAAB 96, letnik 1974, registriran do 
28. 2. 1991, prodam. Gričar, Ločna 27, 
Novo mesto. (755-MV-10)

PEUGEOT 104, letnik 1978, dobro 
ohranjen, prodam. Štefka Praznik, Vel. 
Lipovec 26,Dvor. (754-MV-I0)

BT 50 S, letnik 1989, prevoženih 300 
km, kot nov, ugodno prodam. Tel. 84- 
647. (759-MV-10)

JUGO 45, december 1988, prodam. 
Dušan Požgaj, Kambičev trg 5, Kostanje
vica. (P10-21 MO)

Z 101, garažiran, letnik 1979, ugodno 
Jofprodam. Jože Kapš, Dolenjske Toplice 

13. (PIO-22MO)
R 4 GTL, letnik 1986, rdeč, prodam. 

Cena 41.000,00 din. Tel. (0608) 34-745. 
(PI0-23MO)

126 P, letnik 1986, registriran do 26.2. 
1991, in generalno obnovljen TAM 125 
godno prodam. Tel. 51-349. (P10-ugodno

24MO)

126 P, letnik 1987 (september), pro
dam. Tel. 22-487. (776-MV-10)

JUGO koral 55 in športno kolo Pina- 
rello ugodno prodam. Tel. 22-283, do
poldne. Može, Velike Brusnice 31. 
(777-MV-10)

Z 750, letnik 1978, prodam. Irena Me
telko, Oražnova 6, Kostanjevica, tel. 
(0608)60-106. (779-MV-10) 

ZASTAVO 750, letnik 1977, ugodno 
prodam. Martin Koželj, Loka 1 a, Šent
jernej, tel. 42-656. (783-MV-10)jernej, tel. 42-656. (783-MV-10)

R 4, novo karoserijo, prodam. Anton 
Kos, Šentjuije 12, Mirna Peč. (702- 
MV-10)

TOMOS BT 50, letnik 1988, prodam. 
Tel. 21-792. (704-MV-10)

126 PGL, star 7 mesecev, prodam. T rg 
17, Mirna Peč. (713-MV-10)

FIAT 126 PGL, letnik 1987, prodam. 
Tel. 24-982. Andrej Radež, V brezov log

ug<
(7:(738-MV-10)

Z 101, letnik 1986, prodam. Tel. 27- 
577. (793-MV-10)

DOLENJSKI UST
en*™,,.

N<SKUPŠČINA Dolenjskega lista: organ upravljanja tozda. Predsednik: Nace štaro^«*\ 
ČASOPISNI SVET: organ družbenega vpliva na programsko zasnovo In uredniško

Bojan Budja, Anton Jakie, Zdenka Lindič-Dragai, Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel

D—- «■:
52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB - Dotonfaka banka d.d. Novo

IZHAJA ob čatrtklh. Posamezna atevilka 7 din, naročnina ut.trknaaatla »0dtn; 
za delovne in družbene organizacije 160 din; za tu|lno 40 air iričkih dolarjev ali 70 DM
(ali druga valuta v tej vrednoatl) na leto. _____

OGLASI: 1 cm v enem atolpcu za ekonomske oglase 90 din, na prvi ali zadnji alranl 
180 din; za razpise, licitacije ipd. 100 din. Mali oglasi do deset besed 60 din, vsaka

n3N ASLOV^DcJenjaki list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: ured- 
niitvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda in fototabo- 
ratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov in totografij na 
vračamo. Na podlagi mnen|a republiškega komite|a za informiranje SR Slovenile (št. 
23 od 21. oktobra 1988) ae za Dolen|ski list ne plačuje temeljni davek od prometa pro
izvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljud
ska pravica, Ljubljana.

VW 1300, letnik 1965, dobro ohra
njen, prodam za 750 DEM. Milenovič, 
Cerklje, tel. (060) 69-192. (P10-35MO) 

126 P, letnik 1989 in traktor Deutz 
prodam. Lekše, Groblje 13, Šentjernej. 
(P10-34MO)

Z 750, ugodno prodam. Blažič, Brusni
ce 80. (769-MV-10)

APN 6, bele barve, prodam. Žagar, Ce
sta brigad L Tel. 25-038.

GOLF, letnik 1986, in fička, letnik 
1982, prodam. Šlajkovec, Krka 44, Novo 
mesto. (P10-111MO)

P 125, letnik 1979, dobro ohranjen, 
prodam. Tel. (0608) 61-077. (P10- 
1I0MO)

126 P, star 17 mesecev, prevoženih 
10.000 km, prodam. Tel. (0608) 61-142 
do 15. ure, ali Ivan Vegelj, Dol. Skopice 
18 A, 68262 Krška vas. (P10-97MO) 

LADO RIVO 1300, letnik november 
1986, ugodno prodam. Tel. (0608) 77- 
378. (PIO-99MO)

Z 128, letnik 1986, ugodno prodam. 
Silvo Bele, Potov Vrh 17 A Novo mesto. 
(P10-100MO)

ŠKODO 105, letnik 1981, registrirana 
do aprila 1991, prodam. Cena po dogovo
ru. Stane Romih, Boštanj 89, Boštanj, tel. 
(0608) 82-051. (P10-101MO)

Z 101, letnik september 1987, registri
rana do septembra 1990, prodam. Tel.
(060) 82-061 po 15. uri. (P10-103MO) 

------------/841JUGO 55/84 prodam po ugodni ceni. 
Tel. (060) 32-977, popoldne. (P10- 
104MO)

GOLF diesel, letnik 1985. prodam. 
Anton Bregač, Brezovica 2, Šmarješke 
Toplice, tel. 73-066. (P10-87MO)

OPEL KADETT, letnik 1985, pro
dam. Medic, Črmošnjice pri Stopičah 12 
A, Novo mesto. (P10-88MO)

FIAT PANDA 45 S, letnik 1984, pro
dam. Alojz Špec, Gor. Kamenje 4, Dobr
nič. (P10-89MO)

R 4 GTL, letnik 1988, prevoženih 
21.000 km, modre barve, prodam. Tel. 
45-276. (P10-91MO)

Z 750, letnik 1982, prodam. Peter Go
renc, Tržišče 45, Tržišče, tel. (0608) 88- 
900. (P10-92MO)

PRODAM 126 PGL, I XI. 87. Tel. 
27-596. (MO-SR-90

PRODAM Z 101, letnik 1979, za dele. 
Zadkovič, Cegelnica 96, Novo mesto.

GOLF diesel, letnik 1984 in 1985, 
prodam. Bojan Šinkovec, Ratež. 4, Brusni
ce. (782-MV-10)

BMW 316 i, star 4 mesece, prodam. 
Tel. (0608) 33-038 od 8. do 14. ure, Mat
jaž. (P10-61 MO)

ZASTAVO 126 P, letnik 1981, prevo
ženih 70.00 km, zelo dobro ohranjeno, 
prodam. Tel. 23-805, od 19. ure dalje. 
(ček-MV-10)

ZASTAVO 750, letnik 1983, ugodno

GOLF diesel, letnik 1985,75.000 km, 
prodam za 11.000 DEM in R 4 GTL, let
nik 1983, prodam. Tel. (0608) 75-745. 
(P10-25MO)

Z 128, letnik 1987, prodam. Andrej 
Agrež, Stolovnik 52, Brestanica, tel. 
(0608) 70-028. (P10-27MO)

VW 1200, letnik 1975, dobro ohra
njen, prodam ali zamenjam za rezan les. 
Tel. (063------------------------------(063) 785-216. (P10-29MO)

126 P, letnik 1988, garažiran, prodam. 
Tel. (0608) 82-742. (P10-31MO)

JUGO 45 E, 1986-december, dobro 
ohranjen, prodam. Tel. 20-404. (743- 
MV-10)

R 4 GTL, letnik 1988, prodam. Tel. 
65-213. (735-MV-10)

126 P, letnik 1977, ugodno prodam. 
Tel. 27-715. (736-MV-10)

R 4 GTL, dobro ohranjen, 34.000 km,
;odno prodam. Tel. (068) 85-497.

ZASTAVO 128, letnik 1987, prodam 
Stoja Matič, Slavka Gruma 42, Novo me
sto. (740-MV-10)

VW hrošč 1200, letnik 1975/76, pro
dam. Tel. 28-273, zvečer. (744-MV-10)

prodam. Jože Juršič, Vel. Cerovec 31,pr
Novo mesto. (785-MV-10)

GOLF diesel, letnik 1988, prodam ali 
menjam za starejšega. Žonta Potov Vrh 4, 
Novo mesto. (787-MV-10)

126 P, letnik 1980, ugodno prodam. 
Tel. 84-647. (ček-MV-10)

VW 1300, dobro ohranjen, redno 
vzdrževan in obnovljen, prodam. Tel. 52- 
225. (P10-64 MO)

Z 101, letnik 1980, prodam. Weiss. 
Svibnik 16, Črnomelj, tel. 52-903, popol
dne. (P10-67 MO)

R 4 GTL, star 3 mesece, prodam. Tel. 
43-570. (Pl 0-68 MO)

TOMOS avtomatik, izvozni program, 
s smerokazi, odlično ohranjen, prodam. 
Jcdinščica 40, Novo mesto, tel. 26-436. 
(P10-73 MO)

GOLF bencinar, nemške izdelave, let
nik 1980, nujno ter ugodno prodam. Jože 
Šižem, Mačkovec 7, 68361 Dvor. (791- 
MV-10)/LF Z 101, letnik 1977, karo
serija 1985, registriran do februarja 1991, 
prodam. Tel. popoldne 43-788. (Pl 0-93prodai
MO)

KORUZO, domače žganje, kravo za 
zakol in kosilnico laverda prodam. Jože 
Gorenc, Mačkovec 9, Novo mesto. 
(P10-57MO)

KORUZO v zrnju ali v storžih pro
dam. Tel. 25-215. (751 -PR-10)

SENO prodam. Tel. (0608) 43-238. 
(PI0-20MO)

MIZARSKI PONK ugodno prodam. 
Tel. (063) 785-216. (P10-29MO)

LESEN OBJEKT (6 x 4 m), ugodno 
za gradbeno ali bivalno barako, strojno 
lopo ali drvarnico, ugodno prodam. Tel. 
(063) 785-216. (P10-29MO)

PRODAM 200 litrov vina in kosta
njevo kolje. Tel. 85-015. (ček-PR-10) 

KOVINSKI KONTEJNER (2,5 m x 5 
m x 2,20 m), primeren za gradbeno bara
ko, garažo ali vikend in več kovinskih 
elementov za vsestransko uporabo pro
dam. Informacije na tel. št. 0601-84-204. 
(PIO-46MO)

PRODAM 3 tone odličnega sena. In
formacije ob večerih na tel. 43-830. 
(739-PR-10)

POHIŠTVO, primerno za samsko so
bo ali zidanico, prodam na pol zastonj. Te
lefon 25-134, zvečer. (ček-PR-10) 

UGODNO PRODAM: športno kolo 
na 10 prestav, termoakumulacijsko peč 
4,5 K W, kueppcrbusch, synthesizer Yama- 
ha D x 9,8-kanalni mikser z ojačevalcem 
in 5-kanalni equalizer. Tel. 52-523. 
(P10-109MO)

BARVNI TV Gorenje — starejši in la
do, letnik 1979, prodam. Tel. 27-253. 
(P10-62MO)

UGODNO PRODAM šivalni stroj 
Bagat super Slavica v omarici in Bagat 
Danica v kovčku. Oba dobro ohranjena 
in v brezhibnem stanju. Tel. 22-252, Lo- 
betova 31. (ček-PR-10)

BARVNI TV, star 16 mesecev, pro
dam 42% ceneje od trgovinske cene. Tel. 
27-562. (P10-60MO)

LADIJSKI POD (m2 po 100 din), 
smrekove deske, 3 cm, in suho seno pro
dam. Tel. 43-538. (789-PR-10)

BELO KUHINJO, hladilnik in štedil
nik, dobro ohranjeno, prodam. Slavka 
Gruma 70 — stanovanjc 8, Novo mesto. 
(790-PR-10)

STAREJŠI PRALNI STROJ, v brez
hibnem stanju, zelo poceni prodam. (1500 
din). Udovič, Česaijeva 22 a. Novo mesto, 
tel. 28-833. (P10-69MO)

SPALNICO, rabljeno, prodam. Tel. 
26-233. (P10-70MO)

AVTOMATSKI STROJ za vakuu- 
miranje plastične folije, podstrešne zložlji
ve stopnice in 4 notranja vrata prodam. 
Tel. (068) 84-219. (PI0-7IMO)

NOVO SOBNO OMARO, sedežno 
garnituro in mizico ugodno prodam. Tel. 
20-391. (Pl0-74MO)

VEČ TON KORUZE in jarkice — ne- 
snice, stare 5 tednov, prodam. Tel. 42- 
575. (P10-75MO)

SUHE SMREKOVE plohe in deske 
prodam. Tel. 26-501. (801-PR-10) 

SEDEŽNO GARNITURO poceni 
prodam. Tel. 25-341. (802-PR-I0) 

RAZTEGLJIV KAVČ prodam. 
Murn, Cesta komandanta Staneta 32a. 
(90-MU-10)

Z 750, letnik 1978, prodam po ugodni
ceni. Anica Mali, Šmihel 42, Novo mesto. 
(800-MV-10)

APN 6, fičko, letnik 1977, ličkalnik in 
polkabino za traktor Torpedo prodam. 
Frane Cinta, Hrastje 16, Šentjernej. 
(804-MV-I0)

ŠKODO, letnik 1978, fička, letnik 
1981, in kombinirko Mio, novo, prodam 
20% ceneje. Tel. 24-140, popoldne. 
(809-MV-10)

z 128, letnik 1986, registriran do ja
nuarja 1991, prodam. Cena protivrednost
9.000 DEM. Tel. 21-239. (P9-67 MO) 

ZASTAVO 126,starodve leti, registri
rano do decembra 1990, prodam. Jože 
Bartolj, Straža, Novomeška 37 ali tel. 84- 
611. (102-MV-10)

JUGO 55, letnik 1988, prevoženih
15.000 km, Z 128, letnik 1986, prevože

nih 42.000 km, oba dodatno opremljena 
ter 9 komadov avtomobilskih gum, di
menzije 145/13, prodam. Tel. (0608)69- 
334. (P10-66 MO)

ZASTAVO 750, letnik 1982, in mini 
1000 inocenti, zelo ohranjena, prodam. V 
račun vzamem karamboliran avto. Gorše, 
Drganja sela 23, Straža. (795-MV-10) 

126 GL, letnik 1988, registriran do
marca 1991, prodam. Tel. (068) 65-331 

796-N

prodam

MLADINSKO SOBO Alples (natur) 
ugodno prodam. Tel. 23-578, Marica 
Krapež, Zagrebška 18, Novo mesto.

PRALNI STROJ Gorenje, nov, zapa
kiran, in zaganjač za Trafic ugodno pro
dam. Tel. 28-846. (729-PR-10)

VEČJO količino kvalitetnega sena 
prodam. Kastelic, Stranska vas 12, Semič. 
(727-PR-I0)

NOVA OKNA termopan izolir 2 ko- 
mada(80x 120cm)terokno(80 x 90cm) 
prodam 30% ceneje. Hohnjec, Sokolski 
trg 7, Dolenjske Toplice, tel. sl. 65-230. 
(701-PR-10)

PRODAM starejši barvni televizor 
Gorenje. Milan Negovanovič, Zagrebška 
18, Novo mesto, tel. 22-530. (706-PR-10) 

KAJAK nov in CB postajo (komplet) 
prodam. Tel. 24-834. (717-PR-I0)

1000 kg kvalitetnega sena prodam. 
Gazvoda. Birčna vas 9. (720-PR-10) 

PRALNI stroj in hladilnik Gorenje, 
eno leto rabljeno, prodam. Tel. 22-074. 
(Pl0-4 MO)

PLETILNI STROJ Singer na kartice 
prodam. Tel. (061) 800-144. (P10-5 MO) 

UGODNO prodam istrske resaste go
niče, stare dva meseca, z rodovnikom. Mi
ran Kralj, Smednik 19, 68274 Raka, tel. 
(0608) 75-667. (P10-7 MO)

IMV prikolico 310 (3 ležišča), staro 
šest let, garažirano, prodam. Tel. (068) 
44-670. (P10-11 MO)

PRODAM SENO. Justina Grebenc, 
Bistrica 22, Šentrupert, tel. 40-381. (P 10- 
12 MO)

MIZARSKI stroj poravnalko z. debe
linko ter R 4, starejši letnik, vozen, nere
gistriran, ugodno prodam. Tel. (0608)43- 
084. (P10-13MO)

DOBRO OHRANJENO hrastovo 
kaščo (6 x 5 m) ugodno prodam. Jože 
Žnidaršič, Kapljišče 6,68332 Gradac, tel. 
(068) 57-251. (P10-14 MO)

150 komadov kostanjevega kolja ter 
zamrzovalno skrinjo (210 I) in motorno 
žago Partner R 12 (oboje rabljeno) pro
dam. Avbar, Goriška vas 6, Mirna Peč. 
(P10-17 MO)

PRODAM vrhunske audio-video kom
ponente ali zamenjam. Tel. 068/21-590 

PRODAM večjo količino kvalitetnega 
sena. Tel. 0608/88-851.

2 toni sena in hlevski gnoj prodam. Tel. 
25-302, popoldne. (758-PR-10)

kupim
Kupim manjšo hišo ali vikend, prime

ren za bivanje, do 10 km iz Novega mesta. 
Ponudbe pod šifro »GOTOVINA«. 
(P10-45MO)

PISMA in razglednice od 1945 in stare 
ilustrirane knjige kupim. Gregl, Kidričeva 
11, Brežice, tel. (0608) 61-084. (P8- 
9MO)

Kosest
VINOGRAD in gozd na Dolenjskem 

prodam. Tel. (061) 52-573. (PIO-107MO) 
NJIVO, travnik in gozd, skupaj 58

arov, pri Jugorju prodam. Tel. (069) 21-
(P------------

PRODAM 250 kom strešne opeke — 
nove in zamenjam Z 128, staro 3 leta za 
lado niva. Informacije po tel. 84-530 int. 
369, dopoldne. (792-PR-10)

KOLESA prodam: poni, BMX, profe- 
sional in gorsko kolo na 18 prestav. Tel. 
23-360. (803-PR-10)

STROJ za ekspresno obdelavo cilin
dričnih ključev z repromaterialom pro
dam. Tel. 58-258. (805-PR-10)

BOBNE PAKTON z oljnimi kožami, 
stare eno leto, prodam po ugodni ceni. 
Tel. (0608) 43-131. (808-PR-10)

ŽAGO PARTNER, dobro ohranjeno, 
prodam. Kolenc, Zalog 18, Škocjan. 
(P10-79MO)

ZAMRZOVALNO SKRINJO Go
renje (2101) in otroško posteljo, rabljeno, 
prodam. Tel. 26-477. (P 10-81 MO) 

PRODAM skedenj, seno, obdelan 
kamen, dve kravi, 15 m3 hrastovih drv in 
rabljen traktorski obračalnik. Rataj, Do
lenja vas 6, Otočec, tel. 85-173. (P10- 
84MO)

KRAVO, mlado, brejo 8 mesecev, 
prodam. Jože Mohorč, Zagorica 18, Do
brnič. (P 10-86MO)

PRODAM 3 — 4 fone detelje in sena. 
Cena po dogovoru. Martin Uhemik, Ga
brje 96, 68321 Brusnice.

488. (P10-42MO)
PARCELO (16 arov), posajeno z 

mladim vinogradom, narejeni temelji za 
vikend, elektrika na parceli, v bližini No
vega mesta prodam. Tel. 28-336. (PI0- 
44MO)

VINOGRAD v Armezu (možnost
gradnje) prodam ali oddam v najem. Tel. 
‘608) 79-

300-amperski CO, aparat z jeklenko, 
zelo malo rabljen, prodam ali pa zame
njam za avto, lahko karamboliran. Tel. 
(068) 42-426. (752-PR-I0)

TRAVNIK v Strelacu (18 a) prodam. 
Turk, Vinji Vrh 2, tel. 73-248. (756- 
PO-10)

PARCELO (8 a) prodam. Marjan Po
ljane, Vrtača pri Semiču. (707-PO-10)

VIKEND — ZIDANICO na Gradni
ku pri Semiču, velikost 6 x 7 m, in 1200 
m2 zemljišča in zasajenih 500 trt ugodno 
prodam. Tel. (063) 26-113 int. 344, do
poldne, ali (063) 24-390, popoldne. 
(616-PO-10)

HIŠO 220 m2, vseljivo, prodam v No
vem mestu. Mala Cikava 9, tel. (061) 442- 
397. (626-PO-9)

VINOGRAD na lepi legi prodam ali 
dam v najem pri Bučki. Ponudbe po tel. 
(061) 573-046. (P9-8MO)

HIŠO ob regionalni cesti Krško—Bre
žice z velikim gospodarskim poslopjem in 
velikim dvoriščem, primerno za obrt, 
prodam. Tel. (0608) 61-323, zvečer. 
(P10-3MO)

NJIVO v Hrušici in vinograd (8 a) na 
Potovem Vrhu prodam. Franc Jeralič, 
Šmarje 26, Šentjernej. (724-PO-10)

PARCELO (5000 m2) na sončni stra
ni, primerno za vinograd, v bližini Bošta- 
nja prodam. Tel. (063) 736-112 int. 34, 
dopoldne; ali (063) 736-015, po 20. uri. 
(P10-8MO)

PARCELO za vikend v Doblički gori 
prodam. Tel. 52-449. (P10-112MO)

vp
M

Tt
24

m:
T<
str

nc
K!

Ts

nj:

mi
M

Pr
(P

lo
fr.

kmetijski stroji
!■

TRAKTOR URSUS 355 in telico, k, 
staro eno leto, prodam. Jože Juršič, Gor. |0 
Kamence 12, Novo mesto, tel. 24-641. n 
(662-KS-9)

TRAKTOR TV 523, star 5 let, pro-1 ... 
dam. Cena 37.000,00 din. Tel. 43-898. d 
(P10-96MO) d

SILOKOMBAJN, nov, prodam. Tel.
(068) 76-405. (778-KS-10) j |

PAJK SRO 2200, ventilator za sušenje1 ■
sena z dvižnim kanalom in puhalnikom 
ter mlado kravo, brejo 8 mesecev, pro- 
dam. Vidmar, Škrjanče 7, Novo mesto. V( 
(780-KS-10) k.

TRAKTOR IMT 533, 1800 delovnih i vj 
ur, prodam. Tel. (047) 72-087. (PIO-59 „
MO) !

^ star 101 |

(0608) 79-230. (P10-55MO) 
VINOGRAD z. zidanico ali brez nje 

prodam v Borštu (Dvor pri Žužemberku). 
Naslov v upravi lista. (762-PO-lO)

DVA VINOGRADA (stara) in HIŠO 
v okolici Krškega prodam. Telefon (063). 
27-606. (760-PO-10)

GRADBENO PARCELO z doku
mentacijo (1500 m2) prodam v Sevnici. 
Kranjc-Hlastan Romana, Planinska cesta 
64, Sevnica. (P10-63MO)

VINOGRAD, primeren za vikend v 
okolici Dolenjskih Toplic, prodam. Tel. 
65-147. (P10-77MO)

PRODAM 34 a vinograda v Gor. 
Leskovcu — Sv. Anton; je gradbena par
cela ter možen priključek vode in elektri-_ --.tj — -----------------ke. Tel. (068)70-488. (P10-80MO) 

STARO HIŠO (5 x 9), voda, elektrika, 
travnik, gozd, njivo, 300 trt v izmeri 110 
arov, vartburg karavan, star 21 mesecev, 
prodam. Ledina 47, Sevnica, tel. (0608) 
81-938. (807-PO-10)

VINOGRAD (11 arov) v Repici pri 
Metliki prodam. Tel. (068) 25-062, po
poldne. (P10-90MO)

HIŠO v Brežicah, Kajuhova 1, pro
dam. Tel. (061) 852-191. (P10-30MO) 

VEČ PARCEL gozda v Gor. Vrhpolju 
pri Šentjerneju in rabljena zastekljena 
okna prodam. Janez Franko, Sela 31, 
68351 Straža. (P10-33MO)

TRAKTOR DEUTZ (40 KSL star 10 
let, prodam. Virant, Stara vas, Škocjan, 
(784-KS-10)

TV 420, star 4 leta, ugodno prodam, j |c 
Mihael Bele, Smolenja vas 30, Novo me- d 
sto. (785-KS-IO)

KOSILNICO BCS, v dobrem stanju,' 
prodam. Franc Kožar, Pristava 15, Pod
bočje. (P10-72MO)

TRAKTOR UNIVERZAL 55 PS, 
pogon na 4 kolesa, 490 ur, prodam. Selak, 
Dobrava 56, Škocjan, tel. (068) 42-189. 
(799-KS-10)

URSUS C-335, 650 delovnih ur, in, 
novi URSUS C-360 prodam ali zame
njam za avto. Tel. (047) 75-537. 
(797-KS-10)

TRAKTORSKO FREZO znamke 
IMT, nerabljeno, prodam. Janez. Cesar, 
Prečna 76, Novo mesto. (789-KS-10)

BOČNO KOSO za traktor Ursus 335 
in torzijsko osovino za prikolico prodam.
Tel. 73-185. (P10-82MO)

KOSILNICO mini padana prodam. 
Martin Gazvoda, Vel. Brusnice 38, Brus
nice. (P10-83MO)

TRAKTOR IMT 560, 150 ur, moto- 
kultivator IMT 509 (14 KS) s priključki 
prodam. Jože Žunič, Pribinci 18, Adlešiči. 
tel. 57-797. (728-KS-IO)

KOSILNICO FIGARO - D pro
dam. Jože Olovec, Oštrc 34, Kostanjevi
ca. (715-KS-10)

TRAKTOR URSUS (35 konj) pro
dam. Franc Gorenc, Dolga Raka 9, Raka. 
(710-KS-10)

OBRAČALNIK PANONIA, rabljen, 
ugodno prodam. Tel. (0608) 62-559. 
(P10-18MO)

PLUG SLAVONAC (12 col), malo 
rabljen, prodam. Tel. (0608) 69-404. 
(P10-19MO)

TRAKTOR STEIER (30 KM), sta
rejši letnik, s koso, prodam. Jože Feren
čak, Čerina 32, 68250 Brežice. (P10- 
1MO)

PLUG SLAVONAC, dvobrazdni, ma
lo rabljen, in hrastove plohe (5 8 cm)
prodam. Čena po dogovoru. Tel. 26-582- 
(722-KS-10)

TRAKTOR FERGUSON 533 s ka
bino, 1600 delovnih ur, prodam. Jože) 
Brozovič, Učakovci 2, 68344 Vinica pri 
Črnomlju. (P10-107 MO)

IMT 549, 240 delovnih ur, ugodno j 
prodam. Barbo, Češence 8, Mirna Peč, tel- 
25-228. (749-KS-10)

po 15. uri. (796-MV-10)
Z 750, letnik december 1984, prodam. 

Tel. 42-256. (P10-85 MO)

PRODAM razno pohištvo (omare, 
kavče, štedilnike...), nov kueppersbusch, 
nova sobna vrata, dva elektromotorja, el. 
sušilnik za perilo, mizarsko stiskalnico. 
Tel. (068) 28-658. (764-PR-10) 

MEŠALEC za beton in trifazni dvota- 
rifni števec (oboje novo) prodam. Tel. 85- 
107. (770-PR-10)

KOZOLEC — toplar (6 oken) ugodno 
prodam. Tel. (061) 773-359. (Pl 045MO) 

MEŠALEC za beton LIV Postojna, 
nov, prodam 15% ceneje. Tel. (068) 21- 
237. (PI0-51MO)

PRODAM 150 1 slivovke. Cena porivuuniTi * aiiTvzv«**,.
dogovoru. Milan Game, Stojanski vrh 7, 
Cerklje ob Krki. (P10-53MO)

Življenje tvoje se je izteklo, 
zaprla trudne si oči, 
zapustila v našem domu si praznino, 
v srcih naših bolečino.

ZAHVALA

V 89. letu starosti je za vedno odšla od nas naša ljuba mama, stara mama, praba
bica in teta

MIHAELA PEROVSEK
roj. Stupica

iz Trebnjega

Prisrčno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste nam izrazili sožalje, 
darovali toliko prelepega cvetja in našo drago mamo v tako velikem številu spremili na zadnji poti. Posebej se 
zahvaljujemo dr. Kranjcu za zdravljenje, Angelci Mustavar za poslovilne besede ob odprtem grobu, pevcem 
za lepo petje v cerkvi in na pokopališču, gospodu kaplanu in gospodu Mrvarju za ganljive besede slovesa in 
opravljeni obred. Vsem skupaj in vsakemu posebej še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: Zvone, Jože, Cveta z družinami ter Marinka in Metoda 
Trebnje, Buenos Aires, Ljubljana

2116) 8. marca 1990
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ŽITNI KOMBAJN ZMAJ 780 ugo
dno prodam. Tel. (068) 52-519, zvečer. 
(747-KS-10)

PRODAM novo mlatilnico, poljsko, 
silokombajn, Potiger I, lok za traktor, 
vprežne brane. Anton Kastelic, Jablan, 
Mirna Peč. (757-KS-lOj 

CISTERNO za gnojevko in puhalnik 
Tajfun prodam. Franc Bevc, Gorenja vas 
24, ŠmarjeSke Toplice. (P10-37MO) 

TRAKTORSKO PRIKOLICO do
mače izdelave (nosilnost 3 t), prodam. 
Toni Hriberšek, Dol. Leskovec 23, Bre
stanica, tel. (0608) 70-403. (P10-28MO) 

TRAKTOR TV 523, star 3 leta, ugod
no prodam. Barbo, Trebelno 45. (734- 
KS-10)

TRAKTOR Fiat Štore 502 prodam. 
Telefon (068) 85-051. (763-KS-10)

IMT (35 KM) prodam. Brulc, Smole- 
nja vas 14. (765-KS-10)

ŽITNI KOMBAJN LANC, širine 2 
metra, prodam. Marjan Parkelj, Vihre 2, 
Mirna Peč. (768-KS-10)

TRAKTOR TV 731, letnik 1984, 
prodam Ilija Kordič, Ostriž 5, Radoviča. 
(P10-54MO)

IMT 539, nov, prodam. Tel. (0608) 
69-629. (P10-39MO)

razno
V NAJEM dam prostor, primeren za 

lokal ali obrt, v bližini Novega mesta. Ši
fra: »UGODNO«. (767-RA-10)

UGODNO PRODAM paviljonski ob
jekt (80 m2) v Novem mestu, primerno za 
gostinsko ali drugo dejavnost. Tel. (061) 
225-402, od 20. do 22. ure in od 7. do 8. 
ure. (810-RA-10)

ZA VARSTVO otroka in pomoč na 
kmetiji nudimo hrano in stanovanje, osta
lo po dogovoru. Naslov v upravi lista. 
(737-RA-10)

V NAJEM oddam prostor za že uteče
no obrt, primemo za domiselne šivilje ali 
dekoraterke. Tel. 27-978 od 15.30 do 
16.30. (P10-6MO)

preklici
FRANC ANDERLIČ, Zbure 45, 

Smaiješke Toplice, prepovedujem vsako 
vožnjo po gozdni parceli preko vinograda, 
kakor tudi lastitev moje zemlje v Starih 
vinih. Kdor tega ne bo upošteval, ga bom 
sodno pregajal. (ček-PK-10)

čestitke
Dragi mami ANI IVANUŠIČ iz Pre- 

loke 64 ob njeni 80-letnici najlepše želje, 
da bi bila zdrava, želijo otroci z družinami.

obvestila
VULKANIZER Toni Kastelic, 68311 

Kostanjevica, Gorjupova 10 a, obveščam 
cenjene stranke, da opravljam vse vrste 
vulkanizerskih del. Se priporočam! (730- 
OB-10)

ORJAŠKI PLEMENJAK žrebec Jam
bor, hladnokrvne težke pasme, za pripust 
kmečkih kobil plemenic že v rokah rejca 
JANEZA PIRNARJA v Zburah. Vse in
formacije lahko dobite tudi na tel. (068) 
73-038. (726-OB-10)

PODJETNIKI, POZOR! Želite zašči
titi znamko podjetja, model, vzorec, 
izum? Kličite na tel. (068) 45-369, po 15. 
uri, Adut d.o.o. vam nudi svojo pomoč. 
(P10-108MO)

IZDELUJEM vse vrste cilindričnih in 
avtomobilskih ključev. Pajk, Herja Slaka 
45, Trebnje, vsak dan od 14.30 do 18. ure. 
(P10-48MO)

RJAVE JARKICE — nesnice, stare 4, 
5,6 tednov, prodajamo v soboto 10. mar
ca. Kuhelj, Šmaije 9, Šentjernej, tel. 42- 
066. (PI0-52MO)

STRANKE OBVEŠČAMO, da pro
dajamo piščance, 4-tedenske, bele, rjave, 
grahaste, vsak dan od 16. ure dalje. Jablan 
23, Mirna Peč. (453-OB-10)

NESNICE, mlade jarkice pasme hisex, 
rjave, stare 12 tednov, iz kooperacijske re
je, opravljena vsa cepljenja, prodajamo po 
ugodnih dnevnih cenah. Naročila spreje
ma in daje vse informacije: Jože Proscnik, 
Gostilna Humek, Dobova, tel. (0608) 67- 
607. (P8-6MO)

ROLETE — ŽALUZIJE, izdelujemo 
in montiramo v več barvah. Tel. (063) 24- 
2%. (806-OB-10)

MENIMO, da je življenjski 
uspeh zelo odvisen od pametnih 
naložb denaija.

Mi pravimo: izposoditi si po
ročno obleko ni sramota, ampak 
korak naprej!

Naredite ga tudi vi!

VJENČANA POSUDIONA 
VLAŠKA 70 

ZAGREB, tel. (041) 418-014.
(269-OB-5)

ZAHVALA
27. februaija sem na vlaku, kije peljal 

iz Novega mesta v Ljubljano, pozabila 
ročno torbico z večjo vsoto denarja. Spre
vodniku RADETU VUJANIČU, ki mi jo 
je pošteno vrnil, sc najlepše zahvaljujem in 
s tem dajem priznanje tudi celotnemu že
lezniškemu osebju. LEOPOLDIN A TR A- 
TAR. (746-ZA-10)

O POSLOVNOSTI ZASEB- 
NEGA SEKTORJA VAS NAJ
BRŽ NI TREBA PREPRIČE
VATI!

KlUtKSTTK
zasebni salon pohištva iz 
Ozlja vam nudi pohištvo re- 
nomiranih firm tudi do 50 odst. 
cenejše!
Dostava brezplačna!
Obiščite naš razstavni prostor 
v Ozlju, Sopot 9, telefon (047) 
76-085.

Tenis klub Krško išče 
najboljšega ponudnika za 
opravljanje gostinskih sto
ritev ob igriščih v Krškem 
za letošnjo sezono. Pisne 
prijave pošljite najkasneje 
do 15. marca 1990 na na
slov: TK Krško, Cesta 4. ju
lija 59, Krško. Dodatne in
formacije dobite popoldan 
na tel. 0608-33-037.

ZAČASNI PROSTOR
TREBNJE — Društvo invalidov ob

vešča člane, da ima začasni prostor v pro
storih občinske organizacije Rdečega kri
ža, Ul. Gubčeve brigade 16, soba 2, v 
pritličju. Uradne ure so ob ponedeljkih od 
15. do 17. ure.

ZAHVALA

V 63. letu starosti nas je za vedno zapustil 
oče, stari oče, brat, tast, bratranec, stric

ALOJZ 
JARC

iz Malenške vasi 9, Mirna Peč

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom Malenške vasi za po
moč, znancem in prijateljem za izrečeno sožalje in darovano cvetje. Za
hvala delovnim kolektivom DO Vina Koper, Novoles Straža in V. P. 
Ljubljana. Posebna zahvala GD Mirna Peč in župniku za opravljeni 
obred.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

V 60. letu starosti nas je za vedno zapustil 
naš dragi oče, stari oče in stric

FRANC 
MIRTIČ

z Dvora 4 pri Žužemberku

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom in znancem za nese
bično pomoč v najtežjih trenutkih, darovano cvetje in izrečeno sožalje. 
Posebna zahvala kolektivu Novoles obratu Soteska, PM in UNZ Novo 
mesto, Mirku Reparju za poslovilne besede ob odprtem grobu, pevcem 
za zapete žalostinke in gospodu župniku za opravljeni obred. Vsem, ki 
ste kakorkoli pomagali, še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: Miha in Miran z družinama ter ostalo sorodstvo

ZAHVALA

V 71. letu starosti nas je zapustil dragi mož, 
oče, stari oče, brat in stric

STANISLAV 
MAVSAR

z Gore pri Krškem

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem in prija
teljem, ki ste nam kakorkoli pomagali, izrazili sožalje, darovali cvetje 
ter našega očeta spremili na zadnji poti. Hvala kolektivu 1GM Sava, 
Kovinarski Krško, Imperialu Krško, gostilni Bor v Kranjski gori, Gasil
skemu društvu Gora in Krško, predstavniku krajevne skupnosti Gora 
za poslovilne besede ter župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

Trpel si, nihče ti ni veijel. 
Tih si bil, tiho si odšel 
7. marca 1987.

Oprosti mi, mama, da sem te pustil 
v težavah samo.

V SPOMIN

našemu dragemu

OTU VERBIČU

Grob tvoj so naša srečanja Hvala vsem’ ki P°st°jile Pri njegovem grobu z vsako spoštljivo mislijo v sebi. 
s teboj.

Ostali sami smo, Vedno misleča mama in ostali sorodniki
pa vendar s teboj, Oto,
mi, ki smo te imeli radi. Mokronog, 8. marca 1990

V nožem domu je praznina, 
v nažih srcih neizmerna bolečina.

ZAHVALA

V bolečini in praznini, ki jo občutimo ob nenadni izgubi našega dragega moža, 
brata, strica, zeta, bratranca, svaka m botrčka

JOŽETA SENICA
iz Podgore 8 a

se najtopleje zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki so nam v težkih trenutkih 
stali ob strani, nam kakorkoli pomagali, izrekli sožalje, darovali cvetje na pokojnikov prerani grob in ga v 
tako velikem številu pospremili na zadnjo pot. Iskrena hvala sodelavcem Zdravstvenega doma Novo mesto 
za vsestransko pomoč, vsem zdravnikom in bolniškem osebju, ki so mu v času bolezni lajšali bolečine, kolek
tivu Novoles-TOZD TVP, Gasilskemu društvu Dolenja Straža za organizacijo pogreba in izkazano posled
njo čast, pevcem za zapete žalostinke ter gospodu župniku za lepo opravljen obred. Posebno zahvalo smo 
dolžni dr. Tatjani Gazvoda iz ZD Novo mesto in Slavku Turku, predsedniku GD Dolenja Straža, za sočutne 
poslovilne besede. Še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Silva, tašča, brata Polde in Viktor z družinama in ostalo sorodstvo

Delo, skrb in trpljenje 
bilo tvoje je življenje.
Bolečine si prestala,
zdaj boš v grobu mirno spala

ZAHVALA

V 66. letu starosti nas je prezgodaj zapustila naša ljuba mama, orna, sestra, tašča
m teta

DANICA ZALETEL
roj. Lorber
iz Mrzlave vasi

Za nas zdaj je črni mlaj, 
čeprav je svetla polna luna 
Ne čaka več nas noža ljuba 
pokriva njo zdaj črna gruda

ZAHVALA

Po težki bolezni nas je v 70. letu starosti za vedno zapustila naša draga mama, 
tašča, stara mama, sestra, svakinja in teta

JOŽEFA AVGUŠTIN
roj. Kramar
iz Podturna 16

Iskreno st zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za izraze sožalja, za podarjene vence in 
cvetje ter vsem, ki so pokojno spremili na njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo družinama Popijač in 
Tomše, sodelavcem Zdravstvenega doma Novo mesto, Gozdnemu gospodarstvu Brežice in Osnovni šoli Bre
žice. Hvala tudi tov. Denžiču za poslovilne besede ter gospodu župniku za opravljeni obred.

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom in znancem, ki ste nam stali ob strani, izrekli sožalje, podarili 
cvetje in pokojnico tako številno spremili na njeni zadnji poti. Hvala DO Novoles — obrat žaga Straža in 
SPGT Novo mesto ter pevcem za zapete žalostinke in gospodu kaplanu za lepo opravljen obred. Vsem še 

enkrat  iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni

Delo, skromnost in poštenje 
tvoje je bilo življenje.
V našem domu je praznina 
v srcih naših bolečina

ZAHVALA

Vsem, ki ste bili z nami ob slovesu našega dragega očeta, starega očeta, brata in
strica

MARKA MATJAŠIČA
iz Čuril pri Metliki

iskrena hvala. Zahvaljujemo se sorodnikom, znancem in sosedom, posebno Žnidaršičevim in Obranoviče- 
vim, za pomoč in izrečeno sožalje, darovano cvetje in sv. maše. Posebej hvala moškemu pevskemu zboru iz 
Metlike za zapete žalostinke, g. župniku za lep pogrebni obred, delovni organizaciji Beti tozd Barvarna, Ko
met, tozd Trgovina Novoteks Novo mesto, sodelavcema trgovine Novoteks Metlika za podarjeno cvetje in 
izrečeno sožalje. Vsem, ki ste nam kakorkoli pomagali, še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: hčerka Mimica s sinom Andrejem, Anica z družino, sin Tone z družino in sestra Justina

Žalujoči: vsi njeni

Dom je prazen, dom je tih, 
ker si, ljuba mama, ti odšla 
za vedno na oddih.

Srce je dalo vse, kar je imelo, 
nobene bilke zase ni poželo.

ZAHVALA

V 84. letu starosti nas je zapustila naša draga mama, stara mama, teta in
prababica

MARIJA ŠIMC
iz Mihovca 8

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem in vaščanom, ki ste jo tako številno po
spremili na njeni zadnji poti, podarili cvetje in nam izrazili sožalje. Posebej se zahvaljujemo osebjunevrološ- 
kega oddelka bolnice Novo mesto, kolektivom IMV Adria, Iskra Bršljin, organizaciji ZZB Podgrad in g. 
župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni
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IVANKA POČKAR

Deseto leto teče, odkar je Ljub
ljančanka Ivanka Počkar zasedla 
izpraznjeno mesto etnologa v Po
savskem muzeju v Brežicah, leto, 
ko ji vsi po vrsti priznavajo domo
vinsko pravico v novem okolju. 
Predvsem ljudje po vaseh so tista 
njena prava domovina, kijo hrani 
in napaja. Bogastvo iz njih se ves 
ta čas pretaka vanjo, njeni posta
jajo in ona bolj njihova kot 
mestna.
»Moj poklic ni služba,« pravi, 

»ampak poslanstvo, ni suženjstvo, 
ampak odgovornost Zdi se mi 
najlepši poklic na tej polobli in mi 
bo v življenju zadoščal vsaj kar 
zadeva dušo. Glede denarja pa bi 
se bilo zagotovo bolje oprijeti česa 
drugega In če se komu zdi noro, 
da se ne spoznam na matematiko, 
na grame in kilograme, naj po
misli, da imam smisel za ščep, 
ščep soli morda In od ščepa soli je 
menda marsikaj odvisno, kajne? 
Moj poklic me kliči k vsakdanjim 
rečem, da zvem in zapišem, kako 
so ljudje živeli in kako živijo. Če 
petdeset let bo vse to že pravljica 
Moji 'starinci' umirajo in z njimi 
nepopisno bogastvo, ki se ga ne 
da priklicati niti z najbolj učenimi 
knjigami, ker še niso napisane.«

Mlado etnologinjo navdušuje 
raziskovanje. Najprej gre na vas, 
ker tam še občuti neko trdnost, po 
zaslugi tradicije. Na vasi ima vse 
še neki smisel povezavo, vpraša
nje in odgovor. Še gredo ob nede
ljah ženske in otroci k maši in

moški p gostilno, da si privežejo 
dušo. Ivanko žalosti le to, da pro
stor in čas puščata vse manj izbire 
njenim hotenjem p raziskovalnem 
delu. V času ni povratka, zato so 
njeni pogovori in srečanja nepo
novljiva, enkratna.

» Včasih me je groza hoditi med 
temi ljudmi Bodo še, ko se vr
nem?« se sprašuje. »Prišli so mi v 
srce in jih vidim stare, nekatere že 
betežne, srečne in zadovoljne s 
svojimi skrbniki, druge samotne, 
žalostne in zapuščene sredi solju
di, a vendar odrinjene in poza
bljene že pred smrtjo.«

Veliko manj doma kot na vasi 
se Počkarjeva počuti v Brežicah, 
ker pri ljudeh v mestu opaža odtu
jenost, nepristnost v odnosih do 
soljudi Imena in priimkiji zvenijo 
domače, vendar ne reče naša 
imena, ampak tukajšnja imena. 
To, da prihaja od drugod, ima tu
di svoje prednosti Tako laže, raz
ločneje opazi napake. S kritiko 
nikomur ne prizanaša, čeprav ve, 
da je tistemu, ki se hvali in nasmi
ha ali celo samo nasmiha, dosti 
lažje. Zdaj ve tudi to, da si lahko 
nakoplješ polno težav, če v okolju, 
kjer se obrazi in priimki pona vlja- 
jo, poveš resnico, pa ne veš, s kom 
govoriš, ker je vsa občina eno sa
mo veliko sorodstvo. Tudi tega ne 
razume, da je toliko domačinov 
tako zabubljenih v svoj kraj.

» Vse je tako nekam po domače,« 
nadaljuje svoje razmišljanje, in to 
v neugodnem smislu, češ bo že 
dobro, brez želje in potrebe po 
čem boljšem, lepšem, morda ev
ropskem. Preveč je zanašanja na 
tisto ,za pojest bo’. Ampak ni vse 
,za pojest ’. Pogrešam predvsem ti
stega nekaj za gledat, za dušo 
razveselit in srce. Pa ne z alkoho
lom, ko je p teh krajih od nekdaj 
zelo močna navada. Mislim na 
kulturo kot kulturo brez politike 
in športa, kulturo hranjenja, obla
čenja, kulturo odnosov med ljud
mi, kulturo v izložbah in na izlož
bah, ravnanje z mačkami, žabami, 
pticami, otroki, z vsem, kar leze in 
gre, kar raste in kar je že davno 
umrlo, a je vse prehitro poza
bljeno.«

JOŽICA TEPPEY
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Sonja Grili v svoji prodajalni.

Straška Vrtnica
Konkurenčne cene, pes

tra ponudba
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STRAŽA —' Prejšnji teden, na prvi 
marčevski dan, je Sonja Grili iz Novega 
mesta v središču tega kraja odprla zasebno 
cvetličarno Vrtnica. Že v prvem tednu se 
je v novi cvetličarni oglasilo veliko kup
cev, pravi naval pa je bil te dneve pred 
praznikom. Polna cvetličarna pravzaprav 
ne preseneča. V Vrtnici so cene cvetja, sa
dik,  ikeban, vencev, okrasnih sveč, loncev 
in vaz ter drugega nižje kot drugje, hkrati 
pa je med Novim mestom in Ivančno Go
rico to edina cvetličarna na območju gor
njega toka Krke.

Konkurenčne cene, dober odnos do 
strank, veselje do dela in posluh za potrebe 
v tem delu novomeške občine so tisti 
osnovni premisleki, ki so napeljali Sonjo 
Grili, da je opustila službo v novomeški 
vrtnariji in se odločila, podobno kot ta čas 
vse več dovolj podjetnih občanov, da po
skusi na svoje.

»Po izobrazbi sem trgovka, z delom v 
vrtnariji pa sem pridobila ustrezno prakso, 
tako da sem poslu kos,« je povedala Gril- 
lova. »Z možem, ki dela kot zasebni kon
trolor in serviser plinskih naprav, nabav
ljava blago na našem območju in na 
Hrvaškem. Trudim se dobiti kakovostno 
blago, ki ga potem ponujam po konku
renčnih cenah. V Vrtnici je vse ceneje kot 
drugje. Trudim pa se, da pridobim tudi 
stvari, ki jih drugje ni mogoče kupiti, kot 
so zanimive okrasne sveče, lončnice v ste
klenicah, sveče s cvetjem za maturante in 
podobno«

RAZSTAVLJA 
BOŽA PODERGAJS
NOVO MESTO — Boža Poder- 

gajs, oblikovalka iz Novega mesta, bo 
od 8. do 31. marca v preddverju Ljub
ljanske banke v Kettejevem drevore
du razstavljala ročno poslikane otroš
ke in ženske bluze ter unikaten nakit, 
predvsem ogrlice in broške. Razstava 
je avtoričin prispevek k drugačnemu 
praznovanju dneva žena oziroma ma
terinskega dne.

Halo, tukaj je bralec »Dolenjca«!
Neprijaznost v trgovini — 
— Naj se ve, kdo je uničil

Kam je šla nemška pokojnina? — Srečanje z birokracijo 
— Gače so odprta rana — Zakaj je Kučan popularen?

NOVO MESTO — Še kako je res, 
da vidijo bralci v časniku veliko, včasih 
edino ali pa celo zadnjo možnost za reši
tev svojih stisk in težav. Na časnik se 
obračajo prepričani, da bo v njihov prid 
nemalo strnjenega že z objavo zadeve, 
kijih žuli. Če pa to ne, jim bo vsaj v za
doščenje, da se bo bralo o njihovih te
gobah. Tu in tam kdo tudi pove, da mu 
je pogovor z novinarjem v uteho. Daje 
novinar tako rekoč edini, kateri mu je 
pripravljen do konca prisluhniti.

Vse to in še kaj drugega lahko ugoto
vi novinar, ko po dežurni uri v četrtek 
zvečer in kasneje ponovno premišlja o 
telefonskih pogovorih z bralci. Minuli 
četrtek je bilo je kar šestnajst telefonskih 
klicev ali največ do zdaj, bralci pa so se 
oglašali od vsepovsod, največ iz novo
meške občine.

Začelo se je mnogo prej, kot je na
stopila ura dežurstva. Bralka L. Č. iz 
Novega mesta je nekaj slišala, da se ri
barnica v Kandiji ukinja in da bo lokal 
prevzel zasebnik, ki pa menda namera
va imeti v njem samo prodajalno mesa 
brez rib. To se ji ne zdi prav in bi rada 
slišala razloge za prenehanje prodajalne 
rib. Druga, ki je letela na račun trgovi-

se potem še čudijo, zakaj hodijo ljudje 
po nakupih v Avstrijo,« je dejala.

Anton Medved iz Trebnjega je poto- 
lebruarskožil, da že več tednov čaka 

pokojnino iz Nemčije, kjer je delal 22 
let. Čeprav so mu iz Nemčije, kjer na
kazujejo pokojnino, poslali vse črno na 
belem, da je bil denar nakazan, ga do 
zdaj še ni prejel. »Poizvedoval sem, do
kazoval s papirji v rokah, kaj mi pripa
da, pokojnine pa od nikoder, in zdaj ne 
vem, kam naj se še obrnem.« Pristavil 
je, daje pokojnino za januar v redu pre
jel in daje bilo tako vsa tri leta. odkar je 
upokojen, zdaj pa nenadoma ta nepri
jetnost.

ne, pa je bila dosti hujša, prav pikra. 
Bralka R. K. z Drske seje pritožila nad
neprijaznostjo, ki jo je doživela v tam
kajšnji trgovini. »Samo povedala sem, 
da se mi račun ne zdi v redu, pa seje še
finja M. I. name stresla kot še nihče. Pa

Ali ima v Medvedovem primeru pr
ste vmes kaka do zdaj še neznana biro
kracija ali pa je nastopilo kaj drugega, 
ne vemo. Zanesljivo pa je tisto, nad či
mer se pritožuje bralec L. B. iz Novega 
mesta, klasičen primer domače biro
kracije. Pritožbo oz. že kar protest pa 
naslavlja na Zemljiško knjigo. »Greš po 
izpisek, pa boš najprej čakal v vrsti, da 
te bodo pošteno bolele noge, potem pa 
te bodo poslali s položnicami in drugimi 
papirji na pošto in kdove kam še, pre
den boš lahko odnesel, po kar si prišel. 
In tako gre vsakokrat kar celo dopold
ne, vse pa na račun delovnega časa. Za
kaj se ne organizirajo tako, da bi pri 
njih, na enem mestu, vse uredil?!«

Halo, tukaj
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Ce vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz. do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek popoldan, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinaijev vam bo rad 
prisluhnil.

Rudi Gorše iz Meniške vasi se je pri
tožil čez sovaščana Jožeta Bučarja, da 
mu je uničil del vaške poti, ki pa jo sam 
vzdržuje. Bučar je po tej poli vlačil les, 
kljub temu da gaje Gorše opozoril. Ko 
pa je prizadeti zahteval, da mora pot 
popraviti oz. jo spraviti v prejšnje sta- PRAVA K

Kaj sporoča rana z Zaplaza?
Po sledeh pisma o peskokopu na Zaplazu in nekaterih razprav o kamnolomih v 
_____ trebanjski občini — Uničenje in rešitev v enem zamahu graditeljev

ČATEŽ — Med formalno in sicer 
neurejene peskokope v trebanjski obči
ni, o katerih je spet stekla debata tudi v 
občinskem izvršnem svetu, sodi tudi 
peskokop pod Zaplazom pri Čatežu. To 
je resda le eden od katastrofalnih pri
merov s seznama 45 peskokopov in 
kamnolomov na območju občine Treb
nje, vendar so o njem izrekli morda več 
besed kot o drugih. Tudi če slednje ne 
drži povsem, je dejstvo, da je Martin 
Retelj, župnik s Čateža, napisal konec 
lanskega novembra pismo v zvezi s tem 
peskokopom.

Pisec razkriva v njem prakso, ki sije

DALMATINSKI VEČERI 
NA OTOČCU

OTOČEC — Tokrat bodo na Otočcu 
prišli na svoj račun sladokusci morskih 
dobrot: v okviru t. i. dalmatinskih večerov 
(začeli se bodo drevi in trajali do sobote) 
bodo postreženi z raznovrstnimi morskimi 
jedmi in izbranimi siri, brez dalmatinskih 
vin pa taki večeri kajpak ne morejo minili. 
Za ples bo igral ansambel Vikend, za ob
morsko vzdušje pa bo poskrbela dalma
tinska klapa Zadar.

posebej ne bi šteli v čast tisti, ki jim je 
kaj do nedotaknjene narave in kulturne 
dediščine. Že pred leti so bila izrečena 
opozorila in na podlagi tega je bil 
opravljen ogled pobočja Zaplaza zaradi 
nekontroliranih posegov v to spome
niško in krajinsko zavarovano celoto, 
pa vendar se zlasti v teh mesecih tega le
ta ponovno uporablja kamnolom na 
južni strani zaplaškega hriba. Kamno
lom ogroža vedutno podobo naravne 
celote, po drugi strani pa lahko načne 
tudi nosilnost pozidanih objektov. Upo
raba tega kamnoloma je eden bistvenih 
degradacijskih elementov in »napad« 
na kulturno sestavino okolja Zaplaza, je 
namreč med drugim tedaj v pismu oce
nil župnik Martin Retelj. Še več pa ne
dvomno pove Retljeva kratka in čisto 
človeška izpoved: »Ko se pripeljem na 
Čatež, mi padeta v oči cerkev in tista 
rana pod cerkvijo!«

naravne in kulturne dediščine in morda 
tudi v trebanjskem izvršnem svetu, kjer 
se zavzemajo za temeljito sanacijo pes
kokopov in kamnolomov, čeprav še iz-, 
delujejo kataster tistih tovrstnih objek
tov, kijih bo občina v bodoče vendarle 
izkoriščala.

Vse od pisma prek izjav iz čateškega 
vodstva do namer uradnih občinskih

»BARABE« V 
DOLENJSKIH TOPLICAH

DOLENJSKE TOPLICE — V kri
stalni dvorani Zdravilišča Dol. Toplice 
bo v petek, 9. marca 1990, ob 20. uri 
ples z ansamblom »Barabe« iz Osijeka. 
Nekdaj je bil to predvsem folklorni an
sambel, sedaj pa je že prerasel v pravi 
zabavnoplesni ansambel. S tem plesom 
želijo v Dolenjskih Toplicah dostojno 
obeležiti tako dan žena kot tudi muče
nike. J. K.

Toda župnikovo sporočilo o ponov
nem izkoriščanju kamnoloma bi utegnil 
kdo jemati kot netočno navedbo, pose
bej še ob zagotovilu predsednika KS 
Čatež Jožeta Bregarja, da ta krajevna 
skupnost peskokopa zdaj ne uporablja 
več. Morda je omenjena abstirienca v 
kopanju peska tudi dejstvo, kolikor za
deva navodila vodstva krajevne skup
nosti, vendar popolnoma nedotaknjen 
kamnolom ni bil celo še v letošnjem ja
nuarju, kot so prepričani opazovalci. 
Župnik je imel torej prav.

Nemara je pripravljena stopiti na pr
ste morebitnim kopalcem pepska sama 
kra' vna skupnost Čatež, kar je posebej 
veijetno spričo besed predsednika Bre
garja: »Želja nas vseh je, da bi peskokop 
sanirali.« Podobno menijo o sanaciji 
tudi v novomeškem Zavodu za varstvo

organov je podobno dejanjem za boljši 
ekološki jutri, kakor bi besede kdo po
vzel za akterji na sodobni predvolilni 
politični sceni. Toda (trebanjski) kam
nolomi in peskokopi, ki so v veliki ve
čini kar brez potrebne dokumentacije, 
so davek za preteklo nepremišljenost in 
za številne zgrajene ceste in druge ob
jekte, po katerih ekonomisti merijo 
stopnjo naše civilizacije. Morda pa bi 
vzel tako merilo za svoje še kdo, vedoč 
za naslednjo izjavo predsednika Bregar
ja: »Dejstvo je, da so bile še pred dese
timi leti v krajevni skupnosti vasi, ka
mor ni mogel rešilec, zdaj pa so tudi do 
tja ceste.«

M. LUZAR

Steklo za vse priložnosti
»Rajska ptica« v Novem mestu ima obsežno ponud

bo različnih unikatnih predmetov iz stekla
NOVO MESTO — Že dobro leto je 

tega, kar se je na dvorišče obrtnega do
ma na Glavnem trgu v Novem mestu 
priselila Rajska ptica. Ne gre za ekso
tično predstavnico živalskega ali prav
ljičnega sveta, ampak za steklarski ate
lje Mojce Peček. Ime naj bi spominjalo 
na izdelovanje lepih, finih, unikatnih, 
umetniških steklenih predmetov.

Ob selitvi z Resljeve ceste na Glavni 
trg je Mojca Peček precej razširila svojo 
dejavnost. Prej je v glavnem le uokvirja
la slike in gobeline ter delala lepe vitra- 
že, s katerimi je Mojca iz znane steklar
ske družine Doljak na očetov nasvet 
pred dvema desetletjema tudi začela, za 
to delo pa se je izpopolnjevala celo v
Innsbrucku. Zdaj so njena specialnost 
poleg tega okrasna in uporabna unikat
na ogledala. V ateljeju tudi brusijo in 
gravirajo kristalno in navadno steklo ter 
izdelujejo uporabne in okrasne predme-

kljub težavam, s katerimi se obrtniki še 
vedno srečujejo, z vedno novimi zamis
limi uspešno razvija. Mojčin mož je 
vodja ekipe za montažo svetlobnih 
elementov in pnevmatik, ki veliko dela 
v tujini, predvsem v Avstriji, na special
nem zastekljevanju fasad, montaži No- 
volesovih akrilnih kupol, žaluzij itd. 
Mojca vidi prihodnost tudi v še večjem 
izvozu drugih svojih izdelkov, saj je 
doma ob padanju standarda premalo 
kupcev za te sicer zelo lepe izdelke.

Z. L.-D.

STUDIO MAMMA MIA

nje, je naletel na gluha ušesa. Gorše je 
prepričan, da mu bo objava v Dolenj
skem listu veliko pomagala.

Bralka iz Novega mesta, ki ni hotela 
povedati svojega imena, seje hudovala 
nad nerazumno različnimi cenami v tr
govini. Rada bi vedela, zakaj stane us
njeni opetnik za čevlje istega proizva
jalca v Dolenjkini trgovini Usnje v 
Novem mestu 2,50, v Nami v Žalcu pa 
smo 0,50 din ali petkrat manj.

Tudi ekološke zadeve žulijo ljudi. 
Bralka Bosiljka Župančič iz Novega 
mesta se je pritožila nad strahotno za
nemarjenostjo Ragovega loga in dosto
pov. Smetnjakov nihče ne prazni, drev
je, ki polomljeno leži križem poti, 
nikogar ne moti, klopce so polomljene 
in prav grdo je vse videti. »Kaj delajo 
službe, ki so za to odgovorne?« je 
spraševala.

Na pravi ekološki problem, ki nasta
ja v zvezi s povečevanjem smučišč na 
Gačah, pa je opozoril Martin Kužnik iz 
Novega mesta. Prišel je osebno k de
žurnemu novinarju in mu precej na 
dolgo in široko obrazložil, kaj se doga
ja, pa se po njegovem ne bi smelo. Naj
prej to, da se iztreblja gozd, prazno po
bočje pa zdere voda in odnaša v dolino 
velike količine grušča in peska. Erozija 
se povečuje, rana tudi. Po njegovem bi 
morali za smučanje predvidene površi
ne na južni strani Gač ponovno zahu- 
muzirati in pogozditi.

I. Z.

NOVO MESTO — Na Glanem trgu 
v stavbi Komisijske prodajalne je začel 
z delom avdio studio Mamma mia. V 
njem lahko kupite posnete glasbene ka
sete z različno glasbo od evergreenov in 
popa do new beata, lahko pa tudi naro
čite miksanje posnetkov, izdelavo ma
tric ali pa se posvetujete o vsem, kar vas 
zanima s tega področja.

Za Jožefovo
salamiada 
na Ratežu

Tekmovalcem tudi stro
kovne nasvete

R ATEŽ — Kar je za vino sv. Mar
tin, to je za meso sv. Jožef. Po sv. Jo
žefu, torej po 19. marcu, pravijo, je 
suho meso že zrelo, da sc da uživali 
surovo, klobase in salame pa so takrat 
najbolj okusne. O tem se velja seveda 
prepričati. Na salamiadi, ki bo v po
nedeljek, 19. marca, med 14. in 20. 
uro v gasilskem domu na Ratežu, bo 
za to dovolj priložnosti. Turistično 
društvo Ratež, ki letos prvič prevzema 
organizacijo — prej je bila salamiada 
na Otočcu — zagotavlja veliko ude
ležbo vzorcev, celo z onkraj državne 
meje.

Priznanja in diplome salamiade so 
svojevrstna reklama, za tiste, ki teh ne 
bodo prejeli, pa bo udeležba tudi ko
ristna: »Petčlanska strokovna komisi
ja ne bo dajala samo ocen o kvaliteti, 
temveč bo ob vsakem izdelku poveda
la, kaj mu manjka, da bi dosegel bolj
šo kvaliteto. Na ta način bo naša pri
reditev pomagala k izboljšanju mesne 
kulture pri nas,« pravi predsednik Tu- 
rističnega društva Ratež Tone Gaz
voda.

Za tekmovanje se lahko prijavi 
vsakdo, ki bo najkasneje do 18. marca 
oddal kot prijavnico prireditelju eno 
salamo ali dve klobasi ter prejel kot 
potrdilo zaporedno številko izdelka. 
Prijave bodo sprejemali do 20. ure 
zvečer. Na salamiadi 19. marca bo 
komisija ocenjevala do 18. ure, rezul
tati pa bodo razglašeni še isti večer.

TJ.

I .osi vica narodnozabavne glasbo 
Studia D in Dolenjskega lista

*ju«»vV

Mojca Peček

te iz polkristala: vaze, pepelnike, sveč
nike, nakit, namizne in stenske ure uni
katnih oblik itd. Slednje dela sin, ki seje 
v stek'arski šoli v Rogaški izučil za ste- 
klobrusilca. Da jim je steklarstvo »v kr
vi«, dokazuje tudi mlajša hči, ki pri 
osmih letih že kaže zanimanje za to de
lo. »Rajska ptica« ima tudi ponudbo za 
podjetja za razne priložnostne obdarit
ve, za športne klube za priznanja oz. 
pokale ob prireditvah. Kristal primerne 
oblike s primerno gravuro in posveti
lom je pač primerno darilo za mnoge 
priložnosti. V ateljeju tudi popravljajo 
poškodovane, okrušene kristalne pred
mete pa laboratorijsko in gostinsko 
steklenino.

Žreb je prejšnji teden podelil nagrado za sodelovanje pri oblikovanju lestvice VIDI 
BOBNARJEVI iz Vašce pri Cerkljah. Nagrado bo prejela po pošti. Lestvica najbolj priljub
ljenih narodnozabavnih melodij pa je ut teden z eno novostjo takšna:

1 (2) Radi imamo vse ljudi ANSAMBEL I. RUPARJA
2 (3) Jasmin SPOMIN
3 (5) Vzcvetele so veje jasmina — DOLENJSKI FANTJE 
4(1) Ljubezni mi nisi dala FANTJE Z VSEH VETROV
5 (4) Dovolj tujine ANSAMBEL LIPA
6 (7) Kakor sedaj cvetel bo maj — ANSAMBEL F. MIHELIČA 
7(8) Dolenjski kaveljci ANSAMBEL I. PUGLJA
8 (9) Ha ha, Košir sc še ne da AVSENIK
9 (6) Perestrojka ANSAMBEL TOPLAR

10 ( ) Jesen življenja - KRT
Predlog za prihodnji teden: Češnja že cvete — GORENJCI

Glasujem za: 

Moj naslov:

Treba je omeniti še eno dejavnost te
ga malega družinskega podjetja, ki se

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo mesto

'FIKACiJ NA \JI C/

SREČANJE
FILATELISTOV

OTOČEC — V restavraciji hotela 
Grad Otočec bo v soboto, 10., in nede
ljo, 11. marca, II. mednarodno srečanje 
filt................................ .........................filatelistov in numizmatikov, ki ga pri
pravlja Filatelistično društvo Novo me
sto. Prireditev bo ena prvih takšnih v le
tošnjem letu v Sloveniji in je namenjena 
predvsem menjavi znamk, starega de
narja, razglednic in drugih starih pred
metov. Srečanje filatelistov in numiz
matikov je zato zanimivo tudi za druge 
obiskovalce. Ob tej priložnosti bo no
vomeško društvo izdalo priložnosten 
žig in motiv razglednice gradu Otočec 
slikaija Vladimirja Lamuta.

V komisiji za verifikacijo glas
bene šole Repičeva Draga so sedele 
tovarišica Rezka Notnik, tovarišica 
Viktorija Makarenko in tovariš 
Francelj Glažutnik. Tovarišica Not
nik je prišla v Repičevo Drago na
ravnost iz Belega mesta, malce za
radi strahu, ki naj bi ga nagnala 
verifikacijski komisiji v kosti, de
loma pa tudi zato, da bi se že od da
leč videlo, kako Je v Jugovini še vse 
odvisno od velikih in razvitih cen
trov. Viktorija Makarenko se je 
znašla v komisiji zato, ker je peda
goška svetovalka, tovariš Glažutnik 
pa je bil njen predstojnik. Vseje bilo

šica Notnik, za pedagoškega vodjo 
se je prijavil tovariš Štromič.

torej po predpisih.

— Pa poglejmo, je pričela tovri-

— Ja, lanskoletni nagrajenec 
OF v občini Repičeva Draga, je pri
pomnila Viktorija Makarenko.

— To nima nikakršne povezave 
s pogoji za pedagoškega vodjo, je 
ugovarjala tovarišica Notnik.

— Tovariš Štromič je zelo pri
ljubljen v godbi na pihala, kiji diri
gira že petindvajset let, je postregel 
tovarišici Notnikovi s podatkom to
variš Glažutnik, predstojnik ob
močnega zavoda za šolstvo.

— Ne zapeljujta me na kriva 
pota! Dobro vesta, kaj je potrebno, 
če hoče človek postati pedagoški 
vodja glasbene šole, pa četudi v Re

piče vi Dragi, je povzdignila glas to
varišica Notnik.

------Tovariš Štromič ima kon
čno poklicno šolo. Je izučen avto
mehanik, ob delu pa je končal sred
njo in višjo glabeno šolo p Zgornjem 
Zapitju, je zarohnela , tovarišica 
Viktorija Makarenko.

Že prav, toda drugoprijavljeni 
tovariš Tenorčič ima uspešno kon
čano visoko šolo, ni hotela odnehati 
tovarišica Rezka Notnik.

— Res je, toda tovariš Tenorčič 
je iz sosednje republike. Dvajset let 
že živi p Repičevi Dragi, pa še ne 
govori dobro repičevinščine, je pod
stavil svoj glas tovariš Glažutnik, 
predstojnik.

— Verjetno sem med nami tremi

najbolj poklicana, da govorim o to
varišu Stromiču, o njegovih človeš
kih kakovostih in vrlinah, je bila 
ponovno mirna tovarišica Viktorija 
Makarenko.

— Če smem vprašati- kdo vam 
daje to pravico? se je zazrla vanjo 
tovarišica Notnik.

— Moja intimna povezanost s 
tovarišem Štromičem.

— Pa ja ne boste rekli, daje to
variš Štromič vaš mož?

— Niti slučajno ne. Tovariš 
Štromič je — moj stric!

— Bralec lahko trikrat ugiba, 
kdo je postal v Repičevi Dragi pe
dagoški vodja glasbene šole.

TONI GAŠPERIČ
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